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Εξασφαλίστε την απρόσκοπτη
υλοποίηση του Επενδυτικού σας
Σχεδίου, που έχει ενταχθεί στον

Αναπτυξιακό Νόμο Ν.4887/2022,
με το πρόγραμμα Ταμείο

Εγγυοδοσίας
«Development Law Financial

Instrument Guarantee Fund
(DeLFI GF)» και με Εγγύηση 80%
της Ελληνικής Αναπτυξιακής

Τράπεζας (HDB).

Προσφέρουμε συμβουλευτική
τραπεζική και τεχνική στήριξη
σε κάθε στάδιο της επένδυσης

παρέχοντας τα απαραίτητα κεφάλαια
με ιδιαίτερα ελκυστικούς όρους:

• Ευέλικτο σχήμα αποπληρωμής
σύμφωνα με την πρόοδο εργασιών

• Προεξόφληση της επιχορήγησης
του Αν. Νόμου
• Δυνατότητα επιλογής σταθερού ή/και 

κυμαινόμενου επιτοκίου.

Απευθυνθείτε σήμερα στον Επιχειρηματικό
Σύμβουλο Gold της Alpha Bank, για άμεση
δέσμευση των σχετικών πόρων των

Προγραμμάτων.

Η χρηματοδότηση πραγματοποιείται με
την Εγγύηση που παρέχεται από το
Ταμείο Εγγυοδοσίας της Ελληνικής

Αναπτυξιακής Τράπεζας, που
χρηματοδοτείται από το Ελληνικό
Δημόσιο.

Alpha Bank.
Η πρώτη Τράπεζα
στη Χρηματοδότηση

Επιχειρήσεων
το 2022

     Εξελίξτε
  τη δυναμική
της επιχείρησής
                       σας
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Υπουργείο Ανάπτυξης

Ε Λ Λ Η Ν Ι Κ Η  Δ Η Μ Ο Κ ΡΑΤ Ι Α

Υπουργείο Εθνικής Οικονομίας
και Οικονομικών

Η υποστηριζόμενη χρηματοδότηση πραγματοποιείται από το Ταμείο με την επωνυμία «Development Law Financial Instrument Guarantee Fund (DeLFI GF)» που
διαχειρίζεται η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα Α.Ε. (HDB) με πόρους που χρηματοδοτούνται από το Ελληνικό Δημόσιο μέσω του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων.
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Οι ρωγμές στο παγκόσμιο σύστημα και τις κοινωνίες είναι ορατές εδώ και καιρό. 
Μάλιστα, έχουν μία κοινή συνισταμένη: αυτοί που βρίσκονται ή θεωρούν ότι 
βρίσκονται εκτός παιχνιδιού, θέλουν περισσότερη ισχύ και μεγαλύτερο ρόλο. Σε διεθνές 
επίπεδο, ο ανταγωνισμός μεταξύ «μεγάλων δυνάμεων» έχει ενταθεί δραματικά. Στις 
κοινωνίες, αυξάνονται εκείνοι που θεωρούν ότι αδικούνται από το κυρίαρχο σύστημα, 
στρεφόμενοι κυρίως προς την ακροδεξιά. Το μόνο βέβαιο είναι ότι δεν υπάρχει δρόμος 
για να επιστρέψουμε σε πιο «ανέμελες» δεκαετίες. Δεν φαίνεται ότι υπάρχει τρόπος να 
αντιστραφεί η αναδυόμενη «πολυπολικότητα» στην πλανήτη, ίσως ούτε η αυξανόμενη 
πόλωση στις κοινωνίες της Δύσης.

Ταυτόχρονα αναδύονται νέες προκλήσεις, από επαναστατικές τεχνολογίες που έχουν 
τη δυνατότητα να βελτιώσουν, αλλά και να απειλήσουν το μέλλον, όπως η Τεχνητή 
Νοημοσύνη, μέχρι την κλιματική αλλαγή, που επιφέρει ήδη μεγάλες καταστροφές 
διεθνώς, χωρίς να έχει διαφανεί μια συγκροτημένη και αποτελεσματική διεθνής 
προσπάθεια για την αντιμετώπισή της.

Οι τεκτονικές αλλαγές που επέρχονται, δεν αφήνουν χώρο και χρόνο για ημίμετρα και 
παλινωδίες. Τα παλαιότερα «μοντέλα» αντίδρασης έχουν ξεπεραστεί καθώς η μία κρίση 
διαδέχεται την άλλη. Οι πολιτικές ηγεσίες αλλά και οι ηγέτες της επιχειρηματικότητας, 
όπως και οι κοινωνικοί opinion leaders, έχουν μπροστά τους δύο διαδρομές: είτε θα 
προσαρμοστούν επιτυχώς στις νέες προκλήσεις είτε θα απαξιωθούν από τα γεγονότα.

Η Ελλάδα δεν θα μπορούσε να μείνει ανεπηρέαστη. Οι μεταβολές που συντελούνται στο 
διεθνές σκηνικό την επηρεάζουν γεωπολιτικά, οικονομικά, αλλά και κοινωνικά. Συν τοις 
άλλοις, έχει και τις δικές της δομικές και χρόνιες παθογένειες, που δεν αποκλείεται να 
αποτελέσουν εκ νέου τροχοπέδη. Ιδίως εάν οι επιτυχίες των τελευταίων ετών, κυρίως σε 
οικονομικό επίπεδο, μείνουν ανεκμετάλλευτες, αν η ανάπτυξη δεν αποκτήσει βαθύτερες 
ρίζες, ώστε να γίνει βιώσιμη.

Η «φυγή προς τα εμπρός» δεν είναι σήμερα ένα κούφιο σύνθημα, αλλά ούτε και 
πανάκεια. Θα λειτουργήσει μόνο αν γίνει συναινετικά, αν μεγάλο μέρος της κοινωνίας 
στοιχηθεί πίσω από τις ηγεσίες και ενστερνιστεί νέα οράματα, καινούργιους στόχους. 
Ο γενναίος δημόσιος διάλογος, οι εμπεριστατωμένες προτάσεις είναι πιο αναγκαίες 
από ποτέ. Ελπίζουμε ότι το φετινό τεύχος θα βοηθήσει προς αυτή την κατεύθυνση, είτε 
πρόκειται για την πολιτική και την οικονομία, είτε για τα κοινωνικά προβλήματα και τον 
πολιτισμό.

Γιώργος Παπανικολάου
Διευθυντής Euro2day.gr

Προσαρμογή ή απαξίωση
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Η ΠΟΛΥΠΛΟΚΗ
ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑ ΤΟΥ 2023
Το 2023 ξεκίνησε με συγκρατημένες προσδοκίες. Η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία ανέτρεψε «κανόνες» 

και σταθερές δεκαετιών. Παρότι ο κόσμος έδειχνε να αφομοιώνει τις νέες ισορροπίες, ελλόχευε ο κίνδυνος για 
μετάδοση της γεωπολιτικής κρίσης, με το ανάλογο ντόμινο στη διεθνή οικονομία, τις κοινωνίες κ.λπ.

Παρότι οι πλέον δυσοίωνες εκτιμήσεις έχουν διαψευστεί, τα πράγματα απέχουν πολύ από το να χαρακτηριστούν 
«καλά»: η σύρραξη που ξέσπασε στη Μέση Ανατολή τον Οκτώβριο του 2023 και το ντόμινο γεωπολιτικών εντάσεων 

(στο Ιράν, την Υεμένη κ.ά.) που ακολούθησε, έδειξαν ότι οι νέες ισορροπίες είναι του «τρόμου».
Ανάλογη είναι η εικόνα γενικά: Η διεθνής οικονομία καρκινοβατεί, δέσμια του πληθωρισμού και των πολιτικών 
εντάσεων. Η πιθανή ανάδειξη του Ντόναλντ Τραμπ στο ύπατο αξίωμα των ΗΠΑ γεννά φόβους για νέες ανατροπές 

με άγνωστες παρενέργειες. Οι κοινωνικές εντάσεις επιτείνονται υπό το βάρος των οικονομικών πιέσεων, αλλά και 
εσωτερικών προβλημάτων όπως το μεταναστευτικό. Η επέλαση της τεχνητής νοημοσύνης προκαλεί κύματα φόβου 

για τους τρόπους εφαρμογής της. Και, φυσικά, η πανταχού παρούσα κλιματική κρίση προκαλεί αλλεπάλληλες 
καταστροφές, με δυσανάλογο κόστος.

Κάπως έτσι, παρά τα όποια «καλά» νέα, η κληρονομιά του 2023 είναι πολύπλοκη. Και γι’ αυτό πολύ δύσκολα 
μπορεί κάποιος να διατυπώσει ένα ρεαλιστικό σενάριο για το μέλλον.
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Karsten Moran/The New York Times

Ο SAM BANKMAN-FRIED ΣΤΟ ΕΔΩΛΙΟ: Ο Sam 
Bankman-Fried, ιδρυτής του άλλοτε μεγαλύτερου ανταλ-
λακτηρίου κρυπτονομισμάτων FTX, δήλωσε αθώος για μια 
σειρά από κατηγορίες στο Ομοσπονδιακό Περιφερειακό Δι-
καστήριο στο Μανχάταν στις 3 Ιανουαρίου. Οι ομοσπονδια-
κές αρχές τον κατηγόρησαν ότι παραπλάνησε επενδυτές και 
πιστωτές, υπεξαίρεσε δισεκατομμύρια δολάρια από τους 
πελάτες του και διέπραξε τραπεζική απάτη και δωροδοκία 
ξένου αξιωματούχου. Ο Sam Bankman-Fried συνελήφθη 
στις 12 Δεκεμβρίου 2022 στις Μπαχάμες, όπου μετέφερε 
την έδρα της FTX λίγες εβδομάδες αφότου η εταιρεία κήρυ-
ξε πτώχευση.

Η ΚΗΔΕΙΑ ΤΟΥ ΠΑΠΑ ΒΕΝΕΔΙΚΤΟΥ ΙΣΤ’: Ο πάπας Βε-
νέδικτος ΙΣΤ’, ο πρώτος στη σύγχρονη εποχή που παραιτή-
θηκε από το αξίωμα, κηδεύτηκε στις 5 Ιανουαρίου στο Βα-
τικανό. Χιλιάδες πενθούντες απέδωσαν φόρο τιμής στη 
Βασιλική του Αγίου Πέτρου, όπου βρισκόταν η σορός του 
για τρεις ημέρες πριν από την κηδεία του. Ο πάπας Φραγκί-
σκος, ο πρώτος πάπας που παρευρέθηκε στην κηδεία ενός 
πρώην πάπα, χαρακτήρισε τον Βενέδικτο «πιστό φίλο» 
του Ιησού. Ο κατά κόσμον Joseph Ratzinger γεννήθηκε 
στη Βαυαρία της Γερμανίας, σπούδασε φιλοσοφία και θε-
ολογία και υπερασπίστηκε σθεναρά το καθολικό δόγμα. Το 
όνομά του συνδέεται με την παραίτησή του από το παπικό 
αξίωμα, ενώ συγκαταλεγόταν στις συντηρητικές φωνές που 
δεν συμμερίζονταν τις πιο φιλελεύθερες τάσεις του πάπα 
Φραγκίσκου.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ BIDEN ΣΤΗΝ ΟΥΚΡΑΝΙΑ: Ο πρόε-
δρος των ΗΠΑ Joe Biden επισκέφθηκε απροσδόκητα και 
άκρως συμβολικά το Κίεβο της Ουκρανίας, στις 20 Φεβρου-
αρίου. Ο Biden συναντήθηκε με τον πρόεδρο της Ουκρανία 
Volodymyr Zelensky για να δείξει την «ακλόνητη υποστή-
ριξη» των Ηνωμένων Πολιτειών στις ουκρανικές προσπά-
θειες να αντισταθούν στη ρωσική εισβολή που ξεκίνη-
σε στις αρχές του 2021. Το μυστικό ταξίδι απαιτούσε από 
τον Biden να πετάξει από τις Ηνωμένες Πολιτείες στην Πο-
λωνία και από εκεί να ταξιδέψει 10 ώρες με το τρένο μέχρι 
την Ουκρανία. Κατά την επίσκεψή του, υποσχέθηκε στρατι-
ωτική βοήθεια 500 εκατ. δολαρίων. Οι δύο ηγέτες επισκέ-
φθηκαν τον Καθεδρικό Ναό του Αγίου Μιχαήλ και το Τεί-
χος της Μνήμης, που τιμά τη μνήμη των 4.500 στρατιωτών 
που έχασαν τη ζωή τους όταν η Ρωσία προσάρτησε την Κρι-
μαία το 2014.

Ο Sam Bankman-Fried φτάνει στο Μανχάταν για να 
αντιμετωπίσει κατηγορίες για υπεξαίρεση τεράστιων ποσών 
από πελάτες, επενδυτές και πιστωτές της εταιρείας του, FTX.

Ο πρόεδρος της Ουκρανίας Volodymyr Zelensky με τον 
πρόεδρο των ΗΠΑ Joe Biden έξω από τον Καθεδρικό Ναό 
του Αγίου Μιχαήλ στο Κίεβο τον Φεβρουάριο.

Χιλιάδες άνθρωποι συγκεντρώθηκαν στη Ρώμη για την 
κηδεία του πάπα Βενέδικτου ΙΣΤ’.

Daniel Berehulak/The New York Times

Alessandro Grassani/The New York Times



Το μέλλον της ενέργειας είναι εδώ!
Η Protergia είναι ο μεγαλύτερος ανεξάρτητος παραγωγός και 
πάροχος ενέργειας στην Ελλάδα.

ΠΕΛΑΤΟΚΕΝΤΡΙΚΗ ΦΙΛΟΣΟΦΙΑ 
Ο πελάτης στο επίκεντρο. 9 στους 10 οικιακούς πελάτες δηλώνουν από 
αρκετά έως απόλυτα ικανοποιημένοι από το «Τμήμα Εξυπηρέτησης 
Πελατών Protergia».
Σύμφωνα με στοιχεία ανεξάρτητης εταιρείας ερευνών, Ιαν. 2024

ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑ ΚΑΙ ΕΞΕΛΙΞΗ 
Καινοτόμες λύσεις που διαμορφώνουν τις εξελίξεις και δίνουν πρόσθετη 
αξία στην επιλογή του καταναλωτή.

ΒΙΩΣΙΜΟΤΗΤΑ
Η προστασία του περιβάλλοντος και η βιωσιμότητα του πλανήτη, 
αποτελούν για την Protergia σταθερές προτεραιότητες.

ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 
Οι προτάσεις μας δημιουργούνται με άξονα τα διαφορετικά προφίλ των 
καταναλωτών και τις ανάγκες τους και βασίζονται σε σημαντικές αξίες, 
όπως: ευελιξία, λειτουργικότητα, διαθεσιμότητα και προνοητικότητα. 

Η Protergia διαθέτει ευρεία γκάμα προϊόντων ενέργειας τόσο για σπίτια όσο και για 
επιχειρήσεις, όπως τα προγράμματα της οικογένειας Protergia Value σχεδιασμένα για τις 
διαφορετικές ανάγκες του καταναλωτή, το Protergia Sun Save που αξιοποιεί μοναδικά τη 
δύναμη του ήλιου, το Protergia Helios Value για ενεργειακή αυτονομία, ενώ με την 
πρωτοποριακή υπηρεσία Chargespot powered by Protergia, στοχεύουμε στο οικολογικό μας 
αποτύπωμα και με γνώμονα την καινοτομία, υποστηρίζουμε έμπρακτα τη δύναμη της 
ηλεκτροκίνησης με πρόσβαση σε ένα από τα μεγαλύτερα δίκτυα φορτιστών αυτοκινήτων 
στην Ελλάδα.

18311 |      www.protergia.gr | 85 καταστήματα |      protergia.gr |      protergia.gr |      protergia |      protergia-gr
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Sameer Al-Doumy/Agence France-Presse via Getty Images

ΦΟΝΙΚΟΣ ΣΕΙΣΜΟΣ ΠΛΗΤΤΕΙ ΤΟΥΡΚΙΑ ΚΑΙ ΣΥΡΙΑ: 
Τα ξημερώματα της 6ης Φεβρουαρίου, σεισμός 7,8 Ρίχτερ 
και μετά ένας μετασεισμός 7,5 Ρίχτερ το μεσημέρι της ίδια 
μέρας, ισοπέδωσε πόλεις και τεράστιες περιοχές της νότιας 
και κεντρικής Τουρκίας και της βόρειας Συρίας, με αποτέλε-
σμα να σκοτωθούν περισσότεροι από 50.000 άνθρωποι και 
να εκτοπιστούν χιλιάδες. Το επίκεντρο του σεισμού ήταν 
στο Gaziantep. Οι αρχικές προσπάθειες διάσωσης καθυ-
στέρησαν καθώς οι ζημιές του σεισμού (συμπεριλαμβανο-
μένων και των κατεστραμμένων αυτοκινητόδρομων) εκτεί-
νονταν σε μια περιοχή πάνω από 300 χλμ., ενώ ο βαρύς 
χειμώνας εμπόδιζε τις συγκοινωνίες. Οι προσπάθειες διά-
σωσης στη Συρία ήταν ακόμα πιο δύσκολες λόγω του συνε-
χιζόμενου εμφύλιου πολέμου αλλά και των τεταμένων σχέ-
σεων του προέδρου της Bashar al-Assad με τις άλλες χώρες.

ΔΙΑΔΗΛΩΣΕΙΣ ΚΑΤΑ ΤΟΥ ΝΕΟΥ ΣΥΝΤΑΞΙΟΔΟΤΙ-
ΚΟΥ ΣΤΗ ΓΑΛΛΙΑ: Πλήθος διαδηλωτών βγήκε στους 
δρόμους κατά τη διάρκεια πανεθνικών απεργιών στο Πα-
ρίσι, στα τέλη Μαρτίου. Οι διαδηλώσεις, που συχνά κατέλη-
γαν σε βίαια επεισόδια, οργανώθηκαν για να αντιταχθούν 
στα σχέδια της γαλλικής κυβέρνησης για μεταρρύθμι-
ση του συνταξιοδοτικού συστήματος. Ο Γάλλος πρόεδρος 
Emmanuel Macron αύξησε την ηλικία συνταξιοδότησης 
από τα 62 στα 64 έτη, ενώ παράλληλα αύξησε και τον αριθ-
μό των ετών που πρέπει να εργάζονται οι Γάλλοι για να λά-
βουν πλήρη σύνταξη. Ο Macron υποστήριξε πως χωρίς αυ-
τές τις αλλαγές, το συνταξιοδοτικό σύστημα της χώρας θα 
κατέρρεε. Οι ηγέτες των συνδικάτων ήταν ιδιαίτερα εξοργι-
σμένοι καθώς ο Macron χρησιμοποίησε μια ειδική διάτα-
ξη για να περάσει το νομοσχέδιο χωρίς ψηφοφορία από τη 
Βουλή. Τελικά, υπέγραψε το εξαιρετικά αντιδημοφιλές νο-
μοσχέδιο τον Απρίλιο.

Ο ΠΡΩΗΝ ΠΡΟΕΔΡΟΣ TRUMP ΚΑΤΗΓΟΡΕΙΤΑΙ: Στις 
25 Μαρτίου, ο πρώην πρόεδρος των ΗΠΑ Donald Trump 
πραγματοποίησε προεκλογική συγκέντρωση στο Waco του 
Τέξας. Λίγες μέρες αργότερα, στις 30 Μαρτίου, ο Trump κα-
τηγορήθηκε από δικαστήριο του Μανχάταν ότι χρημάτισε 
την πορνοστάρ Stormy Daniels για να αποκρύψει τη σχέση 
τους. Ο Trump δήλωσε αθώος για 34 κατηγορίες σε βαθμό 
κακουργήματος σε δικαστήριο του Μανχάταν στις 4 Απρι-
λίου. Ο Trump απέφυγε τη σύλληψη και, στο πλαίσιο της 
προεκλογικής του καμπάνιας, κυκλοφόρησαν μέχρι και 
t-shirts, από την πώληση των οποίων συγκεντρώθηκαν 
εκατομμύρια δολάρια. 

Ένας διασώστης στέκεται μπροστά από ένα κατεστραμμένο 
κτίριο στην Antakya της Τουρκίας, στις 19 Φεβρουαρίου, από 
τον σεισμό 7,8 Ρίχτερ που έπληξε την περιοχή, προκαλώντας 
πολλούς θανάτους και καταστροφές σε Τουρκία και Συρία.

Ο πρώην πρόεδρος των ΗΠΑ Donald Trump ανάμεσα στο 
πλήθος σε μια προεκλογική συγκέντρωση στο Τέξας στις 25 
Μαρτίου, λίγες μέρες πριν του απαγγελθούν κατηγορίες από 
δικαστήριο του Μανχάταν.

Τον Μάρτιο, χιλιάδες άνθρωποι στο Παρίσι διαδήλωσαν 
κατά τη διάρκεια πανεθνικών απεργιών ενάντια στις 

μεταρρυθμίσεις του συνταξιοδοτικού της γαλλικής 
κυβέρνησης.

Christopher Lee/The New York Times

James Hill/The New York Times
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Johanna Geron/Reuters

Η ΦΙΝΛΑΝΔΙΑ ΣΤΟ ΝΑΤΟ: Η Φινλανδία έγινε δεκτή στο 
ΝΑΤΟ στις 4 Απριλίου, τη μέρα που γιορτάστηκε η 74η επέ-
τειος από την ίδρυση της Βορειοατλαντικής Συμμαχίας. Κα-
θώς το παγκόσμιο πολιτικό κλίμα μεταβαλλόταν, η Φινλαν-
δία έγινε το 31ο μέλος του ΝΑΤΟ και ενίσχυσε τη δυτική 
αλληλεγγύη προς την Ουκρανία. Παράλληλα, η ένταξή της 
στη Συμμαχία ήταν μια συμβολική κίνηση για να δείξει την 
εναντίωσή της στα επεκτατικά σχέδια του Ρώσου προέδρου 
Vladimir Putin. Η προσθήκη της Φινλανδίας στη Συμμα-
χία προσθέτει νέες δυνατότητες σε στρατηγικό επίπεδο κατά 
μήκος των ρωσικών συνόρων. 

ΤΟ ΑΝΩΤΑΤΟ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΟ ΤΩΝ ΗΠΑ ΔΙΑΤΗΡΕΙ 
ΤΗΝ ΠΡΟΣΒΑΣΗ ΣΕ ΦΑΡΜΑΚΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΒΛΩ-
ΣΗ: Στις 21 Απριλίου, το Ανώτατο Δικαστήριο των ΗΠΑ 
δημοσίευσε την απόφασή του σχετικά με το εάν η μιφεπρι-
στόνη, ένα φάρμακο που χρησιμοποιείται σε αμβλώσεις, θα 
πρέπει να παραμείνει διαθέσιμη στις Ηνωμένες Πολιτείες 
-τουλάχιστον προσωρινά. Το δικαστήριο αποφάσισε να δι-
ατηρήσει τη διάθεση του φαρμάκου παγώνοντας δύο προη-
γούμενες αποφάσεις: η μία προέρχεται από ομοσπονδιακό 
δικαστή στο Τέξας, που διέταξε την απόσυρση του φαρμά-
κου από την αγορά, και η άλλη από εφετείο, που ουσιαστι-
κά απαγόρευε τη διακίνηση του χαπιού μέσω ταχυδρομεί-
ου. Η υπόθεση, που βρίσκεται υπό επανεξέταση, αναμένεται 
να επιστρέψει τελικά στο Ανώτατο Δικαστήριο.

Ο ΚΑΡΟΛΟΣ Γ΄ ΣΤΕΦΕΤΑΙ ΒΑΣΙΛΙΑΣ: Ο Κάρολος Γ΄ 
και η βασιλική σύζυγός του, Camilla, στέφθηκαν στις 6 Μα-
ΐου στο Αβαείο του Ουεστμίνστερ σε μια τελετή που έχει τις 
ρίζες της στην αρχαία παράδοση της χώρας. Η τελετή είχε 
στοιχεία από τους μεσαιωνικούς χρόνους, αλλά οι διορ-
γανωτές πρόσθεσαν και χαιρετισμούς από θρησκευτικούς 
ηγέτες διαφόρων θρησκειών, γυναίκες επισκόπους από την 
Εκκλησία της Αγγλίας και ύμνους σε πολλές γλώσσες. Η τε-
τράωρη επίδειξη μεγαλοπρέπειας και λαμπρότητας ήταν η 
πρώτη μετά τη στέψη της Βασίλισσας Ελισάβετ Β’ το 1953. 
Αποκορύφωμα της τελετής ήταν οι πτήσεις από τις Αεροβα-
τικές Ομάδες της Βασιλικής Αεροπορίας, την οποία παρα-
κολούθησαν από το μπαλκόνι στο Παλάτι του Μπάκιγχαμ 
ο βασιλιάς Κάρολος, η βασίλισσα Camilla και η βασιλική 
οικογένεια.

Αξιωματούχοι από τη Φινλανδία, τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ 
χαιρετούν θερμά ο ένας τον άλλον κατά τη διάρκεια της 
τελετής ένταξης της Φιλανδίας στη Συμμαχία, στο Βέλγιο, 
στις 4 Απριλίου.

Ο βασιλιάς Κάρολος Γ' και η βασίλισσα Camilla, 
πλαισιωμένοι από μέλη της βασιλικής οικογένειας, 
χαιρετούν τα πλήθη από το μπαλκόνι των Ανακτόρων του 
Μπάκιγχαμ στις 6 Μαΐου, στην πρώτη στέψη στο Ηνωμένο 
Βασίλειο από το 1953 και την ενθρόνιση της βασίλισσας 
Ελισάβετ Β'.

Διαδηλωτές κατά των αμβλώσεων συγκεντρώθηκαν τον 
Απρίλιο στην Ουάσιγκτον, ενόψει της δικαστικής απόφασης 

σχετικά με το εάν το φάρμακο μιφεπριστόνη για την 
άμβλωση θα πρέπει να παραμείνει στην αγορά.

Andrew Testa for The New York Times

Haiyun Jiang/The New York Times
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Sergey Ponomarev for The New York Times

Ο ΤΟΥΡΚΟΣ ΠΡΟΕΔΡΟΣ ERDOGAN ΕΠΑΝΕΚΛΕΓΕ-
ΤΑΙ ΓΙΑ ΤΡΙΤΗ ΦΟΡΑ: Ο πρόεδρος της Τουρκίας Recep 
Tayyip Erdogan ψηφίστηκε στις 28 Μαΐου για τρίτη συ-
νεχόμενη θητεία, καταρρίπτοντας όλα τα προγνωστικά. Οι 
υποστηρικτές του Erdogan παρέβλεψαν όχι μόνο τον υψη-
λό πληθωρισμό και την οικονομική κρίση στη χώρα, αλλά 
και την αργοπορημένη αντίδραση της κυβέρνησης στους κα-
ταστροφικούς σεισμούς που σκότωσαν περισσότερους από 
50.000 ανθρώπους στην Τουρκία και τη Συρία. Αν και οι 
δυτικοί ηγέτες παραμένουν επιφυλακτικοί για την αντιδυτι-
κή ρητορική του και τους στενούς δεσμούς του με τον Ρώσο 
πρόεδρο Vladimir Putin, ο Erdogan διατηρεί ισχυρή πα-
ρουσία μεταξύ των κρατών-μελών του ΝΑΤΟ, έχοντας τον 
δεύτερο μεγαλύτερο στρατό της Συμμαχίας.

ΕΞΕΓΕΡΣΗ ΜΙΣΘΟΦΟΡΩΝ ΣΤΗ ΡΩΣΙΑ: Ο Yevgeny V. 
Prigozhin, ο επικεφαλής της ιδιωτικής στρατιωτικής εται-
ρείας Wagner Group, ηγήθηκε μιας αιφνιδιαστικής εξέγερ-
σης στη Ρωσία στις 24 Ιουνίου. Η ομάδα Wagner ανέλαβε 
τον έλεγχο ενός περιφερειακού στρατιωτικο ύ αρχηγείου 
στο Rostov, με τον Prigozhin να δηλώνει ότι τα στρατεύμα-
τά του βρίσκονταν μόλις 200 χλμ. από τη Μόσχα. Η σύντο-
μη εξέγερση αιφνιδίασε τους Ρώσους -και τον κόσμο- και 
ορισμένοι σχολιαστές υπέθεσαν ότι ο Ρώσος πρόεδρος Βλα-
ντιμίρ Πούτιν έχανε τη σιδερένια λαβή του στην εξουσία 
και μάλιστα εν μέσω του πολέμου εναντίον της Ουκρανί-
ας. Η εξέγερση τελείωσε τόσο απότομα όσο ξεκίνησε, όταν 
το γραφείο του προέδρου της Λευκορωσίας Aleksandr G. 
Lukashenko ανακοίνωσε ότι έχει μεσολαβήσει σε συμφω-
νία του ηγέτη του μισθοφορικού στρατού Prigozhin με τον 
Ρώσο πρόεδρο.

ΠΥΡΚΑΓΙΕΣ ΣΤΟΝ ΚΑΝΑΔΑ «ΤΑΡΑΖΟΥΝ» ΤΙΣ ΗΠΑ: 
Ο ουρανός της Νέας Υόρκης έγινε πορτοκαλί από τον καπνό 
που έφεραν οι ανεξέλεγκτες δασικές πυρκαγιές στον Κανα-
δά στις αρχές Ιουνίου. Ο καπνός έφτασε ακόμα πιο νότια, 
μέχρι και την Αλαμπάμα. Αρκετοί Νεοϋορκέζοι κυκλοφο-
ρούσαν με μάσκα, ενώ όσοι είχαν άσθμα και άλλα αναπνευ-
στικά προβλήματα επέλεξαν να μη βγουν έξω, καθώς η 
ποιότητα του αέρα μετρήθηκε ως η χειρότερη από οποιασ-
δήποτε άλλης πόλης στον κόσμο. Λόγω του καπνού καθυ-
στέρησαν πολλές αεροπορικές πτήσεις, ενώ ακυρώθηκαν 
δύο μεγάλες παραγωγές του Μπρόντγουεϊ και δύο αγώνες 
μπέιζμπολ της Major League. Σε απάντηση, η κυβέρνηση 
των ΗΠΑ έστειλε περισσότερους από 600 πυροσβέστες και 
προσωπικό υποστήριξης για να βοηθήσουν στην καταπολέ-
μηση των πυρκαγιών στον Καναδά.

Οπαδοί του προέδρου Recep Tayyip Erdogan πανηγυρίζουν 
για την επανεκλογή του, για τρίτη συνεχόμενη φορά, έξω από 
τα κεντρικά γραφεία του κόμματος στην Κωνσταντινούπολη 
στις 28 Μαΐου.

Νεοϋορκέζοι διασχίζουν τη γέφυρα του Μπρούκλιν μέσα 
σε μια πυκνή ομίχλη από τον καπνό που προκάλεσαν οι 
πυρκαγιές στον Καναδά, οι οποίες κάλυψαν τη Νέα Υόρκη και 
μεγάλο μέρος του βορειοανατολικού τμήματος της χώρας στις 
αρχές Ιουνίου.

Στρατιώτες της μισθοφορικής ομάδας Wagner καταλαμβάνουν 
το αρχηγείο της περιφερειακής στρατιωτικής περιφέρειας 

στο Rostov της Ρωσίας, στις 24 Ιουνίου, μια πράξη που 
εξελίχθηκε ως μια εντυπωσιακή, αλλά βραχύβια πρόκληση 

για την εξουσία του Ρώσου προέδρου Vladimir Putin.

Dave Sanders for The New York Times

Reuters
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Gil Cohen-Magen/Agence-France Presse via Getty Images

ΚΥΜΑΤΑ ΔΙΑΔΗΛΩΣΕΩΝ ΚΑΤΑ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ 
ΤΟΥ ΙΣΡΑΗΛ: Το σχέδιο για τη μεταρρύθμιση της Δικαιοσύ-
νης από τον πρωθυπουργό του Ισραήλ Benjamin Netanyahu 
πυροδότησε κύματα διαμαρτυριών, ώθησε στα άκρα τις σχέ-
σεις της χώρας με τις Ηνωμένες Πολιτείες και ανέδειξε το 
βαθύ πολιτιστικό χάσμα ανάμεσα στο θρησκευόμενο Ισραήλ 
και τους επικριτές του, που θέλουν μια πιο κοσμική, πλουρα-
λιστική χώρα. Το σχέδιο, που προωθήθηκε από τον ακροδε-
ξιό κυβερνητικό συνασπισμό του Netanyahu, επεδίωκε να 
περιορίσει την εξουσία που έχει το Ανώτατο Δικαστήριο, αλ-
λάζοντας τη σύνθεση της εννεαμελούς επιτροπής που επιλέ-
γει δικαστές και καταργώντας διάταξη σύμφωνα με την οποία 
οι δικαστές χρησιμοποιούν ένα συγκεκριμένο πρότυπο όταν 
παραμβαίνουν σε κυβερνητικές αποφάσεις. Οι επικριτές του 
Netanyahu, ο οποίος είναι υπόδικος για διαφθορά, τον κατη-
γορούν πως στόχος του είναι να μετριάσει τις επιπτώσεις τυ-
χόν καταδικαστικής απόφασης σε βάρος του, κάτι που ο πρω-
θυπουργός αρνήθηκε.

ΤΟ ΜΑΪΑΜΙ ΠΑΝΗΓΥΡΙΖΕΙ ΤΗΝ ΕΛΕΥΣΗ ΤΟΥ LIONEL 
MESSI: Ο Αργεντινός ποδοσφαιριστής Lionel Messi έγι-
νε και επίσημα παίκτης της Inter Miami τον Ιούλιο και η 
πόλη υποδέχτηκε τον θρύλο του ποδοσφαίρου με ανοιχτές 
αγκάλες. Πλήθος από πολύχρωμες τοιχογραφίες και ψηφια-
κές οθόνες γέμισαν όλη την πόλη, ενώ τα εστιατόρια πρόσθε-
σαν στο μενού τους το αγαπημένο φαγητό του διάσημου ποδο-
σφαιριστή (ένα πιάτο με παναρισμένο κρέας που ονομάζεται 
milanesa). Ο Messi, ο οποίος έχει παίξει στην Barcelona και 
στην Paris Saint-Germain και το 2022 οδήγησε την Αργεντι-
νή στην πρώτη της κατάκτηση Μουντιάλ μετά από 36 χρόνια, 
εξέπληξε τον κόσμο όταν δέχτηκε να υπογράψει συμβόλαιο με 
την Inter Miami, που βρίσκεται στην τελευταία θέση του ομί-
λου της, προς μεγάλη χαρά και υπερηφάνεια της πόλης. Η Νό-
τια Φλόριντα έχει τον μεγαλύτερο πληθυσμό Αργεντινών στις 
Ηνωμένες Πολιτείες και ο Messi είναι πλέον αναμφισβήτη-
τα η πιο γνωστή και «περιζήτητη» διασημότητα της περιοχής.

ΣΚΟΤΩΝΕΤΑΙ Ο ΡΩΣΟΣ ΜΙΣΘΟΦΟΡΟΣ ΣΤΑΣΙΑΣΤΗΣ: 
Ο Yevgeny Prigozhin, ο εγκέφαλος πίσω από το 24ωρο 
πραξικόπημα στη Ρωσία τον Ιούνιο, κηδεύτηκε στο νεκρο-
ταφείο Porokhovskoye στην Αγία Πετρούπολη στις 29 Αυ-
γούστου, μια εβδομάδα μετά την πτώση του ιδιωτικού του 
τζετ 180 χλμ. από τη Μόσχα. Τον Ιούνιο, ο Prigozhin είχε 
ηγηθεί μιας ολιγόωρης ανταρσίας, δίνοντας εντολή στους 
μισθοφόρους του του να βαδίσουν προς τη Μόσχα, εγείρο-
ντας αμφιβολίες για την ισχύ του προέδρου Vladimir Putin 
στη Ρωσία. Ο Prigozhin υποχώρησε γρήγορα στο πλαίσιο 
μιας συμφωνίας με τη μεσολάβηση του Λευκορώσου ηγέτη 
Aleksandr G. Lukashenko. Τους μήνες που προηγήθηκαν 
της απόπειρας πραξικοπήματός του, ο Prigozhin γινόταν 
ολοένα και πιο επικριτικός απέναντι στους ανώτατους στρα-
τιωτικούς διοικητές της Ρωσίας για τις επιδόσεις τους στην 
Ουκρανία. Ο μυστηριώδης θάνατός του πυροδότησε μια πα-
ρασκηνιακή διαμάχη για τον έλεγχο της επίλεκτης μισθο-
φορικής ομάδας Wagner.

Χιλιάδες διαδηλωτές γέμισαν τους δρόμους του Τελ Αβίβ την 
1η Ιουλίου, διαμαρτυρόμενοι για το σχέδιο της ισραηλινής 
κυβέρνησης να αναθεωρήσει το δικαστικό της σύστημα.

Αστυνομικοί γύρω από το νεκροταφείο Porokhovskoye στην 
Αγία Πετρούπολη της Ρωσίας, όπου ενταφιάστηκε στις 29 
Αυγούστου ο Yevgeny Prigozhin.

Μια τοιχογραφία του Lionel Messi έξω από το αργεντίνικο 
εστιατόριο «Fiorito» που έγινε το 2018, πολύ πριν από την 

απόφαση του θρύλου του ποδοσφαίρου να υπογράψει με την 
Inter Miami της Major League Soccer.  Έκτοτε, εμφανίστηκαν 

στην πόλη κι άλλες τοιχογραφίες του Messi.

Nanna Heitmann/The New York Times

Saul Martinez/The New York Times
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Paul Barrena/Agence France-Presse via Getty Images

ΕΝΑ ΦΙΛΙ ΣΚΙΑΣΕ ΤΟ ΠΡΩΤΟ ΠΑΓΚΟΣΜΙΟ ΚΥΠΕΛ-
ΛΟ ΓΥΝΑΙΚΩΝ ΤΗΣ ΙΣΠΑΝΙΑΣ: Η εθνική ομάδα ποδο-
σφαίρου γυναικών της Ισπανίας δεν πρόλαβε να χαρεί την 
πρώτη της κατάκτηση Παγκόσμιου Κυπέλλου στο Σίδνεϊ της 
Αυστραλίας, στις 20 Αυγούστου, καθώς οι πανηγυρισμοί με-
τατράπηκαν γρήγορα σε διαμάχες. Το φιλί του προέδρου 
της ισπανικής ποδοσφαιρικής ομοσπονδίας Luis Rubiales 
με την Ισπανίδα επιθετικό Jennifer Hermoso κατά τη διάρ-
κεια της τελετής απονομής, ώθησε εξαγριωμένους οπαδούς 
να ζητήσουν την παραίτησή του, κάνοντας λόγο για τον σεξι-
σμό που υφίστανται οι Ισπανίδες αθλήτριες. Ο Rubiales αρ-
νήθηκε να παραιτηθεί, επιμένοντας ότι το φιλί ήταν συναι-
νετικό. Τον Οκτώβριο, η διεθνής ομοσπονδία ποδοσφαίρου, 
η FIFA, απέκλεισε για τρία χρόνια τον Rubiales απ’ όλες τις 
δραστηριότητες που σχετίζονται με το ποδόσφαιρο.

Ο ΚΑΝΑΔΑΣ ΚΑΤΗΓΟΡΕΙ ΤΗΝ ΙΝΔΙΑ ΓΙΑ ΤΗ ΔΟΛΟ-
ΦΟΝΙΑ ΗΓΕΤΗ ΤΩΝ ΣΙΧ: Η δολοφονία ενός αυτονομιστή 
ηγέτη των Σιχ, του Καναδού υπηκόου Hardeep Singh Nijjar, 
πυροδότησε εντάσεις μεταξύ Καναδά και Ινδίας όταν ο πρω-
θυπουργός Justin Trudeau κατηγόρησε ανοιχτά την Ινδία ως 
υπαίτια για τη δολοφονία. Ο Hardeep Singh Nijjar σκοτώ-
θηκε από τα πυρά αγνώστου έξω από ναό των Σιχ στη Βρε-
τανική Κολομβία του Καναδά. Μετά την απέλαση του επικε-
φαλής της υπηρεσίας ασφαλείας της Ινδίας από τον Καναδά, 
η Ινδία απάντησε εκδιώκοντας Καναδούς διπλωμάτες και 
αναστέλλοντας τις αιτήσεις βίζας από Καναδούς. Τα πράγμα-
τα περιπλέχθηκαν ακόμα περισσότερο μετά την αποκάλυψη 
ότι αξιωματούχοι των Ηνωμένων Πολιτειών παρείχαν στην 
Οτάβα πληροφορίες σχετικά με τον θάνατο του Nijjar. Αν και 
οι ΗΠΑ μοιράζονται τακτικά χρήσιμες πληροφορίες με τους 
συμμάχους τους, συμπεριλαμβανομένου του Καναδά, ο πρόε-
δρος Joe Biden φροντίζει να μην ανταγωνίζεται την Ινδία, την 
οποία θεωρεί βασικό σύμμαχό του υπό τη σκιά της Κίνας.

ΤΟ ΜΕΞΙΚΟ ΑΠΟΠΟΙΝΙΚΟΠΟΙΕΙ ΤΗΝ ΕΚΤΡΩΣΗ: Το 
Ανώτατο Δικαστήριο του Μεξικού έκρινε τον Σεπτέμβριο ότι 
η ποινικοποίηση της έκτρωσης ήταν αντισυνταγματική και 
κατέστησε τις αμβλώσεις νόμιμες σε όλη τη χώρα. Αν και το 
δικαστήριο αρχικά έκρινε ως νόμιμη την έκτρωση το 2021, 
η απόφαση αυτή ίσχυε μόνο για την πολιτεία Coahuila. Η 
Coahuila συνορεύει με το Texas, πολιτεία των ΗΠΑ που πε-
ριόρισε την πρόσβαση στις αμβλώσεις όταν το Ανώτατο Δικα-
στήριο των ΗΠΑ απέρριψε την απόφαση Roe κατά Wade το 
2022. Η άμβλωση εξακολουθεί να θεωρείται παράνομη σε 
20 από τις 32 πολιτείες του Μεξικού, καθώς η απόφαση δεν 
υπερισχύει του πολιτειακού δικαίου. Ωστόσο, το Μεξικό προ-
στίθεται στις όλο και περισσότερες χώρες της Λατινικής Αμε-
ρικής που διευκολύνουν την πρόσβαση στις αμβλώσεις.

Ένα αγόρι που κρατά μια μπάλα ποδοσφαίρου, περνά 
μπροστά από γκράφιτι που ζωγράφισε ο Ιταλός καλλιτέχνης 
Salvatore Benintende, όταν η γυναικεία ομάδα ποδοσφαίρου 
της Ισπανίας κέρδισε το πρώτο της Παγκόσμιο Κύπελλο.

Μέλη της Ομάδας Πληροφόρησης για την Αναπαραγωγική 
Επιλογή (GIRE) κρατούν ψηλά μια πράσινη μπαντάνα, 
σύμβολο για το δικαίωμα στην άμβλωση στη Λατινική 
Αμερική. Το Ανώτατο Δικαστήριο του Μεξικού ανακοίνωσε 
στις 13 Σεπτεμβρίου ότι κρίνει αντισυνταγματική την 
ποινικοποίηση της άμβλωσης.

Άντρας θρηνεί μπροστά σε εικόνα του ηγέτη των Σιχ 
που δολοφονήθηκε στον Καναδά τον Σεπτέμβριο. 

Ο πρωθυπουργός Justin Trudeau κατηγόρησε την Ινδία 
ότι εμπλέκεται στον θάνατο του Hardeep Singh Nijjar

Quetzalli Nicte-Ha/Reuters

Jackie Dives/The New York Times
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Samar Abu Elouf/The New York Times

Η ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ ΦΛΕΓΕΤΑΙ: Μια αιφνιδιαστική τρο-
μοκρατική επίθεση το πρωί της 7ης Οκτωβρίου από μαχη-
τές της εξτρεμιστικής παλαιστινιακής οργάνωσης Χαμάς 
προκάλεσε τον θάνατο περίπου 1.200 ανθρώπων στο νό-
τιο Ισραήλ. Οι τρομοκράτες απήγαγαν περίπου 240 άτομα, 
μεταξύ των οποίων γυναίκες και παιδιά, προκαλώντας την 
οργή της ισραηλινής κυβέρνησης, η οποία απάντησε με αε-
ροπορικές επιδρομές και αποκλεισμό της Λωρίδας της Γά-
ζας. Η σύγκρουση αγγίζει και άλλα μέρη της Μέσης Ανα-
τολής καθώς ο ισραηλινός στρατός συγκρούεται σχεδόν 
καθημερινά με τη Χεζμπολάχ, λιβανέζικη οργάνωση που 
υποστηρίζεται από το Ιράν. Σύμφωνα με τον ΟΗΕ, έχουν 
εκτοπιστεί περισσότεροι από 1 εκατομμύριο Παλαιστίνιοι. 
Ο ΟΗΕ ζήτησε κατάπαυση του πυρός για να επιτραπεί η εί-
σοδος περισσότερης ανθρωπιστικής βοήθειας στη Γάζα, η 
οποία βρίσκεται υπό αποκλεισμό από το Ισραήλ και την Αί-
γυπτο από το 2007, όταν η Χαμάς κατέλαβε τον έλεγχο της 
περιοχής, εμποδίζοντας πολλούς κατοίκους να φύγουν και 
περιορίζοντας τις εισαγωγές προϊόντων στην περιοχή.

ΝΕΟ ΑΡΙΣΤΕΡΟ ΠΟΛΙΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΣΤΗ ΓΕΡΜΑ-
ΝΙΑ: Ένα νέο πολιτικό κόμμα που ιδρύθηκε από τη Γερ-
μανίδα πολιτικό Sahra Wagenknecht, έπληξε το αριστερό 
κόμμα Die Linke, που έχασε 10 από τους 38 βουλευτές του 
στο γερμανικό κοινοβούλιο. Το κόμμα της, ο συνασπισμός 
Sahra Wagenknecht, που υποστηρίζει λαϊκές αριστερές πο-
λιτικές όπως υψηλότερους μισθούς και καλύτερα κοινωνι-
κά επιδόματα, έχει ιδεολογικές ομοιότητες με το ακροδεξιό 
κόμμα AfD, όπως η αμφισβήτηση των πολιτικών της κυ-
βέρνησης για την κλιματική αλλαγή, ο περιορισμός των αι-
τούντων άσυλο και η αντίθεση με τις τρέχουσες κυρώσεις 
κατά της Ρωσίας, η οποία παλιότερα ήταν ο μεγαλύτερος 
προμηθευτής φυσικού αερίου της Γερμανίας. Η 54χρονη 
Wagenknecht μεγάλωσε στην Ανατολική Γερμανία και ξε-
κίνησε την πολιτική της καριέρα ως μέλος του κυβερνώντος 
κομμουνιστικού κόμματος.

ΝΕΟ ΡΕΚΟΡ ΣΤΟΝ ΜΑΡΑΘΩΝΙΟ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΥΟΡΚΗΣ: 
Χιλιάδες Νεοϋορκέζοι και επισκέπτες απ’ όλο τον κόσμο 
παρακολούθησαν περισσότερους από 50.000 μαραθωνο-
δρόμους να μετέχουν στον Μαραθώνιο της Νέας Υόρκης 
στις 5 Νοεμβρίου, τον μεγαλύτερο στον κόσμο για το 2023, 
σύμφωνα με τη διοργανώτρια αγώνων New York Road 
Runners. Στους άντρες, τερμάτισε πρώτος ο Tamirat Tola 
από την Αιθιοπία με χρόνο 2:04:58, σπάζοντας το προη-
γούμενο ρεκόρ κατά 8 δευτερόλεπτα, ενώ στις γυναίκες εξα-
σφάλισε την πρώτη θέση η Κενυάτισσα Hellen Obiri με 
χρόνο 2:27:23. Η Catherine Debrunner από την Ελβετία 
κατέρριψε το προηγούμενο ρεκόρ στον αγώνα αναπηρικών 
αμαξιδίων γυναικών με χρόνο 1:39:32 και ο Marcel Hug 
από την Ελβετία κέρδισε τον αγώνα αναπηρικών αμαξιδί-
ων ανδρών για έκτη φορά, με χρόνο 1:25:29 - μόλις 3 δευ-
τερόλεπτα λιγότερα από το δικό του προηγούμενο ρεκόρ. 
Ο αγώνας ήταν μια τεράστια γιορτή, με πλακάτ, θεατές που 
χτυπούσαν κουδούνια αγελάδων, μπάντες γυμνασίου, μπα-
λόνια, ακόμη και καραόκε!

Παιδιά σε σχολείο της Γάζας κοιτούν τον ουρανό καθώς ο 
ήχος των αεροπορικών επιδρομών γεμίζει τον αέρα.

Δρομείς διασχίζουν τη γραμμή τερματισμού στο Central 
Park κατά τη διάρκεια του Μαραθωνίου της Νέας Υόρκης 

στις 5 Νοεμβρίου.

Η Sahra Wagenknecht (στο κέντρο) και άλλοι αριστεροί 
Γερμανοί πολιτικοί στην ανακοίνωση της ίδρυσης του 
νέου αριστερού πολιτικού κόμματος που αποδυναμώνει 
το κόμμα Die Linke, αλλά με εθνικιστικές θέσεις σε θέματα 
όπως η μετανάστευση και το περιβάλλον, μπορεί να 
αποσπάσει ψήφους και από το ακροδεξιό κόμμα AfD.

Uli Seit/The New York Times

John MacDougall/Agence-France Presse via Getty Images
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Maansi Srivastava/The New York Times

ΑΡΧΙΖΕΙ Η ΔΙΚΗ ΚΑΤΑ TRUMP ΓΙΑ ΑΠΑΤΗ: Η δίκη 
του πρώην προέδρου των ΗΠΑ Donald Trump για απάτη 
ξεκίνησε στη Νέα Υόρκη στις αρχές Νοεμβρίου. Η γενική ει-
σαγγελέας της Νέας Υόρκης Letitia James είχε καταθέσει 
μήνυση κατηγορώντας τον Trump και άλλους κατηγορού-
μενους, συμπεριλαμβανομένων των γιων του -που ανέ-
λαβαν την επιχείρηση όταν ο Trump εξελέγη πρόεδρος το 
2017- ότι διόγκωσαν την αξία των περιουσιακών στοιχεί-
ων των εταιρειών τους για να κερδίσουν τραπεζικά δάνεια 
και ασφαλιστικές συμφωνίες με ευνοϊκούς όρους. Η James 
ζητά για λογαριασμό της πολιτείας αποζημίωση περίπου 
250 εκατ. δολαρίων και επιδιώκει να απαγορεύσει οριστι-
κά στον Trump και τους γιους του την επιχειρηματική δρα-
στηριότητα στη Νέα Υόρκη. Ο Trump αρνήθηκε κάθε κατη-
γορία, χαρακτηρίζοντάς τη δίκη «πολύ άδικη». 

ΟΙ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΣ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΠΟΙ ΜΕ ΤΟ ΨΥΧΟΣ 
ΣΤΗ ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ: Καθώς οι θερμοκρασίες ήταν πολύ χα-
μηλές στις βορειοανατολικές Ηνωμένες Πολιτείες, οι αρ-
χές της Νέας Υόρκης προσπαθούσαν να εξασφαλίσουν κα-
ταφύγιο σε δεκάδες χιλιάδες μετανάστες. Καθώς πλησίαζε 
το όριο των 60 ημερών για πολλές οικογένειες -και το όριο 
30 ημερών για τους άγαμους ενήλικες- οι μετανάστες θα 
έπρεπε να εγκαταλείψουν τις εστίες φιλοξενίας και να υπο-
βάλουν ξανά αίτηση για στέγαση. Αρκετοί επέλεξαν να κοι-
μούνται έξω στο κρύο παρά να περιμένουν σε μεγάλες ουρές 
για ένα κρεβάτι. Από τις αρχές του 2022, έχουν φτάσει στην 
πόλη πάνω από 140.000 αιτούντες άσυλο, ενώ οι υπεύθυ-
νοι προσπαθούν να ανταποκριθούν στην ανθρωπιστική 
κρίση με ελάχιστους πόρους.

ΣΤΑ ΑΖΗΤΗΤΑ ΤΑ ΘΥΜΑΤΑ ΣΥΓΚΡΟΥΣΕΩΝ ΣΤΗΝ 
ΙΝΔΙΑ: Δεκάδες ταυτοποιημένα πτώματα παραμένουν 
σε νεκροτομεία 6 μήνες μετά τις βίαιες συγκρούσεις μετα-
ξύ δύο εθνοτικών κοινοτήτων, των Meitei, που αποτελούν 
σημαντικό μέρος του πληθυσμού, και της μειονότητας των 
Kuki. Η αιματηρή διαμάχη ξέσπασε στη βορειοανατολική 
πολιτεία Manipur τον Μάιο, αφήνοντας πίσω της εκατο-
ντάδες νεκρούς και χιλιάδες εκτοπισμένους. Ο λόγος της σύ-
γκρουσης ήταν η διεκδίκηση ειδικών προνομίων, όπως η 
απόκτηση γης και κυβερνητικών θέσεων εργασίας. Ενώ οι 
βίαιες συγκρούσεις έχουν εκλείψει, εξακολουθούν να υπάρ-
χουν ανησυχίες για την ασφάλεια των οικογενειών που 
αναζητούν τους νεκρούς τους, κυρίως των Kuki, και διαφω-
νίες σχετικά με τα αιτήματα των ηγετών των Kuki για ομα-
δική ταφή και ένα μνημείο.

Ο πρώην πρόεδρος των ΗΠΑ Donald Trump, που 
κατηγορείται ότι διόγκωσε την αξία των περιουσιακών 
του στοιχείων για να αποκτήσει δάνεια και ασφαλιστικές 
συμφωνίες με ευνοϊκούς όρους, στο κτίριο του Ανώτατου 
Δικαστηρίου της Πολιτείας της Νέας Υόρκης.

Ερείπια μιας γειτονιάς των Kuki, μετά από βίαιες 
συγκρούσεις στο Imphal της Ινδίας, την 1η Ιουνίου 2023. 
Στα νεκροτομεία της πολιτείας Manipur, δεκάδες πτώματα 
παραμένουν στα αζήτητα 6 μήνες μετά. 

Μετανάστες κοιμούνται ενώ περιμένουν στην ουρά για να 
υποβάλουν νέα αίτηση σε στέγαση σε εστία στο Μανχάταν. 

Καθώς πλησίαζε ο χειμώνας, η πόλη της Νέας Υόρκης 
προσπαθούσε να στεγάσει δεκάδες χιλιάδες μετανάστες, 

πολλοί από τους οποίους έφτασαν απροετοίμαστοι για 
τέτοιες καιρικές συνθήκες.

Saumya Khandelwal/The New York Times

Todd Heisler/The New York Times
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ΑΠΟΦΑΣΕΙΣ
ΚΑΙ ΔΡΑΣΕΙΣ

Το 2024 κλείνουν 50 χρόνια από αυτό που έχει οριστεί (πολιτικά και ιστορικά) ως Μεταπολίτευση. 
Σ’ αυτά τα χρόνια, η Ελλάδα έχει κάνει βήματα προόδου και συγκαταλέγεται στα αναπτυγμένα δυτικά 

κράτη. Όμως, επίσης υπάρχουν χρόνιες αδυναμίες και νοοτροπίες παλιότερων εποχών, 
που εκδηλώνονται τακτικά και θολώνουν την εικόνα.

Καθώς η χώρα έχει νωπή την «αποκαλυπτική» εποχή των μνημονίων, 
είναι ουσιαστικά κοινή απαίτηση οι γενναίες και δομικές παρεμβάσεις, οι πολιτικές που θα 

εκσυγχρονίσουν συνολικά το κράτος και θα αναβαθμίσουν τη σχέση του με τον πολίτη.
Τα πεδία, όμως, είναι πολλά και η βάση της Δημοκρατίας είναι η αντιπαράθεση. 

Στο πλαίσιο αυτό, για τις κομβικές πολιτικές που θα χαρακτηρίσουν ή που θα έπρεπε να χαρακτηρίσουν το 
2024, γράφουν οι Σταύρος Ν. Παπασταύρου, Γιώργος Τσίπρας, Παύλος Γερουλάνος και Αλέξης Χαρίτσης.

TTstudio / Shutterstock
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Το 2024 είναι η χρονιά κατά την οποία 
εκατοντάδες χιλιάδες συμπολίτες μας θα 
αντιληφθούν τη συστηματική προσπάθεια 
της πολιτείας για τη βελτίωση της ποιότη-
τας ζωής τους. Γιατί, για πρώτη φορά στην 
ιστορία της χώρας μας, εκπονείται και 
τίθεται σε εφαρμογή μία Εθνική Στρατη-
γική για τα Δικαιώματα των Ατόμων με 
Αναπηρία, για τα έτη 2024-2030.

Οι ομολογουμένως βαρύγδουπες λέξεις 
«Εθνική Στρατηγική» δεν αποτελούν 
επικοινωνιακό επίχρισμα. Αντίθετα, υπο-
δηλώνουν ουσία.

Εθνική είναι κάθε υπόθεση που 
αφορά όλες τις Ελληνίδες και όλους τους 
Έλληνες. Και η βελτίωση της ποιότητας 
ζωής των -περίπου 1 εκατομμυρίου- συ-
μπολιτών μας που ζουν με κάποια μορφή 
αναπηρίας είναι εθνική υπόθεση. Όχι 
μόνο λόγω του συγκεκριμένου μεγάλου 
πλήθους ανθρώπων, αλλά κυρίως διότι, 
εστιάζοντας στα άτομα με αναπηρία, βελ-
τιώνουμε τελικά την ποιότητα ζωής όλων 
μας.

Δεν εξυπηρετεί μόνο τα αναπηρικά 
αμαξίδια μια ράμπα σε ένα δημόσιο 
κτίριο, αλλά και ένα παιδικό καρότσι, μια 
τραυματισμένη αθλήτρια με πατερίτσα, 
ακόμη και έναν προμηθευτή με τροχήλατο 
μέσο μεταφοράς. Δεν αξιοποιούν μόνο τα 
άτομα με αναπηρία όρασης μια προσβά-
σιμη ιστοσελίδα, αλλά και ηλικιωμένοι 
συμπολίτες μας. Δεν είναι μόνο όσοι 
έχουν κινητική αναπηρία που ενδέχεται 
να χρειαστούν βοήθεια σε μια φυσική 
καταστροφή, αλλά και βρέφη, ασθενείς, 
ηλικιωμένοι ή έγκυοι. 

Παράλληλα, αίροντας στοχευμένα και 
συστηματικά εμπόδια, εντάσσουμε πλή-
ρως ένα πολύτιμο ανθρώπινο δυναμικό 
στον παραγωγικό μας ιστό. Πρόκειται για 
ανθρώπους χρήσιμους, μορφωμένους, με 
δεξιότητες, δυνατότητες και όρεξη συμμε-
τοχής και προσφοράς, που σήμερα είναι 
σε μεγάλο βαθμό αποκλεισμένοι από την 
αγορά εργασίας.

Η Στρατηγική αυτό επιδιώκει: μια 
συντονισμένη θεσμική και διοικητική 
πανστρατιά. Για πρώτη φορά δεσμεύονται 
όλα τα υπουργεία σε 170 δράσεις που 
δεν θα είναι μόνο διακηρυκτικές, αλλά 
θα περιέχονται στα ετήσια σχέδια δρά-
σης κάθε υπουργείου, δηλαδή στον μπλε 
φάκελο που λαμβάνουν στην αρχή κάθε 
χρόνου και επικαιροποιείται τον Ιούνιο. 
Για την εγγύηση υλοποίησης των δράσε-
ων, η Εθνική Στρατηγική περιλαμβάνει 
80 συγκεκριμένους δείκτες, με στόχο 
την παρακολούθηση και αξιολόγηση της 
Στρατηγικής, καθώς και την εξασφάλιση 

διαφάνειας και λογοδοσίας. 
Προφανώς δεν ξεκινάμε από το μηδέν. 

Εφαλτήριό μας είναι το υπάρχον Εθνικό 
Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώματα των 
Ατόμων με Αναπηρία του 2020. Όμως, 
σε συνεργασία με το αναπηρικό κίνημα, 
έχουμε επαναπροσδιορίσει πολιτικές και 
στόχους. Όλοι μαζί αλλάζουμε ταχύτητα, 
τόσο σύσσωμος ο κρατικός μηχανισμός 
όσο και ο ιδιωτικός τομέας που επιχει-
ρούμε να εμπλέξουμε περαιτέρω, προ-
κειμένου να αντιμετωπίσουμε καθετί 
που εμποδίζει τα άτομα με αναπηρία να 
ασκήσουν πλήρως τα δικαιώματά τους. Η 
Εθνική Στρατηγική, λοιπόν, μας αφορά 
όλους και μάλιστα άμεσα.

Η υλοποίηση της Εθνικής Στρατηγικής 
έχει και μια διεθνή διάσταση για τη χώρα 
μας, καθώς ενσωματώνει ευρωπαϊκά και 
διεθνή πρότυπα, κατευθυντήριες γραμμές 
και διεθνείς υποχρεώσεις μας. Έχουμε 
δεσμευθεί ρητά ότι η Ελλάδα μεριμνά 
ώστε κάθε πολίτης να απολαμβάνει ίσα 
δικαιώματα και ίσες ευκαιρίες. Να έχει 
αδιαπραγμάτευτη πρόσβαση σε κτίρια, σε 
ψηφιακές υπηρεσίες, στην υγεία και την 
εκπαίδευση, παντού. 

Η ισότητα των ευκαιριών και η αξιοπρε-
πής διαβίωση για τους πολίτες που ζουν 
στη χώρα μας αποτελούν ατομικά δικαιώ-
ματα που η ελληνική πολιτεία αναγνωρί-
ζει και οφείλει να διασφαλίζει.

Αυτός, άλλωστε, είναι και ο πυρήνας 
της «διπλής σύγκλισης», του κεντρικού 
στόχου μας. Δηλαδή η σταθερή μείωση 
-με στόχο την εξάλειψη- των διαφορών 
που υφίστανται τα άτομα με αναπηρία στο 
επίπεδο διαβίωσης, τόσο σε σχέση με τον 
γενικό πληθυσμό εντός της χώρας όσο 
και με τον ευρωπαϊκό μέσο όρο. Αυτό τον 
υψηλό στόχο έχουμε δεσμευθεί όλοι να 
κατακτήσουμε, κυβέρνηση και υπουργεία, 
περιφέρειες και δήμοι, με συγκεκριμένες 
δράσεις, χρονοδιαγράμματα, αξιολόγηση 
και αναθεώρηση. 

Είναι αλήθεια ότι έχουμε ακόμη πολύ 
δρόμο να διανύσουμε, ώσπου να πετύχου-
με στην πράξη την πλήρη πρόσβαση όλων 
σε κάθε αγαθό. Είμαστε, όμως, αποφα-
σισμένοι να αγωνιστούμε, με στόχο να 
δημιουργήσουμε μια Ελλάδα ουσιαστικής 
ισότητας και συμπερίληψης, όπου αίρουμε 
συστηματικά κάθε φραγμό, εξασφαλίζο-
ντας μια καθολική, δίκαιη συμμετοχή 
όλων σε κάθε πτυχή της ζωής.

Η υλοποίηση της Εθνικής Στρατηγικής 
είναι το «σημείο καμπής» για το 2024, 
καθώς θα βελτιώσει ουσιαστικά τη ζωή 
των συμπολιτών μας με αναπηρία, αλλά 
και τη ζωή όλων μας.

Σταύρος Ν. 
Παπασταύρου

Υπουργός Επικρατείας

Μια Ελλάδα με όλους, για όλους

Πολιτική
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Τόσο μακροοικονομικοί δείκτες όσο και δείκτες κοινωνικής ευημερίας στην Ελλάδα προ-
σιδιάζουν περισσότερο σε χώρα της Ανατολικής Ευρώπης παρά στον «πυρήνα της Ευρωζώ-
νης». Η χαμηλή παραγωγικότητα, οι χαμηλοί μισθοί, η χαμηλή αγοραστική δύναμη, το υ-
ψηλό έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και το εμπορικό έλλειμμα, οι χαμη-
λές επενδύσεις, ο χαμηλός βαθμός διασύνδεσης των κλάδων της οικονομίας, είναι μόνο ο-
ρισμένοι από τους δείκτες.

Παράλληλα, οι όποιες βελτιώσεις έχουν ταυτόχρονα αρνητικές πτυχές. Η αύξηση των ε-
πενδύσεων αφορά συντριπτικά μη παραγωγικές επενδύσεις, ενώ εγχώριες επενδύσεις εί-
ναι ελάχιστες. Η αύξηση των εξαγωγών (υπολειπόμενη της πολύ μεγαλύτερης αύξησης των 
εισαγωγών), όπως και της ανταγωνιστικότητας, στηρίζεται κυρίως στην καθήλωση των α-
μοιβών εργασίας και στη συγκράτηση του κόστους εργασίας κάτω από την παραγωγικότητα. 
Ο μέσος ρυθμός ανάπτυξης από το 2019 υπερβαίνει τον ρυθμό της συνολικής μεγέθυνσης 
της Ε.Ε., όπου βαραίνουν οι μεγάλες εξαγωγικές βιομηχανικές οικονομίες που ταλαιπω-
ρούνται μετά την αρχή της πανδημίας, αλλά μας κατατάσσουν σημαντικά κάτω από το μέσο 
ευρωπαϊκό όρο κατά εθνική οικονομία (19η θέση στην Ε.Ε. των 27).

Οι παθογένειες και οι διαρθρωτικές αδυναμίες της ελληνικής οικονομίας δεν δημιουρ-
γήθηκαν μετά τις εκλογές του 2019. Υπήρχαν και πριν από τη βαθιά κρίση και τα μνημό-
νια, ενώ προστέθηκε ένα υπέρογκο δημόσιο χρέος. Κάποιες από τις αδυναμίες, όπως η χα-
μηλή παραγωγικότητα, επιδεινώθηκαν μέσα στα μνημόνια. Άλλες, όπως η διαφθορά, το ε-
μπορικό έλλειμμα και το έλλειμμα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών, η αγοραστική 
δύναμη, επιδεινώθηκαν μετά το 2019 και την ανάληψη της διακυβέρνησης από τη Ν.Δ.

Σε κάθε περίπτωση οι κυβερνητικοί πανηγυρισμοί για την πορεία της οικονομίας, που ε-
νίοτε επικαλούνται ξένα δημοσιεύματα, βρίσκονται σε ευθεία αντίθεση με τα κομβικά και 
συνολικά δεδομένα της οικονομίας και τις προοπτικές της. Η επικοινωνιακά επιλεκτική 
προβολή θετικών βραχυχρόνιων εξελίξεων, με τη συνδρομή ενός ελεγχόμενου μιντιακού 
τοπίου, είναι χρήσιμη πολιτικά για τη σημερινή κυβέρνηση, αλλά δεν αλλάζει η ουσία. Το 
χειρότερο είναι ότι πίσω της κρύβεται η απουσία βούλησης για μακροπρόθεσμο σχεδιασμό 
υπέρβασης αδυναμιών και ενίσχυσης της ελληνικής οικονομίας. Ο τρόπος αξιοποίησης του 
Ταμείου Ανάκαμψης είναι απολύτως ενδεικτικός αυτής της απουσίας, όπως και η εκτόξευ-
ση των απευθείας αναθέσεων με πρόσχημα την πανδημία.

Κατά συνέπεια, η μεγαλύτερη ευκαιρία για την Ελλάδα και το 2024, και το 2025, και το 
2026 κ.λπ. είναι η εκκίνηση ενός τέτοιου σχεδιασμού, κατά το δυνατόν με ευρύτερες συναι-
νέσεις, κάτι που δεν πρόκειται να γίνει με δεδομένη την επιρροή ισχυρών επιχειρηματι-
κών συμφερόντων στις επιλογές της παρούσας κυβέρνησης.

Αντίστοιχα, στο πεδίο της γεωπολιτικής, οι τεκτονικές αλλαγές που λαμβάνουν χώρα δι-
εθνώς, η ρευστότητα που επικρατεί σε περι-
φερειακό επίπεδο, η αλλαγή συσχετισμών 
υπέρ της Άγκυρας στις ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις και οι ισχυρότερες τάσεις επέκτασης 
της γείτονος και αμφισβήτηση του χθεσι-
νού στάτους κβο, επιβάλλουν τη χάραξη μιας 
νέας εθνικής στρατηγικής με στόχο τη μεσο-
πρόθεσμη ασφάλεια της χώρας, επίσης με ό-
ρους ευρύτερης συναίνεσης.

Ωστόσο, ούτε εδώ φαίνεται ότι το 2024 θα 
είναι μια τέτοια χρονιά, όπως δεν ήταν και 
οι προηγούμενες. Η παθητικότητα της ελ-
ληνικής εξωτερικής πολιτικής σε συνθή-
κες σημαντικών αλλαγών, όπως και η επα-
νάπαυση στις αγαστές ελληνοαμερικανικές 
σχέσεις με αμφίβολο όφελος για την Ελλά-
δα, προδιαγράφουν μεσοπρόθεσμα επιδεί-
νωση των όρων για τη χώρα. Οι προβλέψεις 
«θετικών εξελίξεων» στις ελληνοτουρκικές 
σχέσεις περισσότερο συγκλίνουν στον κίν-
δυνο ανατροπής των όρων ασφάλειας σε βά-
ρος της Ελλάδας, που επικοινωνιακά θα πα-
ρουσιαστεί ως ειρήνευση.

Γιώργος Τσίπρας

Μέλος της Κ.Ε.
του  ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ.

Πραγματική επανεκκίνηση 
στην οικονομία

Alexandros Michailidis / Shutterstock
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Το 2032, μόνο δύο κυβερνήσεις από σήμε-
ρα, η Ελλάδα θα κληθεί να καλύψει σημαντι-
κά αυξημένες απαιτήσεις των δανειστών της. 
Έτσι, η επενδυτική βαθμίδα που κατέκτησε 
η χώρα μας χάρη σε μια εθνική προσπάθεια 
που ξεκίνησε το 2010 από το ΠΑΣΟΚ και με-
γάλες θυσίες τού ελληνικού λαού, ανοίγει ένα 
μικρό αλλά αμείλικτα απαιτητικό παράθυρο 
ευκαιρίας για τις τρεις μεγάλες μεταρρυθμί-
σεις που έχει ανάγκη η χώρα: την αλλαγή τού 
παραγωγικού, διοικητικού και κοινωνικού 
της μοντέλου, ώστε να την παραδώσουμε δυ-
νατή και εξωστρεφείς στις επόμενες γενιές.

Η αλλαγή τού παραγωγικού μοντέλου, α-
παιτεί διεύρυνση τής παραγωγικής της βά-
σης. Μόνο αν χτίσουμε μία «πατριωτική οι-
κονομία», που επενδύει στα συγκριτικά πλεο-
νεκτήματα τής χώρας και κάθε περιοχής, και 
ενεργά δημιουργεί νέες αγορές για ελληνικά 
προϊόντα στο εξωτερικό και υπηρεσίες στο ε-
σωτερικό, θα καταφέρουμε να βάλουμε πε-
ρισσότερο κόσμο στο παιχνίδι της ανάπτυξης 
και να μοιράσουμε τον πλούτο δίκαια.

Για να γίνει αυτό, το διοικητικό μοντέλο 
τής χώρας χρειάζεται ριζική αποσυγκέντρω-
ση, ώστε η εξουσία να φτάσει πιο κοντά στον 
πολίτη και να λογοδοτεί και σε αυτόν. Η α-
ποσυγκέντρωση της εξουσίας σε συλλογι-
κούς θεσμούς, όπως οι ΟΤΑ, τα επιμελητή-
ρια και οι συνεταιρισμοί, είναι προϋπόθεση 
τόσο για την ενδυνάμωση της Δημοκρατίας 
μας όσο και για τη διεύρυνση της παραγωγι-
κής μας βάσης.

Τίποτα από αυτά τα δύο δεν θα έχει αποτέ-
λεσμα αν δεν καταφέρουμε να κάνουμε κάθε 
Ελληνίδα και κάθε Έλληνα να νιώσει ασφά-
λεια να προγραμματίσει το μέλλον του. Την α-
σφάλεια, δηλαδή, που παρέχει μια ευνομού-
μενη πολιτεία μέσα από κοινωνικές υπηρε-
σίες υψηλής ποιότητας, κυρίως στην υγεί-
α και την παιδεία. Και εδώ η αποσυγκέντρω-
ση των δημοσίων υπηρεσιών από το βαρύ 
χέρι του κεντρικού πολιτικού συστήματος, θα 
δημιουργήσει απαραίτητα συστήματα αλλη-
λοελέγχου και ανταγωνισμού για να παρέχο-
νται αυτές οι υπηρεσίες δωρεάν, ποιοτικά και 
αποτελεσματικά.

Πόσο επιτακτικές είναι οι αλλαγές που έχει 
ανάγκη η χώρα; Εξαιρετικά, για δύο λόγους: 
Πρώτον, στο εσωτερικό τής χώρας, η συγκυ-
ρία κρύβει παγίδες. Οι τεράστιες ανισότητες 
σε εισόδημα, πλούτο και πρόσβαση στην ε-
ξουσία, η ευάλωτη αναπτυξιακή προοπτική 
τής οικοδομής και του real estate και η ακρί-
βεια που βαραίνει υπέρμετρα τα νοικοκυριά 
χαμηλού εισοδήματος, από μόνα τους αλλά 
και συνδυαστικά, αποτελούν βόμβες στα θε-
μέλια τής κοινωνίας και της οικονομίας.

Την ίδια ώρα, στο εξωτερικό, αναπτύσ-
σεται ένα νέο μέτωπο Ανατολής - Δύσης, με 
την Ευρώπη να φαίνεται κατώτερη των περι-
στάσεων και την Αμερική, στην οποία η κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη επένδυσε υπέρμετρα, 
να οδεύει σε μια νέα περίοδο αστάθειας και 
συρρίκνωσης. 

Αυτό σημαίνει ότι η Ελλάδα θα κληθεί να 
αντιμετωπίσει τις μεγάλες προκλήσεις του 
μέλλοντος με δικές της δυνάμεις. Αν αδράξου-
με την ευκαιρία, θα παραδώσουμε τη χώρα ι-
σχυρότερη και την κοινωνία πιο σίγουρη για 
τον εαυτό της. Αν τη χάσουμε, θα καταστρέ-
ψουμε καθετί που χτίσαμε με τεράστιες θυσίες 
τα προηγούμενα 15 χρόνια. 

Τώρα είναι η ώρα, λοιπόν, για ένα όραμα 
που θα συνδιαμορφωθεί, που θα αφορά και 
που θα υπηρετηθεί απ’ όλες τις Ελληνίδες και 
όλους τους  Έλληνες. Αν αυτό το όραμα συνδέ-
σει αλλαγές στο παραγωγικό, διοικητικό και 
κοινωνικό μοντέλο της χώρας, με βασικό ά-
ξονα τον άνθρωπο και τις ανάγκες του, η Ελ-
λάδα όχι μόνο θα επιβιώσει της κρίσης που 
έρχεται, αλλά θα ανοίξει δρόμους για να δει ο 
κόσμος τη δική του εξέλιξη με άλλο μάτι.

Παύλος Γερουλάνος

Βουλευτής Α’ Αθηνών 
ΠΑΣΟΚ - Κίνημα Αλλαγής

Τρεις μεγάλες και αναγκαίες 
μεταρρυθμίσεις

Alexandros Michailidis / Shutterstock
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Η Ελλάδα επλήγη ανεπανόρθωτα το 2023 
από καταστροφικές πλημμύρες και πυρκα-
γιές. Οι καταστροφές τέτοιας κλίμακας υπο-
νομεύουν την κοινωνική, δημοσιονομική 
και παραγωγική βιωσιμότητα. Ο ελέφαντας 
στο δωμάτιο είναι η κλιματική κρίση. Η αντι-
στροφή της δυστοπίας είναι επιβεβλημένη.

Η δέσμευση για επίτευξη κλιματικής ου-
δετερότητας έως το 2050 είναι ταυτόχρο-
να η μεγάλη ευκαιρία και ο μεγάλος κίνδυ-
νος για το 2024 και όχι μόνο. Η απεξάρτηση 
από τα ορυκτά καύσιμα δεν θα είναι βελού-
δινη, καθώς απαιτεί συγκρούσεις πρωτίστως 
με μια οικονομική ελίτ σε τομείς όπως η ε-
νέργεια, οι μεταφορές και το αγροτοδιατροφι-
κό σύμπλεγμα.

Ο κίνδυνος είναι η πράσινη μετάβαση είτε 
να εγκαταλειφθεί λόγω της αδυναμίας συντη-
ρητικών κυβερνήσεων, όπως η ελληνική, να 
συμβιβάσουν συμφέροντα και στόχους, είτε 
να καταλήξει μια αντικοινωνική πολιτική, 
ένας μετασχηματισμός που επιτείνει τις ανι-
σότητες και δημιουργεί νέους κοινωνικούς 

και παραγωγικούς αποκλεισμούς αντί να α-
ποκεντρώνει την παραγωγή ενέργειας εν-
δυναμώνοντας τους πολίτες και τις τοπικές 
κοινωνίες.

Η Ελλάδα είναι εξαιρετικά εκτεθειμένη και 
από τις πλέον ευάλωτες χώρες της Ε.Ε. στην 
πράσινη μετάβαση δεδομένου ότι οι εξαγω-
γές και τα φορολογικά έσοδα εξαρτώνται σε 
μεγάλο βαθμό από δραστηριότητες που οφεί-
λουν να αναδιαμορφωθούν καθώς θα περνά-
με σε μια οικονομία μειωμένων εκπομπών. 
Είναι σε βάρος μας ότι η κυβέρνηση της Ν.Δ. 
δεν έχει έναν σαφή σχεδιασμό για μια παρα-
γωγική αναδιάρθρωση συμβατή με τον ενερ-
γειακό μετασχηματισμό.

Υποχρεώνουμε, και σωστά, τους αγρότες 
και τους κτηνοτρόφους να συμμετέχουν στην 
πράσινη μετάβαση με την υιοθέτηση οικολο-
γικών πρακτικών και μεθόδων στον πρωτο-
γενή τομέα, αλλά την ίδια στιγμή η κυβέρνη-
ση αντιμετωπίζει με το φορολογικό γάντι τα 
υπερκέρδη των εταιρειών ενέργειας στις ο-
ποίες οφείλεται τόσο η μεγαλύτερη ένταση 
εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα όσο και η 

έκρηξη του ενεργειακού κόστους.
Τι ακριβώς σημαίνει η κυβερνητική επι-

λογή να κατευθύνει πόρους του ΕΣΠΑ 2021-
2027 «Περιβάλλον και Κλιματική Αλλαγή» 
σε έργα αποθήκευσης και διανομής φυσικού 
αερίου; Όταν η υπόλοιπη Ευρώπη αποδε-
σμεύεται από το ορυκτό αέριο εμείς ενισχύ-
ουμε την εξάρτησή από αυτό; Πόροι που θα 
έπρεπε να κατευθυνθούν σε αναβάθμιση του 
δικτύου ενέργειας για να τελειώνει η δικαι-
ολογία ότι δεν υπάρχει επαρκής ηλεκτρικός 
χώρος για ηλεκτροπαραγωγή από ενεργεια-
κές κοινότητες ΑΠΕ.

Γιατί, άραγε, στόχος μας δεν είναι το μοντέ-
λο τής όσο το δυνατόν πιο διευρυμένης αυτο-
παραγωγής - ιδιοκατανάλωσης, μοντέλο ε-
ξαιρετικά συμμετοχικό και απολύτως συνυ-
φασμένο με τον ενεργειακό εκδημοκρατισμό; 

Επιχειρήματα περί αλλαγής νοοτροπίας 
των πολιτών έχουν ελάχιστο χώρο στα καθ’ 
ημάς. Ο λιγότερο ενεργοβόρος τρόπος ζωής 
δεν είναι επιλογή όταν δεν υπάρχει η υπο-
δομή και οι προϋποθέσεις. Η κυβέρνηση της 
Ν.Δ. έχει απαξιώσει περαιτέρω την όποια τέ-
τοια στοιχειώδη υποδομή. Το τρένο -ένα οι-
κολογικό μέσο μεταφοράς- είναι κατ’ εξοχήν 
τέτοιο παράδειγμα. Μέσα στο 2023, με ευ-
θύνη της κυβέρνησης Μητσοτάκη, ο σιδηρό-
δρομος στο μυαλό των πολιτών αποσυνδέ-
θηκε με τραγικό τρόπο ακόμα και από την έν-
νοια της ασφάλειας. Οι αστικές συγκοινωνίες 
έχουν καταρρεύσει, είναι αναξιόπιστες, αργές 
και άβολες. Όμως, η καταπολέμηση της περι-
ορισμένης πρόσβασης σε οικονομικά προσι-
τά δημόσια μέσα μεταφοράς, η καταπολέμη-
ση της φτώχειας κινητικότητας δηλαδή, είναι 
μαζί με την εξάλειψη της ενεργειακής φτώ-
χειας, πυλώνες για μια κοινωνικά δίκαιη α-
πεξάρτηση από τον άνθρακα.

Η ενεργειακή μετάβαση απαιτεί συνδυα-
σμένες επενδύσεις σε υποδομές, τεχνολογί-
α και κράτος πρόνοιας ώστε να μην οξυνθούν 
περαιτέρω οι τεράστιες ανισότητες. Ο κίνδυ-
νος να μας εγκλωβίσει η πολιτική της Νέας 
Δημοκρατίας σε μια τριπλή κρίση, κλιματι-
κή – δημοσιονομική - ανισοτήτων, είναι α-
πολύτως ορατός.

Καθώς σημαντικές αποφάσεις, τέλος, 
όπως π.χ. ο τρόπος που το «Κοινωνικό Τα-
μείο για το Κλίμα» θα στηρίξει τα ευάλωτα 
νοικοκυριά στην ενεργειακή μετάβαση ή ο 
τρόπος που μεγάλοι ρυπαντές όπως οι αερο-
πορικές εταιρείες θα υποχρεωθούν να συμ-
βάλουν στη μείωση των εκπομπών τους, θα 
ληφθεί σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, εί-
ναι κρίσιμο στις Ευρωεκλογές του 2024 να ε-
νισχυθούν δυνάμεις με κοινωνικό και οικο-
λογικό χαρακτήρα.

Επένδυση στην ενεργειακή 
δημοκρατία

Αλέξης Χαρίτσης

Προέδρος της Κ.Ο.
της Νέας Αριστεράς, 

πρώην Υπουργός

Επιχειρήματα περί αλλαγής νοοτροπίας των πολιτών έχουν 

ελάχιστο χώρο στα καθ’ ημάς. Ο λιγότερο ενεργοβόρος τρόπος ζωής 

δεν είναι επιλογή όταν δεν υπάρχει η υποδομή

 και οι προϋποθέσεις.

έχουν 

ς ζωής 

ν πολιτ

ρος τρόπ

ρχει η υποδομή



Με σημαντική διεθνή παρουσία,
370 έργα σε εξέλιξη και 5.800 εργαζόμενους,
ο Όμιλος Intrakat επαναπροσδιορίζει το τοπίο 
των κατασκευών στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, 

παράγει αξία και συμβάλλει στη βιώσιμη 
ανάπτυξη της Ελλάδας.

ΔΗΜΙΟΥΡΓΟΥΜΕ ΑΞΙΑ
ΟΔΗΓΟΥΜΕ ΤΗΝ 

ΑΝΑΠΤΥΞΗ
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Η Tεχνητή Nοημοσύνη (ΑΙ) 
στην Ελλάδα έχει την προσω-
πική σφραγίδα του πρωθυ-
πουργού, γεγονός που αποδει-
κνύει η σχετική Συμβουλευτι-
κή Επιτροπή που έχει συστή-
σει. Τι σημαίνει αυτό για την 
προώθησή της; 
Η Τεχνητή Νοημοσύνη αποτε-
λεί τομή για την εξέλιξη της τε-
χνολογίας και ευρύτερα της κοι-
νωνίας, καθώς μας προσφέρει 
άπειρες νέες δυνατότητες για την 
επίλυση προβλημάτων και τη 
χάραξη πολιτικών. Ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 
έδωσε από πολύ νωρίς έμφαση 
στην Τεχνητή Νοημοσύνη και 
ανέλαβε την πρωτοβουλία για 
τη σύσταση της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής, κάτι που δείχνει ότι 
η υιοθέτηση της χρήσης της εί-
ναι προτεραιότητα. Έχει κομβι-
κή σημασία ο έγκαιρος σχεδια-
σμός όταν αναφερόμαστε σε κα-
ταστάσεις τόσο δυναμικές όσο η 
εξέλιξη της Τεχνητής Νοημοσύ-
νης. Μόνο έτσι μπορούμε να α-
δράξουμε κάθε ευκαιρία και να 
αποφύγουμε τους κινδύνους της 
υπό διαμόρφωση κατάστασης. 
Ευτυχώς, στη χώρα μας αυτό συ-
νέβη την κατάλληλη χρονική 
συγκυρία και μάλιστα σε ανώτα-
το επίπεδο. 

Ποιες αλλαγές αναμένεται να 
φέρει στη δημόσια διοίκη-
ση η Τεχνητή Νοημοσύνη; 
Η πρώτη εφαρμογή που έγι-
νε στο gov.gr, τι αποτελέσματα 
φέρει μέχρι τώρα; 
Εδώ και λίγους μήνες λειτουρ-
γεί το mAigov, η πρώτη εφαρ-
μογή Τεχνητής Νοημοσύνης 
στη δημόσια διοίκηση, με πολύ 
ενθαρρυντικά αποτελέσματα. 
Σε πολύ σύντομο χρονικό διά-
στημα, οι διάλογοι που πραγ-
ματοποιήθηκαν ξεπέρασαν τους 
400.000. Η αλληλεπίδραση 

των πολιτών με το κράτος άλλα-
ξε σελίδα. Κάθε πολίτης πλέον 
μπορεί ανά πάσα στιγμή να α-
πευθυνθεί στον ψηφιακό βοη-
θό για όποιο θέμα της δημόσι-
ας διοίκησης τον απασχολεί και 
να λάβει τις απαραίτητες πλη-
ροφορίες, καθώς και το link με 
την κατάλληλη υπηρεσία του 
gov.gr. Παράλληλα, εξελίσσου-
με συνεχώς τον ψηφιακό βοηθό. 
Πρόσφατα έγινε πολύγλωσσος, 
αφού πλέον «μιλάει» όλες τις ε-
πίσημες γλώσσες της Ευρωπα-
ϊκής  Ένωσης, καθώς και τα αλ-
βανικά, έτσι ώστε να εξυπηρετεί 
πολίτες, οι οποίοι δεν μιλούν 
ελληνικά. Ήδη με την εφαρμο-
γή αυτή η Τεχνητή Νοημοσύνη 
έχει απλουστεύσει τη σχέση πο-
λίτη - δημόσιας διοίκησης. Πρό-
κειται, όμως, μόνο για την αρχή. 

Σε ποια πεδία δημόσιας διοί-
κησης έχετε προετοιμάσει την 
είσοδο της Τεχνητής Νοημο-
σύνης και ποια τα μελλοντικά 
σας σχέδια; 
Με δυνατότητες ανάλυσης τερά-
στιου όγκου δεδομένων και ε-
ξαγωγής δομημένων στοιχεί-
ων, η Τεχνητή Νοημοσύνη θα 
αναμορφώσει τομείς όπως η δι-
καιοσύνη, η υγεία, το φορολογι-
κό σύστημα. Στον κλάδο της Πο-
λιτικής Προστασίας, για παρά-
δειγμα, έχουμε κάνει ήδη δοκι-
μές για ανίχνευση πυρκαγιών 
με εξελιγμένα εργαλεία, τα ο-
ποία πέραν του έγκαιρου εντο-
πισμού των εστιών, μπορούν 
με μοντελοποιημένο τρόπο να 
προβλέψουν την πορεία της φω-
τιάς. Έτσι, θα έχουμε τη δυνατό-
τητα άμεσα να προβούμε στις α-
παραίτητες ενέργειες και να δώ-
σουμε οδηγίες στους πολίτες. Α-
ντίστοιχα μπορούμε να προβλέ-
ψουμε τις πλημμύρες βάσει της 
αύξησης της στάθμης των ποτα-
μών και άρα να προχωρήσουμε 

«ΚΡΑΤΟΣ ΣΤΟ ΚΙΝΗΤΟ»
ΚΑΙ ΜΕ ΤΕΧΝΗΤΗ

ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ

«Με ένα κράτος που τον σέβεται, 
χτίζουμε με κάθε πολίτη μια νέα, 
στέρεη σχέση εμπιστοσύνης»: ο 
Δημήτρης Παπαστεργίου, Υπουργός 
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, θέτει με 
απόλυτη σαφήνεια τον στόχο για τα 
έργα και την πορεία της ψηφιακής 
μετάβασης του κράτους. Στο πλαίσιο 
αυτό, εξηγεί τις μέχρι τώρα τις 
επιδόσεις της πρώτης εφαρμογής 
Τεχνητής Νοημοσύνης στη δημόσια 
διοίκηση, παρουσιάζει τις εφαρμογές 
που έρχονται και αφήνει ένα μήνυμα 
αισιοδοξίας λέγοντας «η ίδια η 
τεχνολογία διευρύνει κάθε μέρα το 
πεδίο των επιλογών μας».

Συνέντευξη στον 
Φίλιππο Πανταζή
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   σε εκκενώσεις περιοχών εφό-
σον αυτό χρειάζεται. 

Από την Τοπική Αυτοδιοίκη-
ση βρεθήκατε εν μια νυκτί μέ-
λος της κυβέρνησης, σε μια 
θέση απαιτητική και διαδεχό-
μενος έναν πολύ επιτυχημένο 
υπουργό. Ποιες οι προκλήσεις 
- προτεραιότητές σας; 
Παρέλαβα ένα υπουργείο στο ο-

ποίο είχε γίνει εντυπωσιακή 
δουλειά. Εξαρχής ήταν προτε-
ραιότητά μας να ολοκληρώσου-
με όλες τις μεταρρυθμίσεις που 
ήταν σε ρότα υλοποίησης αλλά 
και να προσθέσουμε νέες προ-
οπτικές στην ψηφιακή μετάβα-
ση της χώρας. Αυτό εξάλλου εί-
ναι δεδομένο, καθώς η ίδια 
η τεχνολογία διευρύνει κάθε 
μέρα το πεδίο των επιλογών 
μας, όπως είπαμε και παραπά-
νω σχετικά με την Τεχνητή Νο-
ημοσύνη.
Ψηφίστηκε ο νόμος για τη νέα 
Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλει-
ας, ώστε η χώρα να είναι πιο α-
σφαλής στις επιθέσεις στον κυ-
βερνοχώρο. Για να αντιλη-
φθούμε τη σημασία, να σας το-
νίσω ότι μέσα σε μια εβδομά-
δα οι κρατικοί κόμβοι δέχτηκαν 
13.300.000 επιθέσεις.
Ετοιμαζόμαστε για νομοθεσί-
α που θα πολλαπλασιάσει το α-
νοιχτά δεδομένα στη χώρα μας, 
ώστε να έχει ο καθένας πρόσβα-
ση στον πλούτο αυτόν. Ξέρετε, ε-
ξάλλου, ότι στο Υπουργείο Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης είμα-
στε ανά πάσα στιγμή έτοιμοι να 
προσφέρουμε την τεχνική στή-

ριξη σε κάθε τομέα του κράτους. 
Για παράδειγμα, αυτή την πε-
ρίοδο (σ.σ. Φεβρουάριος 2023) 
εργαζόμαστε με τα συναρμόδια 
υπουργεία πάνω στο νέο σύστη-
μα εισόδου και ταυτοποίησης 
των φίλαθλων στα γήπεδα με 
τεχνολογικά μέσα. Ετοιμάζουμε 
την εφαρμογή για τις παραλίες, 
ώστε ο πολίτης να μπορεί να ε-
λέγχει άμεσα εάν οι ξαπλώστρες 
που έχουν τοποθετηθεί είναι 
νόμιμες ή παράνομες. Μέσω της 
αναβαθμισμένης εκδοχής του 
wallet του gov.gr, περιορίζου-
με τα έγγραφα που ζητούν οι δη-
μόσιοι φορείς από τους πολίτες, 
καθώς με τη συναίνεσή μας θα 
αντλούνται κατευθείαν τα απα-
ραίτητα στοιχεία μας από τα δη-
μόσια μητρώα. 
Όλα όσα σχεδιάζουμε και υ-
λοποιούμε έχουν στο επίκε-
ντρό τους τον πολίτη και την α-
πλούστευση της καθημερινότη-
τάς του. Στόχος είναι, στο τέλος 
της τετραετίας, όλη η εξυπηρέ-
τηση του κράτους να έχει περά-
σει στο κινητό μας. Έτσι, με ένα 
κράτος που τον σέβεται, χτίζου-
με με κάθε πολίτη μια νέα, στέ-
ρεη σχέση εμπιστοσύνης. 

«Έχει κομβική σημασία 
ο έγκαιρος σχεδιασμός 
όταν αναφερόμαστε σε 

καταστάσεις τόσο δυναμικές 
όσο η εξέλιξη της Τεχνητής 

Νοημοσύνης. Μόνο έτσι 
μπορούμε να αδράξουμε κάθε 
ευκαιρία και να αποφύγουμε 

τους κινδύνους της υπό 
διαμόρφωση κατάστασης».

Πολιτική
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ - ΑΓΟΡΑ: 
ΟΙ ΠΡΟΚΛΗΣΕΙΣ

ΔΕΝ ΠΕΡΙΜΕΝΟΥΝ
Οι τεκτονικές αλλαγές που συντελούνται τα τελευταία 

χρόνια, εξαιτίας της τεχνολογίας, της κλιματικής 
κρίσης, των γεωπολιτικών αναταράξεων και άλλων 

παραγόντων, επηρεάζουν δραστικά την οικονομία 
και την επιχειρηματικότητα. Οι επιρροές αφορούν 

θεμελιώδεις τομείς, από την αύξηση κόστους και τιμών, 
που μετατρέπεται σε πληθωρισμό και «ακρίβεια» για τον 
πελάτη, έως δραστικές αλλαγές στον τρόπο με τον οποίο 

λειτουργούν εσωτερικά και ανταγωνίζονται εξωτερικά 
οι ίδιες οι επιχειρήσεις. Σημαντικό ρόλο παίζει ασφαλώς 

και η ηγεσία τους, που οφείλει να προσαρμοστεί στο 
περιβάλλον ενδεχόμενης «αεικρίσης»

Μέσα από τις συνεντεύξεις, τα άρθρα και τα ρεπορτάζ 
που ακολουθούν, προκύπτει ο δυναμισμός με τον οποίο 

σημαντικές ελληνικές επιχειρήσεις αντιμετωπίζουν 
τις προκλήσεις και τις ευκαιρίες που δημιουργούν οι 

αλλαγές στο περιβάλλον, αλλά και οι νέες τεχνολογίες 
που αναδύονται, επιτρέποντας π.χ. τη δημιουργία πλωτών 

αιολικών πάρκων, μακριά από τις ακτές.
Από τον τραπεζικό τομέα στη βιομηχανία και το εμπόριο, 

ακόμη και στην αμυντική βιομηχανία, που θεωρείται 
«προβληματικό παιδί», υπάρχουν ελληνικές εταιρείες που 
ξεχωρίζουν. Κάποιες διεθνοποιούνται σε βαθμό που πριν 
από λίγα χρόνια θα φάνταζε εξωπραγματικός. Σύμφωνα, 
όμως, με τη γνωστή ρήση, «ένας κούκος δεν φέρνει την 
άνοιξη»: οι λίγοι καλοί, πρέπει να γίνουν περισσότεροι. 

Για να εισέλθει η ελληνική οικονομία σε φάση βιώσιμης 
ανάπτυξης, θα πρέπει να αυξηθούν δραματικά οι ελληνικές 

επιχειρήσεις που εναρμονίζονται στις νέες συνθήκες και 
γίνονται διεθνώς ανταγωνιστικές. 
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Μετά από μια χαμένη δεκαετί-
α, η ελληνική οικονομία βρί-
σκεται σε φάση ανόδου, αλλά 
με το μειονέκτημα ενός πρω-
τόγνωρα περίπλοκου και α-
βέβαιου διεθνούς περιβάλλο-
ντος. Ποιες είναι οι προκλή-
σεις που έχει μπροστά της, 
προκειμένου να αποδειχθεί βι-
ώσιμη η περαιτέρω ανάπτυξη;
Η ελληνική οικονομία έχει 
πράγματι κατορθώσει να ξε-
χωρίσει τα προηγούμενα χρό-
νια για την ισχυρή ανάπτυξη και 
την εντυπωσιακή ανθεκτικότη-
τά της. Ωστόσο, δεν υπάρχει πε-
ριθώριο εφησυχασμού! Δεν αρ-
κεί απλά να παραμείνουμε σε 
τροχιά ανάπτυξης, αλλά οφεί-
λουμε να ανακτήσουμε το χαμέ-
νο έδαφος των ετών της μακρο-
χρόνιας δημοσιονομικής κρί-
σης. Κι αυτό, μάλιστα, σε ένα α-
σταθές διεθνές γεωπολιτικό πε-
ριβάλλον, που εγκυμονεί νέους 
κινδύνους.
Η επίτευξη διατηρήσιμης ανά-
πτυξης προϋποθέτει τη συνέχιση 
των μεταρρυθμίσεων, ιδίως στη 
φορολογία, στη δημόσια διοίκη-
ση και ιδιαίτερα στο πεδίο της 
ταχύτητας στην απονομή δικαιο-
σύνης, προκειμένου η χώρα μας 
να είναι «προβλέψιμη» για τους 
επενδυτές, κάτι που είναι βέβαι-
ο πως θα βελτιώσει την επενδυ-
τική ελκυστικότητά της. Μια τέ-
τοια εξέλιξη θα θωρακίσει πε-
ραιτέρω την Ελλάδα έναντι εξω-
γενών κρίσεων.
Σημαντική πρόκληση που αντι-
μετωπίζει η χώρα μας, είναι το 
σχετικά μικρό μέγεθος των ε-
πιχειρήσεών της για να μπορέ-
σουν να είναι ανταγωνιστικές σε 
ένα ευρύτερο πλαίσιο, εκτός των 
συνόρων. Γι’ αυτό είναι σημα-

ντική η κινητροδότηση των επι-
χειρήσεων, ώστε να αναπτύξουν 
συνέργειες μεταξύ τους, αξιοποι-
ώντας οικονομίες κλίμακας, και 
να ενισχυθεί η πιστοληπτική 
τους επιφάνεια. 
Τέλος, κρίσιμης σημασίας είναι 
και η έγκαιρη αξιοποίηση των 
πόρων του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης και Ανθεκτικότητας, με στό-
χο την ανάπτυξη, τη βιωσιμό-
τητα των επιχειρηματικών σχη-
μάτων και τη δημιουργία νέων, 
καλά αμειβόμενων θέσεων ερ-
γασίας. Προσοχή, όμως: οι δι-
αθέσιμοι πόροι θα πρέπει να ε-
νισχύουν τις επιχειρήσεις στην 
προσπάθεια μετάβασης σε δρά-
σεις καινοτομίας και εξωστρέ-
φειας, όχι για τη συμβατική λει-
τουργία τους.

Σε αυτό το τοπίο, πώς βλέπε-
τε να εξελίσσεται ο ρόλος των 
ελληνικών τραπεζών τα επό-
μενα χρόνια; Πιστεύετε ότι οι 
αλματώδεις τεχνολογικές -κυ-
ρίως- αλλαγές μπορεί να ανα-
τρέψουν τα καθιερωμένα εδώ 
και δεκαετίες τραπεζικά μο-
ντέλα;
Το χρηματοπιστωτικό σύστη-
μα έχει μια συγκεκριμένη απο-
στολή: να είναι υποστηρικτής 
στην ανάπτυξη της οικονομίας 
και την υλοποίηση των επιχει-
ρηματικών πλάνων, αλλά και 
των προσωπικών φιλοδοξιών 
των πελατών μας. Για εμάς στην 
Alpha Bank, σκοπός μας είναι 
να στηρίζουμε την πρόοδο στη 
ζωή και την επιχειρηματικότητα 
για ένα καλύτερο αύριο.
Οι τεχνολογικές εξελίξεις είναι 
πραγματικά αλματώδεις, τα κα-
νάλια με τα οποία εξυπηρετούμε 
τους πελάτες μας προσαρμόζο-

«ΕΙΜΑΣΤΕ ΣΥΜΒΟΥΛΟΙ
ΤΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ,

ΟΧΙ ΑΠΛΑ
ΔΑΝΕΙΣΤΕΣ ΤΟΥΣ»

Τη νέα εικόνα, τη δυναμική και τις 
προοπτικές του ελληνικού τραπεζικού 
συστήματος, αναλύει ο Βασίλης 
Ψάλτης, CEO Alpha Bank. Ακόμα, 
μιλά για το πώς η Ελλάδα θα γίνει 
αξιόπιστος επενδυτικός προορισμός, 
για τις αλλαγές που χαρακτηρίζουν 
τον τραπεζικό κλάδο, για τη νέα θέση 
της Alpha Bank στην αγορά μετά και 
τη σύμπραξη με τη UniCredit, αλλά 
και για το ακανθώδες ζήτημα της 
χρηματοδότησης των επιχειρήσεων.

Συνέντευξη στον 
Γιώργο Παπανικολάου
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   νται ραγδαίως στις νέες συνθή-
κες, ενώ πλέον οι τράπεζες είναι 
εκτεθειμένες και στον ανταγωνι-
σμό εταιρειών πέραν του αυστη-
ρά εποπτευόμενου τραπεζικού 
συστήματος. Αυτή η νέα πραγ-
ματικότητα, όμως, δεν βάζει σε 
δεύτερη μοίρα το κύριο χαρα-
κτηριστικό του τραπεζικού συ-
στήματος, που είναι η πίστη. Η 
εμπιστοσύνη των πελατών πως 
οι τράπεζες αποτελούν τον φυσι-
κό χώρο για τις αποταμιεύσεις 
τους, τον αξιόπιστο σύμβουλο 
για τις επενδύσεις τους και, βε-
βαίως, τον κύριο αρωγό στην υ-
λοποίηση των σχεδίων τους, α-
ποτελεί το θεμέλιο λειτουργίας, 
αλλά και το εφαλτήριο ανάπτυ-
ξης του χρηματοπιστωτικού συ-
στήματος.
Πάνω σε αυτόν τον πυλώνα της 
εμπιστοσύνης, ο τρόπος εξυπη-
ρέτησης όντως μεταβάλλεται, 
σύμφωνα με τις απαιτήσεις των 
πελατών μας, που ζητούν περισ-
σότερες και καλύτερες υπηρεσί-
ες, στον χρόνο και τον χώρο που 
επιθυμούν. Έτσι, η πελιονότη-
τα των καθημερινών τραπεζι-
κών συναλλαγών πραγματοποι-
είται από τον ίδιο τον πελάτη 
ψηφιακά, όπως και η απόκτηση 
πολλών τραπεζικών προϊόντων, 
ενώ ακόμα και συμβουλευτικές 
τραπεζικές υπηρεσίες παρέχο-
νται με τη βοήθεια βιντεοκλή-
σεων, με τις συμβάσεις να δια-
κινούνται και να υπογράφονται 

ψηφιακά.
Στην Alpha Bank έχουμε ψηφι-
οποιήσει άνω του 80% των υ-
πηρεσιών της τραπεζικής καθη-
μερινότητας των πελατών μας, 
οι συναλλαγές που γίνονται ε-
κτός του γκισέ του καταστήμα-
τος έφτασαν στο 97%, ενώ πάνω 
από το 20% των πωλήσεων σε ι-
διώτες πελάτες έγινε ψηφιακά το 
2023. Πού οδηγούν όλα αυτά; 
Σε ένα νέο πρότυπο τραπεζικού 
λειτουργού, που θα δαπανά ελά-
χιστη ώρα σε απλές συναλλαγές 
και θα αφιερώνει πρακτικά όλο 
τον χρόνο του στην εξυπηρέτηση 
των πελατών μας με υπηρεσίες 
προστιθέμενης αξίας, ενισχύο-
ντας ακόμα περισσότερο τη σχέ-
ση εμπιστοσύνης μαζί τους.

Η Alpha Bank είναι πλέον α-
πόλυτα ιδιωτική και έχει α-
ποκτήσει μετοχική σχέση με 
τον διεθνή τραπεζικό όμιλο 
της UniCredit. Πώς επηρεά-
ζουν αυτές οι σημαντικές εξε-
λίξεις τον τρόπο λειτουργίας 
της τράπεζας εσωτερικά, αλλά 
και στο πλαίσιο του ανταγωνι-
σμού στην αγορά;
Η στρατηγική συνεργασία της 
UniCredit με την Alpha Bank 
αποτελεί αφενός επισφράγιση 
της μέχρι τώρα πορείας και της 
προόδου της χώρας, του τραπε-
ζικού κλάδου και ειδικότερα της 
Alpha Bank, αφετέρου ανοίγει 
νέους ορίζοντες για την επόμενη 

μέρα. Αντικατοπτρίζει το κοινό 
όραμα των δύο εταίρων για ένα 
εξωστρεφές, ανθρωποκεντρικό, 
λειτουργικό ευρωπαϊκό τραπεζι-
κό μοντέλο.
Μέσα από τη σύμπραξη αυτή, οι 
πελάτες μας θα έχουν στη διάθε-
σή τους ένα ακόμα μεγαλύτερο 
εύρος προϊόντων, που γεννιού-
νται από τη σύζευξη της γνώσης 
των τοπικών αναγκών που δι-
αθέτει η Alpha Bank με τις λύ-
σεις που μπορεί να προσφέρει 
ένας διεθνής όμιλος του μεγέ-
θους της UniCredit. Ιδιαίτερα 
για τις ελληνικές επιχειρήσεις, 
μέσω της Alpha Bank ανοί-
γεται ένα παράθυρο στον κό-
σμο, αξιοποιώντας το δίκτυο της 
UniCredit σε συνολικά 13 άλ-
λες χώρες.
Παράλληλα, έχοντας καταστεί 
ξανά πλήρως ιδιωτική και δι-
αθέτοντας μία σταθερή μετοχι-
κή βάση από μακροπρόθεσμους 
στρατηγικούς και θεσμικούς ε-
πενδυτές, η Alpha Bank ανακτά 
πλήρως την ευελιξία της, επιτα-
χύνει περαιτέρω τους ρυθμούς 
υλοποίησης του στρατηγικού 
σχεδίου της και, μέσω της αξιο-
ποίησης της τεχνογνωσίας ενός 
πανευρωπαϊκού ομίλου, δια-
μορφώνει μια νέα πρόταση για 
επιχειρήσεις και ιδιώτες σε Ελ-
λάδα και Κύπρο.

Το τραπεζικό σύστημα κατη-
γορείται συχνά για ελλιπή α-

«Η επίτευξη 
διατηρήσιμης ανάπτυξης 

προϋποθέτει συνέχιση 
των μεταρρυθμίσεων 

προκειμένου η χώρα μας να 
είναι “προβλέψιμη” για τους 

επενδυτές»

Miha Creative / Shutterstock

Οικονομία - Αγορά
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νταγωνισμό, αλλά και για δυ-
στοκία χρηματοδότησης προς 
τον ιδιωτικό τομέα, με εξαίρε-
ση τις πολύ μεγάλες επιχειρή-
σεις. Τί απαντάτε σε αυτή την 
κριτική;
Νομίζω πως αυτή είναι μια ά-
κρως άδικη κριτική! Ας εξετά-
σουμε τα βασικά χαρακτηριστικά 
που οφείλει να διαθέτει ένα τρα-
πεζικό σύστημα για να βοηθήσει 
την ανάπτυξη του ιδιωτικού το-
μέα: ρευστότητα, κεφάλαια, κα-
θαρούς ισολογισμούς και τεχνο-
γνωσία. Ε, λοιπόν, οι ελληνικές 
τράπεζες τα διαθέτουν όλα σε ε-
ξαιρετικό βαθμό!
Επιπλέον, ως σύστημα, είμαστε 
από τους πλέον αυστηρά επο-
πτευόμενους κλάδους, με βάση 
πανευρωπαϊκούς κανόνες, όχι 
μόνο εθνικούς.
Στη βάση λοιπών αυτών των κα-
νόνων, οι τράπεζες υποχρεού-
νται να εφαρμόζουν συγκεκριμέ-
να πιστωτικά κριτήρια για την ε-
ξέταση των αιτημάτων χορήγη-
σης δανείων. Κριτήρια τα οποί-
α, είτε εξαιτίας των επιπτώσεων 
της οικονομικής κρίσης της πε-
ρασμένης δεκαετίας στους ισο-
λογισμούς των επιχειρήσεων, 
είτε εξαιτίας του μικρού μεγέ-

θους τους, σε πολλές περιπτώ-
σεις πράγματι δεν πληρούνται.
Στατιστικά, εκεί που τα κριτήρι-
α πληρούνται σε εμφανώς μεγα-
λύτερο ποσοστό, είναι στις μεγα-
λύτερες επιχειρήσεις, οι οποίες 
επιβίωσαν στην κρίση κάνοντας 
τολμηρές εξυγιαντικές κινήσεις 
και αποδεικνύοντας πως έχουν 
ανθεκτικό γονιδίωμα. Πλέον, έ-
χουν ανακτήσει την ανταγωνι-
στικότητά τους και έχουν περά-
σει σε φάση ανάπτυξης, εντός 
και εκτός των συνόρων, υλοποι-
ώντας ώριμες επενδύσεις ή σχε-
διάζοντας νέα επενδυτικά πλάνα 
για την επόμενη μέρα. Δεν είναι 
τυχαίο, λοιπόν, που αυτές οι δυ-
ναμικές εταιρείες, με αυτά τα χα-
ρακτηριστικά, ελκύουν το ενδια-
φέρον όλων των ελληνικών τρα-
πεζών για να συνεργαστούν μαζί 
τους, επιτυγχάνοντας εξαιρετι-
κούς όρους στις χρηματοδοτή-
σεις τους!
Το ερώτημα, συνεπώς, δεν εί-
ναι αν το ελληνικό τραπεζικό σύ-
στημα είναι ανοιχτό για να κάνει 
δουλειές με την επιχειρηματική 
κοινότητα, αλλά πώς μπορεί να 
διευρυνθεί η περίμετρος των ε-
πιχειρήσεων που μπορούν να 
περάσουν πάνω από τον πήχη 

της συνεργασίας. Πώς μπορεί να 
επιτευχθεί αυτή η απαιτούμενη 
ενδυνάμωση που θα τους δώσει 
την πρόσβαση στις τράπεζες;
Σίγουρα, όλα ξεκινούν από το 
να είναι καλή η εταιρεία: να έχει 
καλά προϊόντα, να τα διαθέτει σε 
ανταγωνιστικές τιμές και μέσα 
από τα σωστά κανάλια, ώστε να 
εκτιμούν οι πελάτες της την αξία 
που τους προσθέτει. Επίσης, να 
διαθέτει αξιόλογη διοίκηση, με 
όραμα και προσήλωση στην πι-
στή υλοποίηση του πλάνου της. 
Και τέλος, να διαθέτει μια χρη-
στή οικονομική διαχείριση και 
μια αντίστοιχη του μεγέθους της 
κεφαλαιακή βάση. Και μην αμ-
φιβάλλετε πως, ανεξαρτήτως 
του μεγέθους της, μια εταιρεί-
α με αυτά τα χαρακτηριστικά θα 
βρει πρόσβαση στο τραπεζικό 
σύστημα.
Τί γίνεται, όμως, αν θέλει να υ-
λοποιήσει ένα επενδυτικό σχέ-
διο, για το οποίο έστω πως μπο-
ρεί να βρει χρηματοδότηση, 
αλλά δεν διαθέτει την αναλογί-
α ιδίων κεφαλαίων που απαι-
τούνται; Είναι απλό: θα πρέπει 
να βρει συνεπενδυτές, είτε σε ε-
πίπεδο επένδυσης είτε να εξετά-
σει να ενώσει τις δυνάμεις της 
με μια άλλη εταιρεία, ώστε να ε-
πωφεληθούν από τις συνέργειες.
Εμείς στην Alpha Bank, έχο-
ντας γνώση όλων των παραπά-
νω, έχουμε ήδη εμπλουτίσει τα 
κριτήρια αξιολόγησης των πε-
λατών μας, αξιολογώντας την ι-
κανότητα του επιχειρηματία και 
της διοικητικής του ομάδας, 
την εμπειρία τους και τα αποτε-
λέσματα των επιχειρηματικών 
δραστηριοτήτων τους, και όχι α-
πλώς την αξιοπιστία των οικο-
νομικών στοιχείων τους και την 
ιστορικότητα της συναλλακτικής 
συμπεριφοράς τους. Αξιολογού-
με, επίσης, τη βιωσιμότητα του 
επενδυτικού σχεδίου, στο οποί-
ο παρουσιάζεται ο τρόπος χρη-
ματοδότησης της επένδυσης από 
ίδια κεφάλαια και τραπεζικό δα-
νεισμό, καθώς και οι μελλοντι-
κές ταμειακές ροές που θα παρα-
χθούν μετά την ολοκλήρωση της 
επένδυσης. Και συμμετέχουμε ε-
νεργά στην περαιτέρω ενίσχυση 
του προτεινόμενου επενδυτικού 
πλάνου. Με απλά λόγια, είμαστε 
σύμβουλοι των επιχειρήσεων, 
όχι απλά δανειστές τους. Αυτό 
θα κάνει τη διαφορά στο μέλλον.

«Το ερώτημα δεν είναι 
αν το ελληνικό τραπεζικό 

σύστημα είναι ανοιχτό για 
να κάνει δουλειές με την 

επιχειρηματική κοινότητα, 
αλλά πώς μπορεί να 

διευρυνθεί η περίμετρος των 
επιχειρήσεων που μπορούν 
να περάσουν πάνω από τον 

πήχη».

Jirapong Manustrong / Shutterstock
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ι εξελίξεις τρέχουν 
τόσο γρήγορα 
και νέα μέτωπα 
ανοίγουν με τέτοια 

συχνότητα στον κόσμο, που 
αμφισβητείται πια το παραδο-
σιακό μοντέλο διεθνούς αντα-
γωνισμού και η συζήτηση περί 
μετάβασης σε έναν πολυπολι-
κό κόσμο είναι πιο επίκαιρη 
από ποτέ.
Όμως, με τις πραγματικές και 
νοητές αποστάσεις να μικραί-
νουν αισθητά, οι διεθνείς 
γεωπολιτικές εξελίξεις δεν 
αποτελούν απλώς αντικείμενο 
θεωρητικής αντιπαράθεσης. 
Έχουν αντίκτυπο στις ζωές 
μας. Χαρακτηριστικότερα 
παραδείγματα, η εισβολή της 
Ρωσίας στην Ουκρανία και η 
κλιμάκωση του πολέμου στη 
Γάζα και ο αντίκτυπός τους στη 
ναυσιπλοΐα, στο παγκόσμιο 
εμπόριο, στην εφοδιαστική 
αλυσίδα και, εν τέλει, στις 
τιμές των αγαθών που φτάνουν 
στους καταναλωτές.
Αυτή τη στιγμή, όχι τυχαία, οι 
επενδυτές σταθμίζουν τη γεω-
πολιτική ως τον μεγαλύτερο 
παράγοντα ανησυχίας για τις 
τιμές των μετοχών, πίσω μόνο 
από τον πληθωρισμό. Στην 
εποχή της... κατάρριψης των 
δεδομένων ακούγεται τουλάχι-
στον λογικό.
Μέσα σε αυτό το περιβάλλον 
καλούνται να λειτουργήσουν 
και να αναπτυχθούν οι σύγχρο-
νες επιχειρήσεις. Η μεγάλη 
εικόνα μάς δείχνει ότι σε έναν 
κόσμο που επαναπροσδιο-
ρίζεται, οφείλουν να επανα-
προσδιοριστούν κι αυτές. Τα 
σύγχρονα προβλήματα δεν 

λύνονται με ξεπερασμένο 
τρόπο. Η μετάβαση σε ένα νέο 
επιχειρηματικό μοντέλο είναι 
πια επιτακτική ανάγκη. Ποια 
είναι, όμως, τα δομικά στοιχεί-
α του μοντέλου αυτού;
Το «σημείο μηδέν» εντοπίζε-
ται στη στιγμή που καλείται 
η επιχειρηματική ηγεσία να 
αποφασίσει τον αντίκτυπο 
της επένδυσης που θέλει να 
πραγματοποιήσει. Συνηθίζεται 
να μιλάμε για νούμερα και να 
εκθειάζουμε το ύψος μιας ε-
πένδυσης, αλλά αυτό που στην 
πραγματικότητα διακυβεύεται 
είναι το πόσο στέρεα θα είναι 
τα θεμέλια του οικοδομήματος. 
Πόσο θα αντέξει στον χρόνο, 
ποια θα είναι η δυναμική του 
και ποιον αντίκτυπο θα έχει 
σε ένα ευρύτερο οικοσύστημα 
που συναποτελούν άνθρω-
ποι, κοινωνία, οικονομία και 
περιβάλλον. 
Με άλλα λόγια, οι επενδύ-
σεις του παρόντος και του 
μέλλοντος ξαναγράφουν τους 
κανόνες του παιχνιδιού, με 
τρόπο δημιουργικό, καινοτό-
μο, βιώσιμο, συμπεριληπτικό 
και κυρίως με ενσυναίσθηση. 
Όλα αυτά είναι μερικά μόνο 
χαρακτηριστικά γνωρίσμα-
τα της «Βιομηχανίας του 
Μέλλοντος».
Αιχμή του δόρατος και ειδο-
ποιός διαφορά της «Βιομηχα-
νίας του Μέλλοντος» σε σχέση 
με αυτό που γνωρίζαμε μέχρι 
σήμερα είναι ο ψηφιακός μετα-
σχηματισμός που συντελείται 
σε ένα «έξυπνο» εργοστάσιο. Ο 
τρόπος με τον οποίο αξιοποι-
ούνται τα νέα, διαρκώς εξελισ-
σόμενα τεχνολογικά εργαλεία, 

όπως η Τεχνητή Νοημοσύνη, 
το Cloud Computing και τα 
Big Data, για τη βελτιστο-
ποίηση της παραγωγής με 
όρους ταχύτητας, ποσότητας, 
αλλά κυρίως ποιότητας και 
εξατομίκευσης.
Ένα «έξυπνο» εργοστάσιο δι-
ακρίνεται πρώτα απ’ όλα χάρη 
στη δυνατότητά του να περι-
ορίζει το περιθώριο λάθους. 
Προλαμβάνοντας το σφάλμα 
εν τη γενέσει του, εξοικονο-
μείται πολύτιμος χρόνος κατά 
την παραγωγική διαδικασία. 
Απελευθερώνονται, επίσης, 
οι άνθρωποι. Αντί να αφιε-
ρώνουν χιλιάδες ανθρωποώ-
ρες για να εντοπίζουν και να 
διορθώνουν μηχανικά πολλά 
λάθη, ασχολούνται με το να 
βελτιώσουν την παραγωγικό-
τητά τους και να αξιοποιήσουν 
τον χρόνο τους ποιοτικά.
Στη «Βιομηχανία του Μέλλο-
ντος» ο άνθρωπος έχει πρωτα-
γωνιστικό ρόλο, καθώς είναι 
παραγωγός και αποδέκτης των 
ωφελειών της ταυτόχρονα. 
Αυτό δεν συμβαίνει από τη μία 
μέρα στην άλλη. Χρειάζεται 
γνώση και εξοικείωση. Δια-
φορετικά θα ήταν σαν να δίνει 
κανείς το πιο τεχνολογικά 
προηγμένο, αυτοματοποιημέ-
νο και διασυνδεδεμένο σπίτι 
σε κάποιον που δεν μπορεί να 
χρησιμοποιήσει καμία από 
τις λειτουργίες του. Οι επιχει-
ρήσεις οφείλουν επομένως 
να εκπαιδεύσουν με τρόπο 
δίκαιο και συμπεριληπτικό 
τους ανθρώπους τους όχι μόνο 
ως προς τις απαιτούμενες δε-
ξιότητες, αλλά και ως προς την 
κατανόηση της ωφέλειας από 

Η ΑΝΑΓΚΗ ΓΙΑ ΕΝΑ
ΝΕΟ ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΟ 

ΠΡΟΤΥΠΟ

Ο
Σημεία-κλειδιά η ενσωμάτωση των νέων τεχνολογιών, η επένδυση

στο ανθρώπινο δυναμικό και οι αρχές της  βιωσιμότητας.

Γιώργος Μαργώνης

Πρόεδρος & Διευθύνων 
Σύμβουλος, Παπαστράτος.
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«Αιχμή του δόρατος 
και ειδοποιός διαφορά 

της “Βιομηχανίας του 
Μέλλοντος” σε σχέση με 

αυτό που γνωρίζαμε μέχρι 
σήμερα είναι ο ψηφιακός 

μετασχηματισμός που 
συντελείται σε ένα “έξυπνο” 

εργοστάσιο».

Οικονομία - Αγορά

τον μετασχηματισμό και την 
καλλιέργεια της αναπτυξιακής 
νοοτροπίας.
Η τελευταία ειδικά δεν μπορεί 
να εννοηθεί σε ένα πλαί-
σιο που δεν περιλαμβάνει 
τον κρίσιμο παράγοντα της 
βιωσιμότητας. Με τις συνέ-
πειες της κλιματικής κρίσης 
να είναι άμεσα αισθητές, η 
βιώσιμη ανάπτυξη δεν είναι 
πια «παράπλευρο όφελος», 
αλλά μονόδρομος στρατηγικής 
σημασίας. Η εξοικονόμηση 
ενέργειας και η μείωση του 
ανθρακικού αποτυπώματος 

είναι σημαντικές παράμετροι. 
Για να έχει, ωστόσο, ουσία ο 
όποιος διάλογος εν έτει 2024, 
οφείλουμε να προσανατολι-
στούμε στο πώς η παραγωγή 
θα επιστρέφει στο περιβάλλον. 
Πώς, δηλαδή, η βιομηχανία 
θα παράγει βιωσιμότητα.
Σήμερα, μετά από αρκετά χρό-
νια, η χώρα μας έχει ανακτήσει 
την αξιοπιστία της στις αγορές 
και το έδαφος είναι πρόσφορο 
για επενδύσεις που θα φέρουν 
ένα βήμα πιο κοντά μας τη 
«Βιομηχανία του Μέλλοντος». 
Το μοντέλο που χρειάζεται η 

Ελλάδα σήμερα είναι αυτό 
της παραγωγής από τη χώρα, 
για τη χώρα και προς όλο τον 
κόσμο. Με νέες, σύγχρονες και 
καλά αμειβόμενες θέσεις εργα-
σίας, προσφορά στο κοινωνικό 
σύνολο και εξαγωγές που ενι-
σχύουν την εθνική οικονομία.
Είμαστε υπερήφανοι που 
η Παπαστράτος διανύει τον 
έβδομο χρόνο του δομικού της 
μετασχηματισμού προς αυτήν 
την κατεύθυνση. Κλείσαμε το 
2023 έχοντας σε εξέλιξη την 
τρίτη φάση του επενδυτικού 
μας έργου, συνολικού ύψους 
700 εκατ. ευρώ, 300 νέες 
θέσεις εργασίας και αξία εξα-
γωγών πλέον των 300 εκατ. 
ευρώ. Πετύχαμε να εξάγουμε 
περισσότερο από το 80% της 
παραγωγής μας. Δεσμευθήκα-
με με τη μεγαλύτερη «πράσι-
νη» επένδυσή μας ύψους 10 
εκατ. ευρώ, ώστε να μειώσου-
με κατά 30% τις εκπομπές 
άνθρακα του εργοστασίου μας 
ως το 2025.
Και το σημαντικότερο: δη-
μιουργούμε στην Ελλάδα το 
βιομηχανικό megaplant του 
μέλλοντος. Στον ρευστό κόσμο 
του σήμερα, επενδύουμε στην 
πρόοδο και τη σταθερότητα, με 
ορίζοντα το αύριο των επόμε-
νων γενεών.
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ανακοίνωση της 
Mytilineos στα 
μέσα Δεκεμβρίου 
2023 αιφνιδίασε 

πολλούς στην αγορά. Η ελλη-
νική εταιρεία, σε κοινοπραξία 
με την GE Vernova, ανέλαβε 
έργο αξίας 1 δισ. λιρών 
(1,17 δισ. ευρώ) στο πλαίσιο 
της κατασκευής της πρώτης 
υποθαλάσσιας διασύνδεσης 
υψηλής μεταφορικής ισχύος 
στην ανατολική ακτή του 
Ηνωμένου Βασιλείου.
Το ρεπορτάζ, όμως, αποκάλυψε 
ότι δεν είναι το μόνο μεγάλο 
project της στη Μ. Βρετανία. 
Στη συγκεκριμένη χώρα η 
Mytilineos έχει ήδη χαρτοφυ-
λάκιο έργων ύψους 2,5 δισ. 
στερλινών (2,92 δισ. ευρώ).
Οι παραπάνω επιδόσεις δεν 
ήρθαν από τη μια μέρα στην 
άλλη. Σύμφωνα με στελέχη 
της εταιρείας, αποτελούν 
αποτέλεσμα μιας στρατηγικής 
που χαράχθηκε και ξεκίνησε 
να υλοποιείται πριν από μια 
δεκαετία. Κι έχει τις βάσεις της 
σε μια σειρά κινήσεων που την 
εμπέδωσαν στην αγορά.
Ένα μεγάλης σημασίας βήμα 
έγινε το 2018, όταν ολοκλη-
ρώθηκε η απορρόφηση από 
τη Μytilineos της ΜΕΤΚΑ 
EGN. Η τελευταία είχε εμπειρία 
στην ανάπτυξη και κατασκευή 
φωτοβολταϊκών πάρκων, 
μπαταριών και υβριδικών 
έργων σε παγκόσμια κλίμακα. 
Το συγκεκριμένο στοιχείο 
«κούμπωσε» με τις τότε 

δραστηριότητες της μητρικής 
στον κλάδο της ενέργειας, 
ενισχύοντας τη στρατηγική για 
μια πλήρως καθετοποιημένη 
εταιρεία. Ήταν, δηλαδή, σε 
θέση να υλοποιήσει έργα 
τόσο στον τομέα της θερμικής 
παραγωγής όσο και σε αυτόν 
των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (ΑΠΕ), ενώ ταυτό-
χρονα παρέμενε παραγωγός 
ενέργειας.
Τα πλεονεκτήματα αυτά 
αποδείχθηκαν πολύτιμα για 
την επέκταση στην αγορά της 
Μ. Βρετανίας, η οποία αποδεί-
χθηκε ώριμη για μεγάλα έργα 
ενόψει της ενεργειακής μετάβα-
σης, στην οποία η Mytilineos 
πλέον πρωταγωνιστεί. Έτσι, η 
εταιρεία άρχισε στο έδαφός της 
την κατασκευή φωτοβολταϊκών 
έργων και υβριδικών έργων 
αποθήκευσης, αλλά και PPAs 
(Διμερείς Συμβάσεις Πώλησης 
Ηλεκτρικής Ενέργειας). 
Ειδικότερα σε ό,τι αφορά 
τις ΑΠΕ, η εταιρεία κινείται 
σε τρία επίπεδα, έχοντας τη 
δυνατότητα να τα αναπτύξει 
και στη συγκεκριμένη χώρα. 
Πρώτον, δημιουργεί ενεργεια-
κά assets για λογαριασμό της. 
Δεύτερον, κατασκευάζει έργα 
και τα διαθέτει στη συνέχεια σε 
τρίτους, ενώ, τέλος, προχωρά 
σε asset rotation ανάλογα 
με τις συνθήκες στην τοπική 
αγορά.
Τέτοιο παράδειγμα αποτελεί η 
υπογραφή σύμβασης για την 
κατασκευή φωτοβολταϊκού 

πάρκου ισχύος 373 MW στο 
Ηνωμένο Βασίλειο, με την 
Quinbrook Infrastructure 
Partners. Πρόκειται για το 
«Cleve Hill Solar Park», που 
είναι αυτή τη στιγμή το μεγα-
λύτερο αδειοδοτημένο ηλιακό 
έργο στη χώρα. Βρίσκεται 
στο Kent και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί στις αρχές του 
2025. 
Με το πρόβλημα της «στοχα-
στικότητας των ΑΠΕ» να είναι 
ορατό στη βρετανική αγορά 
(η παραγωγή ενέργειας έχει 
σημαντικά σκαμπανεβάσματα 
ανάλογα με την ώρα και τις 
καιρικές συνθήκες), σειρά 
στα νέα projects παίρνει ήδη 
η δημιουργία ενός χαρτοφυ-
λακίου έργων αποθήκευσης 
ενέργειας. Απώτερος στόχος της 
Mytilineos, όπως αναφέρουν 
στελέχη της, είναι να κατα-
σκευαστούν με επιτυχία έργα 
αποθήκευσης ενέργειας στο 
Ηνωμένο Βασίλειο συνολικής 
ισχύος άνω των 710 MW. 
Σήμερα, έχοντας πλέον απο-
κτήσει «όγκο» και «όνομα», η 
Mytilineos έχει τη δυνατότητα 
να επεκτείνει περαιτέρω τη 
δραστηριότητά της, πέραν της 
κατασκευής φωτοβολταϊκών 
πάρκων, που πλέον φτάνει σε 
συνολική ισχύ το 1,25 GW.
Σε αυτό το πλαίσιο, η ελληνική 
εταιρεία κατασκευάζει το 
«Protos», το πρότυπο hub 
για τη διαχείριση ενέργειας 
και λοιπών πόρων, που έχει 
δημιουργηθεί στο Cheshire 

ΜΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ 
ΚΛΕΙΝΕΙ BUSINESS

ΔΙΣΕΚΑΤΟΜΜΥΡΙΩΝ
ΣΤΗ ΒΡΕΤΑΝΙΑ

Η
Το πλάνο δεκαετίας, οι στρατηγικές κινήσεις και η εδραίωση

σε μια κομβική αγορά ενέργειας.

Δημήτρης Αβαρλής

Δημοσιογράφος, 
για θέματα ενέργειας
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της Αγγλίας, μία σύγχρονη 
μονάδα παραγωγής ηλεκτρικής 
ενέργειας από απορρίμματα. 
Επιπλέον, έχει προσθέσει στο 
χαρτοφυλάκιο των έργων της 
και 3 μονάδες παραγωγής 
με φυσικό αέριο, για τρεις 
θυγατρικές της Drax Group 
Plc, της μεγαλύτερης εταιρείας 
παραγωγής ηλεκτρικής 
ενέργειας, με ισχύ περίπου 
299 MW η καθεμία, οι οποίες 
έχοντας σταθερή παραγωγή 
προσφέρουν ευστάθεια στο 
ενεργειακό σύστημα της χώρας. 
Καθεμία θα λειτουργεί έως 
και 1.500 ώρες ετησίως, για 
να υποστηρίζει το δίκτυο σε 
περιόδους υψηλής ζήτησης 
ηλεκτρικής ενέργειας και κατά 

τη διάρκεια τυχόν γεγονότων 
έκτακτης πίεσης.
Η διοίκηση της εταιρείας 
στην Αθήνα χαράσσει ήδη τα 
ευρύτερα σχέδιά της στη Μ. 
Βρετανία και σε πολλές ακόμη 
χώρες, έχοντας ως βασική 
παράμετρο την παραδοχή ότι το 
φυσικό αέριο θα συνεχίσει να 
διαδραματίζει σημαντικό ρόλο 
στο «μείγμα» παραγωγής ενέρ-
γειας στην Ευρώπη και ανά τον 
κόσμο, συμπληρώνοντας τις 
ΑΠΕ και διασφαλίζοντας ότι η 
μετάβαση θα γίνει σε συνθήκες 
ενεργειακής ασφάλειας.
Ταυτόχρονα, διαβλέπει μεγάλες 
ευκαιρίες στα δίκτυα, που 
αποτελούν πλέον κομβικό 
στοιχείο στο στοίχημα της 

«πράσινης» ενέργειας, 
καθώς ήδη διαπιστώνεται σε 
διάφορες ευρωπαϊκές χώρες 
έλλειψη «χώρου» διασύνδεσης. 
Καθόλου τυχαία, μιλώντας σε 
αναλυτές, ο Ευάγγελος Mυτι-
ληναίος δήλωσε ότι «οι νέες 
ΑΠΕ είναι τα δίκτυα», υπο-
γραμμίζοντας τις αναπτυξιακές 
προοπτικές που διανοίγονται.
Στην Ευρώπη υπολογίζεται ότι 
οι ανάγκες για επενδύσεις σε 
νέα δίκτυα και εκμοντερνισμό 
των υπαρχόντων υποδομών 
φτάνουν τα 584 δισ. ευρώ. 
Η Mytilineos, λένε αρμόδια 
στελέχη της, έχει την τεχνο-
γνωσία και τους πόρους για να 
επιδιώξει σημαντικό μερίδιο 
και σε αυτόν τον τομέα.

Η αγορά της Βρετανίας 
αποδείχθηκε ώριμη για 
μεγάλα έργα ενόψει της 

ενεργειακής μετάβασης, 
στην οποία η Mytilineos 

πλέον πρωταγωνιστεί. Στην 
εικόνα, το project «Protos», 

το πρότυπο hub για τη 
διαχείριση ενέργειας και 

λοιπών πόρων  



40

Ο όμιλος σας αποτελεί μοναδι-
κό φαινόμενο στην ελληνική 
αμυντική βιομηχανία, με εξα-
γωγές σε δεκάδες χώρες, ενώ 
η ΤΗΕΟΝ ολοκλήρωσε πρό-
σφατα με επιτυχία την εισα-
γωγή της στο χρηματιστήρι-
ο Euronext στο Άμστερνταμ. 
Ποια είναι τα κλειδιά αυτών 
των επιτυχιών;
Καθ’ όλη την περίοδο των 27 
ετών λειτουργίας της εταιρείας, 
η ΤΗΕΟΝ International βασί-
στηκε σε τρεις πυλώνες για την α-
νάπτυξή της: στην υψηλή ποιό-
τητα των προϊόντων της, την ε-
ξωστρέφεια και την καινοτομί-
α. Η εταιρεία, από τα πρώτα χρό-
νια της λειτουργίας της, επέδειξε 
γρήγορα αντανακλαστικά στις ε-
ξελίξεις των διεθνών αγορών και 
κατάφερε όχι μόνο να δημιουρ-
γήσει βάσεις για το μέλλον, αλλά 
και να εισέλθει στην παγκόσμια 
εφοδιαστική αλυσίδα με διεθνείς 
συνεργασίες. 
Μέσα από ένα αξιόπιστο και 
καλά οργανωμένο δίκτυο συ-
νεργατών, ακολουθώντας μια 
προσεκτική επιλογή επιχειρη-
ματικών εταίρων και υιοθετώ-
ντας δυναμικές διαπραγμάτευ-
σης, τα προϊόντα της ΤΗΕΟΝ 
International προσαρμόστηκαν 
στις εκάστοτε ανάγκες. Οι μηχα-
νικοί και το ανθρώπινο δυναμι-
κό της ΤΗΕΟΝ κατάφεραν να τε-
λειοποιήσουν την ποιότητά τους 
και να περάσουν με επιτυχία όλες 
τις, ομολογουμένως πολύ αυ-
στηρές, διαδικασίες πιστοποίη-
σης, από χώρες όπως οι ΗΠΑ, η 
Γερμανία και η Σ. Αραβία. Σήμε-
ρα, η THEON International α-
ποτελεί τη μόνη αμιγώς αμυντι-
κή εταιρεία που αναγνωρίστηκε 
από τους «Financial Times» & 
STATISTA ως μία από τις 1.000 
ταχύτερα αναπτυσσόμενες εται-
ρείες στην Ευρώπη για το 2024. 
Για να κερδίσει μια εταιρεία αυτή 
τη διάκριση θα πρέπει να έχει με-
ταξύ άλλων ελάχιστο μέσο ετήσι-
ο ρυθμό αύξησης των εσόδων της 
στην τετραετία 2019-2022 που 

να ανέρχεται στο 36,3%. Αυτή 
είναι η επιτυχία της ΤΗΕΟΝ 
International και των ανθρώ-
πων της. Η αναγνώριση αυτή α-
ποτελεί τεκμήριο της αξιοσημεί-
ωτης εξέλιξης της εταιρείας τα τε-
λευταία χρόνια.
 
Σε μια περίοδο έντονης γεωπο-
λιτικής αναταραχής και παρά 
τις υψηλές αμυντικές δαπάνες 
της χώρας, η ελληνική βιομη-
χανία του τομέα είναι αναιμι-
κή, συχνά και προβληματική. 
Κάτι που αρκετοί ειδικοί θε-
ωρούν εθνικά επικίνδυνο. Τι 
πρέπει κατά τη γνώμη σας να 
αλλάξει;
Πιστεύω ότι πρέπει όλοι μας 
στην Ελλάδα να εμπιστευθού-
με τις δυνατότητες της εγχώ-
ριας αμυντικής βιομηχανί-
ας. Ελληνικές εταιρείες όπως 
η ΙΝΤRACOM, η APELLA, η 
ELFON, η SIAMIDIS και η ΕΑΒ 
(όσον αφορά στις προοπτικές της 
κάτω από την καινούργια της η-
γεσία) και βέβαια η ΤΗΕΟΝ, η 
SCYTALYS, η UCANDRONE και 
η AETHER έχουν αποδείξει ότι 
μπορούν να αναπτύσσουν και να 
παράγουν καινοτόμα και εμπο-
ρικά επιτυχημένα προϊόντα που 
καλύπτουν τις ανάγκες των ελλη-
νικών Ενόπλων Δυνάμεων και 
απαιτητικών ξένων πελατών. Η 
ΤΗΕΟΝ International για παρά-
δειγμα, μια αμιγώς 100% ελλη-
νική εταιρεία, εξάγει τα προϊόντα 
της σε 68 χώρες, ενώ οι εξαγωγές 
της αντιπροσωπεύουν πάνω από 
το 95% του συνολικού της κύ-
κλου εργασιών.
Η ελληνική αμυντική βιομηχα-
νία θα πρέπει να αποκτήσει συ-
νεργασίες με τις μεγάλες εταιρεί-
ες του εξωτερικού (η ελληνική 
κυβέρνηση μπορεί να συνδρά-
μει εδώ μέσω των εξοπλιστικών 
προγραμμάτων της) και να ανα-
λάβει σημαντικά projects. Η εγ-
χώρια βιομηχανία έχει αποδείξει 
στο πρόσφατο παρελθόν ότι μπο-
ρεί να φέρει εις πέρας μεγάλα ε-
ξοπλιστικά προγράμματα με επι-

ΜΑΧΗ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ
ΚΑΙ ΠΡΩΤΟΠΟΡΙΑΣ

Τον τρόπο με τον οποίο μια 
ελληνική εταιρεία κατάφερε να 
βρίσκεται σε κορυφαία διεθνή 
θέση της «απαιτητικής» αμυντικής 
βιομηχανίας εξηγεί ο Κρίστιαν 
Χατζημηνάς, Iδρυτής & CEO ΤΗΕΟΝ 
GROUP, Ιδρυτής EFA GROUP, 
Πρόεδρος Ελληνικής  Ένωσης 
Επιχειρηματιών. Παράλληλα, μιλά 
για τις πραγματικές δυνατότητες των 
Ελλήνων «ανταγωνιστών» του, εξηγεί 
με ποιους όρους η χώρα μπορεί να 
αποκτήσει ισχυρή βιομηχανία και 
επισημαίνει την ανάγκη κανονισμών 
για την Τεχνητή Νοημοσύνη.

Συνέντευξη στον 
Γιώργο Παπανικολάου
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τυχία. Όραμά μας, άλλωστε, όπως 
κατά καιρούς έχουμε τονίσει, εί-
ναι να συμβάλουμε στο να κατα-
στεί διεθνές brand name η ελλη-
νική αμυντική βιομηχανία και 
αεροδιαστημική. 
 
Έχετε μιλήσει στο παρελθόν 
για ανάγκη «επαναβιομηχανο-
ποίησης» της ελληνικής οικο-
νομίας, μια άποψη που συμμε-
ρίζονται όλο και περισσότεροι. 
Πώς μπορεί να επιτευχθεί; 
Η επαναβιομηχανοποίηση εί-
ναι το μεγάλο στοίχημα για την 
Ελλάδα και γενικότερα για τη 
Δύση. Η πανδημία ήταν μια με-
γάλη δοκιμασία για όλους μας 
και ένα από τα συμπεράσματα 
που αντλήσαμε από αυτή τη μα-
κροχρόνια δοκιμασία, ήταν ότι 
πρέπει να έχουμε ένα σημαντι-
κό βαθμό ανεξαρτησίας, αυτάρ-
κειας, ώστε να μπορέσουμε στο 
μέλλον να αντιμετωπίσουμε α-
νάλογες δύσκολες καταστάσεις α-
κόμη πιο αποτελεσματικά. Μετά 
την πανδημία και τον πόλεμο 
στην Ουκρανία, η Ε.Ε. ξεκίνησε 
μια προσπάθεια για την επίτευξη 
της στρατηγικής της αυτάρκειας 
σε κρίσιμους τομείς. Αυτή είναι η 
ευκαιρία για την Ελλάδα.
Σύμφωνα με τη μελέτη του Νο-
μπελίστα οικονομολόγου Sir 
Χριστόφορου Πισσαρίδη, η ελλη-
νική οικονομία υπολείπεται ση-
μαντικά στη συμμετοχή της βιο-
μηχανίας στο ΑΕΠ της χώρας σε 
σχέση με τον μέσο όρο των ευρω-
παϊκών χωρών.
H επαναβιομηχανοποίηση της 
χώρας μπορεί να γίνει με σημε-
ρινούς όρους, δηλαδή παραγω-
γή προϊόντων υψηλής τεχνολο-
γίας, όπως φάρμακα, λογισμικό, 
προϊόντα μικροηλεκτρονικής, η-
λεκτρομηχανικής, σύνθετα υλι-
κά, βιοτεχνολογίας κλπ. Επιπλέ-
ον, πρέπει να φέρουμε ψηφιακές 
δεξιότητες και στον τουρισμό και 
στη ναυτιλία, τομείς που η Ελλά-
δα παραδοσιακά είχε συγκριτικό 
πλεονέκτημα σε σχέση με πολλές 
άλλες χώρες της περιοχής μας. 
 
Ποια είναι τα επόμενα σχέδια 
της εταιρείας, μετά την εισαγω-
γή της ΤΗΕΟΝ International 
στο χρηματιστήριο, που απέ-
φερε και σημαντική κεφαλαια-
κή ενίσχυση;
Η πρόσφατη εισαγωγή της ΤΗΕ-
ΟΝ International στο Χρηματι-

στήριο του Άμστερνταμ και η ά-
ντληση σημαντικών κεφαλαίων 
μάς επιτρέπει να επιταχύνουμε 
την υλοποίηση του επιχειρηματι-
κού και επενδυτικού μας πλάνου. 
Σκοπός της  ΤΗΕΟΝ 
International είναι να προχω-
ρήσει σε εξαγορές με στόχο τον ε-
μπλουτισμό του υπό διαχείριση 
προϊοντικού μας χαρτοφυλακίου, 
τη μερική καθετοποίηση της πα-
ραγωγής μας και, ως επακόλου-
θο, την εξοικονόμηση πόρων, 
καθώς και την απόκτηση νέων 
τεχνολογιών, ώστε να συνεχίσου-
με να προσφέρουμε στην παγκό-
σμια πελατειακή μας βάση νέα 
προηγμένα καινοτόμα προϊόντα. 
Θέλω επίσης να επισημάνω ότι 
είμαστε ιδιαίτερα ικανοποιημέ-
νοι από την ποιότητα των επεν-
δυτών που εμπιστεύθηκαν τη 
ΤΗΕΟΝ International. Είναι ση-
μαντικό να υπογραμμίσουμε ότι 
η ποιοτική συμμετοχή τους υ-
πήρξε βασικό κριτήριό μας στον 
καθορισμό της τελικής τιμής ανά 
μετοχή.

Η Τεχνητή Νοημοσύνη καλπά-
ζει ήδη τόσο σε πολιτικές όσο 
και σε αμυντικές εφαρμογές. 
Πώς πιστεύετε ότι θα επηρεά-
σει τις δραστηριότητες του ομί-
λου και ευρύτερα τον χώρο;
Η ΤΗΕΟΝ International είναι 
μια εταιρεία που από τα πρώτα 
της βήματα, όταν ξεκίνησε να λει-
τουργεί, επένδυσε και συνεχίζει 
και σήμερα να επενδύει στην υ-
ψηλή τεχνολογία και στην πρω-
τοπορία. Ως εταιρεία που χρησι-
μοποιούμε στο έπακρο την τε-
χνολογία, αντιλαμβανόμαστε την 
αξία της Τεχνητής Νοημοσύνης 
και αρχίζουμε να πειραματιζόμα-
στε με αυτήν όπου μπορούμε, με 
προτεραιότητα στις διαδικασίες 
και στην παραγωγή των προϊό-
ντων μας. 
Μπορεί η Τεχνητή Νοημοσύ-
νη να παρέχει σημαντικές υπη-
ρεσίες στην παραγωγική διαδι-
κασία, αλλά όπως έχουν επιση-
μάνει προσωπικότητες με μεγά-
λη βαρύτητα (λ.χ. ο Έλον Μασκ), 
η χρήση αυτής της νέας τεχνολο-
γίας έχει φέρει στο προσκήνιο το 
θέμα της ηθικής. 
Εκτιμώ ότι χρειάζεται επιπλέον 
προσοχή στα θέματα της ασφά-
λειας και της δικής μας βιομηχα-
νίας. Κατά τη γνώμη μου, θα πρέ-
πει η Τεχνητή Νοημοσύνη να εί-

ναι απόλυτα ελεγχόμενη. Το ζή-
τημα είναι σοβαρό, όμως θεωρώ 
ότι υπάρχουν κι άλλοι κίνδυνοι. 
Αν συνδυάσεις την Τεχνητή Νοη-
μοσύνη με τα Data Analytics, πι-
στεύω ότι σε λίγα χρόνια ένα πα-
νεπιστήμιο ή κάποιος εργοδότης 
θα μπορεί να γνωρίζει εάν π.χ. 
το παιδί μου θα γίνει γιατρός. Κι 
αυτό το θεωρώ απάνθρωπο, γιατί 
η ανθρώπινη φύση είναι μαγική 
και απρόβλεπτη. Όταν έχεις μια 
τέτοια μηχανή που σε κρίνει πριν 
καν ξεκινήσεις την επαγγελματι-
κή σου εξέλιξη, αυτό δεν με βρί-
σκει σύμφωνο. Άραγε η Τεχνητή 
Νοημοσύνη θα επέλεγε ως φυ-
σικό τον Αϊνστάιν στα πρώτα του 
βήματα; Γι’ αυτούς τους λόγους 
πιστεύω ότι χρειαζόμαστε ένα κα-
νονιστικό πλαίσιο για τη χρήση 
της Τεχνητής Νοημοσύνης. 
Όσον αφορά στον όμιλό μας, ευ-
ρύτερα πιστεύω ότι θα ανακοι-
νώσουμε σύντομα κάποιες πρω-
τοβουλίες. Εδώ και πολλά χρό-
νια δηλώνω πόσο καλούς και κα-
λές μηχανικούς έχουμε στη χώρα 
μας. Είναι δυνατόν να μη βασι-
στούμε πάλι σε αυτούς/αυτές για 
να κάνουμε κι άλλες THEON; 

«H επαναβιομηχανοποίηση 
της χώρας μπορεί να γίνει με 
σημερινούς όρους, δηλαδή 
παραγωγή προϊόντων 
υψηλής τεχνολογίας, όπως 
φάρμακα, λογισμικό, 
προϊόντα μικροηλεκτρονικής, 
ηλεκτρομηχανικής, σύνθετα 
υλικά, βιοτεχνολογίας 
κ.λπ. Επιπλέον, πρέπει να 
φέρουμε ψηφιακές δεξιότητες 
και στον τουρισμό και στη 
ναυτιλία, τομείς που η 
Ελλάδα παραδοσιακά είχε 
συγκριτικό πλεονέκτημα».

Οικονομία - Αγορά
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Γιατί η ακρίβεια επιμένει και 
πώς επηρεάζει την κατανά-
λωση;
Η ακρίβεια που ταλαιπωρεί ολό-
κληρη την Ευρώπη, άρα και την 
Ελλάδα, προέρχεται από τον ε-
πίμονο πληθωρισμό. Μετά την 
πανδημία εκτιμήθηκε πως η ε-
πανεκκίνηση της οικονομίας και 
οι επιδοματικές πολιτικές που α-
κολουθήθηκαν θα εκτόξευαν τη 
ζήτηση, οδηγώντας έτσι την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα σε 
αυξήσεις επιτοκίων, προκειμέ-
νου να αποφευχθεί η υπερθέρ-
μανση στην αγορά και να συγκρα-
τηθεί η ζήτηση. Κατά τη γνώμη 
μου, αυτή η επιλογή ήταν λανθα-
σμένη, καθώς η ζήτηση παρέμει-
νε ανεπηρέαστη αφού αφορού-
σε ανελαστικά προϊόντα για τον 
καταναλωτή, π.χ. τρόφιμα, ενέρ-
γεια. Αντιθέτως, ο πληθωρισμός 
προέκυπτε και από την προσφο-
ρά, δηλαδή την εκτόξευση της τι-
μής των α΄ υλών, που μεταφέρ-
θηκε βεβαίως σε όλα τα στάδια 
της εφοδιαστικής αλυσίδας.
Πέραν αυτού, οι διαδοχικές κρί-
σεις της τελευταίας περιόδου 
-από τους πολέμους έως την κλι-
ματική αλλαγή- επηρέασαν δρα-
στικά το κόστος ενέργειας, μετα-
φορών και πρωτογενούς παρα-
γωγής. Η εφοδιαστική αλυσίδα 
διαταράχθηκε δημιουργώντας 
πιέσεις στη βιομηχανία και ανα-
πόδραστα και στο εμπόριο, οι ο-
ποίες δεν έχουν εξισορροπηθεί.

Πέραν της συγκυρίας και των 
διεθνών συνθηκών, έχει επι-
σημανθεί πολλές φορές ότι η 
ελληνική αγορά είναι ακριβό-
τερη από τον μέσο ευρωπαϊκό 
όρο. Πού αποδίδετε αυτή την 
εικόνα;
Είμαστε μια μικρή, ρηχή αγορά 
με έλλειμμα ανταγωνιστικότητας 
σε σειρά προϊόντων και υπηρεσι-
ών. Θα αναφέρω την πάγια συζή-
τηση για την ανάγκη αλλαγής του 
υπάρχοντος μοντέλου που διατη-
ρεί τη χώρα εξαρτημένη από τις 
εισαγωγές. Χρειάζεται να δοθεί 

έμφαση στο εμπορικό ισοζύγιο 
της χώρας και να τονωθεί η εξω-
στρέφεια της οικονομίας. Πρέπει 
να προβάλλουμε ελληνικά προ-
ϊόντα που μπορούν να αναμε-
τρηθούν με τον διεθνή ανταγω-
νισμό. Εδώ υπάρχει καθυστέρη-
ση και δεν έχει δοθεί έμφαση σε 
hitech υψηλής εξειδίκευσης προ-
ϊόντα ή προϊόντα του πρωτογε-
νούς τομέα. Από την άλλη πλευ-
ρά, πρέπει να αντιμετωπιστούν 
και οι διαρθρωτικές αδυναμίες 
που καθιστούν την εγχώρια πα-
ραγωγή ακριβή και μη ανταγω-
νιστική. 
Θα πρέπει, ωστόσο, να λάβου-
με υπόψη και κάποιες άλλες πα-
ραμέτρους κόστους που επηρεά-
ζουν τις τιμές στην ελληνική αγο-
ρά. Κατ’ αρχάς η γεωγραφική ιδι-
αιτερότητα και η νησιωτική δι-
άρθρωση, που επιβάλλει μεγάλο 
κόστος για τη μετακίνηση των 
προϊόντων. 
Επιπρόσθετα, το ενεργειακό κό-
στος, που είναι ήδη υψηλό στην 
Ελλάδα και αναμένεται να επη-
ρεαστεί περαιτέρω στο πλαίσι-
ο της «πράσινης» μετάβασης. Εί-
ναι ένας από τους βασικούς πα-
ράγοντες που επηρεάζουν σαφώς 
το κόστος προϊόντων και τη λει-
τουργία των επιχειρήσεων. 
Τέλος, έχουμε και έναν από τους 
υψηλότερους συντελεστές ΦΠΑ 
στην Ευρώπη, τόσο στα τρόφιμα 
όσο και σε άλλα ανελαστικά είδη 
κατανάλωσης. Στο πλαίσιο της 
προσπάθειας για την καταπολέ-
μηση της ακρίβειας, θα πρέπει να 
συνυπολογίσουμε και τα περιθώ-
ρια μείωσης του ΦΠΑ, τουλάχι-
στον για κάποιες βασικές κατηγο-
ρίες προϊόντων.

Ωστόσο, ο ανταγωνισμός λει-
τουργεί στην Ελλάδα;
Θα μπορούσε να λειτουργεί κα-
λύτερα. Πάντα μετά από περιό-
δους κρίσης εμφανίζονται περι-
πτώσεις ολιγοπωλίων, ωστό-
σο υπάρχουν εποπτικά όργανα, 
όπως η Επιτροπή Ανταγωνισμού 
που παρακολουθεί τη λειτουργί-

ΠΟΥ ΘΑ ΚΡΙΘΕΙ Η ΜΑΧΗ
ΚΑΤΑ ΤΗΣ ΑΚΡΙΒΕΙΑΣ

Τις αιτίες που οδηγούν στην 
παρατεταμένη ακρίβεια αναλύει
ο Αντώνης Ζαΐρης, Αναπληρωτής 
Αντιπρόεδρος ΣΕΛΠΕ (Σύνδεσμος 
Επιχειρήσεων & Λιανικής Πώλησης 
Ελλάδος), Καθηγητής Διοίκησης 
Επιχειρήσεων. Ακόμα, αναφέρεται 
στην ανάγκη παρέμβασης ως προς 
τη λειτουργία του ανταγωνισμού, 
κρίνει τα κυβερνητικά μέτρα κατά 
της ακρίβειας και σκιαγραφεί τόσο 
τις τάσεις της ζήτησης όσο και 
τις προοπτικές των ελληνικών 
εμπορικών επιχειρήσεων
στο σύγχρονο περιβάλλον.

Συνέντευξη στην 
Πέννυ Κούτρα
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   α της αγοράς.
Να σημειώσω, ωστόσο, ότι στο 
εγχώριο λιανικό εμπόριο υπάρ-
χουν επιλογές για προϊόντα δια-
φόρων τιμολογιακών επιπέδων, 
γεγονός που καθιστά τον κατανα-
λωτή τελικό ρυθμιστή του αντα-
γωνισμού. 

Άρα εκτιμάτε πως τα μέτρα 
κατά της ακρίβειας που έλα-
βε το υπουργείο Ανάπτυξης θα 
φέρουν αποτελέσματα;
Προφανώς σ’ ένα περιβάλλον α-
κρίβειας έπρεπε από πλευράς κυ-
βέρνησης να στηριχθεί το εισό-
δημα, τόσο με προγράμματα επι-
δότησης όσο και με πρωτοβουλί-
ες μείωσης τιμών. Ο Σύνδεσμος 
Επιχειρήσεων & Λιανικής Πώ-
λησης Ελλάδος (ΣΕΛΠΕ) αγκά-
λιασε τις πρωτοβουλίες αυτές, 
όπως για παράδειγμα τη θέσπι-
ση του «καλαθιού» για διάφορες 
κατηγορίες προϊόντων. Ωστόσο, 
κατά την άποψή μου, οι περιορι-
σμοί στο περιθώριο κέρδους για 
ευρεία γκάμα προϊόντων ή η πα-
ρότρυνση για μόνιμη μείωση τι-
μών δεν θα φέρει την επιθυμη-
τή αποκλιμάκωση. Χρειάζεται 
παρέμβαση πριν το προϊόν φθά-
σει στο ράφι, ώστε να ελεγχθεί ο-
λόκληρη η αλυσίδα, τουλάχιστον 
για τις κατηγορίες προϊόντων α-
νελαστικής κατανάλωσης.

Τα πρόστιμα που επιβλήθηκαν 
τόσο σε λιανεμπορικές επιχει-
ρήσεις όσο και σε προμηθεύ-
τριες εταιρείες το τελευταίο δι-
άστημα είναι προς τη σωστή 
κατεύθυνση;
Ασφαλώς πρέπει να ελέγχονται 
οι εταιρείες για τυχόν παραβατι-
κότητα και να τιμωρούνται εφό-
σον αυτή διαπιστωθεί. Εξάλλου 
αυτό ευνοεί, πέρα από τον κατα-
ναλωτή, και τις υπόλοιπες επι-
χειρήσεις. Υπάρχει, ωστόσο, ποι-
οτική διαφορά. Είναι άλλο να 
μην έχεις τοποθετήσει σωστά το 
sticker τιμής και άλλο να παρα-
πλανάς τον καταναλωτή σκοπί-
μως. Θα πρέπει να υπάρξουν κά-
ποιες διαφοροποιήσεις στην ε-
πιβολή προστίμων, τα οποία δεν 
μπορεί να είναι εξαντλητικά. Θα 
πρέπει να κρίνεται το είδος της 
παράβασης.

Παραμένοντας στο ζήτημα της 
ακρίβειας, εκτιμάτε ότι δεν υ-
πάρχουν περιθώρια απορρό-

φησης των ανατιμήσεων από 
τις επιχειρήσεις;
Είναι απαραίτητο κάθε επιχείρη-
ση να χαράσσει και να αναπρο-
σαρμόζει τη στρατηγική της σε 
δύσκολες περιόδους κρίσης. Δεν 
είναι μόνο ζήτημα εταιρικής κοι-
νωνικής ευθύνης, αλλά και επι-
βίωσης, καθώς ο ανταγωνισμός 
και οι απαιτήσεις του καταναλω-
τή θα «τιμωρήσουν» τον ανακό-
λουθο. 
Μην ξεχνάμε ότι το ελληνικό λια-
νεμπόριο έχει ξεπεράσει διάφο-
ρες κρίσεις κατά καιρούς εξαιτί-
ας της προσαρμοστικότητάς του. 
Εξάλλου, καμιά επιχείρηση δεν 
ευνοείται από τον πληθωριστι-
κό τζίρο, αντιθέτως επιθυμεί την 
υγιή ανάπτυξη της ζήτησης. 

Παρά την ακρίβεια, τα στοιχεί-
α αποδεικνύουν πως η κατα-
νάλωση δεν έχει υποχωρήσει. 
Θεωρείτε ότι πρόκειται για έν-
δειξη πραγματικής ζήτησης; 
Όντως, το 2022, με βάση επίση-
μα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, ο κύ-
κλος εργασιών στο λιανεμπόρι-
ο διαμορφώθηκε στα 63,7 δισ., 
ενώ το 2023 έκλεισε στα 68,14 
δισ. ευρώ. Εκτιμώ πως ένα μέ-
ρος αυτού του τζίρου ενσωματώ-
νει και τις ανατιμήσεις και δεν 
συμπίπτει με αντίστοιχη αύξη-
ση του όγκου πωλήσεων. Ωστό-
σο, σημαντικό ρόλο στην εγχώ-

ρια κατανάλωση παίζουν και οι 
τουριστικές ροές, οι οποίες ήταν 
ιδιαίτερα αυξημένες πέρσι. Δεν 
παραβλέπω, βεβαίως, και το σκέ-
λος της «μαύρης οικονομίας» ή 
της κατανάλωσης από υψηλά ει-
σοδήματα που μπορούν να «α-
ντικρούσουν» την ακρίβεια, συ-
ντηρώντας εν μέρει και τις υψη-
λές τιμές.

Πώς διαμορφώνεται σήμερα η 
εικόνα στο εγχώριο λιανικό ε-
μπόριο; Υπάρχουν περιθώρια 
νέας συγκέντρωσης; 
H τάση υπέρ των μεγάλων εμπο-
ρικών αλυσίδων είναι σαφής, 
όπως εξάλλου συμβαίνει παγκο-
σμίως. Οι αλυσίδες - μέλη του 
ΣΕΛΠΕ αναπτύσσονται σημαντι-
κά, ενώ προσελκύουν και το ε-
πενδυτικό ενδιαφέρον όπως εί-
δαμε από τις συμφωνίες εξαγο-
ρών της τελευταίας περιόδου. 
Ασφαλώς υπάρχει κινητικότη-
τα και στο μεσαίο και μικρό μέγε-
θος των ανεξάρτητων εμπορικών 
επιχειρήσεων, ωστόσο η κρίση 
δεν ευνόησε τη συγκέντρωση και 
την ισχυροποίηση, παρότι το ανέ-
μενα. Υπάρχει βέβαια και ένα μέ-
ρος της αγοράς θνησιγενές, που 
προέρχεται από την επιχειρημα-
τικότητα της «αμηχανίας» και α-
πόγνωσης, αφού χωρίς απτό α-
νταγωνιστικό πλεονέκτημα, ο κύ-
κλος ζωής αυτής της κατηγορίας 

«Οι περιορισμοί στο 
περιθώριο κέρδους για 

ευρεία γκάμα προϊόντων 
ή η παρότρυνση για 

μόνιμη μείωση τιμών δεν 
θα φέρει την επιθυμητή 

αποκλιμάκωση. Χρειάζεται 
παρέμβαση πριν το προϊόν 

φθάσει στο ράφι, ώστε 
να ελεγχθεί ολόκληρη η 

αλυσίδα, τουλάχιστον για 
τις κατηγορίες προϊόντων 

ανελαστικής κατανάλωσης».

Davizro Photography / Shutterstock
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των επιχειρήσεων είναι μικρός. 

Το ηλεκτρονικό κανάλι πωλή-
σεων έχει πλήξει το εγχώριο 
λιανεμπόριο;
Κάθε άλλο, θα έλεγα ότι έχει βο-
ηθήσει. Κατ’ αρχάς παρέχει ένα 
σημαντικό εργαλείο σύγκρισης 
τιμών στον καταναλωτή, ενώ 
ταυτόχρονα του προσφέρει πολ-
λές εναλλακτικές επιλογές. Μετά 
την περίοδο των πανδημικών 
περιορισμών, το ψηφιακό κανά-
λι πωλήσεων έχει ισορροπήσει 
πέριξ του 10%-12% των πωλή-
σεων, ωστόσο θα συνεχίσει να α-
ναπτύσσεται, υποστηριζόμενο ι-
δίως από τις νέες γενιές κατανα-
λωτών. Οι ελληνικές επιχειρή-
σεις επένδυσαν στη δημιουργί-
α ηλεκτρονικών καταστημάτων, 
αλλά και σε συστήματα logistics, 
δημιουργώντας έτσι ένα πολύ α-
ποδοτικό και προσοδοφόρο πο-
λυκαναναλικό μοντέλο. 
Όμως, και το φυσικό κατάστημα 
έχει μέλλον, καθώς προσφέρει 
καταναλωτική εμπειρία και α-
τμόσφαιρα που δεν υποκαθίστα-
ται. Εκτιμώ πως και οι δύο χώ-
ροι -ηλεκτρονικός και φυσικός- 
θα αλληλοσυμπληρώνονται και 
θα αναπτύσσονται παράλληλα.
Παρατηρούμε ήδη την επιτυχί-
α των μεγάλων εμπορικών κέ-
ντρων και των bigboxes, των με-
γάλων αλυσίδων hard discount, 

αλλά και την ανθεκτικότητα των 
μικρών εμπορικών καταστημά-
των που έχουν δημιουργήσει δυ-
νατές σχέσεις με την τοπική κα-
τανάλωση.

Ποιο ρόλο μπορεί να παί-
ξει το σύγχρονο λιανεμπόριο 
στην οικονομική ανάπτυξη;
Αναφέρθηκα στην ανάγκη αλ-
λαγής του εσωστρεφούς μοντέ-
λου της χώρας και προφανώς 
μια οικονομία δεν μπορεί να 
στηριχθεί μόνο στην κατανά-
λωση. Όμως, το λιανεμπόριο 
είναι μεγάλος εργοδότης, απορ-
ροφώντας το 17,4% της απα-
σχόλησης, ενώ συνεισφέρει στο 
16% του ΑΕΠ. Είναι δε λίγο… 
«αδικημένος» κλάδος στην α-
ντίληψη των ανθρώπων όσον 
αφορά την επαγγελματική στα-
διοδρομία. Σήμερα υπάρχει σο-
βαρή έλλειψη προσωπικού, η 
οποία δεν νομίζω ότι σχετίζεται 
μόνο με τις αμοιβές, αλλά και 
με την αντίληψη πως η εργασία 
στο λιανεμπόριο δεν δημιουρ-
γεί προϋποθέσεις καριέρας.
Σ’ αυτόν τον τομέα χρειάζεται ε-
πένδυση και από τις επιχειρή-
σεις για να προσελκύσουν εργα-
ζομένους. Το εμπόριο είναι ζω-
ντανός και πολυσύνθετος οικο-
νομικός κλάδος, που μπορεί να 
προσφέρει σημαντικές ευκαι-
ρίες καριέρας και επαγγελματι-

κής ανέλιξης.

Τα στοιχεία δείχνουν πως βρι-
σκόμαστε σε φάση ανάπτυξης. 
Πώς εκτιμάτε ότι θα αποτυπω-
θεί αυτό στην πραγματική οι-
κονομία και στην αγορά;
Δεν υπάρχει αμφιβολία πως η 
οικονομία βελτιώθηκε και προ-
σβλέπει σε περαιτέρω ανάπτυξη 
τα επόμενα χρόνια. 
Ωστόσο, παραμένουν ζητήματα 
που πρέπει να αντιμετωπιστούν, 
όπως η έλλειψη προσωπικού, 
που εντέλει δημιουργεί πρόβλη-
μα παραγωγικότητας. Επίσης, 
χρειάζονται διαρθρωτικές μεταρ-
ρυθμίσεις σε όλους τους τομείς, 
ώστε να απελευθερωθούν οι υγι-
είς δυνάμεις της εγχώριας παρα-
γωγής. Εκτιμώ δε πως χρειάζο-
νται κινήσεις και σε επίπεδο εκ-
παίδευσης και κατάρτισης. 
Επιπλέον, θα πρέπει να εκμεταλ-
λευθούμε με τον καλύτερο δυνα-
τό τρόπο το «δώρο» των πόρων 
του Ταμείου Ανάκαμψης, για να 
δημιουργήσουμε πολλαπλασια-
στικά οφέλη που θα διαχυθούν 
σε όλους τους κλάδους της οικο-
νομίας. Κι όλα τα παραπάνω, βέ-
βαια, υπό το πρίσμα μιας συνε-
τής δημοσιονομικής πολιτικής, 
καθώς στο όχι και τόσο μακρι-
νό μέλλον συσσωρεύονται ση-
μαντικές πληρωμές του δημόσι-
ου χρέους.

   
«Οι ελληνικές επιχειρήσεις 

επένδυσαν στη 
δημιουργία ηλεκτρονικών 

καταστημάτων, αλλά και 
σε συστήματα logistics, 

δημιουργώντας έτσι ένα πολύ 
αποδοτικό και προσοδοφόρο 

πολυκαναναλικό μοντέλο. 
Όμως, και το φυσικό 

κατάστημα έχει μέλλον, 
καθώς προσφέρει 

καταναλωτική εμπειρία 
και ατμόσφαιρα που δεν 

υποκαθίσταται».

Andrey_Popov / Shutterstock





46

Πανδημία, μεταπανδημικό 
σοκ στην οικονομία (προβλή-
ματα στην εφοδιαστική αλυσί-
δα, πληθωρισμός), γεωπολιτι-
κές αναταραχές. Παράλληλα, 
είχαμε σημαντικές τεχνολογι-
κές αλλαγές. Στο περιβάλλον 
αυτό, ποια είναι τα χαρακτη-
ριστικά της κατανάλωσης 
και ποιο είναι το νέο προφίλ 
του καταναλωτή; Τι δείχνει η 
δική σας εμπειρία σ’ αυτό;
Αν θα μπορούσαμε να χαρτο-
γραφήσουμε τον εμπορικό αντί-
κτυπο των γεγονότων που ζή-
σαμε τα τελευταία χρόνια, θα λέ-
γαμε ότι όλο το φάσμα των κα-
ταναλωτών αναγκάστηκε, κατά 
κάποιο τρόπο, να εξοικειω-
θεί με τις online αγορές. Εξαιτί-
ας των πρόσφατων γεωπολιτι-
κών αναταραχών, είχαμε προ-
βλήματα στην εφοδιαστική αλυ-
σίδα, που είχαν ως αποτέλεσμα 
την αύξηση των τιμών, καθώς 
ακρίβυνε η προμήθεια και η με-
ταφορά τους, ενώ ταυτόχρονα εί-
χαμε και την άνοδο του πληθω-
ρισμού.
Αυτό που παρατηρήσαμε εμείς 
ως Πλαίσιο και αναφορικά με 
τον κλάδο μας, είναι ότι ο πελά-
της έχει αυξήσει τη μέση αξία 
της αγοράς του, κάτι που μετα-
φράσαμε ως ανάγκη να προ-
μηθευτεί κάτι αξιόπιστο που 
θα κρατήσει χρόνια, παρά κάτι 
που θα είναι αμφιλεγόμενο αν 
θα καλύψει πλήρως τα θέλω 
του και ενδεχομένως να οδη-
γήσει σε δεύτερη αγορά σε σύ-
ντομο χρονικό διάστημα. Επί-
σης, ο πελάτης προτιμά να αγο-
ράσει από μία αξιόπιστη εται-
ρεία που ξέρει ότι θα τηρήσει 
τον λόγο της, παρά από κάπου 
που δεν γνωρίζει τόσο και εί-
ναι αμφίβολη η αξιοπιστία και 
οι υποσχέσεις της. Ταυτόχρο-
να, οι online αγορές, αν και έ-
καναν ένα «peak» κατά τη διάρ-
κεια της πανδημίας (περισσότε-
ρο εξ ανάγκης), το 2022 άρχισε 
να φθίνει και πλέον στο Πλαί-
σιο κινείται σταθερά στο 12%, 

ενώ όλο το υπόλοιπο μερίδιο α-
γορών κατευθύνθηκε πίσω στο 
φυσικό κατάστημα.
Άρα, έχουμε έναν καταναλω-
τή που θέλει να κάνει σοβα-
ρές αγορές που θα κρατήσουν 
στον χρόνο και θα καλύψουν ε-
ντελώς τις ανάγκες του, επιλέ-
γει την εταιρεία με την οποία ξέ-
ρει ότι θα έχει το κεφάλι του ή-
συχο και θεωρεί δεδομένη την 
ανταγωνιστική τιμή. Για ακόμα 
μία φορά, το κραταιό business 
model είναι το πολυκαναλικό, 
αλλά δεν είναι με το παραδοσι-
ακά μικρό ποσοστό στο online, 
το οποίο φάνηκε να σταθερο-
ποιείται το περασμένο έτος. 

Κατ’ αναλογίαν, πώς επηρε-
άζεται ο κλάδος στον οποίο 
δραστηριοποιείστε; Τι μπορεί 
να προσδώσει ανταγωνιστικό 
πλεονέκτημα σε μια εταιρεία;
Η πανδημία υπό μία έννοια βοή-
θησε τον κλάδο μας, διότι τα προ-
ϊόντα μας μεταστράφηκαν από 
προϊόντα τεχνολογίας σε προϊό-
ντα πρώτης ανάγκης. Αν δεν εί-
χες laptop ή desktop στο σπί-
τι σου, δεν είχες τρόπο να δουλέ-
ψεις. Μετά το πέρας της πανδη-
μίας, βέβαια, έγιναν ξανά προϊό-
ντα πολυτελείας. Όταν χτύπησε το 
δεύτερο κύμα, στο οποίο αυξήθη-
κε το κόστος ενέργειας, αλλά και 
των ίδιων των προϊόντων λόγω 
του προβλήματος με την εφο-
διαστική αλυσίδα, μειώθηκε η 
αξία του πορτοφολιού του Έλλη-
να καταναλωτή και κατά συνέπει-
α αυτό έπληξε περισσότερο τον 
δικό μας κλάδο.
Τα στοιχεία που μπορούν να 
προσδώσουν ανταγωνιστικό 
πλεονέκτημα σε μια εταιρεία α-
φορούν στα βασικά στοιχεία, τα 
οποία όμως είναι καίρια, αλλά 
και δύσκολα να βρεις. Ποια εί-
ναι αυτά; Αρχικά να είναι αξιό-
πιστος: αυτό που λες να το κά-
νεις και να μην κοροϊδεύεις τον 
καταναλωτή. Δεύτερον, πρέ-
πει να έχεις μία πολύ καλή ε-
ξυπηρέτηση, κάτι που σημαί-

ΤΟ ΑΞΙΟΠΙΣΤΟ BRAND
ΚΕΡΔΙΖΕΙ ΤΟΝ ΠΕΛΑΤΗ

Τη νέα εικόνα της κατανάλωσης και 
του καταναλωτή σήμερα σκιαγραφεί 
ο Κώστας Γεράρδος, Διευθύνων 
Σύμβουλος της Πλαίσιο Computers, 
ο οποίος εξηγεί αναλυτικά ποια είναι 
πλέον τα σημεία - κλειδιά για
την εμπορική επιτυχία. Ακόμα, 
σχολιάζει τις εξελίξεις στον κλάδο, 
με ιδιαίτερη αναφορά στην τάση 
συνεργειών με εταιρείες utilities,
και καταθέτει τις εκτιμήσεις του
για την πορεία της αγοράς.

Συνέντευξη στην 
Πέννυ Κούτρα
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νει ότι έχεις γνώση και ευγέ-
νεια. Τρίτον, θα πρέπει να μπο-
ρείς να παραδώσεις πολύ γρή-
γορα ένα προϊόν που αγοράζει 
κάποιος. Τέταρτον, να παρέχεις 
την ασφάλεια ότι, αν κάτι δεν 
καλύπτει την ανάγκη του κατα-
ναλωτή ή χαλάσει, εσύ θα ασχο-
ληθείς μαζί του και θα λύσεις το 
πρόβλημα. Τέλος, να έχεις πολ-
λά κανάλια, ώστε ο καθένας 
(που μπορεί να έχει διαφορετι-
κές καταναλωτικές συμπεριφο-
ρές ταυτόχρονα) να έχει τη δυνα-
τότητα να επιλέγει κάθε φορά το 
κανάλι που τον εξυπηρετεί κα-
λύτερα. Σαφώς, το να είσαι κοι-
νωνικά ευαίσθητος και να πα-
ρέχεις στο κοινωνικό σύνολο με 
όποιον τρόπο μπορείς, είναι α-
κόμα ένα στοιχείο που κεφαλαι-
οποιείται στο μυαλό του κατα-
ναλωτή. 

Μια σειρά επιχειρηματικών ε-
ξελίξεων το 2023 ανέδειξε ως 
στρατηγικής σημασίας παρά-
γοντα για τη λιανική αγορά 
τον τομέα παροχής υπηρεσι-
ών. Πώς αποτιμάτε τις συνέρ-
γειες με εταιρείες utilities;
Οι υπηρεσίες κατ’ αρχάς χωρί-
ζονται σε δύο βασικές κατηγορί-
ες, σε αυτές που προσφέρεις δω-
ρεάν, ως έξτρα παροχή προς τον 
πελάτη, και στις υπηρεσίες που 
αντιστοιχούν σε χρέωση. Οι υ-
πηρεσίες που θεωρώ ότι έχουν 
τη μεγαλύτερη αξία για τους κα-
ταναλωτές είναι αυτές που αφο-
ρούν στην παράδοση και στην 
τεχνική υποστήριξη. Οι υπηρε-
σίες δηλαδή που δίνουν «peace 
of mind» στον καταναλωτή και 
που προσδίδουν αξιοπιστία στο 
brand. Όλες οι υπόλοιπες υ-
πηρεσίες είναι σημαντικές για 
το πώς ο καταναλωτής διαμορ-
φώνει την εικόνα για το brand, 
αλλά σε καμία περίπτωση δεν 
είναι κρίσιμες ή δημιουργούν 
σημαντικό ανταγωνιστικό πλε-
ονέκτημα. Οι συνέργειες κινού-
νται προς την κατεύθυνση των 
μη κρίσιμων υπηρεσιών και ο 
χρόνος θα δείξει την αξία τους 
τόσο προς τον καταναλωτή όσο 
και προς τις εταιρείες.
Είναι μια καινούργια άσκηση, 
που σίγουρα θα δημιουργήσει 
μια θετική συγκυρία για τις ε-
ταιρείες του κλάδου μας, ώστε 
να μπορέσουμε να μπούμε σε 
νέες αγορές που μέχρι πρότινος 

δεν είχε νόημα να μπούμε. Αυτό 
που μένει να αποτιμήσουμε, εί-
ναι το αν αυτή η νέα, θετική συ-
γκυρία θα δημιουργήσει αυτές 
τις νέες ευκαιρίες.

Ποιες είναι οι τάσεις που οδη-
γούν την εγχώρια αγορά τε-
χνολογικών και ηλεκτρικών 
προϊόντων φέτος, μετά και 
την ολοκλήρωση διάφορων 
προγραμμάτων επιδότησης 
αγορών; Ποια είναι τώρα η 
στρατηγική της εταιρείας σας;
Μια πολύ μεγάλη τάση είναι οι 
οικιακές συσκευές, καθώς είναι 
μια μεγάλη αγορά, που, ενώ θε-
ωρείται παραδοσιακή και ανα-
λογική, εμπεριέχει πολλή τε-
χνολογία, κάτι που αλλάζει ση-
μαντικά τον τρόπο με τον ο-
ποίο τις αντιμετωπίζουν οι κα-
ταναλωτές. Σκεφτείτε ότι μια 
σκούπα ή ένα ψυγείο είναι πλέ-
ον gadgets, δημιουργώντας εκ 
των πραγμάτων μια τάση στον 
Έλληνα καταναλωτή να ασχο-
λείται με αυτές και να μην είναι 

απλά οι βαρετές συσκευές που 
πρέπει κάποια στιγμή να τις 
χρησιμοποιήσει για να κάνει τις 
δουλειές του σπιτιού. Η τεχνο-
λογία έχει φέρει στο επίκεντρο 
συσκευές που στο παρελθόν δεν 
είχαν μεγαλύτερη αξία από αυτή 
της χρήσης τους. Αυτό, λοιπόν, 
δημιουργεί μια τάση που βοηθά 
τόσο τον κλάδο συνολικά όσο 
και εμάς.
Άλλες τάσεις που καταγράφο-
νται στην αγορά είναι τα διάφο-
ρα προγράμματα επιδοτήσεων, 
τα οποία αλλάζουν σημαντικά 
τη ζήτηση, το Sustainability, 
η ανάπτυξη του τουρισμού και 
του κλάδου HORECA, που έχει 
δημιουργήσει νέες, αυξανόμε-
νες ανάγκες για προϊόντα τε-
χνολογίας και υπηρεσίες. Βα-
σικό στοιχείο της δικής μας 
στρατηγικής είναι η περαιτέ-
ρω ενδυνάμωσή μας στις οι-
κιακές συσκευές, είτε πρόκει-
ται για τον οικιακό καταναλω-
τή είτε για τη HORECA και τον 
τουρισμό. 

«Έχουμε έναν καταναλωτή 
που θέλει να κάνει σοβαρές 

αγορές που θα κρατήσουν 
στον χρόνο και θα καλύψουν 

εντελώς τις ανάγκες του, 
επιλέγει την εταιρεία με την 

οποία ξέρει ότι θα έχει το 
κεφάλι του ήσυχο και θεωρεί 
δεδομένη την ανταγωνιστική 

τιμή. Για ακόμα μία φορά, 
το κραταιό business model 

είναι το πολυκαναλικό, 
αλλά δεν είναι με το 

παραδοσιακά μικρό ποσοστό 
στο online, το οποίο φάνηκε 

να σταθεροποιείται το 
περασμένο έτος».

Οικονομία - Αγορά
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Συμμερίζεστε την άποψη πολ-
λών αναλυτών ότι η ελληνική 
οικονομία θα υπεραποδώσει έ-
ναντι των ευρωπαϊκών κατά τα 
επόμενα χρόνια; Θα θελήσετε 
να ενισχύσετε το υπάρχον απο-
τύπωμά σας στις αγορές του ε-
ξωτερικού;
Οι προοπτικές ανάκαμψης της 
ελληνικής οικονομίας φαίνεται 
να είναι θετικές, με προσδοκί-
ες για σταθερή ανάπτυξη στα ε-
πόμενα έτη. Η πιθανότητα υπε-
ραπόδοσης της ελληνικής οικο-
νομίας έναντι των υπόλοιπων 
ευρωπαϊκών χωρών εξαρτάται 
από πολλούς παράγοντες, όπως 
η διατήρηση της πολιτικής στα-
θερότητας, η εφαρμογή διαρ-
θρωτικών μεταρρυθμίσεων για 
τη βελτίωση του επιχειρηματι-
κού περιβάλλοντος, η αξιοποί-
ηση των ευρωπαϊκών κονδυλί-
ων για υλοποίηση έργων υπο-
δομής, η ενίσχυση της εξωστρέ-
φειας της ελληνικής οικονομίας 
και η υλοποίηση επενδύσεων 
σε νευραλγικούς τομείς, όπως 
η τεχνολογία, οι Ανανεώσι-
μες Πηγές Ενέργειας και ο του-
ρισμός. Παράλληλα, εξαρτάται 
από την εξωτερική πολιτική κα-
τάσταση και την πορεία των δι-
εθνών αγορών. Δεν πρέπει να 
ξεχνάμε ότι μέσα στο 2024 επί-
κεινται δύο σημαντικές εκλογι-
κές αναμετρήσεις που ενδέχεται 
να επηρεάσουν και την Ελλά-
δα (οι Ευρωεκλογές και οι αμε-
ρικανικές προεδρικές εκλογές), 
ενώ πρέπει να ληφθούν υπό-
ψη οι προκλήσεις που σχετίζο-
νται με τις φυσικές καταστροφές 
λόγω της κλιματικής κρίσης.
Ο Όμιλος Quest ακολουθεί τη 
δυναμική εξέλιξη της ελληνι-
κής οικονομίας και πάγια επι-
δίωξή του είναι να συμβάλλει 
σε αυτή δημιουργώντας προστι-
θέμενη αξία. Μέσα σε μία δεκα-
ετία, επιδεικνύοντας ανθεκτικό-
τητα και ευελιξία, ο Όμιλος κα-
τάφερε να υπερτριπλασιάσει τον 
κύκλο εργασιών του, από 283 
εκατ. το 2012 σε 1,04 δισ. ευρώ 

το 2022. Η εξωστρέφεια απο-
τελεί για εμάς έναν από τους ε-
πιταχυντές της ανάπτυξής μας, 
ενώ οι εταιρείες του Ομίλου έ-
χουν ήδη δραστηριότητα σε 
πάνω από 30 χώρες, με το 25% 
περίπου των ενοποιημένων 
πωλήσεων να προέρχεται από 
το εξωτερικό. Το αποτύπωμα 
του Ομίλου εκτός Ελλάδας εί-
ναι ήδη σημαντικό και προβλέ-
πεται να ενισχυθεί περαιτέρω 
δεδομένης της αυξημένης ζήτη-
σης στον κλάδο των υπηρεσιών 
πληροφορικής, αλλά και μέσω 
της επέκτασης της δραστηριό-
τητας διανομής της Info Quest 
Technologies στη Ρουμανία.

Η θυγατρική σας ACS προχώ-
ρησε σε μια εμβληματική επέν-
δυση -δημιουργία ενός ιδιαίτε-
ρα σύγχρονου και μεγάλου κέ-
ντρου διανομής. Πώς βλέπετε 
να εξελίσσεται η αγορά των τα-
χυμεταφορών κατά τα επόμενα 
χρόνια; Σε τι βάθος χρόνου θα 
αρχίσουν να φαίνονται σε με-
γάλο βαθμό τα οφέλη για τον 
Όμιλο από τη συγκεκριμένη ε-
πένδυση;
Στον κλάδο των ταχυμεταφο-
ρών οι προοπτικές ανάπτυξης τα 
επόμενα χρόνια φαίνονται κα-
λές. Με δεδομένο ότι άνω του 
60% του όγκου των αποστολών 
της αγοράς προέρχεται από πα-
ραγγελίες σε ηλεκτρονικά κατα-
στήματα και η διείσδυση του η-
λεκτρονικού εμπορίου στην α-
γορά λιανικής στην Ελλάδα εί-
ναι ακόμα αρκετά χαμηλή -λίγο 
πάνω από το 10%- εκτιμάται ότι 
θα υπάρχει ανάπτυξη του ηλε-
κτρονικού εμπορίου τουλάχι-
στον για τα επόμενα 10 χρόνια 
και θα ωφεληθεί και η δραστη-
ριότητα των ταχυμεταφορών.
Η ACS, με την ολοκλήρωση του 
νέου κέντρου διαλογής στο Αι-
γάλεω, μια επένδυση που προ-
σέγγισε τα 50 εκατ. ευρώ, έχει 
ήδη καταφέρει να τριπλασιάσει 
τη δυνατότητα διαλογής, έχει 
αυξήσει την παραγωγικότητά 

ΨΗΛΑ Ο ΠΗΧΗΣ
ΤΗΣ ΤΕΤΡΑΕΤΙΑΣ

Την ανοδική πορεία και τις θετικές 
προοπτικές της οικονομίας επισημαίνει 
ο Απόστολος Γεωργαντζής,
CEO της Quest Holdings, τονίζοντας ότι 
ο Όμιλος όχι μόνο ακολουθεί αυτή την 
τάση, αλλά ότι συμβάλλει σε αυτή με το 
οικονομικό του αποτύπωμα. Έτσι, μιλά 
για την παρουσία και τη στρατηγική
του Ομίλου σε νευραλγικούς τομείς
της αγοράς σε Ελλάδα και εξωτερικό,
για τις προγραμματισμένες επενδύσεις, 
αλλά και για τον τρόπο επέκτασης
σε άλλους κλάδους.

Συνέντευξη στον 
Στέφανο Κοτζαμάνη
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της κατά 40%, ενώ ο χρόνος δι-
αχείρισης των αποστολών έχει 
μειωθεί περισσότερο από 25%.
Στη συνέχεια, η εταιρεία θα δώ-
σει έμφαση στο last-mile και 
στην εξυπηρέτηση του παραλή-
πτη μέσω μιας σειράς επενδύ-
σεων που εκτιμούμε ότι θα φτά-
σουν τα 50 εκατ. ευρώ στην επό-
μενη πενταετία.
Οι επενδύσεις θα κατευθυν-
θούν τόσο στην ανάπτυξη του 
δικτύου θυρίδων αυτόματης 
παράδοσης (lockers), στην αύ-
ξηση του ηλεκτροκίνητου στό-
λου της εταιρείας, αλλά και σε 
άλλους αυτοματισμούς. Συ-
γκεκριμένα, η ACS έχει ήδη 
ένα δίκτυο 200 περίπου θυρί-
δων και σχεδιάζει να φτάσει τις 
1.000. Παράλληλα, στόχος μας 
είναι ο στόλος ηλεκτροκίνητων 
αυτοκινήτων και μηχανών να 
ξεπεράσει τα 200 οχήματα στα 
επόμενα χρόνια. 
Απώτερος στόχος όλων των πα-
ραπάνω είναι η ACS να αυξήσει 
το μερίδιο αγοράς της, το οποί-
ο σήμερα διαμορφώνεται πε-
ρίπου στο 25% της αγοράς τα-
χυμεταφορών, που αποτιμάται 
στα 550 εκατ. ευρώ για τη χώρα 
μας. Στο τμήμα του εσωτερικού 
το μερίδιό της είναι ακόμα με-
γαλύτερο και ξεπερνάει το 30%. 

Τα επόμενα χρόνια οι θυγα-
τρικές σας εταιρείες στον χώρο 

του λογισμικού προβλέπεται 
να εμφανίσουν πολύ ισχυρά 
αποτελέσματα. Θα μπορούσε 
-και με ποια στρατηγική- να α-
ποφευχθεί μια μεγάλη πτώση 
κερδών μετά την ολοκλήρω-
ση των έργων του Ταμείου Α-
νάκαμψης; 
Υπάρχουν κάποιες καλές πρα-
κτικές που μπορούν να συμβά-
λουν στον περιορισμό αυτού του 
κινδύνου, όπως είναι η ενίσχυ-
ση της έρευνας και ανάπτυξης 
και η επένδυση σε καινοτόμες 
τεχνολογίες, ώστε οι εταιρείες 
αυτές να διατηρήσουν την αντα-
γωνιστικότητά τους, η διαφο-
ροποίηση των υπηρεσιών και 
των προϊόντων, η επέκταση στο 
εξωτερικό και σε νέες αγορές, 
η επένδυση σε ανθρώπινο κε-
φάλαιο και, φυσικά, η εστίαση 
στην παροχή υψηλής ποιότητας 
υπηρεσιών και υποστήριξης. 
Η δική μας στρατηγική άπτεται 
της ανάπτυξης όλων των ανωτέ-
ρω περιοχών, ώστε να μπορέ-
σουμε να περιορίσουμε την επί-
δραση αυτή.

Ο Όμιλος δραστηριοποιείται σε 
μια σειρά κλάδων της οικονο-
μίας που βρίσκονται στην αιχ-
μή της επιχειρηματικής δρα-
στηριότητας σήμερα (έργα 
πληροφορικής, ηλεκτρονικό ε-
μπόριο, ενεργειακή μετάβαση). 
Στοχεύετε σε επέκταση και σε 

άλλους κλάδους ή σε ενίσχυση 
της θέσης σας σε αυτούς;
Για τα επόμενα χρόνια, ο Όμι-
λος προσβλέπει σε αναπτυξιακή 
πορεία σε όλους τους τομείς της 
δραστηριότητάς του.
Στην εμπορική δραστηριότητα, 
με δεδομένες τις εξελίξεις στον 
κλάδο των ψηφιακών τεχνολο-
γιών και τη διεύρυνση των ανα-
γκών ψηφιακού μετασχηματι-
σμού, αναμένεται συνέχιση της ε-
πέκτασης των δραστηριοτήτων, 
ενώ αντίστοιχη ανάπτυξη αναμέ-
νεται και για τα προϊόντα κλιμα-
τισμού κατά τη μετάβαση σε πιο 
πράσινες και οικονομικές λύσεις, 
αλλά και στο εξωτερικό.
Στον τομέα των υπηρεσιών πλη-
ροφορικής εκτιμάται ότι οι ρυθ-
μοί ανάπτυξης των τελευταίων 
χρόνων θα συνεχιστούν λόγω 
του ύψους των ανεκτέλεστων έρ-
γων του Ομίλου (άνω των 500 
εκατ.), αλλά και των επερχόμε-
νων έργων του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης. Αντίστοιχα, στον κλάδο των 
ταχυμεταφορών οι προοπτικές α-
νάπτυξης φαίνονται καλές και 
συνδέονται άμεσα με την ανάπτυ-
ξη του ηλεκτρονικού εμπορίου 
και τη διείσδυσή του στην αγο-
ρά λιανικής στην Ελλάδα. Τέλος, 
στον τομέα της παραγωγής πρά-
σινης ηλεκτρικής ενέργειας, ο Ό-
μιλος στοχεύει στην αύξηση του 
χαρτοφυλακίου του σε σταθμούς 
ΑΠΕ κατά 50% μέχρι το 2026, 
που θα έρθουν μέσα από νέες ε-
πενδύσεις.
Ο Όμιλος Quest θα συνεχίσει να 
διερευνά πιθανές επενδύσεις σε 
νέους ή όμορους κλάδους δρα-
στηριότητας, που είτε εκτιμούμε 
ότι έχουν προοπτικές ανάπτυξης 
και καλά περιθώρια είτε εμείς έ-
χουμε ξεκάθαρο πλάνο για την 
ανάπτυξή τους.
Παράλληλα, μέσα από αναπτυ-
ξιακές επενδύσεις στους τομείς 
δραστηριότητάς μας, που για το 
2024 εκτιμούμε ότι θα ξεπερά-
σουν τα 40 εκατ. ευρώ, την αξι-
οποίηση και ανάπτυξη των τα-
λαντούχων ανθρώπων μας, τον 
συνεχή μετασχηματισμό, την ε-
νίσχυση της εξωστρέφειας και 
την επένδυση στη βιώσιμη ανά-
πτυξη, συνεχίζουμε το επιχειρη-
ματικό μας πλάνο με αισιοδοξί-
α και σύνεση, με απώτερο στόχο 
τον διπλασιασμό των πωλήσε-
ων και της κερδοφορίας μέχρι 
το τέλος του 2028. 

«Υπάρχουν κάποιες καλές 
πρακτικές που μπορούν να 

συμβάλουν στον περιορισμό 
του κινδύνου για μεγάλη 
πτώση κερδών μετά την 

ολοκλήρωση των έργων 
του Ταμείου Ανάκαμψης, 

όπως είναι η ενίσχυση της 
έρευνας και ανάπτυξης και 
η επένδυση σε καινοτόμες 

τεχνολογίες».

Οικονομία - Αγορά
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ο 2024 θα είναι έτος 
- ορόσημο για τη με-
τάβαση στην πράσι-
νη ανάπτυξη. Διότι 

θα αναδείξει με τον πλέον προ-
φανή τρόπο αυτό που πολλοί 
βλέπουμε να γίνεται υπογείως 
εδώ και μερικά χρόνια: τη σύ-
γκρουση της παλιάς οικονομί-
ας των ορυκτών καυσίμων με τη 
νέα οικονομία των Ανανεώσι-
μων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ). 
Παρατηρούμε, για παράδειγμα, 
πως μεγάλοι διεθνείς ενεργει-
ακοί παίκτες όχι μόνο κάνουν 
βήματα προς τα πίσω, αλλά υ-
ποδορίως τορπιλίζουν και την 
προσπάθεια να «πρασινίσει» η 
οικονομία.
Τελικά, σε αυτή τη σύγκρουση 
ποιος θα επικρατήσει; Θα δού-
με το περιβάλλον μας να κατα-
στρέφεται μπροστά στα μάτια 
μας ή μήπως υπάρχει λύση; Τα 
πλωτά υπεράκτια πάρκα απο-
τελούν μια λύση game changer 
στην έκβαση αυτής της σύγκρου-
σης και στη μετάβαση στην πρά-
σινη εποχή. Γιατί είναι μια απε-
ριόριστη και σχεδόν ανέγγιχτη 
πηγή καθαρής ενέργειας. Επί-
σης, η ταχύτητα του αέρα στα βα-
θιά των θαλασσών είναι πολύ 
υψηλότερη και πιο σταθερή απ’ 
ό,τι στα βουνά και θα υποστηρί-
ξει μεγαλύτερη και αποδοτικό-
τερη παραγωγή καθαρής ενέρ-
γειας.
Η Ελλάδα μπορεί να διαδραμα-
τίσει σημαντικό ρόλο στην α-
νάπτυξη των θαλάσσιων αιο-
λικών. Έχει όλα τα απαραίτητα 
συγκριτικά πλεονεκτήματα να 
δημιουργήσει υπεράκτια πάρκα 
που θα προμηθεύουν με καθα-
ρή ενέργεια τα νοικοκυριά και 

τις επιχειρήσεις μας. Μέσα από 
τα offshore πάρκα, η Ελλάδα θα 
μπορέσει να πετύχει τους πράσι-
νους στόχους της. Θα μπορέσει, 
επίσης, να χτίσει μια ολόκλη-
ρη βιομηχανία γύρω από αυτά. 
Έτσι θα ενισχυθεί σημαντικά η 
εθνική μας οικονομία. Είναι, 
λοιπόν, μια στρατηγική game 
changer και για την Ελλάδα.
Η χώρα έχει ιδανικές συνθήκες 
για την ανάπτυξη των πλωτών 
αιολικών πάρκων. Κατ’ αρχάς 
έχει από τα ισχυρότερα αιολικά 
δυναμικά στην Ευρώπη και το 
ισχυρότερο στη Μεσόγειο. Οι ά-
νεμοι στις ελληνικές θάλασσες, 
η ταχύτητα των οποίων σε αρκε-
τά σημεία ξεπερνάει τα 10 m/s, 
μπορούν να δώσουν πολύ κα-
θαρή ενέργεια. Επίσης, η χώρα 
έχει εκτεταμένη ακτογραμμή 
και συνεπώς διαθέτει πολλά ση-
μεία όπου μπορούν να δημι-
ουργηθούν αυτά τα πάρκα. Μά-
λιστα, σύμφωνα με εκτιμήσεις, 
οι ελληνικές θάλασσες έχουν αι-
ολικό δυναμικό που μπορεί δυ-
νητικά να φιλοξενήσει μέχρι 40 
GW πλωτών υπεράκτιων και 
10 GW υπεράκτιων σταθερής έ-
δρασης. Αυτό δείχνει τις τρομα-
κτικές δυνατότητες της χώρας 
μας στο πεδίο αυτό.
Οι πιο κατάλληλες περιοχές στις 
ελληνικές θάλασσες είναι σε βα-
θιά νερά σε ποσοστό που ξεπερ-
νά το 80%, που σημαίνει ότι η 
μεγάλη πλειονότητα των υπερά-
κτιων πάρκων που θα αναπτυ-
χθούν θα είναι πλωτά αιολικά. 
Σημειώνουμε επιπροσθέτως ότι 
η ελληνική κυβέρνηση έχει θέ-
σει τη δημιουργία των offshore 
αιολικών ως κορυφαία προτε-
ραιότητά της. Κατόπιν όλων των 

παραπάνω, εύλογο είναι το συ-
μπέρασμα ότι η Ελλάδα έχει 
όλα εκείνα τα συστατικά στοιχεί-
α να γίνει το κέντρο των υπερά-
κτιων αιολικών στην περιοχή 
της Μεσογείου.
Αξιοποιώντας τα πολλά συγκρι-
τικά μας πλεονεκτήματα, θα 
μπορέσουμε να χτίσουμε μια 
εγχώρια εφοδιαστική αλυσίδα 
που θα δώσει υπεραξία στην ελ-
ληνική οικονομία και θα δημι-
ουργήσει χιλιάδες νέες θέσεις 
εργασίας -και μάλιστα καλά α-
μειβόμενες θέσεις εργασίας.
Η Ελλάδα, άλλωστε, διαθέτει 
την υποδομή να χτίσει μια εγ-
χώρια εφοδιαστική αλυσίδα 
που θα την καταστήσει κέντρο 
στη Μεσόγειο. Διότι ήδη έχει α-
νεπτυγμένες σημαντικές βιομη-
χανίες που θα στηρίξουν την α-
νάπτυξη αυτής της αλυσίδας 
όπως π.χ. βιομηχανία καλωδί-
ων, μεταλλοβιομηχανία, τσιμε-
ντοβιομηχανία κ.λπ. Ένα άλλο 
στοιχείο είναι τα λιμάνια μας, 
που παίζουν νευραλγικό ρόλο 
σε αυτά τα έργα. Συγχρόνως, η 
Ελλάδα έχει ναυπηγεία που, με 
την κατάλληλη αξιοποίηση των 
υποδομών τους, μπορούν να 
κατασκευάσουν συγκεκριμένα 
εξαρτήματα των πλωτών αιολι-
κών. Με αυτό τον τρόπο, η χώρα 
θα προσελκύσει επενδύσεις και 
θα αναβιώσει τα ναυπηγεία μας, 
τα οποία θα παρέχουν υπηρε-
σίες σε εταιρείες σε όλη την Ευ-
ρώπη, όχι μόνο στην Ελλάδα. 
Όλα αυτά τα έργα θα χρειαστούν 
και τα εξιδεικευμένα πλοία με-
ταφοράς των ανεμογεννητριών 
αλλά και μικρότερα σκάφη, που 
θα συμβάλουν στη συντήρηση 
και την επισκευή των ανεμογεν-

ΥΠΕΡΑΚΤΙΑ ΑΙΟΛΙΚΑ ΠΑΡΚΑ:
GAME CHANGER ΓΙΑ

ΤΗΝ ΠΡΑΣΙΝΗ ΜΕΤΑΒΑΣΗ

Τ
Τα συγκριτικά τους πλεονεκτήματα και πώς η Ελλάδα μπορεί να αποκτήσει 

προβάδισμα στον αγώνα για καθαρή ενέργεια.

Μικέλης Χατζηγάκης

Διευθύνων Σύμβουλος
της Hexicon Power
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Αξιοποιώντας τα 
πολλά συγκριτικά μας 

πλεονεκτήματα, θα 
μπορέσουμε να χτίσουμε 

μια εγχώρια εφοδιαστική 
αλυσίδα που θα δώσει 

υπεραξία στην ελληνική 
οικονομία και θα 

δημιουργήσει χιλιάδες νέες 
θέσεις εργασίας -και μάλιστα 

καλά αμειβόμενες θέσεις 
εργασίας.

ER_09 / Shutterstock
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νητριών. Ιδιαίτερα τα μεγάλα 
πλοία είναι αρκετά εξιδεικευμέ-
να και σε μεγάλο έλλειμμα πα-
γκοσμίως και ήδη Έλληνες εφο-
πλιστές έχουν δείξει ενδιαφέ-
ρον για επενδύσεις σε αυτά. Και 
εκεί, λοιπόν, είναι μια ευκαιρί-
α να αξιοποιηθεί από την ελλη-
νική ναυτιλία, που θα δημιουρ-
γήσει και εσωτερική υπεραξία 
στην τοπική μας οικονομία.
Όμως, οι επιχειρηματικές απο-
φάσεις για την ανάπτυξη των υ-
περάκτιων αιολικών θα λη-
φθούν ενώ το τοπίο σχετικά με 
τις επικρατούσες τεχνολογίες 

παραμένει θολό και η απαίτη-
ση σε ακριβά, λόγω επιτοκίων, 
κεφάλαια για Έρευνα & Ανάπτυ-
ξη και θέσεις απασχόλησης με 
ένταση γνώσης και δεξιοτήτων, 
φαίνεται ότι θα συνεχίσει να α-
ποτελεί πρόκληση για τους δυ-
νητικούς επενδυτές. Παράλλη-
λα, και για την εφοδιαστική α-
λυσίδα δεν μπορεί να υπάρξει η 
απαιτούμενη τυποποίηση, ώστε 
σε ορατό χρόνο να επιτευχθεί η 
βιομηχανοποίηση σε κλίμακα.
Σε κάθε περίπτωση, οι επενδύ-
σεις στα υπεράκτια αιολικά θα 
είναι αξίας δισεκατομμυρίων 

και σίγουρα μπορούν να συνει-
σφέρουν στη δημιουργία εγχώ-
ριας προστιθέμενης αξίας. Πρό-
σφατα το ΙΟΒΕ παρουσίασε μια 
εμπεριστατωμένη μελέτη για 
την Ελλάδα, στην οποία ανα-
φέρει ότι η επίδραση των υπε-
ράκτιων αιολικών πάρκων στο 
ΑΕΠ μπορεί να φτάσει έως και 
1,9 δισ. ευρώ ανά έτος, σε αύξη-
ση των εσόδων με περισσότε-
ρα από 400 εκατ. ευρώ ετησίως 
και σε 44.000 υποστηριζόμενες 
νέες θέσεις εργασίας.
Συνεπώς, τώρα είναι η πιο κα-
τάλληλη στιγμή να αναπτύξου-
με όχι μόνο τα offshore πάρκα 
αλλά και μία εγχώρια βιομηχα-
νία γύρω από αυτά που θα ω-
φελήσει τη χώρα πολλαπλά. Αν 
χάσουμε το θετικό momentum 
της τρέχουσας συγκυρίας, η πα-
τρίδα μας θα έχει απολέσει μια 
πρωτοφανή ευκαιρία να αξιο-
ποιήσει συγκριτικά της πλεο-
νεκτήματα για δημιουργία αξί-
ας στην οικονομία και χιλιάδων 
νέων θέσεων εργασίας. Έχοντας 
μάθει από λάθη του παρελθό-
ντος, ας αδράξουμε την ευκαιρία 
τούτη τη φορά.
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χεις περάσει από τις 
Συμπληγάδες διαδο-
χικών και παράλλη-
λων κρίσεων. Έχεις 

καταφέρει να βγάλεις τη χώρα 
σου, την εταιρεία ή τον οργανι-
σμό που διοικείς από μια παν-
δημία, οικονομική ύφεση, και-
ρικές καταστροφές, σαρωτικές 
αλλαγές στην τεχνολογία και α-
νατροπές στις γεωπολιτικές ι-
σορροπίες. Είσαι ένας ηγέτης 
που κατέγραψε σημαντικές επι-
τυχίες σε κρίσιμους καιρούς. Και 
σήμερα, πλέον, ίσως νιώθεις πιο 
ασφαλής, έτοιμος να επικεντρω-
θείς σε στόχους που αναγκάστη-
κες να αφήσεις στην άκρη. Έχεις 
υπολογίσει, όμως, τις κρίσεις 
που ακολουθούν αμέσως μετά; 
«Το μέλλον δεν είναι καθορισμέ-
νο. Μπορούμε να φανταστού-
με πολλές διαφορετικές εκδοχές 
του μέλλοντος την επόμενη δε-
καετία», προειδοποιεί η ετήσι-
α έκθεση Παγκόσμιων Κινδύ-
νων 2024 του Παγκόσμιου Οι-
κονομικού Φόρουμ, η οποία πε-
ριλαμβάνει μια λίστα πιθανών 
γεγονότων που μέχρι το 2034 θα 
μπορούσαν να επηρεάσουν αρ-
νητικά σημαντικά μερίδια του 
παγκόσμιου ΑΕΠ, του πληθυ-
σμού του πλανήτη και των φυσι-
κών πόρων.
Ο ρόλος των ηγετών που θα χα-
ράξουν τον δρόμο για την έξοδο 
από παρόμοιες επερχόμενες κρί-
σεις θα είναι καθοριστικός. Είτε 
μιλάμε για επικεφαλής κυβερ-
νήσεων, είτε εταιρειών, θεσμών, 
θρησκειών και άλλων ομάδων, 
οι άνθρωποι που θα ηγούνται θα 
πρέπει να έχουν αυξημένα προ-
σόντα και, μετά από κατάλληλη 
προετοιμασία, θα πρέπει να δια-

κρίνονται για την ικανότητά τους 
να αντιμετωπίζουν με επιτυχί-
α συνεχώς μια σειρά από νέους 
ταχέως αναπτυσσόμενους κιν-
δύνους.
Υπάρχει εκείνο το είδος των ηγε-
τών που θα μπορούσαν να δια-
πρέψουν σε εποχές ακόμα πιο έ-
ντονων αναταράξεων και σε νέες 
κρίσεις;
Αναμφίβολα, ένας μελλοντικός 
ηγέτης πρέπει να διαθέτει φιλο-
δοξία και πρωτοβουλία, να δια-
κρίνεται για προσοχή στη λεπτο-
μέρεια, επιχειρηματική οξυδέρ-
κεια, δημιουργική επίλυση προ-
βλημάτων και δεξιότητες κριτι-
κής σκέψης. Αρκεί, άραγε, αυτό 
για να είναι σε θέση να αντιμε-
τωπίσει, για παράδειγμα, τις συ-
νέπειες και τους κινδύνους της α-
νόδου της Τεχνητής Νοημοσύ-
νης, που αναπτύσσεται ραγδαία 
και καταργεί βεβαιότητες τη μία 
μετά την άλλη; Και συνάμα να δι-
αχειριστεί τις επιπτώσεις από 
μια πιθανή διακοπή λειτουργίας 
υποδομών ζωτικής λειτουργίας;
Ίσως να μιλάμε για έναν ηγέτη ε-
πόμενου επιπέδου. Αυτός δια-
κρίνεται για επιπλέον δεξιότη-
τες, όπως διαφορετική σκέψη, 
ευρεία δημιουργικότητα, προ-
σαρμοστικότητα, πειθώ, αφήγη-
ση, συναισθηματική νοημοσύ-
νη, διαχείριση εαυτού, διαχεί-
ριση άλλων και άρτια αξιοποί-
ηση της ψηφιακής τεχνολογίας. 
Θα είναι, όμως, σε θέση να αντε-
πεξέλθει στις αναμενόμενες κρί-
σεις έλλειψης φυσικών πόρων 
και συγκέντρωσης της τεχνολογί-
ας σε λίγους, που θεωρούνται βέ-
βαιες τα επόμενα χρόνια;
Υπάρχουν και οι λεγόμενοι φου-
τουριστικοί ηγέτες, που παρα-

μένουν πολύ μπροστά από τις 
τάσεις και είναι προσανατολι-
σμένοι στη δράση. Κυριολεκτι-
κά «βλέπουν» το μέλλον και το 
πραγματοποιούν. Δίνουν τη δυ-
νατότητα και στους άλλους να 
δουν το μέλλον και τους παρακι-
νούν να τολμήσουν με το βλέμμα 
στο μέλλον. Πόση ελευθερία κι-
νήσεως έχει, όμως, κάποιος από 
αυτούς, όταν λειτουργεί εγκλωβι-
σμένος σε έναν κόσμο που βαλ-
τώνει μέσα στην παραπληροφό-
ρηση και την κοινωνική πόλω-
ση και την υπαρκτή απειλή χρή-
σης πυρηνικών όπλων και τις 
κρίσεις που αυτές αναπαράγουν;
Θα συνεχίσει, όμως, ένας ηγέ-
της να ενσαρκώνει τα υπάρχοντα 
προσόντα, όταν βρεθεί αντιμέτω-
πος με άλλη μια αναπάντεχη πα-
γκόσμια οικονομική κρίση, μια 
ένοπλη σύγκρουση και τις νέες 
μαζικές ροές περιβαλλοντικών, 
οικονομικών ή πολιτικών προ-
σφύγων που αυτή θα επιφέρει, 
τη δυσλειτουργία διαμετακομι-
στικών δικτύων, την καταστρο-
φή υποδομών και άλλες ανατρο-
πές που του επιφυλάσσει το όχι 
και τόσο μακρινό μέλλον;
Έχοντας ως δεδομένο την αυξα-
νόμενη πολυπλοκότητα και αβε-
βαιότητα του μέλλοντος, οι ηγέ-
τες θα χρειαστεί να υιοθετήσουν 
επιπρόσθετες μορφές ηγεσίας με 
τις οποίες θα αισθάνονται άνε-
τα με την ασάφεια και τον πειρα-
ματισμό και να μπορούν να μα-
θαίνουν από την αποτυχία. Ακό-
μη κι αν τα κάνουν όλα αυτά, θα 
πρέπει να θυμούνται ότι ο κό-
σμος δεν πρόκειται να παραμεί-
νει όπως τον γνωρίζουμε σήμε-
ρα. Το 2024, χρονιά-ρεκόρ για 
τον αριθμό των εκλογικών α-
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Έχοντας ως δεδομένο την 
αυξανόμενη πολυπλοκότητα 

και αβεβαιότητα του 
μέλλοντος, οι ηγέτες θα 

χρειαστεί να υιοθετήσουν 
επιπρόσθετες μορφές 
ηγεσίας με τις οποίες 

θα αισθάνονται άνετα 
με την ασάφεια και τον 

πειραματισμό και να 
μπορούν να μαθαίνουν από 

την αποτυχία.
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ναμετρήσεων στον πλανήτη, θα 
μπορούσε να επηρεάσει πολλές 
διεθνείς συμμαχίες, διασυνορι-
ακές συνεργασίες και επιχειρη-
ματικά συμφέροντα. Ποιοι ηγέ-
τες νιώθουν έτοιμοι, άραγε, για 
τις ανατροπές στην κατανομή πα-
γκόσμιας γεωπολιτικής ισχύος 
που διακυβεύονται;
Μπορούμε, λοιπόν, να μιλά-
με για μια δέσμη προσόντων α-
παραίτητων για κάθε στέλεχος 
που θα ηγηθεί οργανισμών, θε-
σμών και ομάδων την επόμενη 
δεκαετία. 
Συνεπώς, προκειμένου να είναι 

επαρκώς προετοιμασμένος για 
τις κρίσεις που θα επιφέρουν οι 
υφιστάμενοι πολλαπλοί, μακρο-
πρόθεσμοι, δομικοί παγκόσμιοι 
μετασχηματισμοί, ο μελλοντικός 
ηγέτης θα πρέπει, επίσης, να δι-
ακρίνεται για:
• Στάμινα (άρτια πνευματική, 

ψυχολογική και φυσική κατά-
σταση).

• Αφοσίωση στην αλήθεια και 
την ειλικρίνεια.

• Άρτια και ακέραια προσωπική 
φήμη, που να εμπνέει εμπι-
στοσύνη, κύρος, ελπίδα.

• Προσήλωση στο κοινό καλό 

και σε μια ευρεία ευημερία.
• Ικανότητα επιτυχούς αντιμε-

τώπισης των κρίσεων, ως α-
νταγωνιστικό πλεονέκτημα.

Κι όμως, παρά τις εκτιμήσεις 
κινδύνου που επιβεβαιώνουν 
την κρισιμότητα των συγκεκρι-
μένων προσόντων ηγεσίας, ο κό-
σμος δεν φαίνεται να προετοιμά-
ζεται προς αυτή την κατεύθυνση. 
Οι αγορές, οι εταιρείες συμβου-
λών, οι ακαδημαϊκές κοινότητες 
και τα ιδρύματα ανά τον κόσμο 
δεν έχουν εστιαστεί ακόμα στην 
ανάγκη κατάλληλης προετοιμα-
σίας των ηγετών. Εξακολουθούν 
να εκπαιδεύουν τα στελέχη τους 
σαν να αναμένονται εποχές χω-
ρίς μεγάλη απόκλιση από τη ση-
μερινή.
Ως αποτέλεσμα, οι σημερινοί και 
αυριανοί ηγέτες προετοιμάζονται 
άρτια σε ένα περιβάλλον ιδεα-
τό, θεωρητικό, θερμοκηπίου, λες 
και οι κρίσεις που αναμένονται 
δεν θα συμβούν. Αντανακλούν 
έτσι τη στάση της ίδιας της κοι-
νωνίας, αφού συνολικά κάνου-
με σαν να μη θέλουμε να δού-
με αυτή την αλήθεια. Αντιδρού-
με σαν να λέμε «Δεν θέλουμε 
άλλο. Φτάνει πια!», υιοθετώντας 
μια συναισθηματική προσέγγιση 
που δεν σχετίζεται με την πραγ-
ματικότητα. 
Όμως, οι κρίσεις θα έρθουν και 
αυτοί που θα ξεχωρίσουν ουσια-
στικά είναι εκείνοι που θα ηγη-
θούν αποτελεσματικά αντιμετω-
πίζοντάς τες προς όφελος συνολι-
κά των κοινωνιών, για το καλό 
των πολλών. Διότι οι κίνδυνοι 
πια είναι μεγάλοι! Αυτοί θα είναι 
οι μελλοντικοί love leaders.
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Ο ΚΟΣΜΟΣ ΚΡΑΤΑ
ΤΗΝ ΑΝΑΣΑ ΤΟΥ

Το 2024 θα είναι γεωπολιτικά πυκνό. Τον Ιούνιο διεξάγονται κρίσιμες Ευρωεκλογές, στις οποίες κυρίως 
η ακροδεξιά, θα μετρήσει τις κατά τα φαινόμενα ενισχυμένες δυνάμεις της, με ό,τι αυτό σημαίνει για την 

κατεύθυνση των πολιτικών της Ευρώπης. Τον Νοέμβριο έρχονται οι προεδρικές εκλογές στις ΗΠΑ, που ίσως 
επιφέρουν σημαντικές αλλαγές στη διεθνή στάση των Ηνωμένων Πολιτειών. Στο μεταξύ οι ισορροπίες στο 
διεθνές σκηνικό μεταβάλλονται, καθώς μαίνονται δύο συρράξεις στην Ευρώπη και τη Μέση Ανατολή, με 

πολύ αμφιλεγόμενα αποτελέσματα, η πρωτοκαθεδρία της Δύσης αμφισβητείται και ο κόσμος γίνεται ολοένα 
και περισσότερο «πολυπολικός». Το ντόμινο των επερχόμενων αλλαγών επηρεάζει την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
που υποχρεούται να επανακαθορίσει στρατηγικές του παρελθόντος, υπό πίεση, αλλά και την παραδοσιακά 

ταραγμένη γειτονιά της Ελλάδας. Ειδικά για τις σχέσεις με την Τουρκία, οι εξελίξεις ίσως αποδειχθούν 
κομβικές. Οι περισσότεροι εκτιμούν ότι η (εδώ και δεκαετίες) διαμορφωμένη στρατηγική της γείτονος 
απλώς έχει περάσει σε ύφεση λόγω συγκυρίας. Κι ότι μια εκλογή Τράμπ, σε συνδυασμό με την πορεία 

των ευρύτερων γεωπολιτικών εξελίξεων, ίσως πυροδοτήσει ξανά κινήσεις «περιφερειακής ηγεμονίας». Τα 
ερωτήματα που ανακύπτουν είναι πολλά και σύνθετα. Οι Νίκος Δένδιας, Ευάγγελος Αποστολάκης, Άγγελος 

Συρίγος και Μάνος Καραγιάννη εμβαθύνουν και απαντούν σε καίριους προβληματισμούς. 

posteriori / shutterstock
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Ζούμε πράγματι σε μια εποχή μεγάλων γε-
ωπολιτικών αλλαγών, η οποία χαρακτη-
ρίζεται από μεγάλη ρευστότητα και αδυνα-
μία προβλεψιμότητας. Μόνο στην ευρύτε-
ρη περιοχή μας λαμβάνουν χώρα δύο συ-
γκρούσεις με χιλιάδες νεκρούς και τραυ-
ματίες, ένστολους αλλά και άμαχους. Η 
πρώτη σύγκρουση αφορά τη ρωσική ε-
πίθεση στην Ουκρανία και η δεύτερη την 
τρομοκρατική επίθεση της Χαμάς κατά του 
Ισραήλ και τη συνακόλουθη αντίδραση 
του Ισραήλ. 

Την ίδια στιγμή, νέες προκλήσεις εμ-
φανίζονται διαρκώς. Προκλήσεις οι οποί-
ες χρήζουν συλλογικής αντιμετώπισης. Η 
τρομοκρατία, οι κυβερνοεπιθέσεις, οι εκ-
στρατείες παραπληροφόρησης, η εργα-
λειοποίηση του μεταναστευτικού, η κλι-
ματική αλλαγή, το οργανωμένο έγκλη-
μα, ο εξτρεμισμός, η ξενοφοβία, ο αντιση-
μιτισμός, η εμπορία ανθρώπων, την ώρα 
που η Τεχνητή Νοημοσύνη μας θέτει ενώ-
πιον νέων, «προμηθεϊκού» χαρακτήρα, 
διλημμάτων. 

Η Ελλάδα απέναντι σε όλες αυτές τις αλ-
λαγές, απειλές και προκλήσεις, συμβατι-
κές ή υβριδικές, αντιδρά σε δύο διαφορε-
τικά επίπεδα στον τομέα ευθύνης μου: 
1. Λαμβάνει όλα τα αναγκαία μέτρα προ-

κειμένου να ανταποκριθούν οι Ένοπλες 
Δυνάμεις (Ε.Δ.) της στις προκλήσεις των 
καιρών. Στην κατεύθυνση αυτή διαμορ-
φώνει την «Ατζέντα 2030» για την πλή-
ρη αναδιοργάνωση της δομής και λει-
τουργίας των ελληνικών Ε.Δ. Στόχος της 
ένα οργανωτικά σύγχρονο, ευέλικτο και 
επιχειρησιακά αποτελεσματικό σχήμα. 
Στο πλαίσιο της συγκεκριμένης Ατζέντας 
προβλέπεται μεταξύ άλλων η συγκρότη-
ση Μονάδων Διττού Ρόλου για την Άμυ-
να και την Πολιτική Προστασία, με στό-
χο τη συνδρομή στον κρατική μηχανι-
σμό για την αντιμετώπιση των συνεπει-
ών των φυσικών καταστροφών, των ο-
ποίων η συχνότητα έχει αυξηθεί λόγω 
της κλιματικής κρίσης. Παράλληλα, επι-
καιροποιεί το εξοπλιστικό της πρόγραμ-
μα, κατά τρόπο που λαμβάνει υπόψη τα 

Νίκος Δένδιας

Υπουργός Εθνικής 
Άμυνας 

Σταθερότητα και ασφάλεια
με πολυεπίπεδη άμυνα

 Γεωπολιτική & Άμυνα

 Pasta / Shutterstock
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διδάγματα Ουκρανίας, Καυκάσου και 
Μέσης Ανατολής, τις τεχνολογικές εξελί-
ξεις και τις δημοσιονομικές δυνατότητες 
της χώρας. Προωθείται, επίσης, η ανά-
πτυξη τεχνολογικά προηγμένων λύσε-
ων, αποτελεσματικών και με καλύτερη 
αναλογία κόστους-οφέλους, όπως και η 
δημιουργία οικοσυστήματος καινοτο-
μίας, το οποίο θα χρηματοδοτεί την πα-
ραγωγή των μέσων που οι Ε.Δ. χρειάζο-
νται, ενισχύοντας παράλληλα την ελλη-
νική αμυντική βιομηχανία και την οικο-
νομία της χώρας. 

2. Αξιοποιεί την αμυντική διπλωματί-
α και ενισχύει τη θέση της ως σταθερο-
ποιητικού παράγοντα, έχοντας ως βασι-
κό συστατικό της πολιτικής της την πε-
ριφερειακή συνεργασία. Στην κατεύθυν-
ση αυτή η Ελλάδα αξιοποιεί τον στρα-
τηγικό της ρόλο στην περιοχή ως μέλος 
του ΝΑΤΟ και της Ε.Ε. και τη διεύρυν-
ση των συμμαχιών της επί κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη. Θα ήθελα να υπενθυ-
μίσω τις συμφωνίες αμυντικής συνερ-
γασίας που είχα την τιμή να υπογράψω 

ως Υπουργός Εξωτερικών με τις ΗΠΑ, 
τη Γαλλία, τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιρά-
τα, και τη Σαουδική Αραβία, όπως και 
τις συμφωνίες οριοθέτησης ΑΟΖ με την 
Ιταλία και την Αίγυπτο. Επιδίωξη της 
χώρας μας είναι να λειτουργεί πάντοτε 
ως παράγοντας ασφάλειας και σταθερό-
τητας στα Βαλκάνια και στη Μεσόγειο, 
αλλά και στην ευρύτερη περιοχή. 
Πάγια επιδίωξη της Ελλάδας είναι, ε-

πίσης, όσον αφορά την Ευρωπαϊκή Έ-
νωση, η ανάδειξη του γεωπολιτικού ρό-
λου της ως «γέφυρας» με τα Βαλκάνια 
και τη Μέση Ανατολή. Η δημιουργία της 
Ε.Ε. αποτελεί το πιο πετυχημένο παρά-
δειγμα εθελούσιας ένωσης κρατών στην ι-
στορία. Είναι ώρα να αναδείξει τον ρόλο 
της στη διασφάλιση της ειρήνης και της 
ασφάλειας.

Άλλωστε, ανέκαθεν υπήρξε σκοπός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης η διαφύλαξη των 
κοινών αξιών και αρχών, των θεμελιω-
δών συμφερόντων, της ανεξαρτησίας και 
της ακεραιότητας της Ένωσης, η ενίσχυ-
ση της ασφάλειάς της, η διατήρηση της ει-
ρήνης και η ενδυνάμωση της διεθνούς α-
σφαλείας, σύμφωνα με τις αρχές του Χάρ-
τη των Η.Ε. την Τελική Πράξη του Ελσίνκι 
και τους στόχους της Χάρτας των Παρισί-

ων, συμπεριλαμβανομένων εκείνων που 
αφορούν στα εξωτερικά σύνορα. 

Οφείλει συνεπώς να εγγυάται την ασφά-
λεια και τη σταθερότητα όχι μόνο αυτής 
καθ’ εαυτήν ως διεθνούς οντότητας, αλλά 
και των κρατών που την απαρτίζουν. Γι’ 
αυτό είναι σήμερα αναγκαίο η Ε.Ε. να α-
ποκτήσει τελικά τον δικό της αυτόνομο α-
μυντικό βραχίονα. Έναν αμυντικό βραχί-
ονα που θα συνεργάζεται με το ΝΑΤΟ και 
τις ΗΠΑ, εντός του ευρω-ατλαντικού πλαι-
σίου, αλλά θα ενισχύσει παράλληλα την α-
μυντική αυτάρκεια της Ευρώπης. 

Η επιχείρηση ΑSPIDES, στη δημιουργί-
ας της οποίας η Ελλάδα πρωτοστάτησε και 
έχει αναλάβει τη χερσαία διοίκησή της για 
την ασφάλεια της ναυσιπλοΐας στην Ερυ-
θρά Θάλασσα, είναι ένα σημαντικό βήμα 
προς αυτόν τον στόχο, μετά και την επιχεί-
ρηση IRINI, επίσης με ελληνικό όνομα, 
στη Μεσόγειο.

Να υπενθυμίσω ότι η Ε.Ε., υιοθετώντας 
τη Στρατηγική Πυξίδα για την Ασφάλει-
α και την Άμυνα, προβάλλει τη θέλησή της 
να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο ως πα-
ράγοντας αποτροπής, ασφάλειας και στα-
θερότητας. Να υπενθυμίσω επίσης ότι τον 
Ιανουάριο του 2023, με την τρίτη Κοινή 
Δήλωση Ε.Ε. και ΝΑΤΟ, επεκτάθηκε η συ-
νεργασία σε νέους τομείς πλην της άμυνας, 
όπως στην αντιμετώπιση της κλιματικής 
αλλαγής και στις νέες τεχνολογίες. 

Καταλήγοντας, επιθυμώ να επισημά-
νω ότι το πιο κρίσιμο σημείο καμπής 
(turning point) σήμερα είναι η αντίδρα-
ση απέναντι στον αναθεωρητισμό, του ο-
ποίου οι πρακτικές συνιστούν μέγιστη α-
πειλή για το παγκόσμιο σύστημα ασφαλεί-
ας. Η διεθνής κοινότητα οφείλει να διαμη-
νύσει συνεπώς ότι ο αναθεωρητισμός δεν 
είναι αποδεκτός στον 21ο αιώνα, οπου-
δήποτε κι αν αυτός εκδηλώνεται και από 
οιονδήποτε. 

Θα πρέπει να καταστεί σαφές ότι, ανε-
ξάρτητα από τις προσαρμογές σε πρακτι-
κό επίπεδο απέναντι στις τεκτονικές αλλα-
γές που συμβαίνουν, ο σεβασμός του Διε-
θνούς Δικαίου, του Διεθνούς Δικαίου της 
Θάλασσας και των κανόνων καλής γειτο-
νίας, πρέπει να εξακολουθήσουν να είναι 
η κυρίαρχη αρχή που διέπει τις διακρατι-
κές σχέσεις. 

Για την Ελλάδα, ο σεβασμός αυτός είναι 
και θα είναι το «ιερό δισκοπότηρο» στις 
σχέσεις της με τα άλλα κράτη της περιοχής 
και το ίδιο απαιτεί και από τις γειτονικές 
της χώρες. Είναι προφανές ότι χωρίς αυτές 
τις αρχές και με δεδομένες τις μεγάλες αλ-
λαγές και τις νέες προκλήσεις, το σημερι-
νό σύστημα διεθνούς ασφάλειας κινδυνεύ-
ει να μετατραπεί σε «χάος». Ένα ενδεχόμε-
νο που οφείλουμε να αποτρέψουμε, δίνο-
ντας εγκαίρως τις απαντήσεις μας στα με-
γάλα ερωτήματα των καιρών. 

Είναι σήμερα αναγκαίο η Ε.Ε. να αποκτήσει τελικά τον δικό της 

αυτόνομο αμυντικό βραχίονα, που θα συνεργάζεται με το ΝΑΤΟ και τις 

ΗΠΑ εντός του ευρω-ατλαντικού πλαισίου, αλλά και που θα ενισχύσει 

παράλληλα την αμυντική αυτάρκειά της.
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Σε ένα διαρκώς μεταβαλλόμενο διεθνώς 
σκηνικό, η Ελλάδα κατέχει πρωταγωνι-
στικό και βαρύνουσας σημασίας ρόλο, δε-
δομένης και της ιδιαίτερης γεωπολιτι-
κής της θέσης, η οποία και ευνοεί τους συ-
σχετισμούς ισχύος στην ευρύτερη περιοχή 
-και όχι μόνο. Από τον συνεχιζόμενο πόλε-
μο στην Ουκρανία και τη ρωσική εισβολή 
με τις γενικότερες εχθροπραξίες στον Καύ-
κασο, μέχρι τις εμπόλεμες καταστάσεις σε 
Ισραήλ και Γάζα, η παρατηρηθείσα ηρεμί-
α στις ελληνοτουρκικές σχέσεις σίγουρα α-
ποτελεί μια θετική εξέλιξη στην περιοχή. 
Παρ’ όλα αυτά, δεν πρέπει να παραβλέπου-
με τον τουρκικό καιροσκοπικό τρόπο δρά-

σης, ο οποίος κινείται με σχέδιο και προο-
πτική, προκειμένου να υπάρχουν συγκεκρι-
μένα οφέλη.

Πιο αναλυτικά, η ευόδωση των ελληνο-
τουρικών επαφών και η μακροπρόθεσμη ι-
σορροπία στην περιοχή του Αιγαίου και της 
Ανατολικής Μεσογείου, ασφαλώς και α-
ποτελεί μεγάλης σημασίας ευκαιρία για τη 
χώρα μας εν έτει 2024, ωστόσο φαίνεται 
πως οι μέχρι τώρα κυβερνητικές επιλογές 
δεν έχουν αποδώσει καρπούς μακροπρό-
θεσμου χαρακτήρα. Πρόσφατο παράδειγ-
μα, η νέα παράνομη τουρκική NAVTEX, με 
την οποία γίνεται λόγος περί αποστρατιω-
τικοποιήσεως των νησιών του Αιγαίου. Ως 

Ευάγγελος 
Αποστολάκης

Εν αποστρατεία ναύαρχος 
του Ελληνικού Πολεμικού 

Ναυτικού, επίτιμος 
Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, 

βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ 
- Π.Σ., πρώην υπουργός 

Εθνικής Άμυνας.

Οι προκλήσεις αυξάνονται
και απαιτούν συνετές επιλογές

 Γεωπολιτική & Άμυνα

yiannisscheidt / shutterstock
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εκ τούτου καθίσταται σαφές ότι η Διακήρυ-
ξη των Αθηνών, για την οποία η κυβέρνη-
ση Μητσοτάκη πανηγύριζε, βρίσκεται «στον 
αέρα».

Παράλληλα, καθίσταται επιτακτική η α-
νάγκη διευθέτησης των διαφορών των δύο 
χωρών αναφορικά με την οριοθέτηση των 
θαλασσίων ζωνών και συγκεκριμένα την ο-
ριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ, θέμα-
τα τα οποία πρέπει διαρκώς να θέτουμε επί-

μονα στην ατζέντα των συναντήσεων με τη 
γείτονα. 

Η Ελλάδα, σεβόμενη τους κανόνες του 
Διεθνούς Δικαίου, καθώς και τη Σύμβαση 
του 1982 για το Δίκαιο της Θάλασσας, πρέ-
πει να εξακολουθεί να κινείται προς την κα-
τεύθυνση των διερευνητικών επαφών, ενώ 
σε περίπτωση που αυτές αποβούν άκαρ-
πες, θα πρέπει η διαφωνία Ελλάδος - Τουρ-
κίας να τεθεί ενώπιον του Διεθνούς Δι-
καστηρίου της Χάγης, κατόπιν συνάψεως 
συνυποσχετικού.

Σε ενδεχόμενη, δε, οριοθέτηση των θα-
λάσσιων ζωνών, πρέπει να εστιάσουμε επί-
σης στη δυνατότητα που θα αποκτήσει η Ελ-
λάδα για αξιοποίηση των θαλάσσιων πό-
ρων της Ανατολικής Μεσογείου, γεγονός 
που θα αναβαθμίσει περαιτέρω την ήδη ση-

μαίνουσα γεωπολιτική της θέση, θα προσ-
δώσει σημαντικά οικονομικά οφέλη στη 
χώρα, ενώ θα αυξήσει τα ενεργειακά της α-
ποθέματα. Παράλληλα, η Ελλάδα, λόγω και 
της γεωπολιτικής της θέσης στο σταυροδρό-
μι τριών ηπείρων, φαίνεται πως έχει στρα-
τηγικό πλεονέκτημα στη διεκδίκηση ισχυ-
ρού ρόλου και στη μεταφορά της πράσινης 
ενέργειας από την Ανατολή προς τη Δύση 
και την Ε.Ε. 

Εν ολίγοις, θεωρώ ότι η παρατηρηθείσα 
ηρεμία μεταξύ των δύο χωρών αποτελεί ση-
μαντική ευκαιρία για την Ελλάδα για το νέο 
έτος, την οποία και πρέπει να αξιοποιήσου-
με κατάλληλα, ώστε να αποδώσουν οι επα-
φές μας με την Τουρκία. Όμως, δεν πρέπει 
να είμαστε υπέρμετρα αισιόδοξοι.

Προς αυτή την κατεύθυνση εξομάλυνσης 
των σχέσεων με τη γείτονα, πρέπει ως χώρα 
να ασκήσουμε πολιτικές πιέσεις και για την 
εντατικοποίηση του διαλόγου σχετικά με το 
Κυπριακό, υπό την αιγίδα, βεβαίως, του Ορ-
γανισμού Ηνωμένων Εθνών, και του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας, και της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, δεδομένης και της πεντηκοστής 
«μαύρης επετείου». Δεν πρέπει να ξεχνάμε 
ότι το Κυπριακό αποτελεί διεθνές ζήτημα ει-
σβολής και κατοχής, με βαθιές ιστορικές ρί-
ζες. Γι’ αυτό τον λόγο η Ελλάδα οφείλει να 
παραμείνει προσηλωμένη στον στόχο επα-
νέναρξης των διαπραγματεύσεων, στο δε-
δομένο πλαίσιο των σχετικών Αποφάσεων 
των Ηνωμένων Εθνών. Η διευθέτηση του 
Κυπριακού θα πρέπει να λειτουργήσει ως 
πρωταρχική και απαράβατη προϋπόθεση, 
για να καθήσουν οι δύο χώρες στο τραπέζι 
των διαπραγματεύσεων.

Η παρατηρηθείσα ηρεμία μεταξύ των δύο χωρών αποτελεί σημαντική 

ευκαιρία για την Ελλάδα για το νέο έτος, την οποία και πρέπει να 

αξιοποιήσουμε κατάλληλα, ώστε να αποδώσουν οι επαφές μας με την 

Τουρκία. Όμως, δεν πρέπει να είμαστε υπέρμετρα αισιόδοξοι
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Σχετικά με τον μεγαλύτερο κίνδυνο που 
ελλοχεύει στην άσκηση της εξωτερικής πο-
λιτικής και της εθνικής άμυνας της Ελλά-
δας, αυτός θα λέγαμε πως συνδέεται με μια 
ενδεχόμενη αδυναμία της κυβέρνησης να α-
ντεπεξέλθει στις έκτακτες διεθνείς συνθή-
κες. Πέραν της πολιτικής κρίσης και των ε-
μπόλεμων συρράξεων σε Ουκρανία, Ισραήλ 
και Γάζα, οι οποίες δεν θα σταματήσουν σύ-
ντομα, ορατός είναι ο κίνδυνος διάχυσης του 
πολέμου στην περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου, αλλά και στην ευρύτερη περιοχή, 
με την κλιματική αλλαγή και τις επιπτώσεις 
της να είναι πλέον ορατές σε κάθε φάσμα και 
τομέα της χώρας, επιτάσσοντας ένα συντονι-
σμένο πλάνο δράσης διαχείρισης κρίσεων 

από την κυβέρνηση, προκειμένου να αντι-
μετωπισθούν έγκαιρα οι καταστροφικές συ-
νέπειες. Οι φυσικές καταστροφές αποτελούν 
διαχρονικά πληγή για την Ελλάδα, καθώς η 
χώρα στερείται οργανωμένου μηχανισμού 
πρόληψης, με αποτέλεσμα σημαντικές υλι-
κές καταστροφές σε ανθρώπινες περιουσίες, 
μέχρι και ανθρώπινες απώλειες.

Συνεπώς, οι πολιτικές προοπτικές και 
προκλήσεις για την Ελλάδα, σε αμυντικό ε-
πίπεδο και σε επίπεδο εξωτερικής πολιτι-
κής διαφαίνονται αυξημένες. Σε κάθε περί-
πτωση, πρέπει να κάνουμε συνετές επιλο-
γές που να ανταποκρίνονται στις δυνατότη-
τες της χώρας, δημοσιονομικές και αμυντι-
κές, και να μη δρούμε βεβιασμένα.

Η περιοχή μας έχει εισέλθει σε μια φάση 
πρωτοφανούς γεωπολιτικής ρευστότητας. 
Θα διαρκέσει τουλάχιστον μέχρι τον Νο-
έμβριο του 2024, οπότε και θα διεξαχθούν 
οι αμερικανικές προεδρικές εκλογές. Αυτό 
αφορά και στις δύο μείζονες διαμάχες της 
περιοχής μας: την Ουκρανία και τη Λωρί-
δα της Γάζας.

Ουδείς περίμενε ότι ο πόλεμος στην Ου-
κρανία θα διαρκούσε δύο χρόνια. Συνεχί-
ζεται χωρίς προοπτική σύντομου τερμα-
τισμού του. Η όλη εξέλιξη μας ενδιαφέρει 
ως χώρα άμεσα. Αντιμετωπίζουμε ως ελ-

ληνισμός την ίδια ακριβώς κατάσταση με 
αυτήν που βιώνουν οι Ουκρανοί. Το 1974 
η Τουρκία εισέβαλε στο έδαφος της Κύ-
πρου και 50 χρόνια μετά εξακολουθεί να 
κατέχει το 38% του νησιού. Η Ελλάδα α-
ντιμετωπίζει τη διαρκή απειλή τουρκικής 
εισβολής. Σε ένα τμήμα των Ευρωπαίων 
διαμορφώνεται η αντίληψη ότι οι Ουκρα-
νοί θα πρέπει να αποδεχθούν τα τετελε-
σμένα της ρωσικής εισβολής και να κλεί-
σει εκεί το θέμα. Είναι σαφείς οι επικίν-
δυνες προεκτάσεις αυτής της αντιλήψε-
ως για το Κυπριακό, αλλά και γενικότερα 

Η γεωπολιτική ρευστότητα
και η μάχη της συναίνεσης

Άγγελος Μ. Συρίγος

Αναπληρωτής καθηγητής 
Διεθνούς Δικαίου 

& Εξωτερικής Πολιτικής, 
Πάντειο Πανεπιστήμιο, 

Βουλευτής Ν.Δ.  
Α’ Αθηνών

 Γεωπολιτική & Άμυνα
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για τα ελληνοτουρκικά και τον τουρκικό 
αναθεωρητισμό. 

Αντιστοίχως, ουδείς περίμενε ότι η Χα-
μάς θα έκανε το θανάσιμο λάθος να επι-
τεθεί στο Ισραήλ. Οι εκατόμβες θυμάτων 
από την ισραηλινή επίθεση συνεχίζονται 
χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε διασφάλι-
ση για τη διακυβέρνηση της Λωρίδας της 
Γάζας την επόμενη μέρα. Το μεγαλύτερο 
πρόβλημα, όμως, είναι ότι απειλείται με 
ανάφλεξη η ευρύτερη περιοχή της Μέσης 

Ανατολής. Είναι σαφές ότι στην περιοχή 
αυτή τη στιγμή συγκρούονται το Ισραήλ 
με το Ιράν. Το Ιράν επηρεάζει με τον ένα 
ή τον άλλο τρόπο τη Χαμάς στη Λωρίδα 
της Γάζας, τη Χεζμπολάχ στο νότιο Λίβα-
νο, το καθεστώς Άσαντ στη Συρία, την κυ-
βέρνηση του Ιράκ και βεβαίως τους αντάρ-
τες Χούθι στην Υεμένη. Ήδη τα προβλή-
ματα που έχουν δημιουργήσει οι τελευταί-
οι στη θαλάσσια ναυσιπλοΐα στην Ερυθρά 
Θάλασσα, είναι πολύ σοβαρά και αγγίζουν 
άμεσα την Ευρώπη. Εάν εμπλακεί ευθέως 
στη σύγκρουση το Ιράν, τότε θα βρεθούμε 
πολύ κοντά σε κάτι που θα μοιάζει με προ-
ετοιμασία Γ΄ Παγκοσμίου Πολέμου

Είναι σαφές ότι τα μάτια όλων των αντι-
μαχόμενων σε Ουκρανία και Μέση Ανατο-
λή είναι στραμμένα προς τις αμερικανικές 
προεδρικές εκλογές. Τυχόν εκλογή Τραμπ 
-που, σύμφωνα με τα μέχρι τώρα στοιχεία, 
είναι το πλέον πιθανό ενδεχόμενο- θα αλ-
λάξει πλήρως τις ισορροπίες. Στη μεν Ου-
κρανία μπορεί να σημαίνει λήξη του πολέ-
μου με σημαντική επιβράβευση του επιτι-
θέμενου. Στη Μέση Ανατολή σημαίνει ότι 
η σύγκρουση μεταξύ ιρανικών αφενός και 
αμερικανικών - ισραηλινών συμφερόντων 
αφετέρου θα είναι διαρκής. Ένα νέο τοπίο 
βρίσκεται υπό διαμόρφωση στην ευρύτερη 
περιοχή όπου ζούμε.

Είναι προφανές ότι τα ίδια ακριβώς εν 
σχέσει προς τις αμερικανικές εκλογές, έχει 
κατά νου και ο Τούρκος πρόεδρος Ερντο-
γάν. Οι σχέσεις του με την αμερικανική δι-
οίκηση επί Μπάιντεν δεν ήταν καλές. Επί 
παραδείγματι, ενώ επεδίωκε διακαώς να 
επισκεφθεί επισήμως τις ΗΠΑ, δεν τα κα-

τάφερε. Αντιθέτως, με τον πρόεδρο Τραμπ 
συνομιλούσε τουλάχιστον μία φορά τον 
μήνα τηλεφωνικώς. Βασίμως εκτιμάται 
ότι μέχρι και τις αμερικανικές εκλογές θα 
υπάρξει νηνεμία στο επίπεδο των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων. Ο Τούρκος πρόεδρος 
δεν θα θέλει να διαταράξει την εύθραυστη 
ισορροπία που έχει επιτύχει σε αυτή τη 
φάση με την Αμερική

Σε αυτό το πλαίσιο καλούμαστε και ε-
μείς να συνεχίσουμε. Σχηματικά μπορού-
με να πούμε ότι στην περιοχή μας υπάρχει 
μια ζώνη του πολέμου και μια ζώνη της ει-
ρήνης. Η γειτονιά μας ανατολικά έχει πε-
ράσει πλέον στη ζώνη του πολέμου. 

Η Τουρκία βρίσκεται σε μια εσωτερική 
διαμάχη με τους Κούρδους και ταυτοχρό-
νως τα στρατεύματά της κατέχουν παρανό-
μως στην Κύπρο και πολεμούν σε Συρία, 
Ιράκ, Αζερμπαϊτζάν. Στη Συρία μπορεί να 
μη μαίνεται πλέον ο πόλεμος με την ίδια 
ένταση που τον βλέπαμε πριν από μια δε-
καετία, όμως η χώρα έχει τεράστια προ-
βλήματα, ενώ τμήματά της ελέγχονται από 
Κούρδους, από την Τουρκία και από φα-
νατικούς ισλαμιστές.

Το Ιράκ, σχεδόν ένα τέταρτο του αιώ-
να μετά την αμερικανική επέμβαση, ακό-
μη προσπαθεί να ισορροπήσει. Η κατά-
σταση στον Λίβανο είναι χαοτική. Στο Ισ-
ραήλ και την Παλαιστίνη βλέπουμε καθη-
μερινά τι γίνεται. Η Αίγυπτος οριακά ισορ-
ροπεί προσπαθώντας να αντιμετωπίσει το 
κίνημα των Αδελφών Μουσουλμάνων και 
τα οικονομικά προβλήματά της. Η Λιβύη 
είναι χωρισμένη στα δύο.

Σε αυτό το σκηνικό, η Ελλάδα και η Κύ-
προς είναι πλέον πέραν πάσης αμφιβολί-
ας οι ακραίες νησίδες της ζώνης της ειρή-
νης και της σταθερότητας μπροστά σε μια 
ζώνη που κυλά με ταχύτητα προς την ά-
βυσσο του πολέμου. Μετά το 2010 (πι-
στεύω ότι) καταλάβαμε πως τίποτα δεν εί-
ναι δεδομένο και για καθετί χρειάζεται δι-
αρκής αγώνας. Αυτό δεν ισχύει μόνο στα 
εσωτερικά αλλά και στα εξωτερικά πράγ-
ματα της χώρας.

Εμείς καλούμαστε να παραμείνουμε στη 
ζώνη της ειρήνης και να αναδειχθούμε σε 
άξονα σταθερότητας. Δηλαδή τη σταθερό-
τητα που έχουμε, να την κρατήσουμε και, 
αν μπορούμε, να βοηθήσουμε την περιο-
χή να μπει σε σχήματα σταθερότητας στα ο-
ποία θα είμαστε κι εμείς μέσα. Δυστυχώς, 
τα δείγματα του τελευταίου καιρού (αντι-
δράσεις έναντι της αποστολής οπλικών συ-
στημάτων στην Ουκρανία ή της συμμετοχής 
της Ελλάδος στην ευρωπαϊκή επιχείρηση 
ASPIDES στην Ερυθρά Θάλασσα) δείχνουν 
ότι σε μεγάλο βαθμό έχει χαθεί η συναίνε-
ση που υπήρχε στα θέματα εξωτερικής πο-
λιτικής της χώρας. Σε αυτή τη φάση, όμως, 
η συναίνεση σε αυτά τα θέματα είναι περισ-
σότερο κρίσιμη από ποτέ.

Καλούμαστε να παραμείνουμε στη ζώνη της ειρήνης και να 

αναδειχθούμε σε άξονα σταθερότητας… Δυστυχώς, τα δείγματα
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Πληθαίνουν οι ενδείξεις ότι η φιλελεύθε-
ρη τάξη πραγμάτων βρίσκεται σε αποδρο-
μή. Οι σταθερές του μεταψυχροπολεμικού 
κόσμου κλονίζονται, καθώς αλλάζουν οι 
παγκόσμιοι συσχετισμοί ισχύος. Η ρωσι-
κή εισβολή στην Ουκρανία έχει αμφισβη-
τήσει εν τοις πράγμασι την αρχή της δια-
τήρησης των υφιστάμενων συνόρων. Το 
Κρεμλίνο επιδιώκει ξεκάθαρα τη δημι-
ουργία μιας μεγάλης Ρωσίας, που θα περι-
λαμβάνει τμήματα της Ουκρανίας, της Γε-
ωργίας, της Μολδαβίας και ίσως του Κα-
ζακστάν σε μεταγενέστερη φάση. Η επιθε-
τική πολιτική του Πεκίνου στα στενά της 
Ταϊβάν προκαλεί ανασφάλεια στις χώ-
ρες της Ανατολικής Ασίας και δημιουργεί 
στρατιωτικές εντάσεις με τις ΗΠΑ. Ταυτό-

χρονα, η Κίνα λειτουργεί ως στρατηγικός 
εταίρος της Ρωσίας στους κρίσιμους τομείς 
της ενέργειας και της άμυνας. Ο πόλεμος 
στη Γάζα εξελίσσεται σε μια περιφερεια-
κή κρίση με δημιουργία νέων μετώπων 
στο Λίβανο, τη Συρία και την Υεμένη. Το 
Ιράν παραμένει η επικυρίαρχη δύναμη σε 
ένα μεγάλο κομμάτι της Μέσης Ανατολής, 
παρά τις αμερικανικές κυρώσεις και τα ε-
σωτερικά του προβλήματα.

Για περισσότερους από πέντε αιώνες, 
οι δυτικές δυνάμεις κατόρθωσαν να επι-
βάλλουν τις πολιτισμικές αξίες και τις αρ-
χές τους στον υπόλοιπο κόσμο. Βρισκό-
μαστε πλέον στο μεταίχμιο ριζικών με-
ταβολών σε παγκόσμιο επίπεδο. Απένα-
ντι στις αναθεωρητικές δυνάμεις της ευ-
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ρασιατικής Ανατολής (Ρωσία, Κίνα, Ιράν), 
οι ΗΠΑ και η Ευρώπη δίνουν την ύστατη 
μάχη να διατηρήσουν την πρωτοκαθεδρία 
τους. Εντούτοις, η πολιτική και η κοινωνι-
κή πραγματικότητα δεν συμβαδίζει με τις 
στρατηγικές επιδιώξεις της Δύσης.

Η ηγέτιδα δύναμη της Δύσης έχει μπει 
σε μια δίνη εσωστρέφειας, λόγω της με-
γάλης πολιτικής πόλωσης ανάμεσα στους 
Δημοκρατικούς και τους Ρεπουμπλικά-
νους. Η πιθανή εκλογή του Ντόναλντ 
Τραμπ στην προεδρία θα ενισχύσει πιθα-
νότατα τη διαγραφόμενη τάση απομονωτι-
σμού της χώρας. Αν και το «βαθύ» κράτος 
συνεχίζει να σχεδιάζει μια στρατηγική «δι-
πλής ανάσχεσης» εναντίον της Ρωσίας και 
της Κίνας, η σημερινή Αμερική δεν διαθέ-
τει τα οικονομικά μέσα για να αντεπεξέλ-
θει μόνη της σε μια τόσο μεγάλη πρόκλη-

ση. Χρειάζεται την ισχυρή υποστήριξη της 
ενωμένης Ευρώπης, η οποία όμως διέρχε-
ται τώρα τη δική της κρίση.

Παρά τις συχνές αναφορές στη στρατη-
γική αυτονομία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
δεν υπάρχουν οι απαραίτητες προϋποθέ-
σεις για να συμβεί κάτι τέτοιο. Πρώτον, η 
Γερμανία δεν είναι διατεθειμένη να συνει-
σφέρει σημαντικούς πόρους προς μια τέ-
τοια κατεύθυνση.

Η οικονομία έχει μπει σε τροχιά ύφε-
σης και ένα σημαντικό κομμάτι της κοινής 
γνώμης δεν επιθυμεί την εκ νέου στρατι-
ωτικοποίηση της χώρας. Δεύτερον, υπάρ-
χουν αρκετές χώρες που αντιτίθενται στη 
στρατηγική αυτονομία της Ευρώπης (π.χ. 
Ουγγαρία, Πολωνία, Βαλτικές Δημοκρα-
τίες) για πολιτικούς και ιδεολογικούς λό-
γους. Τρίτον, οι ευρωπαϊκές κοινωνίες έ-
χουν περάσει στην εποχή της μετα-ηρωι-
κότητας (post-heroism), που συνεπάγεται 
έλλειψη βούλησης για άμεση στρατιωτική 
εμπλοκή σε εμπόλεμες ζώνες.

Υπό αυτές τις συνθήκες, η θέση της Ελ-
λάδας στο περιφερειακό σύστημα ασφά-
λειας συνεχίζει να παραμένει επισφαλής. 
Η γεωγραφική εγγύτητα στη Μαύρη Θά-

λασσα και τη Μέση Ανατολή σημαίνει ότι 
η χώρα χρειάζεται να βρίσκεται συνεχώς 
σε εγρήγορση. Ταυτόχρονα, η συμμετο-
χή στην Ε.Ε. και το ΝΑΤΟ δεν διασφαλίζει 
την Ελλάδα επαρκώς από την αναθεωρη-
τική πολιτική της Τουρκίας. Αυτή η συν-
θήκη δεν πρόκειται να αλλάξει στο προ-
βλέψιμο μέλλον. Παρά τα αντιθέτως λεγό-
μενα, η γειτονική χώρα εξακολουθεί να υ-
πονομεύει την ελληνική κυριαρχία στο 
Αιγαίο και τη Δυτική Θράκη. Η ερντογα-
νική Τουρκία είναι μια χώρα που έχει την 
αυτοπεποίθηση της περιφερειακής δύνα-
μης, που θέλει να έχει λόγο για κάθε ζήτη-
μα ασφαλείας στη Μαύρη Θάλασσα, την Α-
νατολική Μεσόγειο και τη Μέση Ανατολή. 
Από τη Λιβύη μέχρι τη Συρία και από την 
Ουκρανία μέχρι τη Σομαλία, η τουρκική 
ηγεσία είναι αποφασισμένη να διαδραμα-
τίζει ένα πρωταγωνιστικό ρόλο. Το καθε-
στώς Ερντογάν έχει οικοδομήσει ένα γεω-
πολιτικό όραμα που είναι καθαρά επεκτα-
τικό, αλλά βασίζεται σε ευρύτερες πολιτι-
κές και κοινωνικές συναινέσεις στο εσω-
τερικό της χώρας.

Από την άλλη, η ελληνική πλευρά συ-
χνά δίνει την εντύπωση ότι επιδιώκει την 
εξωτερίκευση του κόστους της αποτροπής 
σε συμμαχικές χώρες. Παρά τη στενή σχέ-
ση με το Παρίσι και την Ουάσιγκτον, η δι-
ατήρηση της εδαφικής ακεραιότητας και 
η προστασία των εθνικών συμφερόντων 
πρέπει να αποτελεί δική μας υπόθεση. Αν 
κάτι μας έχουν διδάξει οι τέσσερις ελληνο-
τουρκικές κρίσεις μετά τα γεγονότα της Κύ-
πρου, είναι ότι η Αθήνα δεν μπορεί πάντα 
να αναμένει την ενεργή στήριξη των συμ-
μάχων και εταίρων της. Εξάλλου, κανείς 
συνήθως δεν πολεμάει για κανέναν εκτός 
από τον εαυτό του.

Καταληκτικά, το διεθνές σύστημα έχει 
εισέλθει σε μια φάση αναδιάταξης με α-
πρόβλεπτες συνέπειες. Η Ελλάδα συνεχί-
ζει να μη διαθέτει τη θεσμική θωράκιση 
(π.χ. Συμβούλιο Εθνικής Ασφάλειας) για 
να ανταπεξέλθει στις μεγάλες προκλήσεις 
ασφαλείας. Δεν υπάρχει κανένας μακρο-
χρόνιος σχεδιασμός στα θέματα ασφάλειας 
και άμυνας που να ξεπερνά τον εκλογικό 
κύκλο της χώρας. Οι μεγάλες αποφάσεις 
στην εξωτερική πολιτική συνεχίζουν να 
λαμβάνονται με αδιευκρίνιστους τρόπους, 
με βάση τις προσωπικές πεποιθήσεις και 
φιλοδοξίες. Η ελληνική κοινότητα πληρο-
φοριών παραμένει εσωστρεφής και διαι-
ρεμένη, με περιορισμένες επιχειρησιακές 
δυνατότητες.

Τέλος, το χειρότερο είναι ότι το κρά-
τος μας δεν διαθέτει κουλτούρα εθνικής α-
σφαλείας που να υπαγορεύει στο πολιτικό 
προσωπικό έναν διαφορετικό τρόπο αντί-
ληψης του εθνικού συμφέροντος. Πλέουμε 
σε φουρτουνιασμένη θάλασσα με λιγοστά 
καύσιμα και χωρίς σωσίβια λέμβο.

Η θέση της Ελλάδας στο περιφερειακό σύστημα ασφάλειας 
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Τελικά, είναι ανοδική η τάση 
της εγκληματικότητας στην 
Ελλάδα; Ήμασταν ασφαλέστε-
ροι παλιότερα; 
Ναι, η τάση είναι ανοδική με 
βάση τα στοιχεία της Αστυνο-
μίας, που αποτελούν την πηγή 
πληροφόρησής μας. H αύξη-
ση, όμως, δεν είναι εντυπωσια-
κή, δεν είναι σημαντική, όπως 
ίσως θα περιμέναμε ακούγο-
ντας και διαβάζοντας τις σχετι-
κές ειδήσεις στα ΜΜΕ. Γιατί 
δεν είναι σημαντική; Διότι ο α-
ριθμός των αδικημάτων διατη-
ρείται γενικά σε σταθερό επίπε-
δο με τους εξής τρόπους: Πρώ-
τον με την αποποινικοποίηση 
- έγινε ευρεία αποποινικοποί-
ηση το 2011. Αυτό σημαίνει α-
ποχαρακτηρισμός πλημμελη-
μάτων σε διοικητικά πταίσμα-
τα. Επομένως, τα συγκεκριμένα 
πλημμελήματα διαγράφονται 
από τα στατιστικά της Αστυνομί-
ας. Έτσι, για παράδειγμα, ενώ το 
2010 είχαμε 334.000 καταγε-
γραμμένα αδικήματα, το 2011 
έχουμε 193.000, που σημαί-
νει μείωση κατά 42%. Δεύτε-
ρον, με τον Ποινικό Κώδικα του 
2019 πραγματοποιήθηκε απο-
χαρακτηρισμός κακουργημάτων 
και μετατροπή τους σε πλημ-
μελήματα. Κάτι άλλο που γίνε-
ται συστηματικά από τις ελληνι-
κές κυβερνήσεις (έγινε το 2012, 
το 2013, το 2017, το 2020) εί-
ναι η παύση του αξιόποινου για 
διάφορα αδικήματα, με στόχο 
τη μείωση του φόρτου εργασί-
ας των δικαστηρίων. Αυτό, βέ-
βαια, επηρεάζει και τα στοιχεί-
α των καταδικασθέντων και κατ’ 
επέκταση της εγκληματικότητας. 
Όταν φτάνουν κάποια αδικήμα-
τα στο δικαστήριο, σταματά η δι-
αδικασία. Έτσι, μπορεί να έχου-
με τους δράστες και τα θύματα 
στο δικαστήριο και, όταν πρό-
κειται να εκδικαστεί υπόθεση, 
η διαδικασία να παύει. Καταλα-
βαίνετε τις αρνητικές συνέπειες, 
ειδικά για τα θύματα.
Ωστόσο, έχουμε σημαντική αύ-

ξηση στα κακουργήματα, στα 
βαριά αδικήματα. Ενώ το 1980 
είχαμε 12 κακουργήματα ανά 
100.000 κατοίκους, το 2000 έ-
χουμε 45 κακουργήματα ανά 
100.000 κατοίκους και το 2018 
έχουμε 114 κακουργήματα ανά 
100.000 κατοίκους. 
Γεγονός είναι, πάντως, ότι αρ-
κετά αδικήματα έχουν χαρακτη-
ριστεί ως κακουργήματα και θα 
μπορούσε να πει κάποιος ότι γι’ 
αυτό έχουμε μεγαλύτερη ανα-
λογία κακουργημάτων σε σχέ-
ση με το παρελθόν. Ωστόσο, ο 
χαρακτηρισμός δεν αφορά τα ε-
γκλήματα του κοινού ποινικού 
δικαίου, τα οποία απασχολούν 
τον μέσο πολίτη. Αφορά την η-
λεκτρονική εγκληματικότητα, 
την οικονομική εγκληματικό-
τητα, τη φοροδιαφυγή, το πε-
ριβάλλον, τα εργασιακά και το 
οργανωμένο έγκλημα (π.χ. νο-
μιμοποίηση εσόδων, λαθρε-
μπόριο καυσίμων, τσιγάρων, 
απομιμητικών προϊόντων, δια-
κίνηση μεταναστών). Τα συγκε-
κριμένα αδικήματα δεν εκπρο-
σωπούν μεγάλο μέρος της κατα-
γεγραμμένης εγκληματικότητας.
Για το πώς εξελίσσεται η εγκλη-
ματικότητα γενικά έχουμε στοι-
χεία. Τι στοιχεία δυστυχώς δεν 
έχουμε; Στοιχεία για τους κα-
ταδικασθέντες. Τα δικαστήρι-
α έχουν σταματήσει να δίνουν 
στοιχεία στη Στατιστική Υπηρε-
σία από το 2011. Τι σημαίνει 
αυτό; Ότι δεν μπορούμε να ανι-
χνεύσουμε με ασφάλεια τις αιτί-
ες της εγκληματικότητας, επειδή 
οι ελάχιστοι δείκτες που χρεια-
ζόμαστε για τον συγκεκριμένο 
σκοπό είναι το επάγγελμα, η οι-
κονομική κατάσταση και η οι-
κογενειακή κατάσταση των κα-
ταδικαζομένων. Τα δικαστήρι-
α, που είναι η πηγή των δεδο-
μένων, δεν συνεργάζονται με τη 
δικαιολογία ότι έχουν πολλή 
δουλειά. Ειδικά ως προς αυτό 
θεωρώ ότι παραβιάζεται και 
το δικαίωμα της πληροφόρη-
σης του πολίτη: δεν γνωρίζου-
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   με για ποιο πράγμα έχουν κα-
ταδικαστεί οι κατηγορούμενοι, 
δεν γνωρίζουμε ποια είναι η δι-
άρκεια της ποινής τους για να ε-
ξάγουμε συμπεράσματα -για-
τί μπορεί μεν να συλληφθεί κά-
ποιος από την Αστυνομία, όμως 
στη συνέχεια να αποδειχθεί ότι 
είναι αθώος. 

Πώς έχουν αλλάξει στο πέ-
ρασμα του χρόνου τα στοιχεί-
α της εγκληματικότητας στην 
Ελλάδα -τουλάχιστον στις 
χρονιές για τις οποίες έχουμε 
στοιχεία;
Σταδιακά χάνουμε όλο και πε-
ρισσότερα δεδομένα, όπως προ-
ανέφερα, αλλά γενικά συμπερά-
σματα μπορούμε να βγάλουμε. 
Σας είπα πώς ανιχνεύουμε τους 
δείκτες. Παράγοντες που θεωρώ 
ότι μπορούν να ερμηνεύσουν τη 
σύγχρονη εγκληματικότητα εί-
ναι η απληστία και ο καταναλω-
τισμός, οι περισσότερες ευκαιρί-
ες τέλεσης του εγκλήματος -λεί-
πουμε μεγάλο διάστημα από 
το σπίτι, επομένως οι ευκαιρί-
ες για τους δράστες είναι περισ-
σότερες.
Ακόμα, η τεχνολογία δίνει πε-
ρισσότερες ευκαιρίες στους επί-
δοξους δράστες, υπάρχουν πε-
ρισσότερες προκλήσεις, λιγό-
τερες αναστολές, υπάρχει διάρ-
ρηξη της κοινωνικής συνοχής, 
μειωμένος κοινωνικός έλεγχος 
-κανένας δεν ενδιαφέρεται και 
κανένας δεν θα θέσει σε κίνδυ-
νο τον εαυτό του όταν καταλάβει 
ότι κάτι γίνεται σε κάποιο σπί-
τι. Επιπλέον, έχουμε πολλές δι-
αφορετικές εθνικές ομάδες που 
ήλθαν στη χώρα τις δύο τελευ-
ταίες δεκαετίες και μια προσέγ-
γιση της πολυπολιτισμικότη-
τας που ενισχύει την ύπαρξη πα-
ράλληλων κοινωνιών χωρίς 
συνοχή. Αναφέρομαι στην αμ-
φισβήτηση της κυρίαρχης κουλ-
τούρας και στην ύπαρξη παράλ-
ληλων κοινωνιών, οι οποίες 
δεν θεωρείται αναγκαίο να επι-
κοινωνούν μεταξύ τους. 

Έχουμε κάποιο, έστω κατά 
προσέγγιση, ποσοστό για την 
εγκληματικότητα που οφείλε-
ται σε αλλοδαπούς;
Η Αστυνομία δεν δημοσιεύει α-
ναλυτικά την εθνικότητα των 
δραστών, διακρίνει μόνο αλλο-
δαπούς και ημεδαπούς δράστες. 

Γενικά υπάρχει δυσκολία στην 
καταγραφή της εθνικότητας των 
δραστών από την Αστυνομί-
α, κάτι το οποίο δεν ισχύει για 
τα σωφρονιστικά καταστήματα, 
για τα οποία έχουμε αναλυτικά 
στοιχεία. Με βάση τα δεδομένα, 
λοιπόν, ένα 30% των δραστών 
είναι αλλοδαποί. Αυτή η εκτί-
μηση γίνεται με βάση την κατα-
γεγραμμένη εγκληματικότητα, 
γιατί υπάρχει και μεγάλος σκο-
τεινός αριθμός συνολικά.
Ο αριθμός των αλλοδαπών κα-
τάδικων είναι μεγάλος. Είναι 
ένα 50%-60% του συνόλου των 
κατάδικων στις φυλακές και ένα 
25% των υπόδικων. 

Μπορούμε με βάση αυτό το 
ποσοστό να προσδιορίσουμε 
σε ποιο βαθμό έχει επιδράσει 
στην αύξηση της εγκληματι-
κότητας; Είναι μεγάλη η συμ-
μετοχή ή έχουμε να κάνουμε 
με ξενοφοβικό μύθο; 
Δεν θεωρώ ότι είναι ξενοφοβι-
κός μύθος. Το ότι υπάρχει συμ-
μετοχή των αλλοδαπών δεν 
μπορεί κανένας να το αμφισβη-
τήσει και είναι και τελείως φυ-
σικό. Μετά υπάρχουν και άλλες, 
νέες εγκληματικές δυνατότητες 
που προσφέρονται: με το άνοιγ-
μα των συνόρων διευκολύνε-
ται το οργανωμένο και το διασυ-
νοριακό έγκλημα -κανένα από 
τα δύο δεν είναι εύκολα ελέγξι-
μο και δεν καταγράφεται εύκο-
λα. Δεν μπορούμε, σε καμία πε-
ρίπτωση, να αποδώσουμε την 
αύξηση της εγκληματικότητας 
στους αλλοδαπούς, αλλά και δεν 
μπορούμε να πούμε ότι δεν παί-
ζουν κανένα ρόλο. 

Τα τελευταία χρόνια την επι-
καιρότητα απασχολούν συχνά 
φόνοι γυναικών. Πώς θα λει-
τουργούσε η κατοχύρωση του 
όρου «γυναικοκτονία» στον 
ποινικό μας κώδικα; Θα μπο-
ρούσε να βοηθήσει; 
Στον δικό μας κώδικα δεν θα 
μπορούσε να βοηθήσει πρακτι-
κά. Γιατί η γυναικοκτονία -εμέ-
να θα μου επιτρέψετε να χρησι-
μοποιώ τον όρο «ανθρωποκτο-
νίες γυναικών»- είναι ανθρω-
ποκτονία και η ανθρωποκτονία 
στον ποινικό μας κώδικα τιμω-
ρείται με την ανώτερη των ποι-
νών, που είναι η ισόβια κάθειρ-
ξη. Το 2021, κάτω από την πί-

εση διάφορων ομάδων, η κυ-
βέρνηση άλλαξε το άρθρο 299 
του Ποινικού Κώδικα, το οποί-
ο προέβλεπε για την ανθρωπο-
κτονία ισόβια κάθειρξη ή πρό-
σκαιρη κάθειρξη μέχρι 10 χρό-
νια και αφαίρεσε τη διαζευκτι-
κή ποινή, αφαίρεσε τη δεύτε-
ρη εναλλακτική που έδινε στον 
δικαστή. Έτσι, τώρα η ανθρω-
ποκτονία τιμωρείται με μία και 
μόνη ποινή, την ισόβια κάθειρ-
ξη. Πόσο πιο πάνω από την ισό-
βια κάθειρξη να επιβληθεί στη 
«γυναικοκτονία»;
Εάν, όμως, υπήρχε το άρθρο 
299 στην προηγούμενη μορ-
φή του και ήθελε το δικαστήριο 
να μην επιβάλει ισόβια κάθειρ-
ξη, αλλά πρόσκαιρη κάθειρξη, 
θα μπορούσε -για να τονίσει την 
απαξία της πράξης- να αυξήσει 
την ποινή χρησιμοποιώντας το 
άρθρο 82Α του Ποινικού Κώδι-
κα που αφορά το «Έγκλημα με 
ρατσιστικά χαρακτηριστικά». Το 
άρθρο αυτό ορίζει ότι, αν ο δρά-
στης επέλεξε το θύμα του λόγω 
ταυτότητας ή χαρακτηριστικών 
φύλου, τότε το πλαίσιο ποινής 
που μπορεί να του επιβληθεί 
αυξάνεται. 
Το ποινικό μας δίκαιο είναι δί-
καιο της πράξης. Τι σημαίνει 
αυτό; Ότι τιμωρεί την πράξη και 
έρχεται στη συνέχεια να εξετά-

«Τα επεισόδια βίας 
μεταξύ των εφήβων δεν 
περιορίζονται σε ορισμένες 
περιοχές, ούτε σε ορισμένα 
σχολεία. Το πρόβλημα είναι 
καθολικό. Θα μπορούσα να 
πω ότι αφορά περισσότερο 
περιοχές και σχολεία των 
ευκατάστατων μεσαίων 
στρωμάτων. Επομένως, 
πρέπει να ψάξουμε τα αίτια 
περισσότερο, καλύτερα και με 
μεγαλύτερο θάρρος». 

Ground Picture / shutterstock
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σει τα ειδικότερα στοιχεία που 
αφορούν το άτομο, το πρόσω-
πο του δράστη, γιατί και πώς το 
άτομο τέλεσε την πράξη. Το ελ-
ληνικό δίκαιο, όπως και το κε-
ντροευρωπαϊκό, δεν τιμωρεί το 
κίνητρο, τη σκέψη. Τιμωρεί την 
πράξη και έρχεται μετά να εξε-
τάσει τα κίνητρα -δόλο, αμέλει-
α, εξάρτηση από ουσίες, ψυχική 
ασθένεια- για την επιμέτρηση 
της ποινής. Επίσης, το να έχου-
με τη γυναικοκτονία ως ειδική 
κατηγορία εγκλήματος παραβιά-
ζει συνταγματικές αρχές -συγκε-
κριμένα την αρχή της ισότητας 
και την αρχή της απαγόρευσης 
διακρίσεων λόγω φύλου. Με 
άλλα λόγια, δημιουργείται ανι-
σότητα από την άλλη πλευρά, 
αυτή που υποτίθεται ότι προ-
σπαθεί ο νομοθέτης να εξουδε-
τερώσει, πράγμα που ενισχύει 
το επιχείρημά μας ότι δεν μπο-
ρούμε να έχουμε μια τέτοια ειδι-
κή κατηγορία εγκλήματος. Επί-
σης, ο όρος «γυναικοκτονία» εί-
ναι πολύ ασαφής και αόριστος 
για το δικαστήριο. Κι έτσι, δρά-
στες ανθρωποκτονιών γυναι-
κών μπορεί είτε να απαλλάσσο-
νται της κατηγορίας λόγω αμφι-
βολιών είτε ελλείψει επαρκών 
αποδεικτικών στοιχείων, ή να 
τιμωρούνται με βάση το κίνητρο 
της πράξης τους και όχι την πρά-
ξη τους, το οποίο κίνητρο να θε-
ωρείται αυταπόδεικτο μόνο και 
μόνο επειδή το θύμα ήταν γυ-
ναίκα.

Πώς κρίνετε την εγκληματικό-
τητα ανηλίκων σήμερα; 
Στην παραβατικότητα ανηλί-
κων υπάρχουν έντονες διαφο-
ροποιήσεις σε σχέση με το πα-
ρελθόν. Ενώ τις προηγούμενες 
δεκαετίες, του ’80 και του ’90, η 
νεανική παραβατικότητα στην 
Ελλάδα συνδεόταν με παραμε-
λημένους ανηλίκους, τα τελευ-
ταία χρόνια η νεανική παρα-
βατικότητα συνδέεται με ανη-
λίκους που ψάχνουν για συγκι-
νήσεις. Ένα δεύτερο χαρακτη-
ριστικό είναι η συχνή χρήση 
βίας. Με άλλα λόγια, δεν έχου-
με μια ομάδα ανηλίκων που δι-
απράττουν μία κλοπή ή πολλές 
κλοπές και η δράση τους στα-
ματά εκεί, αλλά έχουμε ομαδο-
ποιήσεις ανηλίκων στις οποίες 
η βία είναι συστατικό στοιχείο 
της δράσης τους. Ένα τρίτο χαρα-

κτηριστικό είναι οι ομαδοποι-
ήσεις κοριτσιών και οι πράξεις 
βίας από τα κορίτσια. Το ενδι-
αφέρον είναι ότι τα επεισόδια 
βίας μεταξύ των εφήβων δεν πε-
ριορίζονται σε ορισμένες περι-
οχές, ούτε σε ορισμένα σχολεί-
α. Το πρόβλημα είναι καθολικό. 
Θα μπορούσα να πω ότι αφορά 
περισσότερο περιοχές και σχο-
λεία των ευκατάστατων μεσαί-
ων στρωμάτων. Επομένως, πρέ-
πει να ψάξουμε τα αίτια περισ-
σότερο, καλύτερα και με μεγα-
λύτερο θάρρος. 

Υπάρχει αύξηση της εγκλη-
ματικότητας ανηλίκων;
Έχουμε αύξηση της νεανικής 
παραβατικότητας παρότι έχουν 
αυξηθεί τα όρια ποινικής ευθύ-
νης, δηλαδή η ηλικία από την 
οποία αρχίζει η τιμωρία και η 
καταγραφή των παραβατικών 
πράξεων. Τώρα, στο ερώτημα 
γιατί έχουμε αύξηση της νεανι-
κής παραβατικότητας, υπάρχουν 
πολλές απαντήσεις. Πάντως, οι 
ειδικοί συμφωνούν ότι η νεανι-
κή παραβατικότητα μαθαίνεται 
με τη συναναστροφή και με την 
παρατήρηση, τη μίμηση, μαθαί-
νεται στο πλαίσιο ομαδικής δι-
αδικασίας. 
Γενικά μιλώντας, οι παράγοντες 
που έχουν εντοπίσει οι έρευνες 
ότι συμβάλλουν στην παράνομη 
συμπεριφορά των νέων είναι η 
έλλειψη ηθικής καθοδήγησης, 
ο χαλαρός δεσμός με το σχολείο, 
οι αντικοινωνικές απόψεις και 
στάσεις, η αρνητική πίεση από 
συνομηλίκους και κοινωνική α-
ποδιοργάνωση, η διάλυση της 
κοινωνικής συνοχής. 

Μπορούμε να συνδέσουμε την 
αύξηση της εγκληματικότητας 
ανηλίκων με τον τρόπο ανα-
τροφής τους;
Ναι, μπορούμε να κάνουμε τη 
σύνδεση με τον τρόπο ανατρο-
φής και κυρίως με την έλλει-
ψη ηθικής καθοδήγησης και ε-
λέγχου από την πλευρά των γο-
νέων. Όσο κι αν μας φαίνεται 
κοινότοπο, η οικογένεια είναι 
ο σπουδαιότερος προστατευτι-
κός παράγοντας από παράνο-
μες και παραβατικές συμπερι-
φορές. Σύμφωνα με μια έρευνα 
που κάναμε σε 2.000 μαθητές 
Γυμνασίων εν μέσω οικονομι-
κής κρίσης, το 2016, εκείνα τα 

παιδιά που δήλωσαν ότι οι γο-
νείς τους ήξεραν πού βρίσκονται 
όταν έφευγαν από το σπίτι, ότι 
έπρεπε να τους ειδοποιήσουν 
εάν αργούσαν να γυρίσουν, ότι 
ήξεραν με ποιους φίλους είναι, 
ότι έλεγχαν το διάβασμά τους, 
αυτά τα παιδιά δήλωσαν μικρό-
τερο ποσοστό παραβατικότητας, 
μικρότερο ποσοστό θυματοποί-
ησης και μεγαλύτερο δέσιμο με 
τους γονείς τους. 
Ένας άλλος σημαντικός παράγο-
ντας είναι το σχολείο και η σχέ-
ση με τους δασκάλους. Οι δά-
σκαλοι και οι καθηγητές, ειδικά 
στα δημόσια σχολεία, είναι υ-
περφορτωμένοι και συχνά εξου-
θενωμένοι. Επιπλέον, δεν υ-
πάρχει υποστήριξη από τους γο-
νείς προς τους καθηγητές. Βλέ-
πουμε ότι γονείς επιτίθενται 
τόσο λεκτικά όσο και φυσικά 
στους καθηγητές, το ίδιο γίνε-
ται και από τους μαθητές. Άρα, 
ο δάσκαλος όχι μόνο δεν έχει 
χρόνο, αλλά και δεν υποστηρίζε-
ται. Γιατί, αν υποστηριζόταν από 
τους γονείς και είχε καλή σχέση 
με τους μαθητές, εκτός από τον 
εκπαιδευτικό του ρόλο θα μπο-
ρούσε να εκπληρώσει ευκολό-
τερα και τον παιδαγωγικό του 
ρόλο. 
Επίσης, μην ξεχνάμε τα ΜΜΕ 
και τα μέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης, τα οποία επηρεάζουν κα-
ταλυτικά τη συμπεριφορά των 
νέων. Η υπερπροβολή της απρε-
πούς και αγοραίας συμπεριφο-
ράς, η προβολή μόνο κατανα-
λωτικών προτύπων, η έκθεση 
στη βία του διαδικτύου σε συν-
δυασμό με το σχολείο της ελά-
χιστης προσπάθειας, την έλλει-
ψη κανόνων καθημερινής συ-
μπεριφοράς και την ανυπαρξί-
α πρόληψης από την πλευρά της 
πολιτείας και των δήμων, δη-
μιουργούν ιδεώδεις συνθήκες 
για τη συντήρηση της παραβατι-
κότητας. 
Ένα παράδειγμα αμφιταλάντευ-
σης στο πώς αντιμετωπίζει μια 
χώρα την παραβατικότητα εί-
ναι η αλλαγή των ορίων ποι-
νικής ευθύνης. Μέχρι σχετι-
κά πρόσφατα, το ηλικιακό όριο 
της ποινικής ευθύνης ήταν τα 
13 έτη, πράγμα που σημαίνει 
ότι μέχρι 13 ετών δεν καταλο-
γιζόταν η παράνομη πράξη στον 
δράστη, ενώ τώρα δεν καταλο-
γίζεται η πράξη στον δράστη μέ-

   
Ακούστε όλη τη συνέντευξη 
της  Έφης Λαμπροπούλου
στα podcasts του In2life.gr
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χρι την ηλικία των 15 ετών. Συν 
τοις άλλοις, το δικαστήριο δεν 
είναι υποχρεωμένο να επιβάλει 
κάποιο μέτρο σε μια παράνο-
μη πράξη. Μεταξύ 12-15 ετών 
το δικαστήριο μπορεί να επιβά-
λει κάποιο μέτρο εάν διαπιστώ-
σει την τέλεση παράνομης πρά-
ξης, αλλά δεν είναι υποχρεω-
μένο όπως στο παρελθόν. Αυτό 
σημαίνει πως ό,τι κι αν κάνει 
ένας νέος μέχρι 15 χρονών -στις 
εννιά από τις δέκα περιπτώ-
σεις- δεν θα έχει καμία συνέπει-
α ή, αν υπάρξει συνέπεια, κά-
ποιο αναμορφωτικό μέτρο, αυτό 
δεν θα είναι τίποτα περισσότε-
ρο από μια απλή επίπληξη και, 
σε εξαιρετικές περιπτώσεις δύ-
σκολων παιδιών και δύσκολου 
οικογενειακού περιβάλλοντος, 
το να τεθούν υπό την επιμέλεια 
της υπερφορτωμένης υπηρεσί-
ας επιμελητών ανηλίκων. Άλλα 
μέτρα, όπως αποκατάσταση της 
βλάβης, κοινωφελής εργασία 
και λοιπά επιβάλλονται σπανί-
ως για διάφορους λόγους. 

Κατά πόσον η δημοφιλία του 
αστυνομικού ρεπορτάζ δια-
θλά τελικά την αντίληψη που 
έχουμε για την εγκληματικό-
τητα; Ρωτώ επειδή το κοινό 
διψά για τέτοιες ειδήσεις.
Τα ΜΜΕ επηρεάζουν καταλυτι-
κά την άποψη της κοινής γνώ-
μης για την πραγματικότη-
τα και για την εγκληματικότη-
τα. Σε έρευνες που έχουν γίνει 
στις ΗΠΑ, το 96% της πληρο-
φόρησης του μέσου πολίτη για 

το έγκλημα προέρχεται από τα 
ΜΜΕ. Τα εγκλήματα βίας και 
τα εγκλήματα κατά της γενετή-
σιας ελευθερίας ελκύουν το κοι-
νό και δεν είναι μόνο ότι ελκύ-
ουν το κοινό, αλλά ελκύουν και 
τα ίδια τα Μέσα, γιατί τα ΜΜΕ 
έχουν μια δική τους λογική και 
προσπαθούν από την πληρο-
φορία να αντλήσουν εκείνα τα 
στοιχεία που μπορούν να τη με-
τατρέψουν σε είδηση, η οποί-
α θα μπορεί να αναπαραχθεί. 
Ποια είναι αυτά τα δύο στοιχεί-
α τα οποία προσφέρει το έγκλη-
μα -και ειδικά το βίαιο έγκλημα; 
Το στοιχείο του καινούργιου, 
ώστε να αιφνιδιάσει το κοινό, 
και το στοιχείο της σύγκρουσης, 
ώστε να του προκαλέσει ανατα-
ραχή. Μπορεί να μην πρόκειται 
για καινούργιο έγκλημα, αλλά ο 
δράστης θα είναι καινούργιος, 
ο τρόπος τέλεσης ίσως είναι δι-
αφορετικός, το θύμα θα είναι 
κάποιο άλλο. Και από το Μέσο 
που θα προκαλέσει την ανατα-
ραχή στην κοινωνία, από εκεί-
νο ακριβώς περιμένει η κοινω-
νία μια νέα σχετική πληροφορί-
α για να την «ηρεμήσει».
Θα σας πω ένα ενδιαφέρον πα-
ράδειγμα. Το FBI έχει το «Ρολό-
ι του εγκλήματος», το οποίο α-
ναπαριστά την ετήσια αναλογία 
των εγκλημάτων που διαπράτ-
τονται στις ΗΠΑ. Τα πιο πρό-
σφατα στοιχεία είναι του 2019. 
Σύμφωνα, λοιπόν, με το ρολό-
ι, ένα έγκλημα βίας είχε διαπρα-
χθεί κάθε 26 δευτερόλεπτα, ενώ 
ένα έγκλημα κατά της ιδιοκτησί-

ας κάθε 4 δευτερόλεπτα. Το κό-
στος της καθημερινής εγκλημα-
τικότητας στις Ηνωμένες Πολι-
τείες είναι 4 δισ. δολάρια, ενώ 
τα εγκλήματα του «λευκού κο-
λάρου», δηλαδή το οικονομι-
κό και επιχειρησιακό έγκλημα, 
300 δισ. δολάρια. Σε εμάς, για 
παράδειγμα, το 2020, τα εγκλή-
ματα κατά της σωματικής ακε-
ραιότητας, δηλαδή σωματικές 
βλάβες, ανέρχονταν στα 7.500 
και τα εργατικά ατυχήματα ήταν 
4.000. Πρόσφατα υπολογίστη-
κε ότι κάθε μέρα δύο εργαζόμε-
νοι χάνουν τη ζωή τους εξαιτίας 
εργατικού ατυχήματος. Όλοι ξέ-
ρουμε για ποια συμβάντα πλη-
ροφορηθήκαμε συχνότερα. 
Μην ξεχνάμε, επίσης, ότι τα 
ΜΜΕ βασίζονται σε μεγάλο 
βαθμό σε πηγές της Αστυνομίας 
και της ποινικής δικαιοσύνης 
για πληροφορίες σχετικά με το 
έγκλημα, τους δράστες, τη δίκη 
και λοιπά. Αυτή η εξάρτηση ε-
πηρεάζει τον τύπο των ιστορι-
ών που επιλέγονται και τον τρό-
πο με τον οποίο παρουσιάζονται 
στο κοινό. Οι ειδησεογραφικοί 
οργανισμοί και οι πηγές παρο-
χής πληροφοριών συνεργάζο-
νται, διότι μόνο έτσι κάθε πλευ-
ρά θα επιτύχει τους στόχους της.

Η αυστηροποίηση των ποι-
νών, που συχνά ζητούν πολ-
λοί, είναι τρόπος να περιορί-
σουμε την εγκληματικότητα; 
Όχι, η αυστηροποίηση των ποι-
νών δεν είναι απάντηση. Η αυ-
στηροποίηση των ποινών μπο-

Proxima Studio / Shutterstock

«Όταν οι ποινές καλλιεργούν 
την πεποίθηση δικαίου 

στις πολίτες, όταν εκείνοι 
βλέπουν ότι το έγκλημα 

τιμωρείται -όχι ότι τιμωρείται 
αυστηρά, αλλά ότι υπάρχουν 

αρνητικές συνέπειες στους 
δράστες-, όταν οι πολίτες 

αντιμετωπίζονται ισότιμα 
και το δίκαιο δεν αλλάζει, 

υπάρχει με άλλα λόγια 
σταθερότητα στις ποινές, 
τότε μπορεί να μειωθεί η 

εγκληματικότητα».
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ρεί να λειτουργήσει ορισμένες 
φορές σε συγκεκριμένα αδική-
ματα- πάντα υπό την προϋπόθε-
ση ότι λειτουργεί ο μηχανισμός 
ελέγχου και ότι επιβάλλονται οι 
προβλεπόμενες κυρώσεις. Εκεί-
νο που λειτουργεί είναι να μην 
απαξιώνεται, να μην ευτελίζεται 
η παραβίαση του κανόνα δικαί-
ου. Οποιαδήποτε ποινή, όταν ε-
πιβάλλεται έγκαιρα στον δράστη 
μιας παράνομης πράξης και δεν 
ευτελίζεται η παραβίαση του κα-
νόνα δικαίου και το αγαθό που 
προστατεύει, είναι ικανή να λει-
τουργήσει αποτρεπτικά.
Όταν οι ποινές καλλιεργούν την 
πεποίθηση δικαίου στους πολί-
τες, όταν εκείνοι βλέπουν ότι το 
έγκλημα τιμωρείται -όχι ότι τι-
μωρείται αυστηρά, αλλά ότι υ-
πάρχουν αρνητικές συνέπει-
ες στους δράστες-, όταν οι πο-
λίτες αντιμετωπίζονται ισότιμα 
και το δίκαιο δεν αλλάζει, υπάρ-
χει με άλλα λόγια σταθερότητα 
στις ποινές, τότε μπορεί να μει-
ωθεί η εγκληματικότητα. Τι πιο 
χαρακτηριστικό παράδειγμα για 
την αναποτελεσματικότητα των 
αυστηρών ποινών από την πε-
ρίπτωση της θανατικής ποι-
νής στις ΗΠΑ ή της μακροχρό-
νιας στέρησης της ελευθερίας με 
τον εγκλεισμό ανθρώπων στη 
φυλακή για 25 χρόνια σε καθε-
στώς απομόνωσης; 

Το σωφρονιστικό μας σύστη-
μα είναι πραγματικά σωφρο-
νιστικό ή οι σκοποί του είναι 
περισσότερο τιμωρητικοί και 
θέλουν να λειτουργούν απο-
τρεπτικά για έναν πιθανό μελ-
λοντικό δράστη; 
Έχουμε ένα από τα πιο φιλελεύ-
θερα σωφρονιστικά συστήματα 
στον κόσμο και έναν από τους 
πιο φιλελεύθερους σωφρονι-
στικούς κώδικες. Πώς εκφράζε-
ται αυτό; Με ποικίλους τρόπους: 
με τη γενναιόδωρη χορήγη-
ση αδειών, με το ότι επιτρέπο-
νται συχνές επισκέψεις των συγ-
γενών των κρατούμενων, με α-
περιόριστα τηλεφωνήματα που 
μπορεί να κάνουν οι κρατούμε-
νοι, με τον ευεργετικό υπολογι-
σμό των ημερών εργασίας, με 
τη σχολική εκπαίδευση που πα-
ρέχεται, και με τα ευεργετικά μέ-
τρα για τη μείωση της διάρκει-
ας των ποινών. Ακόμη, με το ότι 
η εργασία δεν είναι υποχρεωτι-

κή, όπως είναι σε άλλες χώρες, 
αλλά είναι αποκλειστικά εθελο-
ντική, με το ότι κάθε κρατούμε-
νος μπορεί να έχει δική του τη-
λεόραση, δικό του ραδιόφωνο ή 
μπορεί να ετοιμάσει το φαγητό 
που θέλει εάν δεν του αρέσει της 
φυλακής.
Επίσης το φιλελεύθερο -και εγώ 
θα έλεγα το ανθρώπινο- του συ-
στήματός μας φαίνεται σε πράγ-
ματα όπως το διαιτολόγιο που 
υπάρχει στις φυλακές. Εκεί-
νο που, δυστυχώς, κάνει το σω-
φρονιστικό σύστημα να λειτουρ-
γεί, όπως λέτε, με όρους τιμωρί-
ας, είναι οι συνθήκες. Οι υλικές 
συνθήκες διαβίωσης είναι εκεί-
νες που κάνουν το σύστημα α-
παξιωτικό. Και οι συνθήκες θα 
μπορούσαν να βελτιωθούν. Έ-
χουμε παραγωγικές φυλακές οι 
οποίες θα μπορούσαν να έχουν 
πολλά περισσότερα έσοδα και 
να συνεισφέρουν ακόμη περισ-
σότερο απ’ ό,τι τώρα στη βελτίω-
ση των συνθηκών. 
Ενώ, λοιπόν, το σωφρονιστικό 
μας σύστημα θα μπορούσε να 
γίνει πρότυπο, δεν υπήρχε όρα-
μα, δεν σχεδιάστηκε μια μακρό-
πνοη σωφρονιστική πολιτική- 
ακόμη κι όταν δεν είχαμε οικο-
νομική στενότητα, ούτε σοβαρό 
πρόβλημα υπερπληθυσμού και 
δεν είχε αλλάξει η σύνθεση του 
πληθυσμού των κρατουμένων 
τόσο ώστε να δημιουργεί πρό-
σθετες δυσκολίες. 

Να σας πω ένα παράδειγμα. Στο 
σωφρονιστικό κατάστημα νέων 
Βόλου, σε 90 κρατούμενους έ-
χουμε 20 διαφορετικές εθνικό-
τητες. Καταλαβαίνετε τη δυσκο-
λία μεταχείρισης όλων αυτών 
των ανθρώπων. Όλα, όμως, α-
ντιμετωπίζονται με την καλή θέ-
ληση του προσωπικού -τόσο του 
ειδικευμένου όσο και του φυλα-
κτικού. 

Δηλαδή ένα μέρος του προ-
βλήματος είναι το επίπεδο 
των δομών;
Ναι. Και το ότι δεν υπάρχει συ-
ντήρηση. Δεν γίνεται ριζική 
προσπάθεια για τον ευπρεπισμό 
των χώρων. Κάθε φυλακή κά-
νει ό,τι μπορεί μόνη της, αλλά 
δεν αρκεί, είναι μπαλώματα. 
Δεν υπάρχει ένας σχεδιασμός 
και χρονίζουν σοβαρά προβλή-
ματα, όπως βιολογικός καθαρι-
σμός λυμάτων, εγκατάσταση η-
λιακών θερμοσυσσωρευτών για 
ζεστό νερό και άλλα. 
Το προσωπικό δεν εκπαιδεύε-
ται ή εκπαιδεύεται στοιχειωδώς 
για την ασφάλειά του. Δεν χρη-
σιμοποιείται η σύγχρονη τεχνο-
λογία για την ασφάλεια των κα-
ταστημάτων. Δεν είναι στελε-
χωμένα τα σωφρονιστικά κατα-
στήματα με ειδικό προσωπικό, 
αδυνατούν οι κυβερνήσεις να α-
ντιμετωπίσουν το πρόβλημα 
των γιατρών -έχουμε ψυχιατρεί-
ο χωρίς μόνιμους ψυχιάτρους. 

   
«Η αυστηροποίηση 
των ποινών μπορεί να 
λειτουργήσει ορισμένες 
φορές σε συγκεκριμένα 
αδικήματα- πάντα υπό την 
προϋπόθεση ότι λειτουργεί 
ο μηχανισμός ελέγχου 
και ότι επιβάλλονται οι 
προβλεπόμενες κυρώσεις. 
Εκείνο που λειτουργεί είναι 
να μην απαξιώνεται, να μην 
ευτελίζεται η παραβίαση του 
κανόνα δικαίου».

 Jose HERNANDEZ Camera 51
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ΖΗΤΕΙΤΑΙ ΦΑΡΜΑΚΟ
ΓΙΑ ΤΟΝ ΧΡΟΝΙΟ 

ΑΣΘΕΝΗ
Η δικαιοσύνη είναι ο βασικός πυλώνας της Δημοκρατίας. Στην Ελλάδα, εκτός απ’ αυτό, είναι και ένας 

«χρόνιος ασθενής»: η πολυνομία, η αργή έκδοση των αποφάσεων, ο οργανωτικός δαίδαλος του συστήματος 
είναι μόνο μερικά από τα προβλήματα που τη χαρακτηρίζουν ιστορικά. Τα τελευταία χρόνια το ζήτημα 

έχει περιπλέξει η αύξηση της εγκληματικότητας, καθώς όλο και περισσότεροι αποδίδουν το γεγονός στις 
συνθήκες «ουσιαστικής ατιμωρησίας». Στο πλαίσιο αυτό, η κυβέρνηση ψήφισε νέους και πιο αυστηρούς 

Ποινικούς Κώδικες, στοχεύοντας και στην πάταξη εγκλημάτων για τα οποία οι ποινές θεωρούνταν «χαλαρές».
Στο σημείο αυτό, όμως, τίθεται ένα δομικό ερώτημα: αρκούν οι πιο αυστηρές ποινές για να ισχύσει και να 

επικρατήσει η αίσθηση δικαίου; Το συγκεκριμένο θέμα επιτείνεται με την κατάσταση και στο σωφρονιστικό 
σύστημα της χώρας: επιτελεί πραγματικά τον σκοπό του (την αναμόρφωση και την επανένταξη) ή είναι 

απλώς ένα «κλουβί» που «ψευδοσυντηρεί» το αίσθημα ασφαλείας;
Στα ερωτήματα αυτά απαντούν οι Ηλίας Γ. Αναγνωστόπουλος και Γιάννης Πανούσης.

Aerial-motion / shutterstock
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Το 2024 προβλέπεται σημαντικό για την ποινική δικαιοσύνη της χώρας μας. Τα προβλή-
ματα είναι παλαιά και γνωστά: συμφόρηση των ποινικών ακροατηρίων, βραδύτητα των δι-
αδικασιών, μη ορθολογική κατανομή και επεξεργασία των υποθέσεων, λειτουργικές και 
οργανωτικές αδυναμίες.

Οι συνεχείς νομοθετικές πρωτοβουλίες των παρελθόντων ετών με σημαία την «επιτά-
χυνση» της ποινικής διαδικασίας δεν έχουν αποδώσει ορατά αποτελέσματα, ενώ η πανδη-
μία Covid επιδείνωσε τα ήδη υπάρχοντα προβλήματα. Επιτακτική είναι γι’ αυτό η ανάγκη 
καινοτόμων πρωτοβουλιών, ώστε η ποινική δικαιοσύνη να ανταποκρίνεται ταχύτερα και, 
κυρίως, με ποιότητα στην ύψιστης κοινωνικής σημασίας αποστολή της.

Στο πλαίσιο αυτό έχουν εξαγγελθεί αξιόλογα προγράμματα εφαρμογής σύγχρονης 
τεχνολογίας, τα οποία περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, την επέκταση της ηλεκτρονικής 
υποβολής και διαβίβασης δικογράφων και τη δημιουργία βάσεων δεδομένων για τη συνο-
λική παρακολούθηση και αξιολόγηση της πορείας των ποινικών υποθέσεων. Η ταχύτερη 
δυνατή ολοκλήρωση των εκκρεμών αυτών προγραμμάτων αναμένεται να συμβάλει στην 
απλούστευση και επιτάχυνση των διαδικασιών. Παράλληλα, είναι αναγκαία η βελτίωση 
των κτιριακών και λοιπών υποδομών των δικαστηρίων, που συχνά εγκαταλείπονται στην 
τύχη τους, αλλά και η ενίσχυσή τους με εξειδικευμένο διοικητικό προσωπικό, όπου παρα-
τηρούνται σημαντικές ελλείψεις. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης προώθησε 
εκτεταμένες «παρεμβάσεις» στον Ποινικό 
Κώδικα και στον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
μίας, με τις οποίες ευελπιστεί να τερματίσει 
την «ατιμωρησία», που κατά την άποψή του 
επικρατεί, και να επιταχύνει τις ποινικές 
δίκες. Οι αλλαγές στο πεδίο αυτό, τις οποίες 
επεξεργάστηκε ολιγομελής ομάδα απο-
σπασμένων στο Υπουργείο εισαγγελικών 
ή δικαστικών λειτουργών, έχουν καταστεί 
αντικείμενο οξείας κριτικής από τους οικεί-
ους επαγγελματικούς και επιστημονικούς 
φορείς, αλλά και την πανεπιστημιακή κοι-
νότητα. Οι αλλαγές στα δύο βασικά ποινικά 
νομοθετήματα επικρίνονται ως νομοτεχνι-
κά πρόχειρες, οπισθοδρομικές, τιμωρητικές 
και αντιπαραγωγικές.

Οι επικριτές του νομοσχεδίου για τους 
Κώδικες υποστηρίζουν ότι οι επίμαχες 
ρυθμίσεις θα επιβραδύνουν -αντί να επι-
ταχύνουν- τον ρυθμό απονομής της ποινικής δικαιοσύνης με την αθρόα παραπομπή των 
υποθέσεων στα ήδη «μποτιλιαρισμένα» ποινικά ακροατήρια. Επιπλέον, θα απομειώσουν 
ανεπίτρεπτα θεμελιώδη δικαιώματα και θα επιβαρύνουν περαιτέρω τα ήδη κορεσμένα 
σωφρονιστικά καταστήματα εις βάρος της αξιοπρεπούς διαβίωσης, της ασφάλειας και της 
επανένταξης των κρατουμένων.

Μια άλλη σημαντική (και) για την ποινική δικαιοσύνη πρωτοβουλία, είναι η αναδιά-
ταξη του δικαστικού χάρτη, που περιλαμβάνει την κατάργηση, συγχώνευση και αναδιάρ-
θρωση των υφιστάμενων δικαστικών σχηματισμών. Ως σκοπός της μεταρρύθμισης αυτής 
διακηρύσσεται η ορθολογική κατανομή της δικαστικής ύλης και η καλύτερη αξιοποίηση 
του δυναμικού των δικαστών. 

Είναι αλήθεια ότι η σημερινή γεωγραφική διασπορά και περίπλοκη δομή των δικα-
στηρίων δεν προέκυψε ως αποτέλεσμα προσεκτικού σχεδιασμού, βασισμένου σε αξιόπιστα 
ποσοτικά και ποιοτικά κριτήρια, αλλά από διαδοχικές ασυντόνιστες -και ενίοτε ευκαιρια-
κές- πρωτοβουλίες σε βάθος πολλών δεκαετιών. Από την άλλη πλευρά, η επιτυχία μιας με-
ταρρύθμισης στον ευαίσθητο αυτόν τομέα έχει δύο βασικές προϋποθέσεις: Πρώτον, πρέπει 
να στηρίζεται σε επαρκή και αξιόπιστα εμπειρικά δεδομένα και, δεύτερον, να «ωριμάσει» 
μέσω του ευρύτερου δυνατού διαλόγου με όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς ώστε να 
επιτευχθεί η μέγιστη δυνατή συναίνεση. Οι δύο αυτές προϋποθέσεις δεν φαίνεται, προς το 
παρόν, να έχουν εξασφαλιστεί. Το μέλλον και η επιτυχία του φιλόδοξου αυτού εγχειρήμα-
τος μοιάζουν, λοιπόν, αβέβαια. 

Ηλίας 
Γ. Αναγνωστόπουλος

Ομότιμος Καθηγητής 
Νομικής Σχολής Αθηνών,

Πρόεδρος  Ένωσης 
Ελλήνων Ποινικολόγων
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Η δομολειτουργική κρίση της φυλακής ως θεσμού κράτησης - φύλαξης των παραβατών του 
Νόμου κι ως χώρου οδύνης των κρατουμένων, μπορεί να οφείλεται σε πολλούς παράγο-
ντες (από ιδεολογικούς μέχρι οικονομικούς - διοικητικούς), όμως πιστεύω ότι σήμερα κρί-
σιμο ρόλο έχουν παίξει ο συμφυρμός - συνωστισμός και η ποιότητα του έγκλειστου πλη-
θυσμού. Η «εντός των τειχών» (εντοιχισμένη;) αντι-κοινωνία έχει απωλέσει τα παλαιά της 
(ρομαντικά;) χαρακτηριστικά (εγκλήματα πάθους, βεντέτες, κλοπές επιβίωσης από φτω-
χοδιαβόλους) και πλέον κυριαρχείται από σκληρά στοιχεία του οργανωμένου εγκλήματος 
(trafficking, ναρκωτικά, όπλα, δουλεμπόριο).

Η όποια μορφή δράσης πάνω στον έγκλειστο, στο όνομα της σωφρονιστικής μεταχείρι-
σης (αναμόρφωση, αναδόμηση, βελτίωση, κοινωνικοποίηση κ.λπ.) προσκρούει στο ανυ-
πέρβλητο εμπόδιο, που είναι οι επιπτώσεις του εγκλεισμού και του ιδρυματισμού/ιδρυμα-
τοποίησης

Αφού, λοιπόν, εξέπεσε το «σωφρονίζειν», καθώς και άπαντα τα συστήματα (κοινοβια-
κό, απομονωτικό, μικτό κ.λπ.), η έκτιση της ποινής παραμένει ένα «κακό per se», ισχυρίζο-
νται ορισμένοι «καταργιστές», οι οποίοι θεωρούν τους σωφρονιστικούς θεσμούς μέρος «της 
απάτης της ταμπέλας».

Η ιστορία της φυλακής είναι μία ατέρμονη, ατελής και απρόσφορη σειρά μεταρρυθμίσε-
ων. Το ιδεώδες, το νομοθετικό και το πραγματικό συγκρούονται και συνήθως υπερτερεί το 
«μοντέλο της ασφάλειας». Εκτός αυτού, το οποιοδήποτε «εσωτερικό σύστημα» ακυρώνεται 

από την εξωτερική (κοινωνική) άρνηση της 
επανένταξης (στίγμα, φόβος κ.λπ.)

Η τιμωρητική κοινωνία διευρύνεται συ-
νεχώς, περιλαμβάνοντας υποκουλτούρες 
και παρεκκλίσεις και χρησιμοποιώντας ως 
πρόσχημα τη δημόσια ασφάλεια.

Μ’ αυτά και μ’ αυτά, η υπεράσπιση του 
(ανώφελου;) ωφελιμισμού και η κατάχρη-
ση του πανοπτισμού επιβιώνουν, αλλοιώ-
νοντας την εικόνα και το ποιόν του εγκλη-
ματία στην κοινή γνώμη και εντέλει κατα-
στρέφουν κάθε προσπάθεια βελτίωσης του 
συστήματος.

Και δεν φτάνουν αυτά. Το ποινικό μη-
τρώο κυνηγάει τον αποφυλακισθέντα περισ-

σότερο κι από τις Ερινύες, οι άδειες συχνά εξαρτώνται από τα εθνοτικά χαρακτηριστικά του 
αιτούντος, η υφ’ όρον απόλυση σχετίζεται με το κλίμα ανασφάλειας της συγκυρίας κ.λπ.

Σ’ έναν κόσμο που αλλάζει με μεγάλη ταχύτητα (παγκοσμιοποίηση, νεοσυντηρητισμός, 
προσφυγικό, πτωχοποίηση) είναι αναγκαία η επανεξέταση του σωφρονιστικού συστήμα-
τος, με την έννοια της χρησιμότητας, ωφελιμότητας, συνταγματικής τάξης και ουμανιστικής 
προσέγγισης. Αυτό πάντως που αποκλείουμε είναι να έχουμε φυλακές ως κράτος μέσα στο 
κράτος.

Το σωφρονιστικό σύστημα εντάσσεται στο ευρύτερο συνολικό σύστημα απονομής της 
ποινικής δικαιοσύνης (για άλλους, ποινικής καταστολής) και μόνο μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο 
μπορεί να προσεγγιστεί και να «μεταρρυθμιστεί». Εκτός από σύγχρονη νομοθεσία, χρειαζό-
μαστε ανθρώπινες εγκαταστάσεις και εξειδικευμένο προσωπικό.

Πέραν τούτων, η πρότασή μου είναι η αντικατάσταση της κλειστής φυλακής από Ανοι-
κτές Μονάδες (Απ)ελευθέρωσης, που σημαίνει ότι πρέπει τα εναλλακτικά μέτρα να εφαρμό-
ζονται σε όλα τα στάδια (π.χ. οι περιοριστικοί όροι, η υπό όρους αναστολή, τα συστήματα η-
μι-ελευθερίας, η υπό όρους απόλυση κ.λπ.), ώστε να αποφεύγεται ο εγκλεισμός. Πρέπει να 
αλλάξουμε και τους συμβολισμούς για να αλλάξουν οι στάσεις.

Το μέλλον είναι: φυλακές χωρίς ανθρωπο-φύλακες, αλλά με επιστημονικές ομάδες κα-
τανόησης, υποστήριξης, προσανατολισμού των κρατουμένων-ανθρώπων/πολιτών.

Στη χώρα μας, όμως, εν έτει 2024, η πολιτική κατισχύει της σωφρονιστικής επιστήμης, 
της κοινής λογικής και πείρας και δημιουργούνται αντι-φυλακές μέσα στις φυλακές, κατά-
σταση που δεν ήταν και δεν θα είναι ποτέ πρότυπο πολιτισμού και ανθρωπισμού.

Η φυλακή πρέπει να πάψει να εμφανίζεται ως ολοκληρωτικό φρούριο (forteresse 
totalitaire) και να ενισχύσει στον κρατούμενο-πολίτη την αναγκαία υπευθυνότητα και στον 
κρατούμενο-άνθρωπο την αισιοδοξία της δεύτερης ευκαιρίας.

Γιάννης Πανούσης

Πρώην Καθηγητής 
Εγκληματολογίας στο 
Τμήμα Επικοινωνίας 

και ΜΜΕ του 
Πανεπιστημίου Αθηνών 
και πρώην Πρύτανης του 
Πανεπιστημίου Θράκης, 

πρώην Αναπληρωτής 
Υπουργός Δημόσιας 

Τάξης και Προστασίας του 
Πολίτη

Οι βάσεις για ένα νέο μοντέλο 
σωφρονισμού

sakhorn / shutterstock

«Το μέλλον είναι: φυλακές 

χωρίς ανθρωπο-φύλακες, 

αλλά με επιστημονικές ομάδες 

κατανόησης, υποστήριξης, 

προσανατολισμού των 

κρατουμένων-ανθρώπων/

πολιτών».

φυλακ

φύλακες, 

ον εί

ανθρωπο

τημονικές ομάδες
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ΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΚΡΙΣΗ 
ΚΑΙ ΕΛΛΑΔΑ: 
ΩΡΑ ΜΗΔΕΝ

Η πυρκαγιά στον Έβρο, οι πλημμύρες στη Θεσσαλία: το 2023 ήταν χρονιά «Αποκάλυψης» για τις επιπτώσεις 
της κλιματικής κρίσης και στην Ελλάδα. Παράλληλα, όμως, με την τρομακτική ισχύ του φαινομένου, 

αποκαλύφθηκαν και δομικές ανεπάρκειες του συστήματος Πολιτικής Προστασίας. Δεδομένου ότι η 
κλιματική κρίση θα είναι παρούσα για τα επόμενα πολλά χρόνια, η ανάγκη για μέτρα αντίδρασης, πρόληψης, 

προστασίας και αποκατάστασης είναι απόλυτη και μη διαπραγματεύσιμη.
Οι Ευθύμιος Σπυρίδης και Αλέξανδρος Π. Δημητρακόπουλος δίνουν απαντήσεις.

Alika Obraz / Shutterstock 
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Η κλιματική κρίση ήρθε για να μείνει 
και να μας απασχολεί σε μόνιμη βάση. Η 
απειλή αυτή μας αφορά όλους, κοινωνία, 
πολιτεία, επιστημονική κοινότητα. Οι 
επιπτώσεις της είναι άμεσες, σφοδρότερες 
και συχνότερες. Το σοβαρότερο αποτέλε-
σμά της είναι οι φυσικές καταστροφές και 
οι επιπτώσεις τους στην κοινωνία, στο 
περιβάλλον και στην οικονομία.

Η αντιμετώπισή τους απαιτεί αλλαγή 
του μοντέλου ανάπτυξης σε παγκόσμιο 
επίπεδο και της αλλαγής της συμπερι-
φοράς μας ως κοινωνίας. Η ευθύνη μας 
στις επόμενες γενιές και στο περιβάλλον 
είναι μεγάλη και απαιτεί και ατομική και 
συλλογική δράση και συμπεριφορά.

Η ορθολογική αντιμετώπιση των 
φυσικών καταστροφών απαιτεί σχέδιο, 
οργάνωση και πόρους στο τρίπτυχο «πρό-
ληψη - διαχείριση - αποκατάσταση».

Στη χώρα μας πρέπει να διαφοροποιη-
θεί το μοντέλο αντιμετώπισης και να δοθεί 
μεγάλη βαρύτητα στον τομέα της πρόλη-
ψης, της ενημέρωσης και εκπαίδευσης της 
κοινωνίας και της εμπλοκής των τοπικών 
κοινωνικών και οικονομικών εταίρων. 

Τα φαινόμενα που αντιμετωπίζουμε με-
γεθυμένα τα τελευταία χρόνια είναι κυρίως 
οι δασικές πυρκαγιές και οι πλημμύρες, 
ως συνέπεια της κλιματικής κρίσης με 
πολλαπλές επιπτώσεις στις τοπικές κοινω-
νίες στην οικονομία και στο περιβάλλον.

Για τις δασικές πυρκαγιές απαιτείται 
οργανωμένη, σοβαρότερη και εντατικότε-
ρη δράση στον τομέα της πρόληψης. Αυτό 
απαιτεί:
• Σύνταξη Εθνικού Σχεδίου, περιφερει-

ακών και τοπικών σχεδίων πρόληψης 
δασικών πυρκαγιών.

• Εμπλοκή της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
από κοινού με τη Δασική Υπηρεσία και 
των εθελοντικών ομάδων Πολιτικής 
Προστασίας στην πρόληψη.

• Εισαγωγή νέων τεχνολογιών (ειδικές 
πλατφόρμες, sensors, drones, κάμερες 
και συστήματα προειδοποίησης και 
ειδοποίησης κ.ά.).

• Ορθολογική διαχείριση των δασών 
μας με απόληψη και αξιοποίησης της 
πλεονάζουσας βιομάζας.

• Κίνητρα για άσκηση λελογισμένης 
εκτατικής κτηνοτροφίας, μελισσοκομί-
ας, ρητινοκαλλιέργειας.

• Απαγόρευση της εκτός σχεδίου δόμη-
σης εντός η πλησίον των δασών και 
δασικών εκτάσεων.

• Λήψη άμεσης απόδοσης μέτρων στις 
ζώνες υψηλού κινδύνου, δηλαδή στις 
ζώνες μίξης δάσους - οικισμών.
Για τις πλημμύρες πρέπει να ληφθούν 

περισσότερα και πιο αποδοτικότερα μέτρα 
σε πολλές κατευθύνσεις κυρίως στον τομέα 
της πρόληψης.
• Οριοθέτηση και αποκατάσταση όλων 

των κοιτών ρεμάτων που καταλήγουν, 
διαπερνούν η είναι πλησίον οικισμών.

• Παρέμβαση στις ορεινές λεκάνες που 
καταλήγουν στα αστικά κέντρα, με 
ήπια και φιλικά προς το περιβάλλον 
έργα ορεινής υδρονομίας, που αφενός 
μειώνουν την ταχύτητα των πλημμυρι-
κών ροών, αφετέρου καθυστερούν το 
ρου τους στις πεδινές λεκάνες και κατά 
συνέπεια μειώνουν το μέγεθος των 
επιπτώσεων.

• Εγκατάσταση και λειτουργία έξυπνων 
συστημάτων έγκαιρης προειδοποίησης 
επερχόμενων πλημμυρών 

Στον τομέα της διαχείρισης των φυσι-
κών καταστροφών απαιτείται:
• Καλύτερος και πιο αποδοτικότερος συ-

ντονισμός των εμπλεκομένων, δηλαδή 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, Αυτοδιοί-
κησης Α’ και Β’ Βαθμού, εθελοντικών 
οργανώσεων και πολιτών.

• Ξεκαθάρισμα και αποσαφήνιση 
περαιτέρω των αρμοδιοτήτων των 
εμπλεκόμενων φορέων και υπηρεσιών.

• Ενημέρωση και εκπαίδευση των 
πολιτών στα θέματα ατομικής στάσης 
απέναντι στα φαινόμενα αυτά.

• Ψηφιακά συστήματα έγκαιρης και 
έγκυρης ενημέρωσης των πολιτών 

Στον τομέα της αποκατάστασης από τις 
πυρκαγιές απαιτείται:
• Έργα συγκράτησης του εδάφους στα 

ορεινά στις καμένες περιοχές.
• Έργα αντιπλημμυρικής θωράκισης για 

τα κατάντη των καμένων εκτάσεων.
• Σύνταξη και εφαρμογή ειδικού προ-

γράμματος παρακολούθησης της εξέλι-
ξης της αποκατάστασης της βλάστησης 
και στοχευμένες τεχνητές παρεμβάσεις.

Το Γεωτεχνικό Επιμελητήριο Ελλάδος 
επανειλημμένα έχει επισημάνει στην 
εκάστοτε πολιτεία, όπως οφείλει, τα 
παραπάνω.

Ευθύμιος Σπυρίδης

Γεωλόγος, Αντιπρόεδρος 
β΄ Δ.Σ. Γεωτεχνικού 

Επιμελητηρίου Ελλάδας 
(ΓΕΩΤ.Ε.Ε.)

Πρέπει να διαφοροποιηθεί το μοντέλο αντιμετώπισης και να 

δοθεί μεγάλη βαρύτητα στον τομέα της πρόληψης, της ενημέρωσης 

και εκπαίδευσης της κοινωνίας και της εμπλοκής των τοπικών 

κοινωνικών και οικονομικών εταίρων.

και να

ρωσης 

ετώπι

της ενημ

κής των τοπικών 

Επιτακτικές οι δράσεις πρόληψης
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Το 2023 καταγράφεται ως ακόμα μία κατα-
στροφική χρονιά από άποψη δασικών πυρ-
καγιών στην Ελλάδα, με πολλά ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά. Μετά το 2007 (2.623.933 
στρέμματα καμένα), το 2023 είναι η χειρό-
τερη χρονιά όσον αφορά τις καμένες δασι-
κές εκτάσεις στην ιστορία της Ελλάδος: με πε-
ρίπου 1.700.000 στρέμματα καμένων δα-
σικών εκτάσεων (επιφάνεια ίση με το νησί 
της Λέσβου), η Ελλάδα κατατάσσεται πρώ-
τη μεταξύ 20 μεσογειακών χωρών, με δεύτε-
ρη την Ισπανία (843.150) και τρίτη την Ιταλί-
α (630.610), σύμφωνα με το Ευρωπαϊκό Σύ-
στημα Πληροφοριών Δασικών Πυρκαγιών 
EFFIS. Κάηκε το 1,09% της έκτασης της χώ-
ρας, ενώ ο μέσος όρος για την περίοδο 2006-
2022 ήταν μόλις 0,33%. 

Στην αντιπυρική περίοδο 2023, μέχρι τις 
15 Ιουλίου 2023 η καμένη έκταση στην Ελ-
λάδα ήταν πολύ μικρή, κάτω από 10.000 
στρέμματα. Από τις 17 έως τις 30 Ιουλίου 
2023 προκλήθηκαν οι οκτώ καταστροφικότε-
ρες πυρκαγιές. Σε αυτές τις πυρκαγιές κάηκαν 
συνολικά 547.700 στρέμματα, που είναι σχε-
δόν πενταπλάσια από τις εκτάσεις που κατά 
μέσο όρο κάηκαν την ίδια περίοδο κατά τα 
έτη 2006-2022. Στις 19 Αυγούστου άρχισε η 
μεγάλη πυρκαγιά στον Έβρο που διήρκεσε 16 
ημέρες μέχρι την πλήρη κατάσβεσή της στις 
5 Σεπτεμβρίου 2023. Η Ε.Ε. θα κληθεί να ε-
νισχύσει με 4,1 δισ. ευρώ την Ελλάδα για τις 
ζημιές που υπέστη λόγω των πυρκαγιών. 

Τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της αντιπυρι-
κής περιόδου του 2023 ήταν:
1. Υψηλές βροχοπτώσεις, άνω του μέσου 

όρου, την άνοιξη μέχρι και το πρώτο δε-
καήμερο του Ιουλίου. Αυτό είχε ως αποτέ-
λεσμα την αύξηση της διαθέσιμης καύσι-
μης ύλης αφού η χορτολιβαδική βλάστηση 
είχε παρατεταμένη αυξητική περίοδο και 
έτσι προέκυψαν αυξημένες ποσότητες βι-
ομάζας προς καύση κατά τη διάρκεια των 
πυρκαγιών.

2. Παρατεταμένος καύσωνας. Ο Ιούλιος του 
2023 υπήρξε ο θερμότερος μήνας τα τελευ-
ταία 160 χρόνια, καθιστώντας προφανείς 
τις επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής.

3. Εθνικές εκλογές (τέλη Μαΐου και αρχές Ι-
ουνίου 2023). Στατιστικά έχει βρεθεί ότι σε 
περιόδους αυξημένων πολιτικών δραστη-
ριοτήτων στην Ελλάδα, αυξάνεται και η συ-
χνότητα των δασικών πυρκαγιών.

4. Αποτελεσματικότητα δασοπυρόσβεσης. Εκ-
φράστηκαν πολλά παράπονα για την α-
ποτελεσματικότητα των δυνάμεων κατα-
στολής των δασικών πυρκαγιών, με χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα την πυρκαγιά 
στον Έβρο που έκαιγε ανενόχλητη επί δύο 

εβδομάδες. 
5. Η τεράστια πυρκαγιά στο Εθνικό Πάρκο 

«Δαδιάς - Λευκίμμης – Σουφλίου» στον 
Νομό Έβρου. Η περιοχή αυτή λειτουργεί 
ως ένα οικολογικό σταυροδρόμι συνύπαρ-
ξης διαφόρων ειδών πανίδας και χλωρίδας 
της Βαλκανικής χερσονήσου, της Ευρώπης 
και της Ασίας. Βρίσκεται στην περιφερεια-
κή ενότητα Έβρου στη ΒΑ Ελλάδα, κοντά 
στα σύνορα με την Τουρκία, με και έχει έ-
κταση 428 τ.χλμ., εκ των οποίων τα 72,9 α-
ποτελούν τον πυρήνα του εθνικού πάρκου 
και είναι αυστηρώς προστατευόμενα. Συ-
γκροτείται κυρίως από Μαύρη και Τραχεί-
α Πεύκη (Pinus nigra και Pinus brutia, α-
ντίστοιχα) σε μίξη με δρύες (Quercus spp.) 
και άλλα φυλλοβόλα είδη. Από το 1948, 
όταν συνέβη η τελευταία μεγάλη πυρκα-
γιά, είχαν συσσωρευθεί μεγάλες ποσότητες 
καύσιμης ύλης σε περιοχές με περιορισμέ-
νη προσβασιμότητα, λόγω έλλειψης επαρ-
κούς οδικού δικτύου. Το δασικό σύμπλεγ-
μα ήταν εκτός διαχείρισης από τη Δασι-
κή Υπηρεσία λόγω του χαρακτηρισμού του 
ως εθνικού πάρκου, όπου απαγορεύεται ο-
ποιαδήποτε ανθρώπινη παρέμβαση στις 
διεργασίες της φύσης για να μη διαταρα-
χθεί η αποικία με μαυρόγυπες (Aegypius 
monachus) που φωλιάζουν εκεί.

6. Η πυρκαγιά του Έβρου συνέβη στη Βόρειο 
Ελλάδα, μια περιοχή που έχει πολύ λιγότε-
ρες και σφοδρότερες πυρκαγιές σε σχέση με 
τη νότιο Ελλάδα, που είναι θερμότερη και 
ξηρότερη. Επίσης, συνέβη εκτός των ημε-
ρών του καύσωνα.
Οι καταστροφικές πυρκαγιές του 2023 κα-

τέστησαν περισσότερο προφανή από ποτέ την 
άμεση λήψη μέτρων για:
• Άμεσο και ολικό επανασχεδιασμό της 

στρατηγικής διαχείρισης των δασικών 
πυρκαγιών στη χώρα μας. Η νέα στρατηγι-
κή θα πρέπει να αναγνωρίζει τη διεπιστη-
μονικότητα του προβλήματος των δασικών 
πυρκαγιών και να βασίζεται σε σύγχρονη ε-
πιστημονική γνώση, αξιοποιώντας υπηρε-
σίες και εργαλεία που είναι ήδη διαθέσιμα.

• Δημιουργία Ενιαίου Φορέα Δασοπυρόσβε-
σης αποτελούμενου από το Πυροσβεστικό 
Σώμα, τη Δασική Υπηρεσία, και τους ΟΤΑ.

• Δημιουργία ολοκληρωμένων σχεδίων α-
ντιπυρικής προστασίας στους Εθνικούς 
Δρυμούς και Πάρκα της χώρας.

• Εντατική διαχείριση των δασών, μετά από 
παρατεταμένη περίοδο αδράνειας, από μία 
επανδρωμένη και με κατάλληλη υποδομή 
Δασική Υπηρεσία που, εκτός από την πρό-
ληψη, θα συμμετέχει ενεργά και στην κατα-
στολή των δασικών πυρκαγιών.

Αλέξανδρος 
Π. Δημητρακόπουλος

Καθηγητής Δασικών 
Πυρκαγιών, Ph.D., UC 

Berkeley, USA, Πρόεδρος 
Τμήματος Δασολογίας και 
Φυσικού Περιβάλλοντος 

Αριστοτέλειο 
Πανεπιστήμιο 
Θεσσαλονίκης.

Η δασική καταστροφή του 2023 
και τα μηνύματα

Alexandros Michailidis / Shutterstock

Κλιματική κρίση
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ΑΛΜΑΤΑ ΚΑΙ ΧΑΣΜΑΤΑ
ΣΤΗΝ ΠΑΙΔΕΙΑ

Το προηγούμενο διάστημα κυριάρχησε ο διάλογος για την ψήφιση του νόμου που επιτρέπει πλέον τη 
λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστημίων στην Ελλάδα. Οι απόψεις πολλές και αντικρουόμενες, οι ανησυχίες 
εύλογες, οι αντιδράσεις αισθητές, για ένα θέμα που για πολλούς (και από τις δύο πλευρές) είναι ιδεολογικό 

«άγιο δισκοπότηρο».
Όμως, την ίδια ώρα, στον δημόσιο διάλογο περνούν σε δεύτερη μοίρα ζητήματα εξίσου κομβικά για την 
εκπαίδευση: Πώς θα μεταμορφώσουν τα σχολεία μας οι νέες τεχνολογίες και πώς θα υπηρετηθούν οι 

σύγχρονες εκπαιδευτικές αναγκαιότητες; Πώς θα πάψει η εκπαίδευση (ιδίως η δευτεροβάθμια) να προσφέρει 
απλώς γνώσεις και να μην ανταποκρίνεται στον ευρύτερο ρόλο της; Και, τέλος, πώς θα ενσωματωθούν οι 

μεγαλύτερες ηλικίες, για να αναβαθμίσουν τις πνευματικές και εργασιακές τους δεξιότητες;
Απαντήσεις επιχειρούν να δώσουν οι Σπυρίδων Δουκάκης, Αντιγόνη - Άλμπα Παπακωνσταντίνου 

και Γεώργιος Βούτσινος.

ESB Professional / Shutterstock
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Είναι δύσκολο να δώσουμε μία μοναδική 
και συνάμα κοινά αποδεκτή απάντηση στο ε-
ρώτημα «Πώς πρέπει να είναι το εκπαιδευ-
τικό μας σύστημα;». Από την πλευρά μας, ως 
εκπαιδευτικοί καταβάλλουμε μεγάλη προ-
σπάθεια για να ισορροπήσουμε μεταξύ των 
μοναδικών αναγκών που έχει κάθε μαθη-
τής και της ευληπτότητας ενός προγράμματος 
σπουδών, με αποτέλεσμα ορισμένες φορές 
να αφήνουμε στο παρασκήνιο αυτή την προ-
σπάθεια, διότι επείγει η «ολοκλήρωση της 
ύλης». Ως αποτέλεσμα συνήθως αντιλαμβα-
νόμαστε ως σημαντικό αυτό που επείγει, χά-
νοντας την ευκαιρία να αναστοχαστούμε για 
τον σκοπό της εκπαίδευσης. Για να κατορ-
θώσουμε να επιλύσουμε το δυσεπίλυτο αυτό 
πρόβλημα, απαιτείται μια διαφορετική προ-
σέγγιση, ώστε να διευκολύνουμε τους μα-
θητές μας να αποκτήσουν κατάλληλες δεξιό-
τητες και στάσεις για να αντιμετωπίσουν τις 
μελλοντικές προκλήσεις.

Βασικός πυλώνας κάθε εκπαιδευτικού συ-
στήματος είναι τα προγράμματα σπουδών. 
Τα τελευταία χρόνια στη χώρα μας έχει επι-
τευχθεί η στροφή προς ολιστικά προγράμμα-
τα σπουδών, που καλλιεργούν βασικές δεξι-
ότητες ζωής και θέτουν ως προτεραιότητα το 
τι πρέπει να γνωρίζει ή να μπορεί να κάνει ο 
μαθητής, δηλαδή τα προσδοκώμενα μαθησι-
ακά αποτελέσματα. Αναμένεται σύντομα η ε-
φαρμογή τους με την προσθήκη εκπαιδευ-
τικών πόρων, όπως το πολλαπλό βιβλίο, τα 
νέα ψηφιακά μαθησιακά αντικείμενα και τα 
σύγχρονα περιβάλλοντα μάθησης, τα οποί-
α είτε εντάσσονται στην τάξη με την εισαγω-
γή των διαδραστικών συστημάτων μάθησης, 
είτε λειτουργούν συμπληρωματικά μέσω ψη-
φιακών τεχνολογιών.

Επιπρόσθετα, σήμερα γνωρίζουμε περισ-
σότερα για το πώς μαθαίνουν οι άνθρωποι. 
Η εκπαιδευτική νευροεπιστήμη, η τομή με-
ταξύ της νευροεπιστήμης, της εκπαίδευσης 
και της ψυχολογίας, μας προσφέρει πολύτι-
μες γνώσεις για τη διαδικασία μάθησης, προ-
καλώντας δομικές αλλαγές στα εκπαιδευτι-
κά συστήματα. Αποτελέσματα ερευνών ανα-
δεικνύουν την ανάγκη περισσότερης κίνησης 
στην τάξη, συχνών διαλειμμάτων, ενεργής ε-
μπλοκής, συνεργασίας, πολυδιάστατης προ-
σέγγισης των εννοιών, θετικών συναισθημα-
τικών εμπειριών και συνδέσεων με την προ-
ϋπάρχουσα γνώση. Τα δεδομένα από τη με-
λέτη του εγκεφάλου αναδεικνύουν ότι, όταν 
το περιβάλλον έχει εμπλουτιστεί με τα προ-
αναφερθέντα, η γνώση, οι δεξιότητες και οι 
στάσεις που επιχειρούμε να κατακτήσουν οι 
μαθητές μας, εγκαθιδρύονται, γίνονται μόνι-
μες, θεωρούνται από τους μαθητές χρήσιμες 
και εντέλει ανακαλούνται κατάλληλα και ά-
μεσα όταν χρειάζονται.

Επιπλέον, η εμφάνιση προσαρμοστικού 
λογισμικού με ενσωματωμένη Τεχνητή Νο-
ημοσύνη και παιγνιώδεις δραστηριότητες, 
οι οποίες θα είναι διαθέσιμες σε όλες τις ψη-
φιακές συσκευές, σηματοδοτούν μια αλλαγή 
στον τρόπο παροχής εκπαιδευτικού περιεχο-
μένου, προσφέροντας νέους δρόμους για ε-
ξατομικευμένες μαθησιακές εμπειρίες. Όλα 
αυτά οδηγούν σε μια κουλτούρα εκπαιδευτι-
κής πολιτικής, η οποία στηρίζεται σε τεκμη-
ριωμένες αποφάσεις, μεταφράζει την έρευνα 
σε εκπαιδευτική πρακτική, χρησιμοποιεί α-
ποδεικτικά στοιχεία και οδηγεί στην εκπαί-
δευση ακριβείας.

Αυτή η αλλαγή παραδείγματος θέτει τη 
βάση της συζήτησης για τον κρίσιμο ρόλο της 
επαγγελματικής ανάπτυξης των εκπαιδευτι-
κών, οι οποίοι καλούνται να αναγνωρίζουν 
την αναγκαιότητα τέτοιων προσεγγίσεων, να 
τις αποδέχονται, να τις προσαρμόζουν στις 
ανάγκες των μαθητών τους, να τις διερευ-
νούν περαιτέρω και να τις εξελίσσουν. Εύκο-

λα, λοιπόν, μπορούμε να υποστηρίξουμε ότι 
τα εξατομικευμένα και βασισμένα στις ικανό-
τητες μαθησιακά περιβάλλοντα δεν λειτουρ-
γούν μετασχηματιστικά μόνο για τους μαθη-
τές, αλλά και για τους εκπαιδευτικούς, ώστε 
να τα αξιοποιούν ως μέρος της επαγγελματι-
κής τους ανάπτυξης.

Πιστεύουμε συνεπώς, ότι η δημιουργία ι-
σχυρών θεμελίων στην πρωτοβάθμια εκπαί-
δευση, η μετάβαση στη δευτεροβάθμια εκ-
παίδευση, η ολοκλήρωση της σχολικής εκ-
παίδευσης, η εκπαίδευση χωρίς αποκλει-
σμούς και η προετοιμασία των μαθητών για 
μια παγκοσμιοποιημένη και συμπεριληπτι-
κή κοινωνία απαιτεί ακόμα μεγαλύτερη συ-
νεργασία και συμμετοχή. Με τα νέα προ-
γράμματα σπουδών, τα σύγχρονα εκπαιδευ-
τικά μέσα, τις τεκμηριωμένες αποφάσεις οι 
οποίες στηρίζονται στα δεδομένα και το νέο 
πλαίσιο επαγγελματικής ανάπτυξης εκπαι-
δευτικών, μπορούμε να έχουμε βάσιμες ελ-
πίδες ότι θα καταφέρουμε να δημιουργή-
σουμε ένα περιβάλλον με μετασχηματιστι-
κή οπτική, το οποίο θα αντιμετωπίζει επιτυ-
χώς τις εκπαιδευτικές προκλήσεις σε όλα τα 
επίπεδα.

Σπυρίδων Δουκάκης

Πρόεδρος Ινστιτούτου 
Εκπαιδευτικής Πολιτικής, 

Επίκουρος Καθηγητής, 
Ιόνιο Πανεπιστήμιο, 

Τμήμα Πληροφορικής, 
Εργαστήριο 

Βιοπληροφορικής 
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Α-παξίωση, 
α-διαφορία, 

α-ναποτελεσματικότητα.

Τρεις λέξεις που, ιδίως τα τελευταία χρόνια, 
φαίνεται να κυριαρχούν στις σκέψεις μας α-
ναφορικά με τη δευτεροβάθμια εκπαίδευση, 
να δυσχεραίνουν την καθημερινότητα όσων 
εμπλέκονται σ’ αυτήν, να προβληματίζουν ό-
σους την ερευνούν και να εμποδίζουν όσους 
επιχειρούν να την εξελίξουν μέσω περισσό-
τερο ή λιγότερο ρηξικέλευθων πολιτικών ή 
καινοτόμων δράσεων. Κοινό στοιχείο των 
προσδιορισμών αυτών το στερητικό πρόθη-
μα «άλφα», δηλωτικό της αντίθεσης, της άρ-
νησης, της στέρησης του επιθυμητού ή της 
μη επίτευξης του επιδιωκόμενου. 

Η απαξίωση θα μπορούσε να παρομοια-
στεί με έναν μανδύα διάφανο, πλην όμως αι-
σθητό, που έρχεται να καλύψει σε όλο τους 

το χρονικό εύρος και ιδεολογικό πλάτος τις 
πολιτικές που αφορούν στη δευτεροβάθμι-
α εκπαίδευση και παράλληλα να συγκαλύψει 
τις σχέσεις και τις πρακτικές των δρώντων 
μέσα στους κόλπους της. Οι εκπαιδευτικοί υ-
ποαμείβονται, οι σχολικές μονάδες υποστε-
λεχώνονται, η απουσία οποιασδήποτε μορ-
φής ελέγχου χαρακτηρίζει την καθημερινό-
τητα των σχολείων, οι μαθητές θεωρούν πως 
οι εκπαιδευτικοί δεν κάνουν «κάτι σημαντι-
κό» και οι γονείς επαυξάνουν την απαξίωση 
αυτή, είτε διεκδικώντας όλο και περισσότε-
ρα περιθώρια παρέμβασης στο εκπαιδευτικό 
έργο, είτε απευθυνόμενοι στα φροντιστήρι-
α προς αντικατάσταση της δωρεάν παρεχόμε-
νης δημόσιας εκπαίδευσης.

Η αδιαφορία, που άλλοτε αποδίδονταν 
ως χαρακτηρισμός μεμονωμένων συμπερι-
φορών, έχει μετατραπεί σε ένα παγιωμένο, 
στις συνειδήσεις, χαρακτηριστικό των ομά-

Αντιγόνη - Άλμπα 
Παπακωνσταντίνου

Επίκ. Καθηγήτρια 
Κοινωνιολογίας 

της Εκπαίδευσης, 
Παιδαγωγικό Τμήμα 

Δευτεροβάθμιας 
Εκπαίδευσης, ΕΚΠΑ

Τα στερητικά άλφα
της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης
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δων που δρουν στους κόλπους της εκπαίδευ-
σης. Ρωτώντας τους κατάλληλους δρώντες θα 
πληροφορηθεί κανείς αβίαστα, απερίφραστα 
και απροβλημάτιστα ότι οι μαθητές αδιαφο-
ρούν για το σχολείο και τη σχολική γνώση, 
ότι οι εκπαιδευτικοί αδιαφορούν για το πα-
ρόν και το μέλλον των μαθητών τους, ότι οι 
γονείς αδιαφορούν για τις συστάσεις των εκ-
παιδευτικών και τους κανόνες του σχολείου. 
Παρομοίως, η πολιτεία φαίνεται να στέκεται 
αδιάφορη απέναντι στις εκκλήσεις, στις διεκ-
δικήσεις, στα αιτήματα ή στις προτάσεις εκ-
παιδευτικών, γονέων και μαθητών. 

Η αναποτελεσματικότητα, απόλυτα συνυ-
φασμένη με τους δύο προηγούμενους όρους, 
φαίνεται να λειτουργεί ως αυτοεκπληρούμε-
νη προφητεία του συστήματος ή ως η μοιραί-
α κατάληξη ενός διακυβεύματος, την οποία 
όλοι προμηνύουν, αλλά κανείς δεν αναλαμ-
βάνει να ανακόψει. Η θέση που καταλαμβά-
νει η Ελλάδα στoυς διεθνείς μαθητικούς δια-
γωνισμούς (βλ. PISA) είναι απογοητευτική, 
οι ικανότητες και δεξιότητες των αποφοίτων 
της υποχρεωτικής δευτεροβάθμιας εκπαίδευ-
σης (γυμνάσιο) εντυπωσιακά περιορισμένες, 
η εισαγωγή στην τριτοβάθμια εκπαίδευση 
σχεδόν αδύνατη, εάν ο ιδιωτικός τομέας δεν 
συνδράμει την προσπάθεια των μαθητών με 
συστηματικό, στοχευμένο, αλλά και ακριβο-
πληρωμένο τρόπο.

Έχουμε, λοιπόν, το σχολείο που μας αξίζει;
Όποια απάντηση κι αν δινόταν στην ερώ-

τηση αυτή, ειδικά εάν έφερε ψήγματα κυνι-
κής ειλικρίνειας, θα αναστάτωνε, θα τρόμα-
ζε, θα προβλημάτιζε και θα απογοήτευε πολ-
λούς. Ομοίως, όμως, κάθε απάντηση εμπί-
πτει μοιραία στη σφαίρα του υποκειμενι-
σμού και της περιπτωσιολογίας και συνεπώς 
καθίσταται διαπραγματεύσιμη και αμφισβη-
τήσιμη.

Καταληκτικά, όσο αναγνωρίζεται η μετά-
δοση γνώσεων ως μοναδική αποστολή του 
σχολείου, τόσο η κοινωνία μας αποστερεί-

ται από την παιδεία και την κοινωνική υπο-
στήριξη που εκείνο μπορεί να της προσφέ-
ρει. Και όσο υποτιμάται το παιδαγωγικό έργο 
των εκπαιδευτικών και δεν ενισχύεται ο κοι-
νωνικός τους ρόλος ως φορέων όχι μόνο εκ-
παίδευσης, αλλά και αγωγής, τόσο διακυβεύ-
εται η κοινωνική συνοχή και η πολυπόθη-
τη στήριξη των πιο ευάλωτων ομάδων. Γιατί 
εν τέλει, η απαξίωση και η αδιαφορία για την 
εκπαίδευση είναι στην ουσία η απόδειξη της 
απαξίωσης και της αδιαφορίας μας για την 
κοινωνία του αύριο.

Η Διά Βίου Μάθηση (ΔΒΜ) αποτελεί εθνι-
κή πολιτική προτεραιότητα, καθώς είναι σα-
φής η ισχυρή σύνδεσή της με την απασχόλη-
ση, την οικονομική ευημερία και την πλήρη 
συμμετοχή του ατόμου στην κοινωνία. Προ-
τεραιότητα η οποία, με την πιστοποίηση των 
προσόντων, δημιουργεί συνθήκες ενίσχυ-
σης της οικονομικής ανταγωνιστικότητας και 
απασχολησιμότητας και είναι ο καλύτερος 
τρόπος για την καταπολέμηση του κοινωνι-
κού αποκλεισμού.

Επί σειρά ετών στη ΔΒΜ παρατηρήθηκαν 
αποσπασματικές ρυθμίσεις, αποστασιοποί-
ηση από την τυπική Επαγγελματική Εκπαί-
δευση και Κατάρτιση, επικαλύψεις, στρεβλώ-
σεις στο περιεχόμενο μάθησης, απουσία πι-
στοποιημένων προγραμμάτων μάθησης, α-
ναντιστοιχία μεταξύ των αναγκών της αγοράς 
εργασίας και των προγραμμάτων κατάρτισης, 
αλλά και αξιοποίηση χρηματοδοτικών πό-
ρων χωρίς την απαιτούμενη μέτρηση της α-
ποτελεσματικότητας.

Η συμμετοχή στην εκπαίδευση ενηλίκων 
παραμένει μία από τις βασικές προκλήσεις 
για την Ελλάδα και αυτό γιατί, πέραν των άλ-
λων, στη χώρα μας παρεμποδίζεται από πολ-
λούς παράγοντες διαχρονικά, όπως η απου-

σία σχετικής κουλτούρας, η απουσία κινή-
τρων, η δυσκολία συμμετοχής των ατόμων 
με χαμηλά προσόντα, η απουσία μιας στρα-
τηγικής για την εκπαίδευση εκπαιδευτών ε-
νηλίκων, καθώς και η ανάγκη ποιοτικών 
προγραμμάτων κατάρτισης.

Επισημαίνεται ότι η ΔΒΜ, με τις μεταρ-
ρυθμιστικές πρωτοβουλίες της κυβέρνησης, 
τα τελευταία 4 χρόνια οροθετήθηκε εκ νέου 
και αφορά όλες τις μορφές μαθησιακών δρα-
στηριοτήτων στη διάρκεια της ζωής του αν-
θρώπου, που αποσκοπούν στην απόκτηση ή 
την ανάπτυξη γνώσεων, δεξιοτήτων και ικα-
νοτήτων, στην επαγγελματική ένταξη και ε-
ξέλιξη του ατόμου, στην κοινωνική συνοχή, 
στην ανάπτυξη της ικανότητας ενεργού συμ-
μετοχής στα κοινά και στην κοινωνική, οικο-
νομική και πολιτιστική ανάπτυξη.

Στην γενική ανάγκη ποιοτικής αναβάθμι-
σης των ενεργειών εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης ενηλίκων, πρέπει να προστεθούν ορι-
σμένες σημαντικές νέες παράμετροι που έ-
χουν προκύψει τα τελευταία έτη ως αποτέλε-
σμα αλλαγής των πολιτικών προτεραιοτήτων 
σε ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο. Τέτοια 
φαινόμενα, που μεταβάλλουν το θεματολόγιο 
των εκπαιδευτικών πολιτικών και απαιτούν 
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Επαγγελματικής 
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νέες πρωτοβουλίες και παρεμβάσεις διαχεί-
ρισής τους, είναι τα φαινόμενα αυξανόμενου 
ψηφιακού μετασχηματισμού και πολλαπλα-
σιασμού των πηγών και τρόπων μάθησης, η 
αιφνίδια ανάγκη μαζικής αξιοποίησης των 
συστημάτων εξ αποστάσεως ψηφιακής εκ-
παίδευσης (τηλεκατάρτιση / τηλεκπαίδευση), 
η αυξανόμενη τάση αξιοποίησης της μάθη-
σης στην εργασία (μαθητεία, πρακτική άσκη-
ση) και η επικέντρωση των πολιτικών επαγ-
γελματικής κατάρτισης στον «κύκλο δεξιοτή-
των» (διάγνωση αναγκών επαγγελμάτων και 
δεξιοτήτων, συμβουλευτική σταδιοδρομίας 

και επαγγελματικού προσανατολισμού, ανά-
πτυξη δεξιοτήτων, αντιστοίχιση προσφοράς 
και ζήτησης δεξιοτήτων, ενεργοποίηση των 
δεξιοτήτων στην αγορά εργασίας). 

Σε όλες αυτές τις προκλήσεις έχουν σχεδι-
αστεί και προωθούνται έργα με την ουσιαστι-
κή συμβολή των χρηματοδοτικών εργαλεί-
ων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δηλαδή του 
ΕΣΠΑ 2021-2027, του Ταμείου Ανάκαμψης, 
του Erasmus+, καθώς και του Μέσου Τεχνι-
κής Υποστήριξης (TSI). Από το 2020 γίνεται 
προσπάθεια αξιοποίησης κάθε δυνατής χρη-
ματοδοτικής ευκαιρίας και επισημαίνεται ότι 
οι δράσεις μας σχεδιάστηκαν με τη συμβολή 
των εκπαιδευτικών κέντρων των κοινωνι-
κών εταίρων, πανεπιστημιακών ιδρυμάτων, 
θεσμικών φορέων όπως το ΙΕΠ και ο ΕΟΠ-
ΠΕΠ, καθώς και της Επιστημονικής Ένωσης 

Εκπαίδευσης Ενηλίκων (ΕΕΕΕ).
Θα αναφέρω ενδεικτικά κάποιες από τις 

εμβληματικές δράσεις:
• Καινοτόμες παρεμβάσεις απόκτησης γνώ-

σεων και δεξιοτήτων των εκπαιδευτών, 
των αξιολογητών, των εκπαιδευτών των 
εκπαιδευτών, των στελεχών σχεδιασμού 
και εφαρμογής προγραμμάτων ΔΒΜ, των 
επαγγελματικών συμβούλων, καθώς και 
των υπεύθυνων μαθητείας και πρακτικής 
άσκησης συμπεριλαμβανομένης της ανα-
βάθμισης του συστήματος αξιολόγησης και 
πιστοποίησής τους.

• Ενίσχυση των περιφερειακών Συμβουλί-
ων Σύνδεσης με την Παραγωγή και την Α-
γορά Εργασίας (ΣΣΠΑΕ) για την ανάπτυ-
ξη νέων προγραμμάτων, σε ευθυγράμμιση 
με τη συνολική αναπτυξιακή στρατηγική 
κάθε περιφέρειας.

• Ίδρυση Επαγγελματικών Σχολών Κατάρ-
τισης (ΕΣΚ) διετούς φοίτησης, επιπέδου 3, 
για αποφοίτους Γυμνασίου

• Ενίσχυση των Σχολείων Δεύτερης Ευκαι-
ρίας, λόγω του σημαντικού κοινωνικού 
τους ρόλου.

• Σχεδιασμός ποιοτικών προγραμμάτων 
ΔΒΜ.

• Τέλος, για τη Συνεχιζόμενη Επαγγελματι-
κή Κατάρτιση το 2022 ρυθμίστηκε νομο-
θετικά και το πεδίο της συνεχιζόμενης επι-
δοτούμενης επαγγελματικής κατάρτισης.
Γίνεται αντιληπτό από τα αναφερόμενα ότι 

το πεδίο της ΔΒΜ θα αποτελέσει τα επόμενα 
χρόνια ένα περιβάλλον συστηματικής και ο-
λιστικής αναδιάρθρωσης, με την προοπτική 
της υποστήριξης του μετασχηματισμού της α-
γοράς εργασίας αλλά και της ενίσχυσης των 
προσωπικών, κοινωνικών και εγκάρσιων 
δεξιοτήτων που αναβαθμίζουν την καθημερι-
νότητα των Ελλήνων πολιτών.

Η συμμετοχή στην εκπαίδευση ενηλίκων παραμένει μία 

από τις βασικές προκλήσεις για την Ελλάδα και αυτό γιατί, 

πέραν των άλλων, στη χώρα μας παρεμποδίζεται από πολλούς 

παράγοντες διαχρονικά.
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ΓΕΡΝΑΜΕ,
ΦΕΥΓΟΥΜΕ,
ΔΙΩΧΝΟΥΜΕ

Στις τρεις αυτές λέξεις συμπυκνώνεται ένα από τα μεγαλύτερα σύγχρονα προβλήματα της Ελλάδας: το 
δημογραφικό. Κατά πρώτο λόγο, ο πληθυσμός της χώρας μεγαλώνει ηλικιακά με ταχείς ρυθμούς. Κατά 

δεύτερο, τη χώρα εγκαταλείπουν όλο και περισσότεροι. Και, τέλος, αρνούμαστε επί της ουσίας να δεχθούμε 
«νέο αίμα». Το ντόμινο των προβλημάτων που προκαλούνται, μεγεθύνεται με τον χρόνο.

Ειδικά για το θέμα των νέων εισερχομένων, των μεταναστών, παρουσιάζεται το οξύμωρο όλο και περισσότεροι 
να βλέπουν έναν «έξωθεν κίνδυνο» που απειλεί τα (ιδεατά ή όχι) χαρακτηριστικά της χώρας, την ώρα που

 η ίδια η χώρα απειλείται με κατάρρευση «εκ των ένδον».
Τις απαντήσεις στο ερώτημα τι μπορεί να γίνει, δίνουν οι Βύρων Κοτζαμάνης και Νίκος Ξυπολυτάς.

RUBEN M RAMOS / Shutterstock
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Η δημογραφική εικόνα της χώρας μας σήμε-
ρα διαφέρει σημαντικά από αυτήν της πρώ-
της μεταπολεμικής δεκαετίας. Έχουμε ειδι-
κότερα: 1) Υπερσυγκέντρωση του πληθυ-
σμού σε ένα εξαιρετικά περιορισμένο τμήμα 
της επικράτειας (άμεση συνέπεια της εσωτε-
ρικής μετανάστευσης, απόρροια του μεταπο-
λεμικού μοντέλου ανάπτυξης), 2) Σημαντική 
μεν αύξηση του προσδόκιμου ζωής μας αλλά 
και τη μεγαλύτερη επιβράδυνση στον ρυθ-
μό αύξησής του μετά το 1995 σε σχέση με άλ-
λες χώρες της Ε.Ε., 3) Μείωση του αριθμού 
των παιδιών που φέρνουν στον κόσμο οι γε-
νεές που γεννήθηκαν μετά το 1960 και αύξη-
ση της μέσης ηλικίας στην απόκτησή τους, με 
αποτέλεσμα την ταχύτατη μείωση των γεννή-
σεων μετά το 1980, 4) Μείωση των γάμων, 
αύξηση των διαζυγίων και των συμφώνων 
συμβίωσης, με αποτέλεσμα την αλλαγή της 
σύνθεσης και της δομής των νοικοκυριών 
και των οικογενειών με την ανάδυση νέων 
οικογενειακών μοντέλων, 5) Συνεχή αύξη-
ση του ειδικού βάρους των 65 ετών και άνω 
(από το 6,8% το 1951 στο 23% σήμερα), άμε-
ση επίπτωση τόσο της αύξησης του προσδό-
κιμου ζωής όσο και της μείωσης της γονιμό-
τητας, αύξηση που συνοδεύτηκε και από τη 
μείωση του ειδικού βάρους των νέων 0-19 
ετών, 6) Συνεχή αύξηση των θανάτων λόγω 
της γήρανσης που, σε συνδυασμό με τη μείω-
ση των γεννήσεων, οδήγησε στην εμφάνιση 
μετά το 2010 ενός αρνητικού ισοζυγίου), 7) 
Αναστροφή των μεταναστευτικών ισοζυγίων, 
που από θετικά μέχρι το 2010 μετατράπηκαν 
σε αρνητικά (περισσότεροι έξοδοι από είσο-
δοι το 2011-2023, 8) Συνεχή μείωση μετά 
το 2010 του πληθυσμού μας, απόρροια των 
αρνητικών φυσικών και μεταναστευτικών ι-
σοζυγίων, και, τέλος, 9 Σημαντικές διαφορο-
ποιήσεις σε περιφερειακό επίπεδο όλων των 
δημογραφικών δεικτών (μεταβολή του πλη-
θυσμού, φυσικά ισοζύγια γονιμότητα, θνησι-
μότητα, γήρανση)

Όσον αφορά τις αμέσως επόμενες δεκαε-
τίες οι πρόσφατες προβολές πληθυσμού για 
την Ελλάδα (Ην. Έθνη, 2022 και Eurostat, 
2023) συγκλίνουν στο ότι: 

Η αύξηση των θανάτων και η μείωση των 
γεννήσεων δεν είναι δυνατόν να ανατραπεί, 
με αποτέλεσμα τα φυσικά ισοζύγια (Φ.Ι.) να 
παραμείνουν αρνητικά, οδηγώντας στην πε-
ραιτέρω μείωση του πληθυσμού, 

Αν αλλάξει το μη ιδιαίτερα ευνοϊκό σήμε-
ρα περιβάλλον για τη δημιουργία οικογένει-
ας και την απόκτηση παιδιών, θα περιορι-
σθούν μεν τα αρνητικά Φ.Ι., χωρίς ωστόσο να 
μετατραπούν από αρνητικά σε θετικά.

Η γήρανση δεν πρόκειται να ανακοπεί, 
μπορεί μόνο -υπό όρους- να επιβραδυνθεί.

Η υπερσυγκέντρωση του πληθυσμού στον 

χώρο δεν πρόκειται να αλλάξει αν δεν υπάρ-
ξει μια εθνική στρατηγική για την περιφερει-
ακή ανάπτυξη.

Επομένως, αν το μεταναστευτικό ισοζύγι-
ο (Μ.Ι.) είναι μηδενικό τις αμέσως επόμε-
νες δεκαετίες, αναμένεται μια μεγάλη μείω-
ση πληθυσμού μας, καθώς το έλλειμα των 
γεννήσεων έναντι των θανάτων θα κυμαν-
θεί από -1,50 εκατ. (δυσμενές σενάριο) έως 
-1,15 εκατ. (ευνοϊκότατο σενάριο). Με δεδο-
μένη δε την αναμενόμενη αύξηση των άνω 
των 65 ετών κατά περίπου 650.000, η μείω-
ση των κάτω των 65 θα κυμανθεί από 2,15 
εκατ. (δυσμενές σενάριο) έως 1,8 εκατ. (ευ-
νοϊκότατο), ενώ αυτή των 0-19 ετών από 
550.000 έως 400.000. αντίστοιχα.

Κατ’ επέκταση το πόσο μεγάλη θα είναι η 
μείωση του συνολικού πληθυσμού μας -ως 
και αυτή 0-64 ετών- θα εξαρτηθεί κυρίως 
από το Μ.Ι. (είσοδοι - έξοδοι) και δευτερευό-
ντως μόνο από το φυσικό (γεννήσεις - θάνα-
τοι). Το Μ.Ι. είναι αδύνατον να προβλεφθεί 
καθώς εξαρτάται τόσο από εθνικούς όσο και 
από διεθνείς παράγοντες.

Εκείνο μόνο που μπορούμε να ισχυρι-
στούμε είναι ότι η επιβράδυνση της μείω-
σης και της γήρανσης του πληθυσμού μας μέ-
χρι το 2050 απαιτεί από δημογραφική σκο-
πιά ένα σημαντικότατο πλεόνασμα εισόδων 
έναντι των εξόδων (ένα θετικό δηλαδή Μ.Ι. 
της τάξης των 40-50.000 κατά μέσο ετησί-
ως). Αν για πλήθος λόγων αυτό δεν είναι ε-
φικτό, εκτιμούμε ότι ακόμη και ένα «ηπιότε-
ρο» Μ.Ι. (+15-20.000/έτος ,+390-520.000 
συνολικά το 2024-2049), θα συνέβαλε στην 
επιβράδυνση της μείωσης του συνολικού 
πληθυσμού, αυτής των νέων 0-19 ετών και 
των ατόμων εργάσιμης ηλικίας (κατ’ επέκτα-
ση, και στην επιβράδυνση της δημογραφικής 
γήρανσης). 

Με βάση τα προαναφερθέντα, επιβάλλεται 
ο συνδυασμός πολιτικών που δεν θα περιο-
ρίσουν μόνο τις αμέσως επόμενες δεκαετίες 
την αύξηση των θανάτων και θα δημιουργή-
σουν ένα εξαιρετικά ευνοϊκό περιβάλλον για 
την απόκτηση του επιθυμητού αριθμού παι-
διών από τις νεότερες γενεές, αλλά θα επι-
βραδύνουν σημαντικά τη μετανάστευση νέων 
παραγωγικών και αναπαραγωγικών ηλικι-
ών, επιτρέποντας ταυτόχρονα την επιστροφή 
τμήματος αυτών που έχουν φύγει και, ταυτό-
χρονα, θα επιτρέψουν την ενσωμάτωση και 
μόνιμη εγκατάσταση νέων αλλοδαπών στη 
χώρα μας. Για να επιτευχθεί φυσικά αυτό, α-
παιτείται οι έχοντες την ευθύνη σχεδιασμού 
και λήψης αποφάσεων να λάβουν από τώρα 
τα προσήκοντα μέτρα και ταυτόχρονα να προ-
νοήσουν για την έγκαιρη προσαρμογή μας σε 
κάποιες μη αναστρέψιμες εξελίξεις (βλ. γή-
ρανση) τις αμέσως επόμενες δεκαετίες.

Βύρων Κοτζαμάνης

Καθηγητής Δημογραφίας, 
Επιστ. Υπεύθυνος 
του Ερευνητικού 

Προγράμματος (ΕΛΙΔΕΚ) 
«Δημογραφικά 

Προτάγματα στην Έρευνα 
και Πρακτική στην 

Ελλάδα» /Παν Θεσσαλίας

Τα στοιχεία σημαίνουν συναγερμό
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Το να μιλήσει κανείς σύντομα για το προσφυ-
γικό ζήτημα είναι εξαιρετικά δύσκολο, κα-
θώς με αφορμή το θέμα αναδεικνύονται και 
άλλα που μπορεί να είναι εξίσου ή ακόμη και 
πιο σημαντικά. Για παράδειγμα, η πειθάρχη-
ση των προσφύγων σε περιθωριοποιημένους 
κοινωνικούς ρόλους αποτελεί κεντρικό ζήτη-
μα της κριτικής σκέψης και διανόησης. Πα-
ράλληλα, η εξέλιξη αυτή συνδέεται άμεσα με 
την κανονικοποίηση της ακροδεξιάς ρητορι-
κής, την αδυναμία επίκλησης των ευρωπα-
ϊκών ιδεωδών από πλευράς Ε.Ε. και άλλα. 
Προσπαθώντας, λοιπόν, να ξετυλίξουμε αυτό 
το κουβάρι, θα εντοπίσουμε επιγραμματικά 
τις βασικότερες διαδικασίες με τις οποίες πρό-
σφυγες και γηγενείς βρισκόμαστε αντιμέτω-
ποι τα τελευταία χρόνια. 

Από τη συμφωνία Ε.Ε - Τουρκίας (Μάρτι-
ος 2016) και μετά, η μεταναστευτική πολιτι-
κή γίνεται ξεκάθαρα αποτρεπτική με κεντρι-
κό άξονα τον εγκλωβισμό των προσφύγων σε 
στρατόπεδα που βρίσκονται κυρίως στα νησιά 
του Αιγαίου. Οι απάνθρωπες συνθήκες που ε-
πικρατούν στα κέντρα, γίνονται μοχλός πίε-
σης στους πρόσφυγες για αίτηση «οικειοθε-
λούς» επιστροφής στη χώρα προέλευσης. Την 
ίδια στιγμή, η μακρά αναμονή για την έκδο-
ση απόφασης για διεθνή προστασία πειθαρ-
χεί τους έγκλειστους και λειτουργεί παραδειγ-
ματικά σε όσους σκοπεύουν να μετακινηθούν 
προς τη χώρα. Το μήνυμα στους πρόσφυγες 
είναι σαφές: «Αν θέλεις να έρθεις στην Ευρώ-
πη, αυτά θα αντιμετωπίσεις». 

Ο εγκλεισμός όμως (παραδοσιακά) κατα-
σκευάζει αξίες και αντιλήψεις όχι μόνο σε ό-
σους βρίσκονται «εντός των τειχών», αλλά 
και σε αυτούς που είναι εκτός. Η επιλογή κέ-
ντρων όπως αυτό της Μόριας στη Λέσβο ομο-
γενοποίησε και απανθρωποποίησε τους πρό-
σφυγες στα μάτια των γηγενών. Με απλά λό-
για, οι πρόσφυγες συνολικά αντιμετωπίζο-
νταν ως μια μάζα της οποίας η συνεχιζόμενη 
εξαθλίωση είχε σαν αποτέλεσμα την απόκρυ-
ψη των βασικών ανθρώπινων ιδιαιτεροτή-
των και χαρακτηριστικών. Τα αντιανθρωπι-
στικά μηνύματα του εγκλεισμού συνδυάστη-
καν με τη μονιμότητα του φαινομένου, καθώς 
οι άνθρωποι αυτοί δεν ήρθαν για λίγο και θα 
έφευγαν, όπως συνέβαινε το 2015, αλλά φά-
νηκε πως θα αποτελούσαν σταθερό μέρος 
της καθημερινότητας των νησιών. Αυτό εξη-
γεί και τη μεταστροφή των στάσεων των γηγε-
νών, όπου τα επονομαζόμενα ως «νησιά της 
αλληλεγγύης» μετασχηματίστηκαν σε μικρό 
χρονικό διάστημα σε νησιά όπου επικρατεί η 
ξενοφοβία και ο ρατσισμός.

Από το 2019 και μετά, ωστόσο, μπαίνου-
με σε μια νέα φάση, όπου η αποτροπή της με-

τακίνησης δεν λειτουργεί μέσω των στρατο-
πέδων παραδειγματισμού, αλλά μέσω παρά-
νομων πράξεων των σωμάτων ασφαλείας. Οι 
περιβόητες επαναπροωθήσεις ή pushbacks 
αποτελούν τη ριζοσπαστικοποίηση της με-
ταναστευτικής πολιτικής, με ομάδες ενστό-
λων (συχνά χωρίς διακριτικά) να απαγάγουν 
πρόσφυγες, να βιαιοπραγούν απέναντί τους 
και να τους επιστρέφουν με σχεδίες και άλλα 
μέσα στην Τουρκία, εκθέτοντας προφανώς 
τη ζωή τους σε μεγάλο κίνδυνο. Σε αυτή τη 
φάση το μήνυμα της μεταναστευτικής πολιτι-
κής στους πρόσφυγες ήταν περισσότερο ωμό 
από ποτέ: «Μην τολμήσεις να έρθεις στην 
Ευρώπη». 

Το γεγονός που συμπυκνώνει όλες αυτές τις 
εξελίξεις με τον πλέον αποτρόπαιο τρόπο, εί-
ναι το ναυάγιο της Πύλου. Οι δράσεις και πα-
ραλείψεις του Λιμενικού Σώματος, όπως δεί-
χνουν όλες οι μέχρι τώρα διεθνείς εκθέσεις, 
οδήγησαν στη βύθιση ενός πλοιαρίου, στέλ-
νοντας στον πάτο της θάλασσας πάνω από 
550 ανθρώπους. Το ίδιο το γεγονός, αλλά και 
η (στην καλύτερη περίπτωση χλιαρή) αντί-
δραση της κοινής γνώμης δεν θα συνέβαιναν 
αν δεν είχε λάβει χώρα η προαναφερθείσα α-
πανθρωποποίηση, που μειώνει την αξία της 
προσφυγικής ζωής. 

Στην παρούσα φάση (σ.σ. Φεβρουάριος 
2023) και μετά τις διεθνείς αντιδράσεις, η έ-
νταση των επαναπροωθήσεων έχει υποχω-
ρήσει, με τις αφίξεις να αυξάνονται ελαφρά. 
Ωστόσο, απ’ όλα τα παραπάνω ένα βασανιστι-
κό ερώτημα προκύπτει και οφείλουμε να το 
απαντήσουμε: Θα λύσουμε τις ανάγκες μετα-
κίνησης χιλιάδων συνανθρώπων μας ή θα ε-
πιδιδόμαστε σε ασκήσεις realpolitik πάνω 
από τη δυστυχία τους και τα πτώματά τους;

Νίκος Ξυπολυτάς

Επίκουρος Καθηγητής 
Κοινωνιολογίας, 

Τμήμα Κοινωνιολογίας 
Πανεπιστήμιο Αιγαίου

Οι άβολες αλήθειες 
του μεταναστευτικού

4.murat Shutterstock

Δημογραφικό
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ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΠΟΛΛΟΥΣ

ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΟΛΗ

Οι συζητήσεις για τον ορισμό και την ερμηνεία
της λέξης «τέχνη» δεν θα σταματήσουν ποτέ. 
Μάλιστα, εντείνονται όσο εμφανίζονται νέες μορφές 
έκφρασης, οι οποίες συχνά συνδέονται με την εξέλιξη 
της τεχνολογίας και τον «σκοπό» της τέχνης.
Παράλληλα με τις εξελίξεις, υπάρχει και ένα διαρκές 
ζητούμενο: πώς αυτό που αποκαλούμε «πολιτισμός» 
θα προσεγγίζει, θα διαμορφώνει, θα εκπαιδεύει και, 
τελικά, θα γίνεται αναπόσπαστο μέρος της ζωής
όλο και περισσότερων.
Σήμερα, η τέχνη περιμένει να απευθυνθεί στα 
μεγάλα ακροατήρια και να αυξήσει το πολιτισμικό 
τους κεφάλαιο κρυμμένη συχνά πίσω από 
εξειδικευμένες ορολογίες και σύνθετους ορισμούς. 
Όσο, όμως ,η τέχνη δεν γίνεται «λαϊκό προϊόν» 
τόσο αυτή τη θέση θα καταλαμβάνουν υποπροϊόντα 
πολιτισμού χαμηλής αξίας, που απειλούν
να διαβρώσουν αρκετές από τις αξίες
των δημοκρατικών κοινωνιών. 
Τις απαντήσεις στα ζητήματα αυτά δίνουν οι Γιάννης 
Μόσχος και Κωστής Παπαϊωάννου.

Mihail Verbal / shutterstock
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Τι εννοούμε, άραγε, με τον όρο «υψηλή τέ-
χνη»; Με μια γρήγορη περιδιάβαση σε βι-
βλία αισθητικής, φιλοσοφίας και ιστορίας, 
θα διαπιστώσει κανείς ότι ο όρος εμφανί-
ζεται στα τέλη του 18ου αιώνα στο πλαίσιο 
των κοινωνικών, πολιτικών, οικονομικών 
και εν γένει πολιτισμικών μεταρρυθμίσε-
ων που έλαβαν χώρα στη Δύση ως απότοκο 
της εκβιομηχάνισης της παραγωγής, της α-
στικοποίησης και του εκδημοκρατισμού. Ο 
όρος «υψηλή τέχνη» ισοδυναμούσε με την 
«ποιοτική» τέχνη, δηλαδή την τέχνη που 
παράγεται από μια εκλεκτή καλλιτεχνική 
μειοψηφία και απευθύνεται, εκτιμάται και 
καταναλώνεται από ελάχιστους καλλιεργη-
μένους και καλλιτεχνικά μυημένους ανθρώ-
πους.

Όσο κι αν κατανοώ ότι ο παραπάνω ορι-
σμός είναι προϊόν μιας συγκεκριμένης επο-
χής και συγκεκριμένων πολιτισμικών συν-
θηκών, ας μου επιτραπεί να διαφωνήσω ως 
προς τον ελιτισμό της διατύπωσης, και ει-
δικότερα από τη σκοπιά της θεατρικής τέ-
χνης, μιας τέχνης που ξεκίνησε ως ένα θέα-
μα καθαρά λαϊκό και μαζικό. Θα διαφωνή-
σω όταν αναλογίζομαι ότι στην αρχαιότη-
τα οι Αθηναίοι γέμιζαν το θέατρο του Διονύ-
σου για να παρακολουθήσουν με κομμένη 
την ανάσα τα τραγικά πάθη των ηρώων του 
Σοφοκλή και του Αισχύλου, ή όταν αιώνες 
αργότερα οι Λονδρέζοι έσπευδαν στο Θέα-
τρο του Κύκνου αγωνιώντας για την τύχη 
του έρωτα δύο εφήβων, του Ρωμαίου και 
της Ιουλιέτας. Και δεν είναι μόνο οι θεα-
τές του μακρινού παρελθόντος. Ας αναλογι-
στούμε μόνο την αθρόα προσέλευση του κό-
σμου κάθε καλοκαίρι στο Αρχαίο Θέατρο 
της Επιδαύρου. 

Το «υψηλό» δεν σημαίνει, λοιπόν, ό,τι α-
φορά μόνο λίγους και εκλεκτούς, αλλά άπα-
ντες. Σημαίνει αυτό ότι η θεατρική πράξη εί-
ναι πάντα συνώνυμη της υψηλής τέχνης; 
Όχι βέβαια. Το θέατρο, όπως και οι άλλες 
τέχνες, μπορεί να παράγεται και να κατανα-
λώνεται με όρους εμπορικής ευτέλειας. Υ-
πάρχει, όμως, και ένα σημαντικό κομμάτι 
του σύγχρονου ελληνικού θεάτρου που πα-
ράγει θέατρο ουσίας, υψηλής καλλιτεχνι-
κής εμβέλειας. Η χώρα μπορεί να υπερηφα-
νεύεται για ένα πολύ αξιόλογο καλλιτεχνικό 
δυναμικό σε όλους τους τομείς: ηθοποιούς, 
σκηνοθέτες, συγγραφείς, δραματουργούς, 
σκηνογράφους, ενδυματολόγους, μουσι-
κούς, φωτιστές. Αφοσιωμένοι καλλιτέχνες 
που ανάγουν το ελληνικό θέατρο σε τέχνη υ-
ψηλή και που το κοινό τιμά με την αθρόα 
προσέλευσή του στις θεατρικές αίθουσες, α-
κόμα και στις πιο «δύσκολες» παραστάσεις. 
Γιατί πάντα κάτι που είναι «αληθινό», επι-
κοινωνεί με τους θεατές, ασχέτως του μορ-

φωτικού τους επιπέδου ή του κοινωνικού 
τους στρώματος.

Μπορεί το επίπεδο πρόσληψης μιας πα-
ράστασης να διαφέρει, όμως αυτό δεν αναι-
ρεί την αισθητική απόλαυση και την ψυ-
χική συγκίνηση που προκαλεί σε άπαντες. 
Και το θέατρο είναι μια από τις πιο επιδρα-
στικές τέχνες, καθώς προσφέρει στον θεα-
τή τη δυνατότητα να ταυτιστεί άμεσα με τους 
ζωντανούς ανθρώπους που βλέπει επί σκη-
νής, και να αναρωτηθεί μαζί τους για όλα 
όσα τον απασχολούν για την κοινωνία στην 
οποία ζει και για την ύπαρξή του. Μετακινεί 
μέσα στον θεατή τη θέασή του για τον κόσμο 
και τον εαυτό του. 

Το Εθνικό Θέατρο ακριβώς αυτή την απο-
στολή υπηρετεί: την παραγωγή θέατρου υ-
ψηλού επιπέδου που προάγει τη σκέψη και 
την ενσυναίσθηση. Στα 92 χρόνια ιστορίας 
του υπερασπίζεται το θέατρο ως μια τέχνη υ-
ψηλή, που απευθύνεται σε όλες, όλους, όλα. 
Δανειζόμενος τα λόγια του Νικηφόρου Πα-
πανδρέου -του τόσου σημαντικού αυτού αν-
θρώπου του θεάτρου- θα έλεγα ότι αποστο-
λή του Εθνικού δεν είναι να κάνει θέατρο 
για τους μυημένους, αλλά πολλούς τους μυ-
ημένους. Γι’ αυτό αγωνίζεται και θα συνεχί-
σει να αγωνίζεται. 

Γιάννης Μόσχος

Καλλιτεχνικός Διευθυντής 
Εθνικού Θεάτρου

Πάντα κάτι που είναι «αληθινό», επικοινωνεί με τους θεατές, ασχέτως 

του μορφωτικού τους επιπέδου ή του κοινωνικού τους στρώματος.

Πάντα κάτι που 

του μορφωτικού 

Τέχνη υψηλή, για όλες, όλους, όλα

Πολιτισμός
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Οι μεγάλες πόλεις του 21ου αιώνα βρίσκο-
νται αντιμέτωπες με νέες προκλήσεις και 
σχεδόν υπαρξιακά ερωτήματα αναφορικά 
με την κλιματική κρίση, την πρόσβαση στη 
στέγη, την προάσπιση του δημόσιου χώρου 
και τη συμπερίληψη, την προστασία των ή-
πιων αστικών λειτουργιών από την επιθετι-
κή εξάπλωση του gentrification. Ποια μπο-
ρεί να είναι μια πολιτική για τον πολιτισμό 
στις πόλεις αυτές;

Μια τέτοια πολιτική πρέπει να βρίσκεται 
σε διαρκή διαμόρφωση και διαπραγμάτευ-
ση. Σε αυτή την κατεύθυνση, ο Δήμος Αθη-
ναίων επιδιώκει έναν πολιτισμό ταυτόχρο-
να σε κίνηση αλλά και ως άξονα ενότητας 
και συνοχής στην πόλη, πάνω σε ένα πλού-
σιο μωσαϊκό εμπειριών για τους κατοίκους 
και τους επισκέπτες. Με επίκεντρο έναν από 
τους πλέον αναγνωρισμένους χώρους πολι-
τισμού της πόλης, την Τεχνόπολη, εμβλη-
ματικό βιομηχανικό μνημείο και τοπόση-
μο του νέου πολιτιστικού χάρτη. Γύρω από 
το επίκεντρο αυτό εξακτινώνεται ένα φάσμα 

δράσεων πολιτιστικού, κοινωνικού, ψυχα-
γωγικού και εκπαιδευτικού χαρακτήρα. 

Το παλιό εργοστάσιο φωταερίου παρείχε 
φως και ενέργεια στην πρωτεύουσα. Ήταν, 
όμως, και μια πρώιμη αφορμή προβλημα-
τισμού σχετικά με τις επιδράσεις τέτοιων 
δραστηριοτήτων στο περιβάλλον και την 
ποιότητα ζωής των κατοίκων. Η μετατροπή 
του εργοστασίου σε εμβληματικό παράδειγ-
μα επανάκτησης και επανάχρησης των βι-
ομηχανικών χώρων στην Ευρώπη συνδέε-
ται άρρηκτα με την αναζήτηση των νέων πο-
λιτιστικών τοπόσημων. Αυτό σημαίνει έναν 
πολιτιστικό χάρτη της πόλης υπό συνεχή ε-
πανεξέταση. Ποια θα είναι τα αυριανά πο-
λιτιστικά τοπόσημα της πόλης; Πώς θα δι-
αμορφωθούν οι νέες διαδρομές του πολι-
τισμού στο κέντρο και τις γειτονιές; Πώς θα 
βρουν βήμα στον δημόσιο χώρο οι καλλιτε-
χνικές εκφράσεις των κατοίκων, πώς θα έ-
χουν θέση στον πολιτιστικό μας χάρτη οι 
νέες κοινότητες; Πιο σημαντικό απ’ όλα: 
πώς αυτές οι διαδρομές θα μπαίνουν στην 
καθημερινότητα όλων και ιδίως των πιο ευ-
άλωτων και αποκλεισμένων;

Η Τεχνόπολη φιλοδοξεί να μετέχει ενερ-

γά και δημιουργικά σε αυτή την προβλημα-
τική. Συναυλίες, εκθέσεις, φεστιβάλ, προβο-
λές, θεατρικά δρώμενα, εκδηλώσεις κοινω-
νικού χαρακτήρα, δράσεις που τιμούν ημέ-
ρες ιστορικής μνήμης, εκπαιδευτικά προ-
γράμματα και δράσεις του Βιομηχανικού 
Μουσείου Φωταερίου, σεμινάρια αφιερω-
μένα στις νέες τεχνολογίες, πρωτοβουλί-
ες για την ανάπτυξη της καινοτομίας είναι 
μερικές μόνο από τις 900 εκδηλώσεις που 
πραγματοποιούνται κάθε χρόνο. Συνδυά-
ζοντας τις υψηλού επιπέδου δράσεις, τη συ-
μπερίληψη, την εκπαίδευση, την εξωστρέ-
φεια και τη βιωσιμότητα, η Τεχνόπολη, α-
νοιχτή και προσβάσιμη σε όλους, ενισχύ-
ει την ανάπτυξη των διαφορετικών κοινοτή-
των, αναδεικνύει τους πολλούς πολιτισμούς 
της πόλης και συμβάλλει στη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής των Αθηναίων και των επι-
σκεπτών της πόλης.

Στελεχωμένη από μια δυναμική ομά-
δα και ανοιχτή σε νέες συνέργειες και συ-
μπράξεις, με τα μάτια και τα αυτιά ανοιχτά 
στην Ελλάδα και το εξωτερικό, η Τεχνόπο-
λη συμβάλλει στη διαμόρφωση του πολιτι-
σμού της Αθήνας με δραστηριότητες σε πολ-
λά σημεία της πόλης και αξιοποιώντας την 
κτιριακή κληρονομιά και τους δημόσιους 
χώρους. Υλοποιεί απαιτητικά έργα όπως ο 
σχεδιασμός και η λειτουργία του Μουσείου 
Μαρία Κάλλας και του Athens BookSpace 
στο αναμορφωμένο Πάρκο Ελευθερίας, που 
φιλοδοξούμε να μετατραπεί σε ενιαίο χώρο 
ιστορικής δημοκρατικής μνήμης, γνώσης 
και συνάντησης. Στην ίδια κατεύθυνση η α-
νακαίνιση και λειτουργία της Δημοτικής Α-
γοράς Κυψέλης, διαρκής υπόμνηση της αξί-
ας ενός δημόσιου χώρου προσβάσιμου στη 
νέα δημιουργία και τις συλλογικότητες της 
πόλης. Παράλληλα, ανοίγει ξανά στου «ιε-
ρού Λυκαβηττού τον σκούφο» το αγαπημέ-
νο μας μεταλλικό κοίλο των μεγάλων δημό-
σιων θεαμάτων της πόλης.

Η Τεχνόπολη συνεχίζει να παράγει 
«φως» με πρωτοποριακές δράσεις για ό-
λους. Επιδιώκει νέες στρατηγικές συνερ-
γασίες, βρίσκεται σε ανοιχτό διάλογο με τη 
ζωή της πόλης, υποδέχεται τις ιδέες των αν-
θρώπων που ζουν και κινούνται σε αυτή 
και ακολουθεί τον παλμό της σύγχρονης 
καλλιτεχνικής δημιουργίας. Ειδικά για το 
2024, η Τεχνόπολη τιμά τη συλλογική μας 
μνήμη και θυμάται τις μεγάλες μέρες γιορ-
τής της ελευθερίας: τα 50 χρόνια της Δημο-
κρατίας και τα 80 χρόνια από την απελευ-
θέρωση της Αθήνας γίνονται μια μεγάλη 
γιορτή ιστορικής μνήμης, ένα δυνατό σήμα 
δημοκρατίας και ελευθερίας. Γιατί ο πολι-
τισμός εμπνέεται από τα δικαιώματα του αν-
θρώπου και τους αγώνες για ελευθερία. 

Κωστής 
Παπαϊωάννου

Πρόεδρος της Τεχνόπολης 
του Δήμου ΑΘηναίων

Φως στην πόλη

Ο Δήμος Αθηναίων επιδιώκει έναν πολιτισμό ταυτόχρονα 

σε κίνηση αλλά και ως άξονα ενότητας και συνοχής στην πόλη, 

πάνω σε ένα πλούσιο μωσαϊκό εμπειριών

για τους κατοίκους και τους επισκέπτες.

χρονα 

πόλη, 

σμό τα
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Το West End του Λονδίνου φωτίζε-
ται για να γιορτάσει το Ραμαζάνι: Το 

West End του Λονδίνου φωτίστηκε τον Μάρτι-
ο από 30.000 γιορτινά φώτα για να σηματοδο-
τήσουν τον ιερό μήνα του Ραμαζανιού για τους 
Μουσουλμάνους. Ο δήμαρχος Sadiq Khan, ο 
πρώτος Μουσουλμάνος δήμαρχος του Λονδί-
νου, άναψε σε πανηγυρική τελετή την επιγρα-
φή «Καλό Ραμαζάνι» στην οδό Coventry. Εί-
ναι η πρώτη φορά που η γιορτή του Ραμαζα-
νιού γιορτάστηκε «επίσημα» σε μεγάλη ευρω-
παϊκή πόλη.

Κύτταρα από αρσενικά ποντίκια δί-
νουν ζωντανούς απογόνους: Επιστή-

μονες από το Πανεπιστήμιο της Οσάκα στην Ι-
απωνία δημιούργησαν για πρώτη φορά πο-
ντίκια από δύο βιολογικά αρσενικούς γονείς, 
σύμφωνα με μελέτη που δημοσιεύθηκε τον 
Μάρτιο στο περιοδικό «Nature». Οι επιστήμο-
νες πήραν δερματικά κύτταρα από τις ουρές αρ-

σενικών ποντικών και τα χρησιμοποίησαν για 
να δημιουργήσουν ωάρια, τα οποία εμφυτεύ-
θηκαν σε θηλυκά ποντίκια, παράγοντας τελικά 
ζωντανούς απογόνους. Το επίτευγμα αυτό θα 
μπορούσε να οδηγήσει σε θεραπείες γονιμότη-
τας, αλλά και στην επιβίωση ειδών ζώων που 
απειλούνται με εξαφάνιση.

Ο πρώτος Νοτιοκορεάτης σόλο καλ-
λιτέχνης στην κορυφή των charts: Ο 

Jimin, που έγινε γνωστός ως μέλος του K-pop 
συγκροτήματος BTS, έγινε ο πρώτος Νοτιοκο-
ρεάτης σόλο καλλιτέχνης που βρέθηκε στην κο-
ρυφή του Hot 100 του Billboard με την επιτυ-
χία του «Like Crazy» τον Απρίλιο. Η εβδομα-
διαία κατάταξη αντικατοπτρίζει τα πιο δημοφι-
λή τραγούδια στις Ηνωμένες Πολιτείες σε όλα 
τα είδη. Μερικούς μήνες αργότερα, ένα άλλο 
μέλος των BTS, ο Jungkook, έγινε ο δεύτερος 
Νοτιοκορεάτης σόλο καλλιτέχνης που κατέκτη-
σε την πρώτη θέση, με το single του «Seven».

Το κινεζικό νόμισμα ξεπερνά το δο-
λάριο στις διεθνείς πληρωμές της 

Κίνας: Το κινεζικό γουάν ξεπέρασε για πρώτη 
φορά το δολάριο των ΗΠΑ στις διεθνείς συναλ-
λαγές της Κίνας τον Μάρτιο. Η κινεζική κυβέρ-
νηση έχει προωθήσει τη χρήση του γουάν, επί-
σης γνωστού ως ρενμίνμπι, για να διεθνοποι-
ήσει το νόμισμά της και να αμφισβητήσει την 
πρωτοκαθεδρία του αμερικανικού δολαρίου 
ως του κυρίως συναλλακτικού μέσου διεθνώς.

Επιστήμονες παίρνουν πετρώμα-
τα από τον μανδύα της Γης: Έπει-

τα από πολλές ανεπιτυχείς προσπάθειες, οι ο-
ποίες ξεκίνησαν το 1961, επιστήμονες έκαναν 
τον Μάιο γεώτρηση στον μανδύα της Γης, που 
βρίσκεται χονδρικά περίπου 30 έως 2.900 
χλμ. κάτω από την επιφάνεια της Γης και κα-
ταλαμβάνει το 70% του όγκου της, παίρνοντας 
για πρώτη φορά πολυάριθμα δείγματα από πε-
τρώματα. Οι επιστήμονες έστειλαν ένα βαθυ-

Ινδοί ανεμίζουν σημαίες της χώρας τους καθώς γιορτάζουν την επιτυχή προσεδάφιση του διαστημικού σκάφους Chandrayaan-3 κοντά στον νότιο 
πόλο της Σελήνης τον Αύγουστο του 2023.

Arun Sankar/AFP via Getty Images

Tricia Tisak
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σκάφος υποθαλάσσιας γεώτρησης σε ένα ση-
μείο όπου ο μανδύας βρίσκεται πιο κοντά στον 
πυθμένα του ωκεανού, κοντά στη μεσοατλαντι-
κή ράχη, μια περιοχή γνωστή ως «Moho». Τα 
δείγματα θα επιτρέψουν στους γεωλόγους να 
δουν πιο καθαρά τι ακριβώς βρίσκεται κάτω 
από τον φλοιό της Γης.

Τρισδιάστατη αποκάλυψη του «Τι-
τανικού»: Μια τρισδιάστατη σάρω-

ση πλήρους μεγέθους του ναυαγίου του «Τι-
τανικού» αποκαλύφθηκε για πρώτη φορά τον 
Μάιο, η οποία έδωσε λεπτομερείς εικόνες τόσο 
του πλοίου όσο και των συντριμμιών του, που 
βρίσκονται διάσπαρτα σε μια περιοχή περίπου 
5 χλμ. Τα συντρίμμια είναι δύσκολο να προ-
σεγγιστούν και ακόμη πιο δύσκολο να φωτο-
γραφηθούν στα βάθη του Ατλαντικού ωκεανού 
-περίπου 3.800 μέτρα κάτω από την επιφάνει-
α της θάλασσας. Τις περισσότερες από 715.000 
εικόνες κατέγραψε η Magellan Ltd., μια εται-
ρεία χαρτογράφησης των πυθμένων των ωκε-
ανών, περισσότερο από έναν αιώνα μετά τη βύ-
θιση του πλοίου, το 1912.

Ένας άνδρας με παράλυση περπατά 
ξανά χρησιμοποιώντας τον νου του: 

Με τη βοήθεια εμφυτευμάτων στον εγκέφαλο 
και στη σπονδυλική του στήλη, ένας άνδρας με 

παράλυση μπόρεσε να περπατήσει ξανά, πε-
ρισσότερο από μια δεκαετία μετά τον τραυμα-
τισμό του, χρησιμοποιώντας τον νου του, σύμ-
φωνα με μελέτη που δημοσιεύθηκε τον Μάιο 
στο περιοδικό «Nature». Τα εμφυτεύματα, τα 
οποία χρησιμοποιούν τεχνολογία τεχνητής 
νοημοσύνης, αποκωδικοποιούσαν ηλεκτρικά 

σήματα στον εγκέφαλό του και έστελναν μηνύ-
ματα στους μύες του, επιτρέποντάς του να στα-
θεί όρθιος και να περπατήσει με τη βοήθει-
α ενός περιπατητή. Τα εμφυτεύματα σπονδυ-
λικής στήλης έχουν χρησιμοποιηθεί με πα-
ρόμοια αποτελέσματα στο παρελθόν, αλλά 
έπρεπε να πατιέται ένα κουμπί για να ενεργο-
ποιούνται κάθε φορά τα σήματα.

Περισσότερο από το 10% του πλη-
θυσμού της Ιαπωνίας είναι τουλάχι-

στον 80 ετών: Για πρώτη φορά στα χρονικά, 
τουλάχιστον ένας στους 10 ανθρώπους στην 
Ιαπωνία είναι άνω των 80 ετών. Τα στοιχεία 
που δόθηκαν στη δημοσιότητα από το υπουρ-
γείο Υγείας της Ιαπωνίας τον Ιούνιο, έδειξαν ε-
πίσης ότι το 2022 οι γεννήσεις μειώθηκαν στο 
χαμηλότερο ποσοστό τους από τότε που η χώρα 
άρχισε να τηρεί αρχεία το 1899. Η Ιαπωνία, 
στην οποία ζουν περισσότεροι από 125 εκα-
τομμύρια άνθρωποι, έχει τον γηραιότερο πλη-
θυσμό στον κόσμο.

Ο FDA εγκρίνει το πρώτο αντισυλ-
ληπτικό από το στόμα χωρίς συντα-

γή και ένα χάπι για την καταπολέμηση της 
επιλόχειας κατάθλιψης: Ο Οργανισμός Τρο-
φίμων και Φαρμάκων των ΗΠΑ (FDA) ενέκρι-
νε τον Ιούλιο για πρώτη φορά ένα μη συνταγο-
γραφούμενο αντισυλληπτικό χάπι. Το «Opill» 
αναμενόταν να διατεθεί στην αγορά στις αρχές 
του 2024. Λίγες εβδομάδες αργότερα, η FDA ε-
νέκρινε το πρώτο χάπι κατά της επιλόχειας κα-
τάθλιψης. Το «Zurzuvae» βρέθηκε σε κλινικές 
δοκιμές να επιδρά σε μόλις τρεις ημέρες, σε α-
ντίθεση με άλλα αντικαταθλιπτικά, των οποί-
ων η δράση μπορεί να χρειαστεί τουλάχιστον 
δύο εβδομάδες για να λειτουργήσει.

Ερευνητές βρήκαν ίχνη μικροπλαστικών, που μεταφέρθηκαν με τον άνεμο, στα σύννεφα πάνω 
από το όρος Φούτζι στην Ιαπωνία. 

Ο εορταστικός φωτισμός του Ραμαζανιού στο West End του Λονδίνου τον Μάρτιο του 2023.

Anna Gordon/Reuters

Ko Sasaki/The New York Times

Κόσμος
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Εκτοξεύεται στο Διάστημα ο πρώ-
τος πύραυλος με καύσιμο μεθά-

νιο: Ένας πύραυλος Zhuque-2 με καύσιμο με-
θάνιο, που δημιουργήθηκε από την κινεζι-
κή ιδιωτική διαστημική εταιρεία Landspace, 
μπήκε σε τροχιά τον Ιούλιο. Αν και είναι αέρι-
ο του θερμοκηπίου, το μεθάνιο θεωρείται πιο 
φιλικό προς το περιβάλλον από το καύσιμο 
που χρησιμοποιείται για τις περισσότερες δια-
στημικές πτήσεις και βασίζεται στην κηροζίνη.

Το σύνταγμα της Βραζιλίας μετα-
φράζεται σε γλώσσα ιθαγενών: Το 

σύνταγμα της Βραζιλίας μεταφράστηκε επίση-
μα στη γλώσσα Nheengatu, μία από τις πιο δι-
αδεδομένες γλώσσες των ιθαγενών του Αμαζο-
νίου. Η μετάφραση, που παρουσιάστηκε τον Ι-
ούλιο κατά τη διάρκεια τελετής στο São Gabriel 
da Cachoeira, χαιρετίστηκε από ακτιβιστές και 
Βραζιλιάνους αξιωματούχους ως ένα σημαντι-
κό βήμα για τη διατήρηση και την τιμή των 
γλωσσών και των πολιτισμών των ιθαγενών 
στη χώρα.

Ινδικό διαστημόπλοιο προσεδα-
φίζεται στον νότιο πόλο της Σελή-

νης: Η Ινδία έγινε η πρώτη χώρα που προσε-
δάφισε διαστημικό σκάφος με επιτυχία κοντά 
στον νότιο πόλο της Σελήνης, μια σκοτεινή πε-
ριοχή με τραχύ έδαφος, όπου προηγούμενες α-
νάλογες αποστολές της Ινδίας και της Ρωσίας 
είχαν καταλήξει σε συντριβές. Το διαστημικό 

σκάφος Chandrayaan-3 προσγειώθηκε περί-
που 370 μίλια από τον νότιο πόλο τον Αύγου-
στο. Έτσι η Ινδία έγινε η τέταρτη χώρα στον κό-
σμο που στέλνει διαστημόπλοιο στην επιφά-
νεια της Σελήνης, μετά την πρώην Σοβιετική 
Ένωση, τις Ηνωμένες Πολιτείες και την Κίνα. 
Οι επιστήμονες ανυπομονούσαν να εξερευνή-

σουν τη συγκεκριμένη περιοχή μετά την ανα-
κάλυψη εκεί ίχνους νερού με τη μορφή πάγου.

Αποκρυπτογράφηση αρχαίου 
ρωμαϊκού εγγράφου με τη βο-

ήθεια της τεχνητής νοημοσύνης: Η τεχνη-
τή νοημοσύνη βοήθησε στην ερμηνεία μέρους 
ενός αρχαίου ρωμαϊκού κειμένου για πρώτη 
φορά στη σύγχρονη ιστορία. Τον Αύγουστο, 
το μοντέλο τεχνητής νοημοσύνης ενός φοιτη-
τή πληροφορικής εξήγαγε την αρχαία ελληνι-
κή λέξη «porphyras» (η ελληνική λέξη «πορ-
φυρός») από ένα έγγραφο που βρέθηκε στο 
Herculaneum, ένα από τα εκατοντάδες που θά-
φτηκαν και διατηρήθηκαν στη στάχτη μετά την 
έκρηξη του Βεζούβιου το 79 μ.Χ.

Πρώτη πτήση «διαστημικού του-
ρισμού» από τη Virgin Galactic: 

Η Virgin Galactic έκανε τον Αύγουστο το πρώ-
το της «τουριστικό» ταξίδι στο Διάστημα, μετα-
φέροντας τρεις ιδιώτες. Οι διαστημικοί «τουρί-
στες» εκτοξεύθηκαν στο διάστημα από το Νέο 
Μεξικό με το VSS Unity, ένα πυραυλοκίνητο 
σκάφος. Σύμφωνα με τη Virgin Galactic, εκα-
τοντάδες άνθρωποι βρίσκονται στη λίστα ανα-
μονής για τις επόμενες πτήσεις, με τα εισιτήρια 
να κοστίζουν σήμερα 450.000 δολάρια.

Μικροπλαστικά ακόμα και στα 
σύννεφα: Ερευνητές στην Ιαπω-

νία βρήκαν ενδείξεις ότι μικροπλαστικά βρί-
σκονται στα σύννεφα, σύμφωνα με άρθρο που 
δημοσιεύθηκε τον Αύγουστο στο περιοδικό 

Ο μέσος της ομάδας Red Star, Mutsuhiko Nomura, 83 ετών, και οι συμπαίκτες του κάνουν 
πρόποση μετά τον εναρκτήριο αγώνα του πρωταθλήματος SFL (Soccer For Life) 80 League 
στο Τόκιο τον Απρίλιο του 2023. Το συγκεκριμένο πρωτάθλημα ποδοσφαίρου απευθύνεται 
σε ηλικιωμένους 80 ετών και άνω, μια δημογραφική ομάδα που αποτελεί πλέον περισσότερο 
από το 10% του πληθυσμού της Ιαπωνίας.

Reuters/Kim Kyung-Hoon

Πεσμένο δέντρο πάνω σε αυτοκίνητο στο Harwich της Μασαχουσέτης, τον Σεπτέμβριο του 
2023, μετά την καταιγίδα Lee, κατηγορίας 5, που πέρασε από την περιοχή.

Gregg Vigliotti/The New York Times
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«Environmental Chemistry Letters», εγείρο-
ντας ερωτήματα σχετικά με τις πιθανές επιπτώ-
σεις στο κλίμα. Επιστήμονες από το πανεπι-
στήμιο Waseda στο Τόκιο βρήκαν αερομετα-
φερόμενα μικροπλαστικά στα σύννεφα πάνω 
από το όρος Φούτζι, τα οποία πιστεύουν ότι 
προέρχονται κυρίως από τον ωκεανό.

Καταιγίδες κατηγορίας 5 σε κάθε 
θάλασσα: Για πρώτη φορά στα χρο-

νικά, μια καταιγίδα κατηγορίας 5, η οποία χα-
ρακτηρίζεται από ανέμους έντασης τουλάχι-
στον 250 χλμ. την ώρα, σχηματίστηκε σε κάθε 
ωκεάνια λεκάνη της Γης στο ίδιο έτος. Οι μετε-
ωρολόγοι παρακολούθησαν τις καταιγίδες στις 
επτά ωκεάνιες λεκάνες που αποτελούν τον Ατ-
λαντικό, τον Ειρηνικό και τον Ινδικό ωκεανό. 
Οι ειδικοί λένε ότι η άνοδος της θερμοκρασίας 
των ωκεανών έπαιξε ρόλο στην ενεργή περίο-
δο καταιγίδων του έτους.

Μια εξαιρετικά θανατηφόρα πα-
ραλλαγή της γρίπης των πτηνών 

φτάνει στην Ανταρκτική: Ο θανατηφόρος ιός 
HPAI H5N1 ανιχνεύθηκε για πρώτη φορά τον 
Οκτώβριο σε πτηνά και φώκιες στο νησί Bird 
της Ανταρκτικής, γεγονός που ανησυχεί τους 
οικολόγους, οι οποίοι σημειώνουν ότι η αυ-
τοφυής άγρια ζωή δεν έχει άμυνα απέναντι σε 
πολλούς ιούς. Αυτό θα μπορούσε ενδεχομένως 
να οδηγήσει σε μείωση των ρυθμών αναπαρα-

γωγής ή ακόμη και στην εξαφάνιση απομονω-
μένων ειδών.

Γυναίκες ψηφίζουν για πρώ-
τη φορά σε σύνοδο στο Βατικα-

νό: Σε σύνοδο του Βατικανού με 300 επισκό-
πους απ’ όλο τον κόσμο συμμετείχαν μοναχές 
και λαϊκές γυναίκες, οι οποίες για πρώτη φορά 
είχαν δικαίωμα ψήφου. Τα θέματα της συζήτη-
σης περιλάμβαναν την προώθηση των γυναι-
κών σε εκκλησιαστικούς ρόλους, με ορισμέ-
νους ιερείς να υποστηρίζουν ακόμη και τη χει-
ροτονία γυναικών διακόνων, ένα θέμα που συ-
ζητείται ευρέως μεταξύ των καθολικών.

Μαύρη τρύπα ηλικίας 13,2 δισε-
κατομμυρίων ετών: Το παρατη-

ρητήριο Χ Chandra της NASA και το διαστη-
μικό τηλεσκόπιο James Webb συνεργάστηκαν 
για να επιβεβαιώσουν την ύπαρξη της αρχαιότε-
ρης μαύρης τρύπας του σύμπαντος που έχει κα-
ταγραφεί μέχρι σήμερα. Εκτιμάται ότι σχηματί-
στηκε περίπου 470 εκατομμύρια χρόνια μετά το 
«Big Bang» και είναι 10 φορές μεγαλύτερη από 
οποιαδήποτε μαύρη τρύπα του Γαλαξία μας.

Το πιο θερμό έτος στην ιστορί-
α της Γης: Από τον Νοέμβριο του 

2022 έως τον Οκτώβριο του 2023, η Γη γνώρι-
σε τους θερμότερους 12 μήνες που έχουν κατα-
γραφεί ποτέ, σύμφωνα με τη μη κερδοσκοπι-
κή οργάνωση Climate Central. Η ανάλυση της 
ομάδας δείχνει ότι οι παγκόσμιες θερμοκρασί-
ες αυξήθηκαν κατά 1,3 βαθμούς Κελσίου πάνω 
από τα προβιομηχανικά ρεκόρ, γεγονός που α-
νησυχεί τους επιστήμονες, καθώς τα δεδομέ-
να πλησιάζουν το μέγιστο όριο του 1,5 βαθμού 
Κελσίου για την παγκόσμια αύξηση της θερμο-
κρασίας που έχει τεθεί από τη Συμφωνία του 
Παρισιού του 2015.

© 2023 The New York Times Company

Η Sonia Guajajara (αριστερά), υπουργός για τους Αυτόχθονες Πληθυσμούς της Βραζιλίας, και 
η πρόεδρος του Ανώτατου Δικαστηρίου της Βραζιλίας, Rosa Weber, στην τελετή για την παρου-
σίαση της πρώτης μετάφρασης του Συντάγματος της Βραζιλίας σε γλώσσα των ιθαγενών του Α-
μαζονίου (Sao Gabriel da Cachoeira, πολιτεία Amazonas, Βραζιλία, Ιούλιος 2023).

Θαυμάστρια των BTS βγάζει selfie μπροστά από μια διαφήμιση για τη συναυλία τους στο Ολυ-
μπιακό Στάδιο της Σεούλ. Το μέλος του συγκροτήματος Jimin έγινε ο πρώτος Νοτιοκορεάτης 
σόλο καλλιτέχνης που έφτασε στην κορυφή του Billboard Hot 100 chart.

Handout/Brazil’s Supreme Federal Court/AFP via Getty Images

Reuters/Kim Hong-Ji
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έσσερεις δεκαετί-
ες μετά τη γνωριμία 
μου με δύο Παλαι-
στίνιους φοιτητές, 

τους βρήκα ξανά.
Βηθλέεμ, Δυτική Όχθη - Όταν 
ήμουν φοιτητής νομικής και τα-
ξίδευα «χαλαρά» στη Μέση Ανα-
τολή το 1982, γνώρισα δύο Πα-
λαιστίνιους φοιτητές σε ένα τοπι-
κό λεωφορείο στη Δυτική Όχθη. 
Πιάσαμε κουβέντα και με κάλε-
σαν στα σπίτια τους, έτσι κατέβη-
κα από το λεωφορείο και πέρα-
σα τη μέρα μαζί τους στα μπερδε-

μένα σοκάκια του πυκνοκατοι-
κημένου Καταυλισμού Προσφύ-
γων Dheisheh.
Περάσαμε όμορφα. Μου μίλη-
σαν για τα μαθήματα αραβικής 
γλώσσας στο Πανεπιστήμιο της 
Βηθλεέμ, ενώ εγώ τότε σχεδί-
αζα να μάθω αραβικά στο Κάι-
ρο. Ήμασταν όλοι πολύ ενθουσι-
ασμένοι με τις σπουδές, γεμάτοι 
νιάτα και όνειρα. Σημείωσα τα 
ονόματά τους στην ατζέντα μου, 
αλλά δεν επικοινωνήσαμε ξανά 
-ως τώρα.
41 χρόνια μετά, μετά το ξέσπα-

σμα του πολέμου στη Μέση Ανα-
τολή, ξέθαψα την παλιά μου 
ατζέντα και βρήκα τα ονόματά 
τους. Αναρωτήθηκα: Άραγε θα 
είναι ακόμα ζωντανοί; Μήπως 
έφυγαν στο εξωτερικό; Αυτή τη 
ζοφερή στιγμή, ποια η γνώμη 
τους για το Ισραήλ, τη Χαμάς και 
την Αμερική; 
Με τη βοήθεια ενός τοπικού δη-
μοσιογράφου, που τηλεφώνη-
σε στον καταυλισμό Dheisheh, 
μπόρεσα να τους εντοπίσω: 
τον Saleh Molhem, τώρα 63 
ετών, με γκρίζα μαλλιά, και τον 

Τ

Δύο Παλαιστίνιοι και ένας Αμερικανός, που συναντήθηκαν φοιτητές 
41 χρόνια πριν, βρίσκονται ξανά και αποτυπώνουν την καρδιά 

του παλαιστινιακού προβλήματος.
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Nicholas Kristof

Αρθρογράφος των «New 
York Times».

Η ΔΥΤΙΚΗ ΟΧΘΗ
ΔΕΝ ΕΛΠΙΖΕΙ ΠΙΑ

William Keo for The New York Times
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Mahmoud Qaraqei, τώρα 60. 
Ένας λόγος που ήταν δυνατός ο 
εντοπισμός τους είναι ότι οι Πα-
λαιστίνιοι πρόσφυγες δεν με-
τακινούνται εύκολα. Και οι δύο 
ζούσαν ακόμα στον ίδιο προ-
σφυγικό καταυλισμό. Με θυμή-
θηκαν και με προσκάλεσαν για 
ακόμη μία επίσκεψη.
Ήταν θαυμάσιο που τους είδα 
ξανά, όμως η επανένωσή μας 
ήταν επίσης μια εικόνα των προ-
βλημάτων των Παλαιστινίων: ο 
κόσμος έχει αλλάξει τόσο πολύ 
σε αυτές τις τέσσερεις δεκαετί-
ες, όμως ενώ εγώ ταξίδεψα τον 
κόσμο και απέκτησα μια ικανο-
ποιητική καριέρα, εκείνοι παρέ-
μειναν χωρίς πατρίδα, αποκλει-
σμένοι σε έναν προσφυγικό κα-
ταυλισμό να φοβούνται τους Ισ-
ραηλίτες εποίκους και τους στρα-
τιώτες. Και ακόμα χειρότερα: 
έχουν πολύ λιγότερες ελευθερίες 
σήμερα απ’ ό,τι το 1982.
Τότε μπορούσαν να ταξιδεύουν 
με ευκολία στο Ισραήλ, ακόμα 
και να δουλεύουν εκεί. Τα Σαβ-
βατοκύριακα μπορούσαν να χα-
λαρώνουν στις παραλίες του Ισ-
ραήλ. «Συνήθιζα να πηγαίνω 
με το αυτοκίνητο για να περάσω 

τη μέρα μου στο Τελ-Αβίβ», μου 
είπε ο Mahmoud.
Τώρα ζουν κάτω από ένα ασφυ-
κτικό σύστημα συνοριακών ση-
μείων εισόδου και ελέγχου που 
δυσκολεύουν τα ταξίδια ακόμη 
και εντός της Δυτικής Όχθης. Η 
τρομοκρατική επίθεση της Χα-
μάς στις 7 Οκτωβρίου 2023 έκα-
νε τα πάντα χειρότερα. Λόγω του 
αποκλεισμού από τις ισραηλι-
νές αρχές, δεν μπορούσα να πάω 
ούτε στα σπίτια τους. Καταλήξα-
με να συναντηθούμε σε ένα εστι-
ατόριο της Βηθλεέμ, αλλά για να 
φτάσω εκεί έπρεπε να αφήσω το 
νοικιασμένο στο Ισραήλ αυτοκί-
νητό μου σε έναν αποκλεισμένο 
δρόμο, να σκαρφαλώσω σε ένα 
τείχος που κατασκεύασε το Ισρα-
ήλ και μετά να πάρω ένα παλαι-
στινιακό ταξί.
«Δεν μπορώ να πάω πουθενά», 
μου είπε ο Mahmoud. «Θέλω να 
πάω σε έναν γιατρό στη Χεβρώ-
να», επίσης στη Δυτική Όχθη, 
αλλά είπε ότι αυτό δεν είναι πλέ-
ον δυνατό λόγω του αποκλει-
σμού των δρόμων.
Οι Ισραηλινοί ισχυρίζονται ότι, 
αν οι Παλαιστίνιοι έχουν λι-
γότερες ελευθερίες, είναι από 

δικό τους λάθος. Σημειώνουν 
ότι ήταν το μπαράζ των βομβι-
στικών επιθέσεων αυτοκτονίας 
από Παλαιστίνιους που οδήγη-
σε στη δημιουργία φραγμάτων 
και σημείων ελέγχου, εδώ και 
στη Γάζα.
Όταν τους πρωτογνώρισα, ο 
Saleh και ο Mahmoud ήταν γε-
μάτοι μεγάλα σχέδια για ταξίδια 
και καριέρα. Έδειχναν αισιόδο-
ξοι. Τώρα είναι πικραμένοι και 
εύκολα πιστεύουν ό,τι χειρότερο 
για το Ισραήλ.
«Ο μόνος καλός Παλαιστίνιος 
είναι ένας νεκρός Παλαιστίνι-
ος», είπε ο Saleh, περιγράφοντας 
αυτό που νομίζει ότι πιστεύουν 
οι Ισραηλινοί. 
Και οι δύο ήλπιζαν να κάνουν 
μεταπτυχιακές σπουδές στο εξω-
τερικό (ο Saleh ήθελε διδακτο-
ρικό στις αραβικές σπουδές στην 
Αίγυπτο και ο Mahmoud ήλπιζε 
να αποκτήσει μεταπτυχιακό στα 
ισπανικά στην Ισπανία) όμως, 
όπως είπαν, η ισραηλινή κατα-
στολή το κατέστησε αδύνατο και 
οι ευκαιρίες τους χάθηκαν.
Και οι δύο έγιναν δάσκαλοι δευ-
τεροβάθμιας εκπαίδευσης στη 
Δυτική Όχθη, αλλά και οι δύο εί-

   

1. Καταυλισμός προσφύγων 
στη Ramallah της Δυτικής 

Όχθης.

2. Σημείο ελέγχου στο 
τείχος της Δυτικής Όχθης, 
όπου ένας άντρας πουλάει 

γρήγορο φαγητό στον 
κόσμο που περιμένει εκεί 

προσπαθώντας να περάσει 
στην άλλη πλευρά. 

3. Άποψη του καταυλισμού 
προσφύγων στη Ramallah 

από ένα μπακάλικο - 
πλυντήριο αυτοκινήτων.

4. Στον καταυλισμό 
προσφύγων στη Ramallah.

Ο Saleh Molhem 
και ο Mahmoud Qaraqei.
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παν ότι απολύθηκαν πριν από 
πολλά χρόνια από τις ισραηλι-
νές αρχές. Ο Mahmoud είπε ότι 
οι Ισραηλινοί αξιωματούχοι 
τον απέλυσαν με δικαιολογία τη 
18ήμερη φυλάκισή του για πα-
ραβίαση της απαγόρευσης κυ-
κλοφορίας πριν από πολλά χρό-
νια. Ο Saleh είπε ότι δεν συνελή-
φθη ποτέ, αλλά απολύθηκε από 
τους Ισραηλινούς επειδή δεν κα-
τάφερε να εμποδίσει τους μαθη-
τές του να πετάξουν πέτρες σε Ισ-
ραηλινούς στρατιώτες. Αργότε-
ρα βρήκαν δουλειές ως δάσκα-
λοι σε σχολεία των Ηνωμένων 
Εθνών για Παλαιστίνιους πρό-
σφυγες και τώρα είναι και οι δύο 
συνταξιούχοι.
Δεν είμαι σε θέση να επαληθεύ-
σω τους ισχυρισμούς τους και η 
εκδοχή των Ισραηλινών μπορεί 
να είναι διαφορετική. Η Μέση 
Ανατολή είναι γεμάτη από εναλ-
λακτικές αφηγήσεις για κάθε γε-
γονός, καθεμία αληθινή γι’ αυ-
τόν που τη διηγείται -η εκδοχή 
του Ισραήλ επικεντρώνεται σε 
απειλές από Παλαιστίνιους.
Η Γάζα κυριαρχεί στις ειδήσεις 
αυτές τις μέρες (ΣτΜ. το άρθρο 
δημοσιεύθηκε στο φύλλο των 
«New York Times» της 4ης Νο-
εμβρίου 2023), όμως μετά την 
επίθεση της Χαμάς στις 7 Οκτω-
βρίου, τουλάχιστον 132 Παλαι-

στίνιοι έχουν σκοτωθεί στη Δυτι-
κή Όχθη, μεταξύ των οποίων 41 
παιδιά, λένε τα Ηνωμένα Έθνη, 
μαζί με έναν Ισραηλινό στρατιώ-
τη, που σκοτώθηκε από Παλαι-
στίνιους. Περισσότεροι από 900 
Παλαιστίνιοι αναγκάστηκαν να 
εγκαταλείψουν τα σπίτια τους 
εκείνη την περίοδο.
Αυτά μπορεί να είναι μακροχρό-
νια προβλήματα, όμως έχουν 
επιδεινωθεί τα τελευταία χρό-
νια και ειδικά τις τελευταίες 
εβδομάδες.
«Οι έποικοι εκμεταλλεύονται 
αυτόν τον πόλεμο για να εκδι-
ώξουν βίαια τις ποιμενικές κοι-
νότητες», είπε ο ραβίνος Arik 
Ascherman, ένας ακτιβιστής για 
τα ανθρώπινα δικαιώματα στο 
Ισραήλ. Τα Ηνωμένα Έθνη δή-
λωσαν πρόσφατα ότι, από τις 7 
Οκτωβρίου και μετά, σημειώ-
νονταν κατά μέσο όρο επτά επι-
θέσεις τη μέρα από εποίκους 
σε Παλαιστίνιους της Δυτικής 
Όχθης, συχνά με όπλα και συχνά 
με την υποστήριξη των Ισραηλι-
νών δυνάμεων ασφαλείας.
Όσες φορές μίλησα μίλησα με 
εποίκους στο παρελθόν, υπο-
στήριζαν ότι απλώς προστατεύ-
ουν τον εαυτό τους από τους Πα-
λαιστίνιους και ότι σε κάθε περί-
πτωση, ο Θεός τους έδωσε ολό-
κληρη την περιοχή. «Αυτός εί-

ναι ο τίτλος κτήσης της γης μας», 
είπε ο πρεσβευτής του Ισραήλ 
στα Ηνωμένα Έθνη στους συνα-
δέλφους του το 2019, κρατώντας 
ψηλά μια Βίβλο και αναφερόμε-
νος στη Δυτική Όχθη, καθώς και 
στο Ισραήλ.
Ήταν καλό που είδα τον πρόε-
δρο Μπάιντεν στις 25 Οκτωβρί-
ου να καταγγέλλει «εξτρεμιστές 
εποίκους που επιτίθενται ενα-
ντίον Παλαιστινίων στη Δυτική 
Όχθη». Οι έποικοι «πρέπει να 
λογοδοτήσουν», είπε. «Και πρέ-
πει να σταματήσει τώρα».
Η Jessica Montell, η οποία δι-
ευθύνει μια οργάνωση για τα αν-
θρώπινα δικαιώματα, που ονο-
μάζεται HaMoked, είπε ότι επί-
σης υπήρξε ένα κύμα συλλήψε-
ων Παλαιστινίων της Δυτικής 
Όχθης τις τελευταίες εβδομάδες.
Ένας από τους λόγους που οι Πα-
λαιστίνιοι αισθάνονται ότι απει-
λούνται, είναι ότι ο υπουργός 
Ασφαλείας του Ισραήλ, Itamar 
Ben-Gvir, είναι μια ακροδεξιά 
φιγούρα που κάποτε καταδικά-
στηκε σε ισραηλινό δικαστήριο 
για υποστήριξη ισραηλινής τρο-
μοκρατικής ομάδας, ενώ πρό-
σφατα έκανε επίδειξη του πορ-
τρέτου ενός εξτρεμιστή που δο-
λοφόνησε 29 Παλαιστινίους, και 
το έχει κορνιζάρει στο σπίτι του.
«Δεν είναι υπερβολή να πεις 

Άποψη ισραηλινού οικισμού 
από ένα εγκαταλειμμένο 

σημείο ελέγχου στη Δυτική 
Όχθη.

William Keo for The New York Times
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ότι η ισραηλινή κυβέρνηση εί-
ναι αντίστοιχη της Κου Κλουξ 
Κλαν», είπε ο Montell.
Ίσως γι’ αυτόν τον λόγο, ο Saleh 
και ο Mahmoud ήταν ανήσυχοι 
που θα με συναντούσαν και επι-
φυλακτικοί με αυτά που έλεγαν 
-πολύ διαφορετικοί από τον τρό-
πο που εκφράζονταν ελεύθερα 
όταν τους πρωτογνώρισα. Ζήτη-
σαν, επίσης, να μη φωτογραφη-
θούν τα πρόσωπά τους.
Ρώτησα εάν η ισραηλινή κατα-
στολή ευθύνεται για την αύξη-
ση των σημαιών της Χαμάς που 
έχουν γεμίσει τη Δυτική Όχθη. 
Δεν ήθελαν να μιλήσουν καθό-
λου γι’ αυτό.
Όταν η συζήτηση έφτασε στα πο-
λιτικά, διαφωνήσαμε αρκετά. 
Εκείνοι ήταν βέβαιοι ότι η έκρη-
ξη στο Αραβικό Νοσοκομείο Al-
Ahli της Γάζας ήταν μια προβο-
κάτσια από το Ισραήλ. Με βάση 
τις δικές μου πηγές, τείνω να πι-
στεύω στην εκτίμηση των μυστι-
κών υπηρεσιών των ΗΠΑ, ότι η 
αεροπορική επιδρομή δεν ήταν 
από το Ισραήλ.
Οι τόνοι στη συζήτηση ανέβηκαν 
όταν φτάσαμε στην επίθεση της 
Χαμάς στις 7 Οκτωβρίου. «Οι άν-
θρωποι ήταν χαρούμενοι σε όλο 
τον αραβικό κόσμο όχι λόγω των 
δολοφονιών και της αιματοχυ-
σίας, αλλά επειδή ήταν η πρώ-
τη φορά που οι κάτοικοι της Γά-
ζας μπορούσαν να πραγματοποι-
ήσουν το όνειρό τους να φύγουν 
από τη Γάζα», είπε ο Saleh.
Ανταπάντησα σημειώνοντας 
πόσο απάνθρωπη ήταν η επί-
θεση της Χαμάς και πόσοι Ισ-
ραηλινοί πολίτες είχαν σκο-
τωθεί ή απαχθεί. Ο Saleh και 
ο Mahmoud είπαν ότι θρήνη-
σαν για τους Ισραηλινούς που 
σκοτώθηκαν, αλλά αναρωτήθη-
καν γιατί ο κόσμος δεν ήταν εξί-
σου εξοργισμένος που σκοτώθη-
καν Παλαιστίνιοι σε αθροιστι-
κά πολύ μεγαλύτερους αριθμούς. 
Εκείνοι απογοητεύθηκαν που 
εστίαζα στη βαρβαρότητα της Χα-
μάς κι εγώ απογοητεύθηκα από 
την απροθυμία τους να καταδι-
κάσουν απερίφραστα αυτές τις 
επιθέσεις.
Ο Mahmoud έσπασε την αμοι-
βαία απογοήτευση. «Δεν μι-
σούμε κανέναν», είπε. «Εβραί-
οι, Χριστιανοί, Βουδιστές, δεν 
μισούμε κανέναν, αναζητούμε 
μόνο ελευθερία για να ζήσουμε 

τη ζωή μας».
Φαινόταν ότι προσπαθούσαν να 
με κάνουν να καταλάβω. «Δεν 
είμαστε ταραχοποιοί», είπε ο 
Saleh. «Θέλουμε απλώς να ζού-
με ελεύθερα όπως όλοι οι άλλοι 
στον κόσμο».
Ρώτησα αν η Δυτική Όχθη κιν-
δύνευε να εκραγεί από θυμό για 
τις δολοφονίες στη Γάζα. Η ερώ-
τηση τους ανησύχησε, αλλά ο 
Saleh είπε: «Οι άνθρωποι ασφυ-
κτιούν και γι’ αυτό διαδηλώνουν 
για να εκφράσουν τα συναισθή-
ματά τους». Έδειξε το αναψυκτι-
κό που είχε μπροστά του. «Είναι 
σαν αυτό», είπε. «Αν το κουνάς, 
θα σκάσει».
Μετά το γεύμα, αποχαιρετιστή-
καμε. Αστειεύτηκα ότι θα συνα-
ντηθούμε σε άλλα 41 χρόνια. Εί-
παν βλοσυρά ότι δεν ήταν βέβαι-
οι αν θα επιβίωναν ακόμη και 
για λίγες ώρες. Επικράτησε μια 
βαριά σιωπή.
Χωρίσαμε, όλοι ήμασταν λιγό-
τερο χαρούμενοι από την πρώτη 

φορά. Ήταν συνηθισμένοι Πα-
λαιστίνιοι, άνθρωποι που εί-
χαν συνήθως σκυμμένο το κεφά-
λι. Είχαν αποφύγει την πολιτική 
και δεν είχαν χάσει μέλη της οι-
κογένειάς τους στη σύγκρουση. 
Όμως, είχαν χάσει την ελευθερία 
και την αξιοπρέπειά τους. Υπάρ-
χουν αναρίθμητοι άλλοι σαν αυ-
τούς, που δεν γίνονται ποτέ πρω-
τοσέλιδα, αλλά σιγοβράζουν 
μέσα τους.
Αναλογίστηκα δύο νεαρούς άν-
δρες γεμάτους υποσχέσεις και ζε-
στασιά, γεμάτους ελπίδα, που 
κατοικούσαν σε έναν κόσμο στον 
οποίο Ισραηλινοί και Παλαι-
στίνιοι συνυπήρχαν καθημε-
ρινά και δεν φοβούνταν ο ένας 
τον άλλον. Είναι απογοητευτικό 
να βλέπεις την αλλαγή σήμερα. 
Ενόσω ο Saleh και ο Mahmoud 
έγιναν μπαμπάδες και παππού-
δες, τους στέρησαν το μέλλον, τη 
ζωντάνια, την ελπίδα. Και αυτό, 
νομίζω, είναι η καρδιά του πα-
λαιστινιακού προβλήματος.

© 2023 The New York Times Company

Ένας Παλαιστίνιος κάτοικος 
της Ramallah, στη Δυτική 

Όχθη, φυλάει στον κήπο 
του μια συλλογή από 

πυρομαχικά που είπε ότι 
στόχευαν αυτόν και τους 

γείτονές του.
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ριν από δεκαετίες, 
ως ειδικευόμενοι 
γιατροί στην πτέρυ-
γα καρκινοπαθών 

ενός γερμανικού πανεπιστημι-
ακού νοσοκομείου, συχνά είμα-
σταν αναγκασμένοι να μεταφέ-
ρουμε ένα σπαρακτικό μήνυμα 
στους ασθενείς μας: «Δεν υπάρ-
χουν πια άλλες θεραπείες για να 
σας προσφέρουμε». Τότε, τα κύ-
ρια όπλα κατά του προχωρημέ-
νου καρκίνου ήταν η χημειοθε-
ραπεία και η ακτινοβολία. Απο-
τελεσματικά κατά καιρούς, αλλά 
συχνά δεν προσέφεραν τη θερα-
πεία που πολλοί ήλπιζαν.
Σήμερα, το τοπίο στη θεραπεία 
του καρκίνου έχει αλλάξει δρα-
στικά. Έχουμε γίνει μάρτυρες 
της εμφάνισης νέων φαρμάκων, 
που στοχεύουν με μεγάλη ακρί-
βεια τους όγκους. Κάποιες πα-
λιότερα μη ιάσιμες μορφές καρ-
κίνου, μπορούν πλέον να τεθούν 
υπό έλεγχο ακόμη και σε προ-
χωρημένα στάδια. Ωστόσο, για 
την πλειονότητα των ασθενών 
με μεταστατικό καρκίνο, η υπό-
σχεση μιας εξαιρετικά αποτε-
λεσματικής θεραπείας παραμέ-
νει απλώς εκτός των δυνατοτή-
των μας.
Γιατί, όμως, παρά τα δισεκατομ-
μύρια δολάρια που επενδύονται 
κάθε χρόνο στην ιατρική έρευ-
να, η θεραπεία για τους ασθενείς 
με προχωρημένο καρκίνο εξα-
κολουθεί να είναι η εξαίρεση και 
όχι ο κανόνας;
Η απάντηση βρίσκεται στη φύση 
της ίδιας της ασθένειας. Ο καρκί-
νος προκύπτει από τυχαίες γενε-
τικές αλλαγές μέσα σε υγιή κύτ-
ταρα, που ονομάζονται μεταλλά-
ξεις και ενσκήπτουν με την πά-
ροδο του χρόνου. Οι μεταλλάξεις 
αυτές είναι δυνατό να προκλη-
θούν από τον τρόπο ζωής, από 
γενετική προδιάθεση, από υπάρ-

χοντα μακροχρόνια προβλήματα 
υγείας ή ακόμη και από την έκ-
θεση σε επικίνδυνες χημικές ου-
σίες. Καθώς συσσωρεύονται διά-
φοροι παράγοντες, τα μεταλλαγ-
μένα κύτταρα μετατρέπονται σε 
καρκινικούς όγκους.
Αυτή η τυχαία εξέλιξη έχει δύο 
επιπτώσεις. Πρώτον, κάθε καρ-
κίνος είναι τόσο μοναδικός όσο 
και το άτομο που προσβάλλει, 
κάτι που σημαίνει ότι ακόμη και 
όσοι διαγιγνώσκονται με τον 
ίδιο τύπο καρκίνου, έχουν μόνο 
ένα ποσοστό κοινών μεταλλάξε-
ων. Δεύτερον, κάθε όγκος είναι 
ένα περίπλοκο μωσαϊκό δισεκα-
τομμυρίων διαφορετικών κυττά-
ρων, που μαθαίνει συνεχώς να 
προσαρμόζεται, να αποφεύγει το 
ανοσοποιητικό σύστημα και να 
αντιστέκεται στις θεραπευτικές 
στρατηγικές που εφαρμόζουμε.
Όμως, τι θα γινόταν αν, για να ξε-
γελάσουμε αυτούς τους ασύλλη-
πτους αντιπάλους, μπορούσα-
με να αξιοποιήσουμε τη δύναμη 
μιας άλλης, επίσης καθαρά ατο-
μικής και διαρκώς εξελισσόμε-
νης δύναμης, του δικού μας ανο-
σοποιητικού συστήματος;
Ο αμυντικός μηχανισμός του αν-
θρώπινου σώματος αποτελείται 
από δισεκατομμύρια κύτταρα με 
εκπληκτικές ικανότητες. Ανάμε-
σά τους, τα Τ-λεμφοκύτταρα ξε-
χωρίζουν ως οι άγρυπνοι φρου-
ροί της φύσης, που περιπολούν 
αδιάκοπα στο σώμα μας. Ωστό-
σο, το ανοσοποιητικό μας σύ-
στημα είναι εξελικτικά προγραμ-
ματισμένο να αντιμετωπίζει τις 
εξωτερικές απειλές, όπως οι ιοί 
και τα βακτήρια, και όχι τις εσω-
τερικές μεταλλάξεις. 
Κατά συνέπεια, μόνο ένα μικρό 
ποσοστό μεταλλάξεων συγκε-
ντρώνει την προσοχή της ανο-
σολογικής άμυνας του οργανι-
σμού μας. Τώρα, φανταστείτε ένα 

μέλλον όπου θα είναι διαθέσι-
μα εξατομικευμένα εμβόλια κατά 
παραγγελία για τον καρκίνο. Θα 
είναι προσαρμοσμένα ώστε να 
μεταφέρουν με ακρίβεια τις μο-
ναδικές μεταλλάξεις του καρκί-
νου κάθε ασθενούς, λειτουργώ-
ντας «σαν αφίσα καταζητούμε-
νων» για τα κύτταρα του ανοσο-
ποιητικού συστήματος, δίνοντάς 
τους οδηγίες να εξαπολύουν πο-
λύπλευρες επιθέσεις στον όγκο.
Αυτό που ήταν απλώς ένα όραμα 
πριν από τρεις δεκαετίες, όταν 
στεκόμασταν δίπλα στο κρεβά-
τι των ασθενών μας, είναι τώρα 
το επίκεντρο εκτεταμένων κλινι-
κών δοκιμών από εμάς και άλ-
λους γιατρούς και ερευνητές.
Την ώθηση αυτή την έχει δώσει 
η σύνθετη πρόοδος της επιστή-
μης και της τεχνολογίας σε διά-
φορους τομείς.
Η αποκρυπτογράφηση της γε-
νετικής σύνθεσης του καρκίνου 
κάθε ασθενούς από μια μικρο-
σκοπική βιοψία σε υψηλή ανά-
λυση μέσα σε λίγες ώρες, έχει 
καταστεί εφικτή με την ανάγνω-
ση του DNA με τεχνολογίες αλ-
ληλουχίας επόμενης γενιάς. Η 
νέα ευρέως διαθέσιμη υπολογι-
στική ισχύς μάς βοηθά να επε-
ξεργαζόμαστε τις τεράστιες πο-
σότητες δεδομένων που δημι-
ουργεί αυτή η αλληλουχία. Χρη-
σιμοποιούμε προηγμένη υπο-
λογιστική επεξεργασία και οι 
αλγόριθμοι τεχνητής νοημοσύ-
νης βοηθούν στον εντοπισμό 
των μεταλλάξεων που εκτιμού-
με ότι είναι πιο σημαντικές. Στη 
συνέχεια γίνονται η βάση για 
την «αφίσα καταζητούμενων», η 
οποία αποστέλλεται στα κύττα-
ρα μέσω του αγγελιοφόρου RNA 
(mRNA) στο εμβόλιο. 
Το RNA, η προτιμώμενη βάση 
του εμβολίου μας, είναι ο πιο αρ-
χέγονος αγγελιοφόρος της φύ-

Π
Η τεχνητή νοημοσύνη μπορεί να ξεκλειδώσει τα εξατομικευμένα εμβόλια

κατά της «επάρατης νόσου».
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Özlem Türeci 
και Ugur Sahin

Βιολόγοι, πρωτοπόροι 
στον τομέα των 

εμβολίων mRNA και 
των εξατομικευμένων 
ανοσοθεραπειών για 

τον καρκίνο. Ιδρυτές της 
BioNTech.
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σης. Μπορεί να σχεδιαστεί γρή-
γορα, να προσαρμοστεί και 
να κατασκευαστεί μέσα σε λί-
γες εβδομάδες. Και ο χρόνος εί-
ναι ζωτικής σημασίας για τους 
καρκινοπαθείς.
Τα εξατομικευμένα εμβόλια 
κατά του καρκίνου υποβάλλο-
νται αυτό τον καιρό σε αυστηρές 
δοκιμές και μόνο σε ελεγχόμε-
νες κλινικές δοκιμές. Οι δοκιμές 
αυτές έχουν δείξει τη δυνατότη-
τα εφαρμογής μιας εξατομικευ-
μένης προσέγγισης σε μικρότερο 
αριθμό ασθενών, με την ενεργο-
ποίηση και επέκταση των Τ-λεμ-
φοκυττάρων που είναι ικανά να 
αναγνωρίζουν καρκινικά κύττα-
ρα με βάση επιλεγμένες μεταλ-
λάξεις -μια σημαντική προϋπό-
θεση για την καταπολέμηση του 
καρκίνου από το ανοσοποιητι-
κό σύστημα. Πρόσφατες κλινι-
κές δοκιμές στο μελάνωμα και 
στον καρκίνο του παγκρέατος 
έχουν δείξει τη δυνητική χρη-

σιμότητα των εξατομικευμένων 
εμβολίων mRNA στη μείωση 
του κινδύνου μεταστατικής υπο-
τροπής έπειτα από χειρουργική 
επέμβαση. 
Επίσης, οι ερευνητές διεξά-
γουν τώρα μεγαλύτερες κλινι-
κές δοκιμές σε ορισμένους τύ-
πους καρκίνου για να συγκρί-
νουν αυτά τα εξατομικευμένα εμ-
βόλια με τα τρέχοντα θεραπευτι-
κά πρωτόκολλα. 
Τα δεδομένα από αυτές τις δο-
κιμές τα επόμενα χρόνια θα δώ-
σουν πληροφορίες σχετικά με 
την ασφάλεια και την αποτελε-
σματικότητα των εξατομικευμέ-
νων εμβολίων κατά του καρκί-
νου, τα οποία τώρα βρίσκονται 
υπό ανάπτυξη.
Οι πρόοδοι στην τεχνολογία και 
την επιστήμη συχνά συμβαί-
νουν σε παράλληλους χώρους, 
αλλά όταν συγκλίνουν, τα απο-
τελέσματα μπορεί να είναι πρω-
τοποριακά. Η συγχώνευση του 

mRNA και της τεχνητής νοημο-
σύνης αποτελεί παράδειγμα μιας 
τέτοιας σύγκλισης, θέτοντας τα 
θεμέλια για μετεξελιγμένες θερα-
πευτικές λύσεις με επίκεντρο τον 
ασθενή και εγκαινιάζοντας μια 
νέα εποχή για την ιατρική.
Πιστεύουμε ότι η τεχνητή νοη-
μοσύνη θα συνεχίσει να διαδρα-
ματίζει ολοένα και πιο καθορι-
στικό ρόλο στην ανάπτυξη εξατο-
μικευμένων εμβολίων και φαρ-
μάκων για τον καρκίνο. Οι αλ-
γόριθμοι τεχνητής νοημοσύνης 
μπορούν να αναλύσουν γρήγο-
ρα τεράστια σύνολα δεδομένων 
γονιδιώματος και να βοηθήσουν 
στον εντοπισμό μοτίβων και συ-
σχετίσεων που οι παραδοσιακές 
μέθοδοι μπορεί να μην εντοπί-
ζουν. Αυτή η ταχεία και ακριβής 
ανάλυση είναι ιδιαίτερα χρήσι-
μη όταν επιδιώκεται ο εντοπι-
σμός των σχετικών καρκινικών 
μεταλλάξεων μεταξύ των πολ-
λών γενετικών παραλλαγών του 
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όγκου ενός ασθενούς. Καθώς οι 
παγκόσμιες βάσεις δεδομένων 
για τον καρκίνο μεγεθύνονται, οι 
εκτιμήσεις για τις πιθανές μεταλ-
λάξεις και ο σχεδιασμός εμβολί-
ου για κάθε ασθενή είναι πιθανό 
να βελτιώνονται συνεχώς.
Το εξαιρετικά ευπροσάρμοστο 
mRNA μπορεί, λόγω των μορι-
ακών χαρακτηριστικών του, να 
επιτρέψει την ταχεία, ελεγχόμε-
νη, παράλληλη παραγωγή σε μι-
κρές αυτοματοποιημένες εγκα-
ταστάσεις. Η παράλληλη παρα-
γωγή διασπά την παραδοσια-
κή γραμμή «συναρμολόγησης» 
και επιτρέπει την ταυτόχρο-
νη κατασκευή διαφορετικών 
προϊόντων. 
Για εμάς, αυτά τα χαρακτηριστι-
κά της παραγωγής με βάση το 
mRNA είναι θεμελιώδη για να 
γίνουν μια μέρα ευρέως διαθέ-
σιμα τα πραγματικά εξατομικευ-
μένα φάρμακα, καθώς και για 
να εφαρμοστούν εγκαίρως στην 
πράξη οι επιστημονικές γνώσεις 
που αναπτύσσονται με τη βοή-
θεια της τεχνητής νοημοσύνης. 
Ο συνδυασμός αυτών των τε-
χνολογιών θα μπορούσε να επι-
τρέψει την ταχεία προσαρμογή 
των εξατομικευμένων εμβολίων 
mRNA όσο μεταβάλλεται το προ-

φίλ μεταλλάξεων του όγκου ενός 
ασθενούς.
Πιστεύουμε ότι, στον τομέα της 
ιατρικής έρευνας, η σύζευξη τε-
χνολογιών όπως η τεχνητή νοη-
μοσύνη και το mRNA εγκαινιά-
ζει μια εποχή μετασχηματισμού 
με παραλληλισμούς με τον Νόμο 
του Moore για τους ηλεκτρο-
νικούς υπολογιστές. Ακριβώς 
όπως ο Νόμος του Moore προέ-
βλεψε την εκθετική αύξηση της 
υπολογιστικής ισχύος, τώρα γι-
νόμαστε μάρτυρες μιας ανάλογης 
επιτάχυνσης, που μπορεί να βο-
ηθήσει στην αντιμετώπιση επει-
γουσών, αλλά ακόμα ανεκπλή-
ρωτων ιατρικών αναγκών.
Ωστόσο, υπάρχει μια διαφορά: 
η ταχύτητα με την οποία αποκα-
λύπτονται νέες γνώσεις και μέ-
νουν πίσω τεχνολογικά εμπό-
δια, ξεπερνά την ικανότητά μας 
να αναπτύσσουμε και να εγκρί-
νουμε νέες θεραπείες στο περι-
βάλλον των καθιερωμένων ρυθ-
μιστικών διαδικασιών και των 
σημερινών προτύπων ανάπτυ-
ξης φαρμάκων, κλινικής πρακτι-
κής και περίθαλψης.
Συνεπώς, καλούνται οι επιστή-
μονες, οι κυβερνήσεις, οι υγει-
ονομικές αρχές και οι κοινωνί-
ες να δράσουν για να αποτραπεί 

η αύξηση του χάσματος μεταξύ 
του τι θα ήταν εφικτό με βάση τις 
νέες γνώσεις και τις τεχνολογι-
κές εξελίξεις και του τι πραγματι-
κά προσφέρεται ως θεραπευτική 
επιλογή στους ασθενείς.
Με όλα αυτά κατά νου, πόσο μα-
κριά βρισκόμαστε από ένα ιατρι-
κό μέλλον εξατομικευμένων εμ-
βολίων κατά του καρκίνου;
Είναι ακόμη νωρίς. Όπως συμ-
βαίνει με κάθε νέα θεραπεία, τα 
εξατομικευμένα εμβόλια κατά 
του καρκίνου πρέπει να περά-
σουν τα προβλεπόμενα στάδια 
κλινικής ανάπτυξης και να απο-
δείξουν υψηλότερη αποτελεσμα-
τικότητα σε σχέση με τις υπάρ-
χουσες θεραπείες. Αναμένουμε 
ότι η αρχική έγκριση και η υιο-
θέτηση τέτοιων θεραπειών θα 
είναι πραγματικότητα για συγκε-
κριμένους τύπους καρκίνου έως 
το 2030. Στη δεκαετία που ακο-
λουθεί θα μπορούσε να σημειω-
θεί ένας τεχνολογικός μετασχη-
ματισμός που θα καταστήσει τις 
εξατομικευμένες θεραπείες ευ-
ρέως διαθέσιμες και οικονομι-
κά προσιτές.
Ο καρκίνος έχει βαθιά ατομικά 
χαρακτηριστικά και είναι καιρός 
η θεραπεία του να γίνει επίσης 
βαθιά ατομική.

Τεχνικός χρησιμοποιεί 
τεχνητή νοημοσύνη για 

να ελέγξει μια εικόνα για 
καρκίνο του τραχήλου της 
μήτρας σε ένα εργαστήριο 

στη Wuhan της Κίνας. 
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ταν ρωτάτε κάποιον που εργάζεται στον τομέα της τεχνη-
τής νοημοσύνης (ακόμα και ανθρώπους που πιστεύουν 
ότι θα μπορούσε να κάνει τρομερό κακό στον κόσμο) 
«Γιατί το κάνετε;», «Τι νόημα έχει αυτό;», κανείς δεν απα-

ντά «Θα πρέπει να διακινδυνεύσουμε αυτές τις τρομερές συνέπειες, 
γιατί είναι διασκεδαστικό να μιλάς με το ChatGPT». Λένε «Θα λύσει 
όλα αυτά τα τρομερά επιστημονικά προβλήματα που έχουμε και θα 
δημιουργήσει μια εποχή καινοτομίας που δεν έχει γνωρίσει ποτέ η 
ανθρωπότητα».
Δεν υπάρχουν πολλά παραδείγματα τεχνητής νοημοσύνης που να 
τα κάνει αυτά ακόμα. Αλλά υπάρχει ένα, το AlphaFold, το σύστημα 
που κατασκευάστηκε από την DeepMind και που είναι σε θέση 
να προβλέψει τη δομή εκατοντάδων εκατομμυρίων πρωτεϊνών 
- ένα τεράστιο επιστημονικό επίτευγμα.
Ο Demis Hassabis είναι ιδρυτής της DeepMind. Η DeepMind 
ανήκει στην Google, και πρόσφατα ο κ. Hassabis ορίστηκε υ-
πεύθυνος για όλο τον κλάδο της τεχνητής νοημοσύνης στην 
Google. Έτσι, τώρα ονομάζεται Google DeepMind και ο ίδιος ε-
μπλέκεται σε κάθε ζήτημα. Αυτό τον καθιστά έναν από τους πιο 
σημαντικούς ανθρώπους στον κόσμο, κάποιον που χαράζει το 
μέλλον της τεχνητής νοημοσύνης.
Το κείμενο που ακολουθεί είναι (σε συμπτυγμένη μορφή) συνέντευ-
ξη του Demis Hassabis στον Ezra Klein, στο «The Ezra Klein Show». 

ΤΙ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΑ 
ΘΑ ΦΕΡΕΙ

Η ΤΕΧΝΗΤΗ 
ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ;

Ό

Προγραμματιστής παιχνιδιών, νευροεπιστήμονας, επιχειρηματίας: 
ο Demis Hassabis της Google DeepMind έχει πολλές απαντήσεις για το θέμα.

Ο Demis Hassabis.

Oli Scarff/AFP μέσω Getty Images
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Ezra Klein

Πείτε μου για την ίδρυση της DeepMind. Πώς αποφασίσατε να 
ξεκινήσετε;
Στην πραγματικότητα, το υπόβαθρό μου στην τεχνητή νοημοσύνη 
(Artificial Intelligence - AI) ξεκινά πολύ πριν από την DeepMind. 
Ξεκίνησα στη βιομηχανία παιχνιδιών, γράφοντας παιχνίδια στον 
υπολογιστή: κάποια με τεράστιες πωλήσεις, όπως το «Theme 
Park» και το «Black and White», και άλλα στα οποία δούλεψα στα 
εφηβικά μου χρόνια. Όλα είχαν την τεχνητή νοημοσύνη ως βασι-
κό συστατικό.
Έχω κάνει πολλά διαφορετικά πράγματα στην καριέρα μου, αλλά 
όλα περιστρέφονταν, όπως και η DeepMind, γύρω από τη γενική 
τεχνητή νοημοσύνη. Κατά συνέπεια, η πληροφορική (ως κύριες 
σπουδές) και το διδακτορικό στις νευροεπιστήμες, στάθηκαν πηγή 
πληροφοριών και έμπνευσης για αυτό που τελικά θα γεννιόταν ως 
DeepMind.

Για εσάς, τι είναι η τεχνητή νοημοσύνη;
Νομίζω ότι η τεχνητή νοημοσύνη είναι η επιστήμη του να κάνεις 
τις μηχανές έξυπνες. Στη συνέχεια, ένας υποκλάδος της τεχνητής 
νοημοσύνης είναι η μηχανική μάθηση, που είναι το είδος του συ-
στήματος τεχνητής νοημοσύνης που μαθαίνει μόνο του και μαθαί-
νει απευθείας από τα δεδομένα και την εμπειρία. Αυτό πραγματικά 
ώθησε την αναγέννηση της τεχνητής νοημοσύνης τα τελευταία 10-
15 χρόνια και αυτό είναι το είδος της τεχνητής νοημοσύνης πάνω 
στο οποίο εργαζόμαστε σήμερα.

Μεταξύ άλλων, η DeepMind συμβάλλει στην προσπάθεια να 
δημιουργήσετε αυτό το νέο είδος νοημοσύνης. Και ο τρόπος 
που προσπαθείτε να το δημιουργήσετε, να το εκπαιδεύσετε και 
να το δοκιμάσετε, είναι σε παιχνίδια. Πώς πήρατε αυτή την 
απόφαση;
Ναι, αυτή ήταν μια από τις πρώτες αποφάσεις που νομίζω ότι μας 
εξυπηρέτησε πολύ όταν ξεκινήσαμε την DeepMind. Πολλοί άν-
θρωποι που εργάζονταν στην AI εκείνη την εποχή, εμπλέκονταν 
κυρίως σε πράγματα όπως η ρομποτική και η ενσώματη νοημοσύ-
νη (Embodied Intelligence). Αλλά οι ερευνητές κατέληξαν να περ-
νούν τον περισσότερο χρόνο τους ασχολούμενοι με το υλικό και τα 
μηχανικά μέρη των ρομπότ, τα οποία πολύ συχνά έσπαγαν. Τα ρο-
μπότ είναι ακριβά και είναι περίπλοκα. Είναι επίσης αργά. Συνει-
δητοποίησα ότι μπορούσαμε να εκτελέσουμε εκατομμύρια πει-
ράματα στο cloud ταυτόχρονα και να έχουμε πολύ πιο γρήγορους 
ρυθμούς εκμάθησης, σχετικά φθηνά, γρήγορα και απλά.
Το άλλο πλεονέκτημα των παιχνιδιών είναι ότι έχουν κατασκευα-
στεί για να αποτελούν πρόκληση για τους ανθρώπους και μπορού-
με να χρησιμοποιήσουμε κορυφαίους παίκτες ως ένα πολύ ακρι-
βές σημείο αναφοράς. Υπάρχουν σαφείς στόχοι: πρέπει να κερδί-
σετε το παιχνίδι ή να μεγαλώσετε το σκορ σας. Αυτού του είδους οι 
στόχοι είναι πολύ χρήσιμοι εάν θέλετε να εκπαιδεύσετε συστήματα 
ενισχυτικής μάθησης, στα οποία ειδικευόμαστε, που κυνηγούν α-
ποτελέσματα και είναι στοχοκεντρικά.
Το άλλο ενδιαφέρον στοιχείο είναι ότι μπορείς να αυξήσεις εύκο-
λα την πολυπλοκότητα: έτσι, μπορείτε να συνεχίσετε να αυξάνετε 
τη δυσκολία των δοκιμών για τα συστήματα τεχνητής νοημοσύνης 
που κατασκευάζετε καθώς γίνονται όλο και πιο εξελιγμένα.

Απ’ όλα τα συστήματα τεχνητής νοημοσύνης που έχουν κυ-
κλοφορήσει, αυτό που πάντα με εντυπωσίαζε και με ενδιέφε-
ρε περισσότερο είναι το AlphaFold, που είναι ένα σύστημα της 
DeepMind. Πείτε μου τι είναι το AlphaFold;
Το AlphaFold είναι το πρόγραμμά μας με το οποίο προσπαθήσου-
με να λύσουμε το πρόβλημα της πτύχωσης των πρωτεϊνών. Βασι-
κά, κάθε βιολογική λειτουργία στο σώμα περνά από τις πρωτεΐνες. 
Οι πρωτεΐνες περιγράφονται από την αλληλουχία αμινοξέων τους 
και αυτή είναι μια μονοδιάστατη σειρά γραμμάτων.

Στο σώμα, ωστόσο, σχηματί-
ζουν ένα τρισδιάστατο σχήμα 
πολύ-πολύ γρήγορα και είναι 
το τρισδιάστατο σχήμα της πρω-
τεΐνης που ορίζει τη λειτουργί-
α της. Και έτσι το πρόβλημα της 
πτύχωσης στην ουσία είναι το 
εξής: μπορείτε να προβλέψετε 
το τρισδιάστατο σχήμα της πρω-
τεΐνης απευθείας από την αλλη-
λουχία αμινοξέων;
Ο λόγος που είναι τόσο σημα-
ντικό είναι ότι πολλές ασθέ-
νειες προκαλούνται από λάθος 
πτύχωση πρωτεϊνών. Επίσης, 
εάν θέλετε να σχεδιάσετε κά-
ποιο φάρμακο, πρέπει να γνω-
ρίζετε ποια είναι η επιφάνει-
α της πρωτεΐνης και επομένως 
το σχήμα της, ώστε να γνωρίζε-
τε ποια μέρη της πρωτεΐνης θα 
στοχεύσετε με τη φαρμακευτική 
σας ένωση.

Τι σας έκανε να πιστεύετε ότι 
αυτό μοιάζει με τα παιχνίδια;
Έμαθα για την πτύχωση πρω-
τεΐνης πρώτη φορά τη δεκαετία 
του 1990 στο προπτυχιακό μου, 
επειδή είχα πολλούς φίλους βι-
ολόγους που είχαν εμμονή με 
αυτό στο Cambridge. Μου ε-
ξήγησαν το πρόβλημα και σκέ-
φτηκα ότι ήταν συναρπαστικό. 
Σκέφτηκα επίσης ότι ήταν ένα 
τέλειο πρόβλημα για να αναζη-
τήσουμε βοήθεια κάποτε στην 
τεχνητή νοημοσύνη.
Η δεύτερη φορά που συνάντη-
σα το θέμα ήταν στα τέλη της δε-
καετίας του 2000. Υπήρχε ένα 
παιχνίδι που λεγόταν «Foldit», 
ένα παιχνίδι «επιστήμης πο-
λιτών», όπως το χαρακτήρι-
ζαν. Ένα εργαστήριο είχε δημι-
ουργήσει ένα παιχνίδι παζλ, με 
ανθρώπους να κατασκευάζουν 
πρωτεΐνες σε ένα τρισδιάστα-
το περιβάλλον. Δεν νομίζω ότι 
ήταν πολύ διασκεδαστικό παι-
χνίδι, αλλά είχε πολύ φιλικό 
τρόπο διεπαφής με τον χρήστη.
Μερικές δεκάδες χιλιάδες ερα-
σιτέχνες παίκτες είχαν εμμονή 
με αυτό! Θυμάμαι που το έψα-
ξα και σκέφτηκα ότι είναι πολύ 
συναρπαστικό αν μπορείς να 
κάνεις τους ανθρώπους να α-
σχοληθούν με την επιστήμη 
παίζοντας ένα παιχνίδι.
Αυτό που συνέβη όταν το έψα-
ξα, είναι ότι μερικοί από αυ-
τούς τους παίκτες είχαν καταλά-
βει ότι ορισμένες αντίθετες πτυ-
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χές αυτής της σειράς αλληλουχι-
ών αμινοξέων, η ραχοκοκαλιά 
της πρωτεΐνης, την οδηγούσαν 
στο σωστό είδος τρισδιάστατης 
δομής.
Θυμάμαι ότι το συνδύα-
σα με αυτό που κάναμε με το 
AlphaGo, στο οποίο είχαμε κα-
ταφέρει να μιμηθούμε τη διαί-
σθηση των απίστευτων πρωτα-
θλητών του γιαπωνέζικου παι-
χνιδιού Go. Σκεφτόμουν, λοι-
πόν: αν αυτό συνέβαινε με αυ-
τούς τους επαγγελματίες του 
Go, που ξοδεύουν όλη τους τη 
ζωή στο παιχνίδι, και μετά με 
αυτούς τους ερασιτέχνες παί-
κτες, που δεν ήξεραν τίποτα για 
τη βιολογία, τότε γιατί να μην 
μπορούμε να μιμηθούμε οτι-
δήποτε συνέβαινε με το αισθη-
τήριο αυτών των ερασιτεχνών 
παικτών;

Όταν προβλέπετε τη δομή 
μιας, μέχρι τώρα, απρόβλε-
πτης πρωτεΐνης, πώς ξέρετε 
αν έχετε δίκιο; Πώς ελέγχετε 
τα αποτελέσματά σας;
Στον πραγματικό κόσμο, δεν έ-

χετε έννοιες όπως το σκορ ή οι συνθήκες νίκης. Αυτό προφανώς ι-
σχύει στα παιχνίδια. Αλλά με τις πρωτεΐνες και τη βιολογία υ-
πάρχουν απλά ασφαλείς ενδείξεις, όπως η ελαχιστοποίηση της ε-
νέργειας στο σύστημα. Τα περισσότερα φυσικά συστήματα προ-
σπαθούν να είναι ενεργειακά αποδοτικά, επομένως μπορείτε να 
εξετάσετε την ενεργειακή καμπύλη ή την ελεύθερη ενέργεια στο σύ-
στημα και να προσπαθήσετε να την ελαχιστοποιήσετε.
Επιπρόσθετα, υπάρχει μια ολόκληρη ιστορία επίπονης πειραμα-
τικής εργασίας. Σε 50 χρόνια ανθρώπινης προσπάθειας απ’ όλα 
τα εργαστήρια σε όλο τον κόσμο, οι δομικοί βιολόγοι κατάφεραν 
να βρουν τη δομή περίπου 100.000 έως 150.000 πρωτεϊνών και 
όλες έχουν καταγραφεί σε αυτή τη βάση δεδομένων που ονομάζε-
ται Τράπεζα Δεδομένων Πρωτεϊνών. Αυτό μπορούμε να το χρησι-
μοποιήσουμε ως εκπαιδευτική βάση. Φυσικά, όμως, μπορούμε να 
ελέγξουμε τις προβλέψεις μας.

Άρα υπάρχουν 100.000 έως 150.000 από αυτές και μετά υπάρ-
χουν 100, 200 εκατομμύρια πρωτεΐνες που γνωρίζουμε. Δεν εί-
ναι μεγάλος ο όγκος των δεδομένων για να δουλέψει ένα σύ-
στημα με ασφάλεια. Μετά, όλοι κάνετε κάτι που καταλαβαίνω 
ότι είναι αρκετά επικίνδυνο και συνήθως απογοητευτικό, το ο-
ποίο είναι ότι το σύστημα αρχίζει να εκπαιδεύεται στις προβλέ-
ψεις που κάνει. Πώς το κάνετε αυτό με τρόπο που το σύστημα 
να μην αυτοτροφοδοτείται;
Όπως επισημαίνετε, τα 150.000 σημεία είναι απειροελάχιστη πο-
σότητα δεδομένων για τα συστήματα μηχανικής εκμάθησης. Έτσι, 
ένα από τα πράγματα που έπρεπε να κάνουμε ήταν να αυξήσουμε 
τα πραγματικά δεδομένα για να δημιουργήσουμε μια πρώτη έκδο-
ση του AlphaFold. Νομίζω ότι καταφέραμε να κάνουμε περίπου 1 
εκατομμύριο προβλέψεις νέων πρωτεϊνών. Ζητήσαμε να αξιολο-

Γράφημα της δομής 
ανθρώπινης πρωτεΐνης, το 
οποίο διαμορφώθηκε από 
το πρόγραμμα AlphaFold. 
Το AlphaFold, σύστημα 
που κατασκευάστηκε από 
την DeepMind της Google, 
είναι σε θέση να προβλέψει 
τη δομή εκατοντάδων 
εκατομμυρίων πρωτεϊνών 
στο σώμα.
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γήσει τον εαυτό του, πόσο σίγουρο ήταν γι’ αυτές τις προβλέψεις, 
και στη συνέχεια το δοκιμάσαμε και περικόψαμε το 30%-35% (δη-
λαδή περίπου 300.000 προβλέψεις), τις οποίες προσθέσαμε ξανά 
στο «σετ εκπαίδευσης» μαζί με τα 150.000 πραγματικά δεδομένα.
Στη συνέχεια, προσθέσαμε περίπου μισό εκατομμύριο δομές, συ-
μπεριλαμβανομένων προφανώς και των δικών του προβλεπόμε-
νων, για να εκπαιδεύσουμε το τελικό σύστημα. Αυτό το σύστημα 
τότε ήταν αρκετά καλό για να φτάσει το όριο μοναδιαίας ακρίβειας. 
Αυτό σημαίνει ότι, ως επιστημονική κοινότητα, μόλις είχαμε απο-
κτήσει αρκετά δεδομένα για να εκκινήσουμε αυτή τη διαδικασί-
α «αυτοζύμωσης» και πιστεύουμε ότι ο λόγος που ήταν ασφαλές, 
ήταν ότι ήμασταν πολύ προσεκτικοί -πρώτα απ’ όλα, είχαμε αρκετά 
πραγματικά δεδομένα.
Υπήρχε ένα μείγμα πραγματικών και παραγόμενων δεδομένων 
και αυτό ήταν αρκετό για να το κρατήσει σε καλό δρόμο. Επίσης, υ-
πήρξαν πολλές καλές δοκιμές -ανεξάρτητες δοκιμές- για το πόσο ε-
πιτυχείς ήταν αυτές οι προβλέψεις του συνολικού συστήματος, ε-
πειδή, με την πάροδο του χρόνου, νέοι πειραματιστές κατέθεταν 
νέες δομές στη βάση δεδομένων, οι οποίες είχαν περάσει την ημε-
ρομηνία λήξης για την εκπαίδευση του συστήματος. Κατ’ αυτό τον 
τρόπο μπορούσαμε να συγκρίνουμε πόσο ακριβές ήταν το σύστημα 
σε σχέση με αυτά τα νέα πειραματικά δεδομένα.

Αυτό θέλω να το συνδέσω με κάτι με το οποίο είναι πιθανώς 
πιο εξοικειωμένοι οι άνθρωποι που ασχολούνται με την τεχνη-
τή νοημοσύνη: το πρόβλημα της αυταπάτης. Όταν χρησιμοποι-
ώ το ChatGPT, ή τουλάχιστον διαφορετικές εκδόσεις του, συ-
νήθως μπορώ να του κάνω μια πραγματική ερώτηση και αυτό 
απλώς να επιστρέφει μια δήλωση ενός τρίτου ως απάντηση.
Τα σύγχρονα chatbots είναι κάπως σαν ηλίθιοι σοφοί. Απλώς ε-
ξάγουν το πρώτο πράγμα που τους έρχεται σαν στοιχείο. Και χρειά-
ζεται πολλή σκέψη, σχεδιασμός και λογική για να ελέγξουμε (σχε-
δόν σε επίπεδο ψυχιατρικής!) τι είναι αυτό που πραγματικά λέει η 
πρόβλεψη.
Αυτό το κάνουν τα συστήματα μάθησης βαθιάς ενίσχυσης, για τα ο-
ποία είμαστε γνωστοί. Το μέρος της ενίσχυσης της εκμάθησης, το 
μέρος του σχεδιασμού, ρυθμίζει αυτό που λέει το μοντέλο.

Κάτι στο οποίο αναπτύσσεται τώρα το AlphaFold, είναι μια ο-
μάδα υπό την Alphabet, τη μητρική εταιρεία της Google, 
που ονομάζεται Isomorphic Labs. Πείτε μου λίγο για το 
Isomorphic: σε ποια επιστημονική θεωρία στηρίζεται αλλά 
και ποιο είναι το επιχειρηματικό μοντέλο;
Το AlphaFold είναι τόσο σημαντικό γιατί πιστεύω ότι μπορεί να 
βοηθήσει στην ταχύτερη ανακάλυψης φαρμάκων και, επομένως, 
στη θεραπεία ασθενειών. Αλλά είναι μόνο ένα μέρος του παζλ.
Η Isomorphic είναι αδελφή εταιρεία της DeepMind, η οποία έχει 
επιφορτιστεί με την κατασκευή περισσότερων AlphaFolds, αλλά σε 
συγγενείς επιστημονικούς χώρους, περισσότερο στη χημεία. Σχεδι-
άζουμε έτσι μικρά μόρια, προβλέποντας τις διαφορετικές ιδιότητές 
τους και διασφαλίζοντας ότι ελαχιστοποιούμε προβλήματα όπως 
η τοξικότητα και οι παρενέργειες, ενώ παράλληλα μεγιστοποιούμε 
τις δυνατότητές τους να δεσμεύουν την πρωτεΐνη-στόχο.

Ξέρω ότι ενδιαφέρεστε να δημιουργήσετε ένα γενικό σύστημα 
νοημοσύνης. Σε ποιο σημείο βρίσκεται το εγχείρημα τώρα;
Η αποστολή μας είναι να δημιουργήσουμε αυτό το μεγάλο γενικό 
σύστημα. Αυτός είναι ο τρόπος με τον οποίο λειτουργεί ο εγκέφα-
λος. Έχουμε ένα σύστημα και μπορούμε να κάνουμε πολλά πράγ-
ματα με το μυαλό μας.
Τώρα, κι εδώ είναι το ενδιαφέρον, στον δρόμο προς αυτόν τον στό-
χο, πάντα πίστευα ότι δεν χρειάζεται να περιμένουμε να εμβαθύ-
νουμε στη γενική τεχνητή νοημοσύνη ή AGI, προτού μπορέσου-
με να αξιοποιήσουμε αυτά τα συστήματα χρησιμοποιώντας τα ίδια 

είδη τεχνικών, αλλά ίσως να τα 
εξειδικεύσουμε σε έναν συγκε-
κριμένο τομέα. Το AlphaFold 
είναι ένα εξαιρετικό παράδειγ-
μα, ίσως το καλύτερο παράδειγ-
μα μέχρι στιγμής, στην τεχνητή 
νοημοσύνη.
Αυτό που πιστεύω ότι θα συμ-
βεί στην επόμενη εποχή των 
συστημάτων -εργαζόμαστε στα 
δικά μας συστήματα, που ονο-
μάζονται Gemini- είναι ότι θα 
υπάρξει ένας συνδυασμός αυ-
τών των δύο πραγμάτων. Θα έ-
χουμε στις επόμενες γενιές των 
συστημάτων αυτό το ολοένα και 
ισχυρότερο γενικό σύστημα, 
με το οποίο βασικά αλληλεπι-
δράτε μέσω της γλώσσας, αλλά 
έχει άλλες γενικές δυνατότητες, 
όπως μαθηματικά και κωδικο-
ποίηση, και ίσως κάποιο συλ-
λογισμό και σχεδιασμό.
Ένα από τα πράγματα που μπο-
ρούν να κάνουν αυτά τα συστή-
ματα, είναι να χρησιμοποιούν 
εργαλεία. Για να το επιτύχουν, 
μπορούν πραγματικά να καλέ-
σουν και να χρησιμοποιήσουν 
ένα εργαλείο και αυτά τα εργα-
λεία μπορεί να είναι διαφορετι-
κών τύπων. Θα μπορούσαν να 
είναι υπάρχοντα κομμάτια λο-
γισμικού που μπορούν να μά-
θουν πώς να τα χρησιμοποι-
ούν μέσω ενισχυτικής μάθη-
σης. Αλλά μπορεί επίσης να εί-
ναι άλλα συστήματα AI, άλλα 
συστήματα εκμάθησης.
Δεν νομίζω ότι έχει πολύ νόη-
μα για το γλωσσικό μοντέλο να 
ξέρει πώς να πτυχώνει τις πρω-
τεΐνες. Νομίζω ότι θα ήταν πιο 
αποτελεσματικό να αξιοποιή-
σει ένα δεύτερο σύστημα AI και 
να χρησιμοποιήσει κάτι σαν 
το AlphaFold, εάν π.χ. χρεια-
ζόταν να εκτιμήσει πτυχώσεις 
πρωτεϊνών.
Αλλά είναι ενδιαφέρον γιατί, 
κάποια στιγμή, με την πάροδο 
του χρόνου, θα ενσωματωθούν 
στο γενικό σύστημα περισσό-
τερες από αυτές τις δυνατότη-
τες. Αλλά νομίζω ότι, τουλάχι-
στον στην επόμενη εποχή, θα 
δούμε ένα γενικό σύστημα που 
θα χρησιμοποιεί αυτά τα εξειδι-
κευμένα συστήματα.

Βλέπω πολλά πιθανά οφέ-
λη της έρευνας αυτής στους ε-
πιστημονικούς τομείς, που α-
φορούν τον άνθρωπο έμμε-
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μπορούν να τα χρησιμοποιήσουν για να βελτιώσουν τη δουλειά 
τους, ώστε να μπορούν να επιταχύνουν το πολύ σημαντικό ερευνη-
τικό τους έργο. Και από την άλλη πλευρά, αυτή τη στιγμή νομίζω 
ότι τα chatbots είναι περισσότερο ένα στοιχείο ψυχαγωγίας.
Αλλά πιστεύω ότι υπάρχουν πολύ περισσότερα να δούμε σε αυτόν 
τον χώρο. Εκεί που βλέπω να συναντιούνται είναι αυτό που συζη-
τήσαμε νωρίτερα για τα γενικά συστήματα, με τα οποία ίσως θα αλ-
ληλεπιδρούμε μέσω της γλώσσας. Πραγματικά πιστεύω ότι υπάρ-
χει ένας πολύ ενδιαφέρων συνδυασμός που θα ακολουθήσει, ξε-
περνώντας τα όρια και των δύο αυτών κόσμων. Αυτό είναι που 
σχεδιάζουμε να κάνουμε στο μέλλον.

Εάν φτάνουμε σε ένα σημείο όπου κάποιος πλησιάζει κάτι σαν 
ένα γενικό σύστημα νοημοσύνης, δεν είναι μια πολύ ισχυρή 
τεχνολογία για να βρίσκεται σε χέρια ιδιωτών; Θα έπρεπε να 
είναι κάτι που ελέγχει όποια εταιρεία φτάσει πρώτη εκεί; Ή 
χρειαζόμαστε κάποιον άλλο φορέα για να αναλάβει τη διαχεί-
ρισή του;
Η άποψή μου είναι πως αυτό υπερβαίνει οποιαδήποτε εταιρεία ή 
ακόμα και ένα έθνος. Νομίζω ότι χρειάζεται διεθνής συνεργασία. 
Έχω μιλήσει συχνά στο παρελθόν για μια προσπάθεια για το AGI 
που να μοιάζει με το CERN, το Ευρωπαϊκό Εργαστήριο για τη Φυ-
σική Στοιχειωδών Σωματιδίων. Θα ήθελα πολύ να δω κάτι τέτοιο 
καθώς πλησιάζουμε, ίσως σε πολλά χρόνια από τώρα, σε ένα σύ-
στημα AGI, όπου γίνεται πραγματικά προσεκτική έρευνα στον το-
μέα της ασφάλειας, κατανοώντας τι μπορούν να κάνουν αυτά τα 
συστήματα και δοκιμάζοντάς τα σε ελεγχόμενες συνθήκες. Νομί-
ζω ότι αυτός θα ήταν ένας καλός τρόπος για να προχωρήσουμε κα-
θώς πλησιάζουμε πιο κοντά σε ισχυρότερα συστήματα τεχνητής 
νοημοσύνης.

σα. Παρ’ όλ’ αυτά, η απήχηση 
στον κόσμο και οι επενδύσεις 
και η συζήτηση πηγαίνουν 
στα πιο «ανθρώπινα» πεδί-
α, στα πιο οικεία συστήματα, 
και ανησυχώ ότι αυτά με τη 
σειρά τους δεν πρόκειται να 
αποφέρουν ανάλογα οφέλη.
Νομίζω, ακόμη και με τη 
νέα μας μορφή ως Google 
DeepMind, θα συνεχίσουμε να 
πιέζουμε πολύ σκληρά και στις 
δύο κατευθύνσεις. Η πρόοδος 
της επιστήμης και της ιατρικής 
θα βρίσκεται πάντα στο επίκε-
ντρο αυτού που κάνουμε, στο ε-
πίκεντρο της συνολικής μας α-
ποστολής προς όφελος της αν-
θρωπότητας. Αλλά θα πιέσου-
με επίσης σκληρά για προϊόντα 
επόμενης γενιάς με απίστευτες 
νέες εμπειρίες για δισεκατομ-
μύρια χρήστες που θα τους βο-
ηθούν στην καθημερινή τους 
ζωή. Είμαι εξίσου ενθουσια-
σμένος με τις δυνατότητες και 
των δύο προσεγγίσεων.
Από τη μία, λογισμικά όπως το 
AlphaFold είναι επιστημονικά 
εργαλεία για τους ειδικούς, που 
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Το 2020, η Google 
DeepMind παρουσίασε το 
AlphaFold, ένα σύστημα 
τεχνητής νοημοσύνης που 
χρησιμοποιεί ενισχυμένη 
μάθηση για την πρόβλεψη 
των σχημάτων των 
πρωτεϊνών, η οποία 
μπορεί με τη σειρά της να 
οδηγήσει σε σημαντικές 
επιστημονικές εξελίξεις, 
συμπεριλαμβανομένων 
θεραπειών για γενετικές 
ασθένειες.

Jason Henry/The New York Times
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ο 2023 ήταν μια 
χρονιά γεμάτη πο-
λύπλοκα συναισθή-
ματα, σκέψεις και 

εμπειρίες. Η κόρη μου έκανε τα 
πρώτα της βήματα και είπε τα 
πρώτα της λόγια. Οι κινηματο-
γραφικές και τηλεοπτικές πα-
ραγωγές σταμάτησαν, καθώς οι 
καλλιτέχνες απεργούσαν για πε-
ρισσότερα δικαιώματα σε μια δι-
αρκώς μεταβαλλόμενη βιομηχα-
νία και μπροστά σε ένα άγνω-
στο μέλλον. Και παλέψαμε για 
την ηθική μιας νέας τεχνολο-
γίας, που μπορεί να μην είναι 
σε θέση να επαναλάβει τα πρώ-
τα λόγια της κόρης μου, αλλά 
που πολλοί θεωρούν υπαρξι-
ακή απειλή για οτιδήποτε μας 
κάνει ανθρώπους, συμπερι-

λαμβανομένης της καλλιτεχνι-
κής μας έκφρασης: την τεχνητή 
νοημοσύνη.
Ως συνθέτης και πιανίστας, ο 
τρόπος μου να εξερευνώ, να επε-
ξεργάζομαι και να εκφράζω σύν-
θετα συναισθήματα είναι κυρί-
ως μέσω της μουσικής. Οι τέ-
χνες έχουν τον τρόπο να παίρ-
νουν το ακατάληπτο και να το 
μεταφράζουν σε κάτι που κατα-
λαβαίνει ή, καλύτερα, «νιώθει» 
η καρδιά. Ακόμη κι όταν τα λό-
για μας αποτυγχάνουν, η δημι-
ουργία ή η εμπειρία της τέχνης 
παραμένει ένα βαθύ ανθρώπι-
νο βίωμα. Αλλά καθώς προχω-
ράμε προς το 2024, παλεύω με 
το ερώτημα πώς θα μπορούσαμε 
να ορίσουμε τον ρόλο της τεχνο-
λογίας στις τέχνες και στα μέσα 

δημιουργίας της τεχνητής νοη-
μοσύνης, τα οποία δεν έχουν συ-
ναισθήματα και βασίζονται απο-
κλειστικά σε δεδομένα.
Θα είμαι σαφής: αγαπώ την τε-
χνολογία. Όλο και περισσότε-
ρο αισθάνομαι θλίψη για το ότι 
αγνοώ πώς λειτουργεί και πώς 
να τη χειριστώ, καθώς μαθαί-
νει τη ζωή μου ακούγοντας ή 
βλέποντάς με. Αλλά δεν θα ζού-
σα χωρίς αυτή. Είναι κομβική 
για τη δουλειά μου ως συνθέ-
τη, καθώς απαιτείται να δημι-
ουργώ μια ψηφιακή αναπαρα-
γωγή της παρτιτούρας μιας ται-
νίας πριν την ηχογραφήσω με 
μια πραγματική ορχήστρα (κάτι 
που δεν μπορεί να συγκριθεί σε 
επίπεδο αποτελέσματος). Και 
ως σπασίκλας της μουσικής και 

ΑΙ: ΕΝΑΣ ΑΝΑΞΙΟΠΙΣΤΟΣ
ΑΦΗΓΗΤΗΣ
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Αν προσεγγίσουμε τα «προϊόντα» της με κριτικό πνεύμα και αν ελέγξουμε
τα δεδομένα που συλλέγει, η τεχνητή νοημοσύνη φαίνεται ατελής

και λιγότερο απειλητική.
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Kris Bowers

Μουσικός και συνθέτης, 
με υποψηφιότητες 

για Emmy και Oscar. 
Συνέθεσε τη μουσική για 
τις ταινίες «Green Book» 

και «King Richard», 
καθώς και για τη σειρά 

«Bridgerton».

Ruby Washington/The New York Times

Ο Kris Bowers στο 
πολιτιστικό κέντρο της 

Νέας Υόρκης «92YTribeca» 
το 2011. Στην τζαζ, όταν 

αυτοσχεδιάζουν, οι μουσικοί 
βασίζονται σε όλα όσα έχουν 

ακούσει στη ζωή τους, 
δημιουργώντας τελικά κάτι 

νέο. Η διαδικασία μοιάζει 
με το πώς αλγόριθμοι όπως 

το ChatGPT δανείζονται 
στοιχεία από πολλές πηγές 

για να τα εντάξουν στις 
δημιουργίες τους.
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του κινηματογράφου, καταβρο-
χθίζω συνεχώς κάθε παρτιτού-
ρα, ηχογράφηση, ταινία και συ-
νέντευξη που μπορώ να βρω στο 
διαδίκτυο. Δεν μπορώ να προ-
σπεράσω το γεγονός ότι σε ένα 
διάλειμμα πέντε λεπτών στο 
Instagram μπορώ να διαβά-
σω την ανάλυση μιας συμφωνί-
ας του Mahler και να μάθω με 
τι πειραματίστηκε ο Timbaland 
για το beat του «Work It»!
Είναι αυτός ο τεράστιος όγκος 
πληροφοριών, μαζί με ό,τι άλλο 
μαθαίνω και σκέφτομαι όταν 
γράφω μουσική. Φυσικά, βρήκα 
τον δρόμο μου για το ChatGPT 
αμέσως μετά την κυκλοφορία 
της νέας του έκδοσης, για να δω 
τι άλλο θα μπορούσε να με βο-
ηθήσει να μάθω και να αφο-
μοιώσω. Αυτό που βρήκα ήταν 
ταυτόχρονα συναρπαστικό και 
τρομακτικό.
Η μεγάλη μου έκπληξη δεν ήταν 

όταν ζήτησα 10 κομμάτια κλασι-
κής μουσικής εμπνευσμένα από 
τον ωκεανό και τα πήρα, αλλά 
όταν ανανέωσα την ερώτησή 
μου μέχρι που είχα σχεδόν 20 
αντίστοιχα κομμάτια κλασικής 
μουσικής που δεν είχα ξανακού-
σει! Ανακάλυψα ακόμα ποιοι κι-
νηματογραφιστές ενέπνευσαν 
μερικούς από τους αγαπημένους 
μου σκηνοθέτες. Από την άλλη, 
φοβήθηκα όταν ζήτησα να ονο-
μάσει μαύρους συνθέτες και είδα 
λευκούς να αναφέρονται στη λί-
στα που δημιούργησε. Ή όταν 
του ζήτησα να γράψει μια σκη-
νή στο στυλ ενός συγκεκριμέ-
νου συγγραφέα και, ακόμη και 
με τις περίεργες φράσεις και το 
στυλ που είναι τυπικά της γρα-
φής που δημιουργείται από την 
τεχνητή νοημοσύνη, ένιωσα μια 
απόκοσμη αίσθηση οικειότητας 
στο ύφος της σκηνής. Ξαφνικά 
ένιωσα ότι δεν μπορούσα να το 

εμπιστευθώ. Πώς θα μπορούσα 
να βασιστώ σε μια πηγή πληρο-
φοριών που δεν έχει βάση για 
έλεγχο γεγονότων ή έρευνα; Αν 
εμπιστευόμαστε την τεχνητή νο-
ημοσύνη για τη διατήρηση της 
ιστορίας μας για τις επόμενες γε-
νιές, τι θα ξαναέγραφε; Θα χα-
θούν και θα ξεχαστούν οι ανε-
παρκώς τεκμηριωμένες ιστορίες 
που δεν ζουν στο διαδίκτυο;
Μετά από λίγο, ωστόσο, επέ-
στρεψα στο ChatGPT με μια νέα 
αντίληψη, ενσωματώνοντας την 
πείρα από τα πρώτα στάδια της 
καριέρας μου.
Ξεκίνησα ως συνθέτης για ντο-
κιμαντέρ και έχω γυρίσει και με-
ρικά δικά μου. Καθώς μελετού-
σα τη φόρμα, ερωτεύτηκα γρή-
γορα το «cinema vérité», στυλ 
δημιουργίας μιας ταινίας που 
είναι όσο το δυνατόν πιο παρα-
τηρητικό, με ελάχιστη αφήγη-
ση, χωρίς να αφήνει τον κινη-

   

Μέλη του Σωματείου 
Συγγραφέων της Αμερικής 

διαδηλώνουν έξω
από τα Universal Studios 

στο Los Angeles
τον Σεπτέμβριο του 2023. 

Jenna Schoenefeld /The New York Times
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ματογραφιστή να γίνει το υπο-
κείμενο της ιστορίας. Μου άρε-
σε η σκληρή φύση της δουλειάς 
της κάμερας, η επιλογή να κάθο-
μαι και να παρατηρώ. Οι μακρι-
ές, αδιάκοπες λήψεις με τη συ-
γκεκριμένη τεχνική μπορεί να 
είναι απίστευτα όμορφες. Αλλά 
καθώς μάθαινα περισσότερα 
για τα «πρέπει» και τα «δεν πρέ-
πει» του μέσου, άρχισα να πε-
ριεργάζομαι την ιδέα της «αλή-
θειας» στον κινηματογράφο. Ο 
φωτογραφικός φακός επιλέγει 
τι θα κινηματογραφήσει. Ο μο-
ντέρ πρέπει να επιλέξει τι θα κό-
ψει. Ο σκηνοθέτης πρέπει τελι-
κά να επιλέξει ποια ιστορία θα 
πει με το υλικό του. Πώς μπο-
ρεί κάποιος από αυτούς τους 
ανθρώπους να αποστασιοποι-
ηθεί εντελώς από το ιδεολογι-
κό και εμπειρικό του υπόβα-
θρο την ώρα της δημιουργικής 
διαδικασίας;
Η κατάσταση μου θύμισε τζαζ: 
Όντας καλλιτέχνες που αυτοσχε-
διάζουμε, είμαστε πάντα ανοι-
χτοί σε ό,τι προκύψει σε μια συ-
γκεκριμένη στιγμή. Είτε είναι 
μια νότα που παίζει ο μπασί-
στας, είτε ένας ρυθμός από τον 
ντράμερ, είμαστε σαν κεραί-
ες που περιμένουν να πάρουν 
ένα σήμα, αντλώντας έμπνευ-
ση από τη στιγμή. Αλλά ακόμη 
και οι πιο πρωτότυποι καλλιτέ-

χνες, όταν αυτοσχεδιάζουν, παί-
ζουν με τον δικό τους χαρακτηρι-
στικό τρόπο. Έχουν το δικό τους 
ηχόχρωμα, το δικό τους άγγιγ-
μα στο μουσικό όργανο, που εί-
ναι πάντα εκεί, ανεξάρτητα από 
τη στιγμή. Φαντάζομαι ότι το 
ίδιο ισχύει για κάθε καλλιτέχνη 
του «cinema vérité». Μερικοί 
σκηνοθέτες μπορεί να θέλουν 
να γυρίζουν πιο κοντινά πλάνα. 
Σε ορισμένους μοντέρ αρέσει να 
κόβουν σκηνές με συγκεκριμένη 
ταχύτητα ή ρυθμό. Δεν μπορού-
με παρά να δημιουργούμε με 
βάση το από πού προερχόμαστε 
και πώς έχουμε μάθει να βλέ-
πουμε τον κόσμο. Ακόμη και σε 
μια μορφή τέχνης, της οποίας η 
κυριολεκτική μετάφραση είναι 
«αληθινός κινηματογράφος», η 
«αλήθεια» φιλτράρεται.
Το ίδιο μπορεί να λεχθεί για την 
τεχνητή νοημοσύνη. Είχα έρ-
θει στο ChatGPT αναζητώντας 
μια παντοδύναμη πηγή πλη-
ροφοριών και, αντ’ αυτού, βρή-
κα την καλύτερη «εικασία» από 
ένα πρόγραμμα που απαντούσε 
με βάση δεδομένα που είχε συλ-
λέξει από το Internet. Αντί για 
δάσκαλο, βρήκα κάτι που ανα-
πτύχθηκε από έναν κόσμο πα-
ραπληροφόρησης και τεράστι-
ου όγκου δεδομένων, ο οποίος 
μπορεί να διδάξει σε έναν αλγό-
ριθμο πώς να γράφει, αλλά όχι 

και πώς να κατανοεί. Ως καλ-
λιτέχνης, ένιωσα λίγη γαλήνη 
γνωρίζοντας ότι η τεχνητή νοη-
μοσύνη δεν έχει κανέναν τρόπο 
να γνωρίζει πώς μεταφέρουμε 
τις εμπειρίες της ζωής και τα πε-
ρίπλοκα συναισθήματά μας με 
λέξεις σε μια σελίδα ή με νότες 
σε μια μελωδία. Η δουλειά ενός 
καλλιτέχνη που θα αναπαράγε-
ται κατά μίμηση από την τεχνη-
τή νοημοσύνη, θα έχει πάντα τα 
τεχνολογικά ίχνη του τυχαίου 
και του ψεύδους του Διαδικτύου.
Το να γνωρίζει κάποιος τα παρα-
πάνω και να προσεγγίζει την τε-
χνητή νοημοσύνη απλώς ως μια 
άλλη μορφή τέχνης -πληροφο-
ρίες που παράγονται και φιλτρά-
ρονται από πολλές διαφορετικές 
οπτικές γωνίες- καθιστά τη δια-
δικασία απλώς ακόμα μία ενδι-
αφέρουσα πηγή έμπνευσης. Ως 
κοινωνία, οφείλουμε στους εαυ-
τούς μας και στις μελλοντικές 
γενιές να παρέχουμε σε αυτούς 
τους αλγόριθμους ακριβείς, ποι-
κίλες και ελεγμένες πληροφορί-
ες. Και ως καλλιτέχνης, ενθου-
σιάζομαι όταν βλέπω πώς ανα-
πτύσσεται η τεχνητή νοημοσύνη 
και ανταποκρίνομαι σε οτιδή-
ποτε φτιάχνει όπως και με κάθε 
άλλο δημιουργό: με μια δόση 
επαγγελματικού σκεπτικισμού 
και συνεκτιμώντας τις πηγές της 
έμπνευσης.

Ένα μέλος της ορχήστρας 
Nexus στην Ελβετία 

κρατά σημειώσεις σε μια 
παρτιτούρα που βλέπει στο 
tablet του κατά τη διάρκεια 

μιας πρόβας, τον Σεπτέμβριο 
του 2021. Η τεχνολογία 

είναι πλέον παρούσα 
και σε περιβάλλοντα που 

προηγουμένως ήταν 
απολύτως «φυσικά», όπως 

οι ορχήστρες.

© 2023 The New York Times Company και Kris Bowers
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ΠΟΥ ΒΑΔΙΖΟΥΝ ΤΩΡΑ 
ΤΑ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΙΚΑ 

ΜΟΝΤΕΛΑ;

Οι καταναλωτικές δαπάνες είναι θεμελιώδεις για την παγκόσμια οικονομία. Καθώς οι αλυσίδες 
εφοδιασμού πάσχισαν να προσαρμοστούν κατά τη διάρκεια της πανδημίας Covid-19, ραγδαίες αλλαγές 
στην καταναλωτική ζήτηση οδήγησαν σε ελλείψεις και μετά σε υπερπληθώρα αγαθών. Τώρα, καθώς ο 

κόσμος περνά σε μεταπανδημικά οικονομικά μοντέλα, το πώς και το γιατί οι καταναλωτές ξοδεύουν αλλάζει 
ξανά. Το ηλεκτρονικό εμπόριο εξακολουθεί να μεγεθύνεται, με τη βοήθεια της γρήγορης επέκτασης του 
mobile banking και των αναβαθμισμένων υπηρεσιών παράδοσης. Την ίδια ώρα, όλο και περισσότεροι 
συνειδητοποιούν ότι η διάθεση προϊόντων σε χαμηλότερες τιμές και στον μικρότερο δυνατό χρόνο ίσως 
έχει επιπτώσεις στο περιβάλλον. Ζητήσαμε από μια ομάδα επιχειρηματιών, επικεφαλής εταιρειών και 

ακαδημαϊκών να προσδιορίσουν την καταναλωτική συμπεριφορά ανά τον κόσμο και το τι θα μπορούσε να 
σημαίνει αυτό για την οικονομική ανάπτυξη του 2024 και μετά.

Timo Lenzen
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Πέντε νέες και ξεκάθαρες τάσεις
Βλέπω πέντε ξεκάθαρες αλλαγές στις παγκόσμιες καταναλωτικές τάσεις, οι οποίες επαναδια-
μορφώνουν την παγκόσμια οικονομία μετά την πανδημία και έχουν ιδιαίτερη επίδραση στη 
Λατινική Αμερική. 

Πρώτον, το ηλεκτρονικό εμπόριο, οι πλατφόρμες χρηματοοικονομικής τεχνολογίας 
(fintech) και οι εφαρμογές delivery θα εξακολουθήσουν να μεγεθύνονται. Οι προβλέψεις δεί-
χνουν ότι μέχρι το 2025 τα έσοδα από το ηλεκτρονικό εμπόριο παγκοσμίως θα ξεπεράσουν 
τα 57 τρισ. δολάρια. Αναγνωρίζοντας αυτή την εκπληκτική ευκαιρία, οι εταιρείες λιανικού ε-
μπορίου, μεταξύ αυτών και η Mercado Libre, επενδύουν μεγάλα ποσά, ιδιαίτερα στα logistics 
και τις μεταφορές, για να δημιουργήσουν τις κατάλληλες συνθήκες για ανάπτυξη στη Λατινική 
Αμερική. 

Η ανάδυση των ψηφιακών πορτοφολιών και των άμεσων πληρωμών (instant payments) 
έχει οδηγήσει σε μια νέα εποχή τις αγορές στη Λατινική Αμερική, όπου μεγάλο μέρος του πλη-
θυσμού παραδοσιακά δεν χρησιμοποιεί τράπεζες και επικρατεί η παραοικονομία. Αυτός ο με-
τασχηματισμός όχι μόνο αυξάνει τη δύναμη των καταναλωτών ενισχύοντας την πρόσβασή τους 
σε χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, αλλά φέρνει επανάσταση σε όλη την περιοχή σε ό,τι αφορά 
την αποταμίευση, τις επενδύσεις και τις χρηματοοικονομικές συνήθειες. 

Τα μοντέλα κατανάλωσης σε αυτή τη νέα εποχή θα επηρεαστούν και από την άνοδο του 
πληθωρισμού. Οι Λατινοαμερικανοί ιστορικά εξοικειωμένοι με τους πληθωριστικούς κύ-
κλους. Αυτή η εμπειρία τούς κατέστησε σταδιακά όλο και πιο συνειδητοποιημένους σχετικά 
με τις καταναλωτικές τους συνήθειες και με τις χρηματοοικονομικές τους αποφάσεις, επιτρέ-
ποντάς τους να προσαρμόζονται και να κινούνται αναλόγως. Στη Mercado Libre αυτό αποτελεί 
μέρος της καθημερινής μας πραγματικότητας επί 24 χρόνια. Μάθαμε να αναπτύσσουμε στρατη-
γικές που μας επέτρεψαν να μεγαλώνουμε ακόμη και σε συνθήκες πληθωρισμού. 

Υπάρχει μια ευδιάκριτη μεταβολή των καταναλωτικών επιλογών στη Λατινική Αμερική: 
τα υλικά αγαθά σταδιακά δίνουν χώρο σε υπηρεσίες lifestyle, όπως τα ταξίδια και οι δραστηρι-
ότητες ελεύθερου χρόνου. H αλλαγή ευθυγραμμίζει τη Λατινική Αμερική με την ευρύτερη πα-
γκόσμια τάση, σύμφωνα με την οποία τα άτομα αναζητούν την αυτοπραγμάτωση μέσω εμπειρι-
ών και αυτοβελτίωσης. 

Μια άλλη τάση είναι η αυξανόμενη συνειδητοποίηση και ανησυχία για την επίπτωση της 
κατανάλωσης στο περιβάλλον. Απαντώντας στην καταναλωτική ζήτηση, οι εταιρείες ηλεκτρο-
νικού εμπορίου ανά τον κόσμο επενδύουν σε ποικιλία λύσεων και εναλλακτικών για παραδό-
σεις μικρών και μεγάλων αποστάσεων, μειώνοντας τις εκπομπές άνθρακα από τις μεταφορές 
τους και καθιστώντας τα logistics τους πιο αποτελεσματικά. Για παράδειγμα, τα πακέτα παρα-
δίδονται τώρα με τη χρήση ηλεκτρικών οχημάτων και ποδηλάτων, που εκπέμπουν λίγο ή και 
καθόλου άνθρακα στην ατμόσφαιρα, καθώς και με τη χρήση κοντινών σταθμών παραλαβής 
(last-mile delivery stations). 

Σε αυτή τη νέα εποχή δεν θα μας καθορίζουν αποκλειστικά τα προϊόντα που καταναλώνου-
με, αλλά η επιμονή με την οποία αγκαλιάζουμε την αλλαγή. Θα τολμήσουν οι εταιρείες να φα-
νταστούν εκ νέου στρατηγικές και να στραφούν προς τις επιθυμίες μιας ταχέως εξελισσόμενης 
καταναλωτικής κουλτούρας; Θα αναγνωρίσουν οι κυβερνήσεις την επείγουσα ανάγκη να δη-
μιουργηθεί ένα οικοσύστημα που να φροντίζει την καινοτομία και να στηρίζει όσους αμφισβη-
τούν την υφιστάμενη κατάσταση; 

Λιγότερη «ύλη», 
περισσότερη ψυχαγωγία
Τα μοντέλα του Αμερικανού καταναλωτή αλλάζουν ξανά. Τώρα βλέπουμε λιγότερες αγορές 
«προϊόντων» και περισσότερες αγορές που σχετίζονται με την περιπέτεια και την αναψυχή. Οι 
δαπάνες για αγορές λιανικής και για υπηρεσίες φαγητού ήταν λίγο υψηλότερα τον Ιούλιο 2023 
σε σύγκριση με το ίδιο διάστημα του 2022 και οι δαπάνες για είδη ένδυσης – υπόδησης μει-
ώθηκαν σε όλα τα εισοδηματικά επίπεδα, σύμφωνα με πρόσφατη μελέτη της UBS. Ωστόσο, οι 
δαπάνες για ταξίδια και αναψυχή κινήθηκαν ανοδικά. Το US Travel Association αναφέρει ότι 
υπήρξε 12% αύξηση στα αεροπορικά ταξίδια τον Ιούλιο 2023 σε σύγκριση με το ίδιο διάστη-
μα το 2022. 

Παρατηρώ αυτές τις τάσεις και στη δική μου ζωή. Κατά τη διάρκεια της πανδημίας ήμουν α-
πόλυτα ευτυχισμένη μένοντας στο σπίτι. Μετά, όμως, έπαθα φόβο εγκλεισμού. Αγόρασα ένα ά-
λογο. Τώρα το μόνο που θέλω είναι να είμαι έξω. 

Επίσης, η προθυμία μου να πληρώσω για νέα ρούχα δεν είναι αυτή που ήταν κάποτε. Η α-
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Christine McDaniel

Ερευνήτρια στο 
«Mercatus Center» στο 
Πανεπιστήμιο George 
Mason στη Virginia.

Marcos Galperin

Ιδρυτής, διευθύνων 
σύμβουλος και πρόεδρος 

της Mercado Libre, 
κορυφαίας πλατφόρμας 
ηλεκτρονικού εμπορίου 

και χρηματοοικονομικής 
τεχνολογίας (fintech).
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γαπημένη μου μπλούζα παλιά κόστιζε 28 δολάρια και στις εκπτώσεις 19. Τώρα δεν μπορώ 
ούτε να τη βρω σε κάποιο κατάστημα και το πιο κοντινό της μοντέλο κοστίζει 72 δολάρια. Αυτό 
εξαιτίας προβλημάτων στην εφοδιαστική αλυσίδα ή της τιμολόγησης. Ή ίσως, εν αγνοία μου, 
το αγαπημένο μου ρούχο να είχε φτιαχτεί με καταναγκαστική εργασία στην Κίνα και τώρα δεν 
είναι πλέον διαθέσιμο λόγω της απαγόρευσης τέτοιων αγαθών. 

Άσχετα από τον λόγο της ανόδου των τιμών, δεν δίνω 72 δολάρια γι’ αυτό το μπλουζάκι. Υ-
πάρχουν δύο καταπληκτικά καταστήματα μεταχειρισμένων στη γειτονιά μου, καθώς και διαδι-
κτυακές ευκαιρίες. Απ’ ό,τι φαίνεται, δεν είμαι η μόνη που αγοράζω μεταχειρισμένα. Σύμφω-
να με την απολογιστική ανακοίνωση για την Μέρα Καταστημάτων Μεταχειρισμένων του Αυ-
γούστου 2023, η αμερικανική αγορά μεταχειρισμένων αναμένεται να διπλασιαστεί σε μέγεθος 
έως το 2026, φτάνοντας τα 82 δισ. δολ. Η τάση αυτή υπογραμμίζεται και δημογραφικά. Περισ-
σότερο από το 60% των καταναλωτών που ανήκουν στη γενιά Gen Z ή είναι millennials, λέει 
ότι ψάχνει μεταχειρισμένα αντικείμενα πριν αγοράσει κάποιο καινούργιο. 

Η δίψα των Αμερικανών για εμπειρίες υποδηλώνει ότι το δολάριο θα κατευθυνθεί σε νέες 
τσέπες ανά τον κόσμο. Αυτό θα μπορούσε να πλήξει και το εκτός ΗΠΑ εμπόριο προϊόντων έν-
δυσης - υπόδησης. Ας έχουμε τον νου μας, όμως, για μια παρατεταμένη ανοδική τάση στις δρα-
στηριότητες ταξιδιών και αναψυχής, με περισσότερους καταναλωτές να αναζητούν αγοραπωλη-
σίες μεταχειρισμένων. 

Χρειαζόμαστε ουσιαστικές αλλαγές
Υπάρχουν τρεις βασικοί παράγοντες που καθορίζουν το πώς και το γιατί αγοράζουμε κάτι: η ά-
μεση ικανοποίηση, το κόστος της αντικατάστασης αντί της επισκευής και η διαφήμιση. Και τα 
τρία οδηγούν τους καταναλωτές προς την υπερβολική και αλόγιστη κατανάλωση.

Σε όρους ικανοποίησης, το «μοντέλο Amazon» («Amazonification») των online αγορών 
έχει οδηγήσει ψηλότερα τις προσδοκίες των καταναλωτών για παραλαβή των προϊόντων που 
επιθυμούν όσο γρήγορα θέλουν. Αυτό είναι ένα παράλογο επιχειρηματικό μοντέλο, αλλά μά-
θαμε τους εαυτούς μας να συμπεριφέρονται με βάση αυτό ως καταναλωτές και να αγνοούν τις 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις. Επειδή τα πράγματα έρχονται τακτοποιημένα σε μικρά χαρτονέ-
νια κουτιά, είναι εύκολο να ξεχάσουμε όλη την εφοδιαστική αλυσίδα που καθιστά εφικτό κάτι 
τέτοιο. 

Στην άμεση ικανοποίηση συνυπολογίζεται, εξάλλου, και η απόφασή μας να αντικαθιστού-
με κάτι αντί να το επισκευάζουμε. Γενικά, η ψυχολογία των Αμερικανών καταναλωτών δεί-
χνει πως προτιμούν να αγοράζουν κάτι καινούργιο παρά να επισκευάζουν κάτι που έχει χαλά-
σει. Τώρα, καθώς τα εργατικά κόστη αυξάνονται, είναι ακόμη πιο πιθανό οι καταναλωτές να ε-
πιλέγουν την αγορά ενός νέου προϊόντος έναντι της επισκευής. Υπάρχει ακόμη η τάση να κατα-
ναλώνουμε για να ξεπερνάμε την κακή μας διάθεση. Η οικονομία της «μικρής απόλαυσης» εν-
θαρρύνει τους ανθρώπους να αγοράζουν πράγματα για να νιώθουν καλύτερα. 

Αυτή η νοοτροπία ενισχύεται από τις διαφημίσεις. Οι Αμερικανοί εκτίθενται καθημερινά 
σε χιλιάδες διαφημίσεις. Ουσιαστικά κάθε μέρα, όλη τη μέρα, κυκλοφορούμε ανάμεσα σε τα-
μπέλες που λένε «αγόρασε αυτό τώρα». Για να κάνουν λογικές και συμφέρουσες επιλογές, οι 
καταναλωτές θα πρέπει να έχουν υπόψη τους ότι είναι ευάλωτοι στο τσουνάμι πληροφοριών 
για αγορές χωρίς νόημα. 

Τα μοντέλα κατανάλωσης υπακούουν σε τάσεις - τώρα η βασική τάση είναι η κατά παραγ-
γελία κατανάλωση. Αλλά υπάρχει δυνατότητα για αλλαγή. Υπάρχει μια αγορά μεταχειρισμέ-
νων προϊόντων που ξεκάθαρα μεγαλώνει, αλλά αυτή η αγορά έχει εξωραϊστεί σε πολλά σημεί-
α της. Η λιανική αγορά μεταχειρισμένων είναι ένα σπουδαίο concept, αλλά αν το «vintage» γί-
νει σύμβολο κύρους, μπορεί να καταλήξει να αντιβαίνει στον αρχικό λόγο της ύπαρξής της. Τα 
φυσικά καταστήματα επιστρέφουν σε κάποιες περιοχές, αλλά η επιτυχία τους εξαρτάται από την 
οικονομία των τοπικών κοινοτήτων. Πολλοί θα ωφεληθούν από την ύπαρξη μικρών μαγα-
ζιών, αλλά το κόστος των ενοικίων μπορεί να κάνει δύσκολη την επιβίωση των επιχειρήσεων. 

Η αληθινή λύση για την πιο βιώσιμη κατανάλωση είναι οι επιχειρήσεις να βγουν μπρο-
στά και πραγματικά να στηρίζουν τη βιωσιμότητα. Όχι πια δήθεν προστασία του περιβάλλοντος 
ή περιβαλλοντικές, κοινωνικές και κοινωνικές πρακτικές που δεν αλλάζουν στην ουσία τίπο-
τα. Οι καταναλωτές είναι πιθανό να επιλέξουν πιο φιλικά προς το περιβάλλον προϊόντα αν εί-
ναι διαθέσιμα. Αυτή τη στιγμή, ωστόσο, τα βιώσιμα προϊόντα είναι δύσκολο να βρεθούν και, 
γενικά, ακριβότερα.  Κοιτάζοντας μπροστά, αξίζει να παρακολουθήσουμε το πώς οι άνθρωποι 
ξοδεύουν σε εμπειρίες. Οι περιοδείες που έκαναν το 2023 η Taylor Swift και η Beyonce απο-
τελούν καλά παραδείγματα. Εκατομμύρια ανθρώπων παρακολούθησαν τις συναυλίες τους δα-
πανώντας κατά μέσο όρο περισσότερα από 1.000 δολάρια ο καθένας. Όλο και περισσότερο οι 
άνθρωποι φαίνεται να θέλουν κάτι το οποίο θα ζήσουν αντί για κάτι στο οποίο απλώς θα ξοδέ-
ψουν χρήματα. Αυτό είναι το μοντέλο κατανάλωσης που θα μας δώσει τα περισσότερα στοιχεία 
για την ικανοποίηση του καταναλωτή, όπως και για την πορεία της παγκόσμιας οικονομίας. 

Kyla Scanlon

Ειδική στα 
χρηματοοικονομικά, 

εκπαιδευτικός.
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Δύο κλειδιά για τους Αφρικανούς 
καταναλωτές
Η συνολική κατανάλωση αγαθών ευρείας κατανάλωσης στην Αφρική αντιστοιχεί σε δισεκα-
τομμύρια. Είναι μια τεράστια αγορά και είναι έτοιμη να μεγαλώσει ακόμη περισσότερο. 

Ως επιχειρηματίας που δραστηριοποιείται στην Αφρική και το ηλεκτρονικό εμπόριο, η με-
γαλύτερη παρανόηση που αντιμετωπίζω είναι η ιδέα ότι ο τυπικός Αφρικανός καταναλωτής α-
ναζητά μια εμπειρία ηλεκτρονικού εμπορίου παρόμοια με εκείνη των Δυτικών καταναλωτών. 
Για παράδειγμα, ένας τυπικός Αμερικανός αγοραστής μπορεί να συνδεθεί στο διαδίκτυο για να 
βρει οργανικό vegan παγωτό μέσα σε 10 λεπτά. Αυτό δεν είναι ένα πρόβλημα που αντιμετωπί-
ζουν οι Αφρικανοί καταναλωτές. Με αυτό το δεδομένο, στην Αφρική, όπως και στα περισσότε-
ρα μέρη του κόσμου, ο πιο σημαντικός παράγοντας για να αποφασίσει κάποιος κατά πόσο θα 
προχωρήσει σε μια αγορά είναι η τιμή και η αξία. 

Ο μεγάλος όγκος των καταναλωτικών δαπανών στην Αφρική, σχεδόν το 70%, αφορά βα-
σικά είδη νοικοκυριού: κυρίως τρόφιμα, όπως ρύζι, ζάχαρη και αλεύρι, αλλά και είδη όπως το 
σαπούνι και τα χαρτικά. Οι περισσότερες από αυτές τις αγορές γίνονται από τοπικές οικογενεια-
κές επιχειρήσεις, οι οποίες διαθέτουν κάποια ποικιλία προϊόντων. Για σύγκριση, ας σκεφτού-
με ότι το μέσο αμερικανικό σούπερ μάρκετ έχει δεκάδες χιλιάδες διαφορετικά προϊόντα και ένα 
online κατάστημα μπορεί να έχει στην πλατφόρμα του περισσότερα από ένα εκατομμύριο. 

Το ηλεκτρονικό εμπόριο στην Αφρική είναι εστιασμένο στο να καταστήσει αυτές τις λίγες 
ντουζίνες προϊόντων πιο προσβάσιμες και πιο προσιτές. Αυτό σημαίνει να βρεθούν νέοι τρόποι 
χρήσης της υπάρχουσας δομής ώστε να φτάσουν τα αγαθά στους καταναλωτές, αντί να αντιγρα-
φεί από τις ΗΠΑ ή την Ευρώπη ένα μοντέλο που δεν ταιριάζει στο αφρικανικό πλαίσιο. Αντί 
να επιχειρεί να δημιουργήσει συστήματα παράδοσης με βάση την κατοικία σε μέρη όπου οι 
δρόμοι δεν έχουν ονόματα ή διευθύνσεις, η εταιρεία μας, η Wasoko, πουλά σε αυτές τις μικρές 
επιχειρήσεις αθροίζοντας την αγοραστική δύναμη μιας ολόκληρης κοινότητας, ώστε να αυξή-
σει τον τζίρο σε χιλιάδες δολάρια κάθε μήνα. 

Για μένα, ένα από τα πιο βασικά πράγματα που χρειάζεται να κάνουμε για να μεγεθύνου-
με την αγορά στην Κεντρική Αφρική είναι να βελτιώσουμε την περιφερειακή οικονομική εν-
σωμάτωση. Η πλειοψηφία των πιο ευπώλητων αγαθών στην πλατφόρμα μας -τα βασικά αγα-
θά όπως το ρύζι, το αλεύρι, η ζάχαρη και το μαγειρικό λάδι- έχουν μεταποιηθεί κάπου στην ευ-
ρύτερη περιοχή. Ενδεχομένως να γίνονται ορισμένες εισαγωγές, αλλά κατά βάση κατασκευά-
ζονται σε εργοστάσια στην Κένυα, την Τανζανία ή την Ουγκάντα και διακινούνται σε περιφερει-
ακό επίπεδο. Κοιτάζοντας μπροστά, οι κυβερνήσεις θα πρέπει να κάνουν περισσότερα για να 
καταστήσουν δυνατή την εξειδίκευση, έτσι ώστε κάθε χώρα να εστιάσει σε ό,τι μπορεί να κάνει 
καλύτερα. 

W

as
oko

Daniel Yu

Ιδρυτής και διευθύνων 
σύμβουλος της Wasoko, 

μιας business-to-business 
πλατφόρμας ηλεκτρονικού 
εμπορίου που λειτουργεί 
στην Κεντρική Αφρική.

Timo Lenzen

Κόσμος
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Το πλαίσιο γι’ αυτή την ενοποίηση έχει τεθεί χάρη στη συμφωνία για το Ελεύθερο Αφρικα-
νικό Εμπόριο, η οποία υπογράφηκε από 54 χώρες πριν από κάποια χρόνια, αλλά για να λει-
τουργήσει στην πράξη ακόμα έχει δρόμο. Αν φτάσουμε στην πλήρη εφαρμογή της συμφωνίας, 
πραγματικά θα ξεκλειδώσουν οι πλήρεις οικονομικές δυνατότητες της ηπείρου. 

Η ψηφιοποίηση θα αλλάξει
το εμπόριο
Το μόνο πράγμα που είναι μόνιμο στην παγκόσμια οικονομία είναι η αλλαγή. Αυτή η αλλα-
γή φαίνεται συχνά πρώτα στις αναπτυσσόμενες οικονομίες, όπου οι καταναλωτές αναλαμβά-
νουν καινοτόμες προσεγγίσεις για να προσαρμοστούν σε αυτήν. Το 2023 είδαμε εκθέσεις από 
το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο και το Συμβούλιο Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας, οι οποί-
ες αναφέρονταν ειδικά στην «κρυπτονομισματοποίηση» αναπτυσσόμενων οικονομιών, όπου 
παρά τη μακροοικονομική σταθερότητα και τους χλιαρούς ελέγχους του πληθωρισμού, οι άν-
θρωποι έχουν ξεκινήσει να προτιμούν τις κρυπτοϊσοτιμίες έναντι των εθνικών τους ισοτιμιών. 
Στην Αργεντινή, τη Ζιμπάμπουε και πιο πρόσφατα στη Νιγηρία, όλο και περισσότερο οι άν-
θρωποι στρέφονται στα κρυπτονομίσματα ή σε «σταθερά κρυπτονομίσματα» που στηρίζονται 
στο δολάριο για την αποταμίευση και τις αγορές τους. αντί να χρησιμοποιούν τις ευμετάβλητες 
εγχώριες ισοτιμίες. 

Η τάση αυτή υπογραμμίζει την απλή αλήθεια ότι οι υπάρχουσες χρηματοοικονομικές μας 
υποδομές είναι υπερβολικά κατακερματισμένες, αργές και ακριβές για να μπορέσουν να εξυπη-
ρετήσουν το διογκούμενο παγκόσμιο εμπόριο. Σήμερα, πολλές νέες επιχειρήσεις είναι online 
και απευθύνονται σε όλη την υφήλιο από την πρώτη ημέρα λειτουργίας τους. Με την άνοδο 
των κρυπτονομισμάτων και των τεχνολογιών blockchain, είναι ξεκάθαρο ότι οι χρηματοοικο-
νομικοί μας άξονες μπορούν να είναι (και θα είναι) γέννημα-θρέμμα του διαδικτύου, κάτι που 
θα φέρει αύξηση της προσβασιμότητας στις χρηματοοικονομικές υπηρεσίες για όλους. Οι άν-
θρωποι δεν μπορούν να διατηρήσουν την πίστη τους σε ένα χρηματοοικονομικό σύστημα που 
στηρίζεται σε μηχανικές που δημιουργήθηκαν πριν από δεκαετίες, με τον σκοπό να διακινή-
σουν το χρήμα, και περιορίζουν τον ανταγωνισμό σε λίγα μόνο από τα μεγαλύτερα χρηματοπι-
στωτικά ιδρύματα του κόσμου. Αυτή η συνεχιζόμενη κίνηση στον κόσμο των χρηματοοικονο-
μικών υποδομών από το αναλογικό στο -πριν από οτιδήποτε άλλο- ψηφιακό, θα αλλάξει για 
πάντα τον τρόπο με τον οποίο διεξάγεται το εμπόριο.

Rip
ple

Monica Long

Πρόεδρος της Ripple, 
εταιρείας παροχής λύσεων 

τεχνολογίας blockchain 
και κρυπτονομισμάτων. 
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τον επικήδειό του για τον Κολομβιανό δημιουργό 
Fernando Botero, ο γιος του, Juan Carlos Botero, 
θυμήθηκε ότι ο πατέρας του είχε ένα αγαπημένο 
ρητό: «Πρέπει κανείς να ζει ερωτευμένος με τη 

ζωή». «Αυτή η φράση θα με εκπλήσσει πάντα», έγραψε ο 
νεότερος Botero, «καθώς την επαναλάμβανε διαρκώς ένας 
άνθρωπος που έχασε τον πατέρα του όταν ήταν 4 ετών, έζησε 
στη φτώχεια για δεκαετίες, έχασε τον γιο του -τον μικρό μου 
αδελφό- επίσης στην ηλικία των 4, και πάλεψε ενάντια σε 
όλους και σε όλα χωρίς ποτέ να εγκαταλείψει τα πιστεύω 
του και χωρίς να ξέρει αν κάποια μέρα θα απολαύσει έστω 

και κάποιο ίχνος επιτυχίας ή 
αποδοχής. Όμως, ξανά και ξανά ο 
πατέρας μου θα επαναλάμβανε το 
ίδιο ρητό: “Ζήσε ερωτευμένος με 
τη ζωή”». 

Ο Fernando Botero πέθανε στις 15 Σεπτεμβρίου 2023, σε 
ηλικία 91 ετών, στο Μονακό, όπου διέμενε. Υπήρξε ένας από 
τους διασημότερους και εμπορικότερους ζωγράφους του κό-
σμου. Δημιούργησε έργα που για χρόνια πωλούνταν έναντι 
επταψήφιων ποσών. Οι εκθέσεις του με γλυπτά -συμπερι-
λαμβανομένων 14 μπρούτζινων στην Park Avenue της Νέας 
Υόρκης και μια έκθεση στην οποία παρουσιάζονται περισσό-
τερα από 30 γλυπτά στο Champs-Élysées του Παρισιού- πά-
ντα προσέλκυαν μεγάλα πλήθη. Ήταν, όμως, η ζωγραφική 
που, όπως έλεγε, αγαπούσε περισσότερο απ’ οτιδήποτε 
άλλο, πράγμα που έκανε μέχρις τις τελευταίες του μέρες και 
που παρέμεινε σημείο αναφοράς στη ζωή του. Η μοναδική 
τεχνοτροπία του, με τις ογκώδεις και βολβοειδείς φιγούρες, 
προσέλκυσε και προσελκύει αυστηρή κριτική, πολλές φορές 
από ειδήμονες, μολονότι οι θαυμαστές της τέχνης του Botero 
ήταν και είναι πολύ περισσότεροι από τους επικριτές του. 
Γεννημένος στο Medellίn της Κολομβίας το 1932, ο Botero 
ξεκίνησε έφηβος την καριέρα του εκεί, κάνοντας εικονογρα-
φήσεις για εφημερίδες και ζωγραφίζοντας σκηνές με ταυρο-
μάχους, τις οποίες πουλούσε στη «La Macarena», το στάδιο 
της πόλης όπου διεξάγονταν οι ταυρομαχίες. Στις αρχές του 
2023, καθώς εισερχόταν στη δέκατη δεκαετία της ζωής του, 
μίλησε στους «New York Times» για την κληρονομιά του και 
την επίδρασή του στον κόσμο της τέχνης. Η συνέντευξη που 
ακολουθεί έγινε μέσω email - το κείμενο που ακολουθεί έχει 
υποστεί επεξεργασία για λόγους μεγέθους και σαφήνειας.

«Η ΤΕΧΝΗ 
ΔΗΜΙΟΥΡΓΗΘΗΚΕ

ΓΙΑ ΝΑ ΔΙΝΕΙ 
ΑΠΟΛΑΥΣΗ»

Σ
Ο Fernando Botero, σε μια από τις τελευταίες του συνεντεύξεις, μίλησε εφ’ όλης 

της ύλης για τη ζωή και την καλλιτεχνική κληρονομιά του. 

Ο Fernando Botero στο στούντιό 
του στη Νέα Υόρκη το 1964. 

Οι πίνακές του, με τις ογκώδεις 
φιγούρες και τα γλυπτά στρατηγών, 

επισκόπων, βασιλισσών 
εγκληματιών και άλλων, 

τον έκαναν έναν από τους πιο 
διάσημους καλλιτέχνες στον κόσμο. 

Πέθανε στις 15 Σεπτεμβρίου 2023 
στο Μονακό, σε ηλικία 91 ετών. 

Sam Falk/The New York Times

Armando Arrieta

Κόσμος
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Το «Εργαστήρι Ραπτικής» 
δημιουργήθηκε το 2000 

από τον Fernando Botero 
και έχει αυτοβιογραφικά 
στοιχεία από τα παιδικά 

χρόνια του καλλιτέχνη στην 
Κολομβία. «Η Λατινική 

Αμερική που γνώριζα στα 
νεανικά μου χρόνια είναι 

κεντρικό θέμα της δουλειάς 
μου», είπε στους «New 

York Times», «και έτσι, 
συχνά αναδύονται στις 

ελαιογραφίες και τα σχέδιά 
μου εικόνες από τη ζωή μου 

στην Κολομβία». 

Σας ζητήσαμε να επιλέξε-
τε ένα έργο σας που θεωρεί-
τε όσο περισσότερο δυνατόν 
πιο ενδεικτικό της καλλιτε-
χνικής σας πορείας. Επιλέξα-
τε έναν πίνακα που ολοκλη-
ρώσατε το 2000, το «Εργα-
στήρι Ραπτικής» («Taller de 
Costura»). Είναι σπουδαί-
ο παράδειγμα «μποτερισμού» 
-του μοναδικού σας στυλ με τα 
έντονα χρώματα και τις ογκώ-
δεις αναλογίες. Τι σημαίνει η 
δουλειά αυτή για τη ζωή σας 
και την κληρονομιά που θα 
αφήσετε; 
Αυτό το έργο, όπως και τα υπό-
λοιπα, είναι μια δήλωση αρ-
χών. Είναι ένα μανιφέστο για 
το τι θα πρέπει να είναι η ζω-
γραφική: ένα αμάλγαμα χρώ-
ματος, σύνθεσης, σχήματος και 
σχεδίου. Το θέμα είναι σχε-
δόν μόνο ένα πρόσχημα για τη 
ζωγραφική.
Έχει ορισμένα αυτοβιογραφι-
κά στοιχεία, καθώς απεικονίζει 
τρεις γυναίκες σε ένα εργαστήρι-
ο ραπτικής, όπως αυτό που δι-
ατηρούσε η μητέρα μου αφό-

του χήρεψε σε νεαρή ηλικία. Η ενσωμάτωση τέτοιων βιογραφικών 
στοιχείων δεν είναι ασυνήθιστη για μένα. Η Λατινική Αμερική που 
γνώρισα στα νεανικά μου χρόνια, είναι κεντρικό θέμα στη δουλειά 
μου κι έτσι, εικόνες από τη ζωή μου στην Κολομβία συχνά αναδύο-
νται στις ελαιογραφίες και τα σχέδιά μου. 
Δεν είχαμε ζωγράφους ή διανοούμενους στην οικογένειά μου. Ο 
πατέρας μου ήταν πλανόδιος έμπορος και ταξίδευε διαρκώς. Πηγαι-
νοερχόταν μέσα από τα βουνά της Antioquia με μουλάρια φορτω-
μένα εμπορεύματα. Δεν τον θυμάμαι σχεδόν καθόλου. Ήμουν μόλις 
4 ετών όταν πέθανε, αλλά θυμάμαι το μέρος όπου είχε τα μουλάρια 
και τον ηλικιωμένο άντρα που τον βοηθούσε, τον Δον Αντόνιο.
Όταν πέθανε ο πατέρας μου, η οικογένεια (η μητέρα μου, τα δύο μου 
αδέλφια και εγώ) έμεινε πάμπτωχη, οπότε η μητέρα μου χρησιμο-
ποίησε το ταλέντο της ως μοδίστρας όπως εικονίζεται στον πίνακα 
αυτό. Τέτοιες αναμνήσεις είναι παρούσες σε πολλά από τα έργα μου. 
Η γενέτειρά μου ήταν πάντα η πρώτη ύλη για την τέχνη μου. 
Όσο για την κληρονομιά μου, νομίζω πως θα είναι το σύνολο της 
δουλειάς μου, η οποία δημιουργήθηκε με βάση τις πεποιθήσεις 
μου και πάντα με συνέπεια στις ιδέες μου. 

Μπορείτε να μας πείτε πώς τελειοποιήσατε αυτό το στυλ; Πώς 
καταλήξατε να εστιάζετε στον όγκο; Τι έκανε τις μεγάλες αναλο-
γίες κεντρικό στοιχείο της αισθητικής σας;
Ο όγκος ήταν βασικό στοιχείο της τέχνης στην αρχαία Ελλάδα και 
στη Ρώμη. Εξαφανίστηκε κατά τον Μεσαίωνα και ανακαλύφθηκε 
εκ νέου αιώνες μετά, με τους πρώτους καλλιτέχνες της Αναγέννη-
σης, αρχής γενομένης με τον Gioto. Από τότε ο όγκος κυριαρχούσε, 
έως την ανάδυση της αφηρημένης τέχνης του 20ού αιώνα. 
Για μένα, αυτό το στοιχείο παραμένει ουσιαστικό. Κι όχι μόνο για-
τί ο όγκος καθιστά εφικτή την τρισδιάστατη εντύπωση, δημιουργώ-
ντας την οπτική παραίσθηση σφαιρικών σχημάτων και βάθους σε 
μια επιφάνεια όπως ο καμβάς, το χαρτί ή ο τοίχος, αλλά και γιατί 
εκφράζει την ομορφιά και τον αισθησιασμό -βασικές επιδιώξεις της 
δουλειάς μου. 
Στάθηκα τυχερός και διάβασα Bernard Berenson, τον διάσημο Α-
μερικανό ιστορικό και κριτικό τέχνης, όταν ήμουν 18 χρονών. Ο 
Berenson προσέφερε διανοητική καθαρότητα και φιλοσοφικό βά-
θος σε κάτι που έως τότε ήταν μόνο ενστικτώδης κλίση ή προτί-
μησή μου. Υποστήριζε με επιχειρήματα τον όγκο και την ικανότη-
τά του να εκφράζει σε έναν πίνακα «απτές αξίες», όπως το έθετε. Τα 
κείμενά του είχαν πάνω μου διαρκή επίδραση. 
Ως μοντέρνος καλλιτέχνης μπορώ να ωθήσω το πάθος μου στα 
άκρα και γι’ αυτό οι όγκοι κυριαρχούν τόσο πολύ σε όλη τη δουλειά 
μου. Το ενδιαφέρον μου δεν πηγάζει καθόλου απ’ αυτό που ορισμέ-
νοι περιγράφουν ως «πάχος». Το πάχος και ο όγκος είναι εντελώς 
διαφορετικά πράγματα: ενώ το πάχος μπορεί να διαστρέψει τα αντι-
κείμενα, ο όγκος απευθύνεται στην αίσθηση της αφής και φέρνει 
στον νου ομορφιά και αισθησιασμό. 
Όχι μόνο αυτό. Ο όγκος παρέχει την ευκαιρία να εξυμνηθεί η πραγ-
ματικότητα. Όπως έχω πει και παλιότερα, όταν ένας από τους με-
γάλους δασκάλους της ζωγραφικής ζωγραφίσει ένα μήλο τεράστι-
ο, κολοσσιαίο, ογκώδες, αυτό θα είναι περισσότερο μήλο απ’ ό,τι το 
απλό φρούτο που βλέπουμε στην καθημερινότητά μας. Αυτή είναι 
η ουσία της αισθητικής μου: θέλω να εξυμνήσω τον όγκο για να εκ-
φράσω την ομορφιά και τον αισθησιασμό και να μεταφέρω μια αί-
σθηση μεγαλείου. 

Όπως αναφέρατε, το έργο σας επηρεάστηκε βαθιά από τις α-
ναμνήσεις της νεότητάς σας, συμπεριλαμβανομένης της αποι-
κιακής αρχιτεκτονικής του Medellin και των μορφών και των 
χρωμάτων της αρένας των ταυρομαχιών. Στην πραγματικότη-
τα, κάποιοι από τους πρώτους πίνακές σας είχαν ως θέμα ταυ-
ρομάχους. Μπορείτε να μας πείτε περισσότερα για τους τρό-
πους που η πόλη και η ζωή στην Κολομβία ενέπνευσαν τη δου-

Courtesy of the Botero family
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λειά σας; 
Πιστεύω ότι, αν θέλεις να είσαι παγκόσμιος, πρέπει πρώτα να είσαι 
τοπικιστής και να ανήκεις σε ένα συγκεκριμένο μέρος. Για τον λόγο 
αυτό λατρεύουμε τόσο την τέχνη της αρχαίας Ελλάδας, την αρχαία 
κινεζική τέχνη και την αρχαία τέχνη της Ινδίας: ήταν αυθεντικές το-
πικές δημιουργίες.
Η τέχνη του Goya ανήκει στην Ισπανία και του Monet στη Γαλλία. 
Αυτοί οι καλλιτέχνες κέρδισαν την παγκόσμια αναγνώριση αναπα-
ριστώντας τους δικούς τους κόσμους, ενώ με το να πατούν στις ρί-
ζες τους, πάτησαν στις πιο βαθιές πτυχές των χαρακτηριστικών που 
μοιραζόμαστε όλοι. 
Όταν ήμουν έφηβος, το Medellin ήταν μια επαρχιακή πόλη εντε-
λώς απομονωμένη από την υπόλοιπη χώρα, καθώς περιβάλλεται 
από βουνά, κάτι που τότε δυσκόλευε πάρα πολύ την κατασκευή δρό-
μων και λεωφόρων. Κατά τη διάρκεια των ατελείωτων παρελάσε-
ων στις εθνικές ή θρησκευτικές γιορτές, ο δήμαρχος της πόλης αντι-
μετωπιζόταν σαν τον πρόεδρο της χώρας και ο τοπικός επίσκοπος 
σαν τον πάπα. Το να ανακατεύεσαι με τον κόσμο σε τέτοιες περιστά-
σεις, ήταν τότε για μένα σαν να πήγαινα στον κινηματογράφο. Όλα 
αυτά τα χαρακτηριστικά στοιχεία της κοινωνίας αποτυπώθηκαν έ-
ντονα στη μνήμη μου. 
Οι ταυρομαχίες ήταν πολύ δημοφιλείς τότε. Μια μέρα ένας θείος 
μου με πήγε στη La Macarena και το θέαμα μου άρεσε τόσο πολύ, 
που αποφάσισα ότι θέλω να γίνω ταυρομάχος. Το όνειρο κράτησε 
λίγο φυσικά, αλλά η εμπειρία με έκανε να αγαπώ τις ταυρομαχίες 
για την υπόλοιπη ζωή μου. 
Όταν ήμουν 15 χρονών, ξεκίνησα να πουλάω στο ραφείο του 
Rafael Pérez, όπου μπορούσες να αγοράσεις και εισιτήρια για την 
αρένα, μικρούς πίνακες με σκηνές από ταυρομαχίες, ζωγραφισμέ-
νους με νερομπογιές. Αυτοί ήταν οι πρώτοι πίνακες που πούλησα. 
Έχω φτιάξει πολλές ελαιογραφίες και σχέδια με σκηνές ταυρομαχι-
ών, μια και, λόγω του θέματός τους, αποτελούν μια γιορτή της φόρ-
μας και των χρωμάτων, την οποία δεν βρίσκεις συχνά. 
Τότε ζωγράφιζα τον κόσμο που έβλεπα γύρω μου, γιατί ήταν το 
μόνο που γνώριζα σαν νέος, τα σπίτια, τις ιστορίες, τους ανθρώ-
πους. Αλλά αυτός ο κόσμος εξακολούθησε να αποτελεί την πρωταρ-
χική μου έμπνευση. 

Έχετε πει πως, όταν αποφασίσατε να γίνετε ζωγράφος, σκε-
φτήκατε ότι καταδικάζατε τον εαυτό σας σε μια ζωή φτώχειας, 
αλλά η ενστικτώδης τάση να δημιουργήσετε τέχνη ήταν τόσο 
μεγάλη ώστε δεν σας πείραζε. Πώς θα περιγράφατε αυτό το έν-
στικτο; Από πού προέκυψε;

Θυμάμαι πως, όταν είπα στη 
μητέρα μου ότι ήθελα να γίνω 
ζωγράφος, εκείνη είπε «Ωραία, 
αλλά θα πεθάνεις της πείνας». 
Για να είμαι δίκαιος, τότε δεν υ-
πήρχαν και τόσοι καλλιτέχνες 
τριγύρω και οι λίγοι που ζού-
σαν στην πόλη μου, επιβίωναν 
με γλίσχρους μισθούς, κάνοντας 
μαθήματα στα παιδιά των δη-
μόσιων σχολείων.
Όταν ήμουν 16, έκανα την πρώ-
τη μου έκθεση με μια ομάδα 
καλλιτεχνών στο Tejicondor 
Art Show του Medellin. Στα 19 
έκανα την πρώτη μου ατομική 
έκθεση στην γκαλερί Leo Matiz, 
στην Bogota. Εκεί παρουσία-
σα έργα με νερομπογιές και κά-
ποιους καμβάδες με λάδια.
Ένας από εκείνους τους πίνα-
κες, «Η γυναίκα που κλαίει», α-
ντανακλούσε ξεκάθαρα την κλί-
ση μου προς τον όγκο. Μπορεί 
κάποιος να νομίσει ότι ένα από 
τα χέρια της το ζωγράφισα σή-
μερα. Αλλά η πηγή του πάθους 
μου για τον όγκο και η ισχυρή 
έλξη που μου ασκούσε ήταν πά-
ντα μυστήριο.
Έναν χρόνο μετά από εκείνη την 
έκθεση, κέρδισα έναν διαγωνι-
σμό ζωγραφικής και χρησιμο-
ποίησα τα χρήματα για να ταξι-
δέψω στην Ευρώπη για πρώ-
τη φορά. Έζησα στη Φλωρεντί-
α και αφιερώθηκα στη μελέτη 
των έργων του Giotto, του μεγά-
λου δάσκαλου του όγκου, όπως 
και στη μελέτη έργων άλλων α-
ναγεννησιακών ζωγράφων, κυ-
ρίως του Piero della Francesca. 
Σε αυτό το διάστημα, η προτίμη-
σή μου για τη ζωγραφική και τη 
μεγάλη τέχνη του παρελθόντος 
μετατράπηκε σε απόλυτη βεβαι-
ότητα, όπως και η αφοσίωσή 
μου στον όγκο.

Το 2005 ο Fernando Botero 
παρουσίασε κάποιους από 

τους πίνακές του από τη 
σειρά για το Abu Ghraib 

στο ατελιέ του στο Παρίσι. 
Η σειρά υπενθυμίζει τα 

βασανιστήρια, τη σεξουαλική 
κακοποίηση και τις 

ταπεινώσεις που υπέστησαν 
Ιρακινοί κρατούμενοι από 

Αμερικανούς στρατιώτες και 
προσωπικό ασφαλείας στη 

φυλακή Abu Ghraib στο Ιράκ. 

Πίνακες του Κολομβιανού 
ζωγράφου Fernando Botero 
εκτίθενται στο Μουσείο 
Botero στην Μπογκοτά της 
Κολομβίας. «Εξακολουθώ 
να δουλεύω κάθε μέρα. Όχι 
στις μεγάλες διαστάσεις στις 
οποίες δούλευα με λάδι όλη 
μου τη ζωή, αλλά ζωγραφίζω 
με νερομπογιές, κάτι που 
με ευχαριστεί πολύ», είχε 
δηλώσει στους «New York 
Times» λίγους μήνες πριν 
από τον θάνατό του. 

Pascal Pavani/AFP/Getty Images
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Δεν νομίζω ότι υπάρχουν λέ-
ξεις για να περιγράψουν τα συ-
ναισθήματά μου όταν βλέπω 
σπουδαία τέχνη. Είναι σαν α-
γνός ενθουσιασμός. Και το νιώ-
θω κάθε φορά - δεν ξεθωριά-
ζει. Αυτό ένιωσα την πρώτη 
φορά που είδα τις «Δεσποινί-
δες των τιμών» του Velazquez, 
τη «Νυχτερινή περίπολο» του 
Rebrandt ή τα πορτρέτα που 
σχεδίασε ο Hans Holbein. Για 
μένα, αυτά τα μεγαλειώδη έργα 
είναι αξεπέραστα και νιώθω 
τους χαρακτήρες στους πίνακες 
πιο αληθινούς και πιο πραγμα-
τικούς απ’ ό,τι αν στέκονταν α-
κριβώς δίπλα μου. 

Με κάποιο παιχνίδι της τύ-
χης, συναντήσατε την 
Dorothy Miller, επιμελή-
τρια στο Μουσείο Μοντέρ-
νας Τέχνης της Νέας Υόρκης 
(MoMA), η οποία αγόρασε τον 
πίνακά σας «Μόνα Λίζα, ετών 
12» για λογαριασμό του μου-
σείου στις αρχές της δεκαετί-
ας του 1960, όταν ζούσατε στη 
Νέα Υόρκη. Αυτό ήταν ένα 
σημείο καμπής στην επαγγελ-
ματική σας πορεία. Μπορεί-
τε να μας πείτε για εκείνη την 
εμπειρία και για εκείνη την 
περίοδο;
Η Dorothy Miller είχε πάει να 
δει έναν Αμερικανό ζωγράφο 
που ζούσε στο κτίριο όπου έ-
μενα κι εγώ, στο Greenwich 
Village, και ο οποίος εν παρό-
δω ανέφερε ότι στον κάτω ό-
ροφο έμενε και ένας καλλιτέ-
χνης από την Κολομβία, ο οποί-
ος ζωγραφίζει «χοντρούς». Ε-
κείνη θέλησε να δει τη δουλειά 
μου και πέρασε την ίδια μέρα. Η 

«Μόνα Λίζα, ετών 12» ήταν ακουμπισμένη σε έναν τοίχο και, μόλις 
η Miller μπήκε, έδειξε τον πίνακα και χωρίς δισταγμό είπε: «Αυτόν 
τον θέλουμε στο μουσείο». Την επομένη, προς έκπληξή μου, ένα 
φορτηγάκι ήρθε για να πάρει τον πίνακα. Ήταν πραγματικά παιχνί-
δι της τύχης.
Ήμουν στην Νέα Υόρκη για λίγα μόνο χρόνια, ζώντας σαν άπορος 
και με μικρή επιτυχία, αλλά με ένα έργο μου να εκτίθεται σε περί-
οπτη θέση στη MoMA, το σπουδαιότερο μουσείο μοντέρνας τέχνης 
στον κόσμο, οι γκαλερίστες ξαφνικά άρχισαν να δείχνουν ενδιαφέ-
ρον για τη δουλειά μου και η επαγγελματική μου κατάσταση άλλαξε 
σημαντικά. Από τότε και μετά, τη δουλειά μου εκπροσωπούσαν δι-
άσημοι έμποροι τέχνης, ανάμεσα στους οποίους ο Claude Bernard 
στο Παρίσι, η Marlborough Gallery στη Νέα Υόρκη και η γκαλερί 
Ernst Beyeler στη Βασιλεία.

Οι φόρμες που μαγνητίζουν το μάτι και το παιγνιώδες χιούμορ 
είναι τα σήματα κατατεθέντα της τέχνης σας και χαρακτηριστι-
κά που κάνουν πάμπολλους ανθρώπους να θαυμάζουν τη δου-
λειά σας. Σε ένα ντοκιμαντέρ για τη ζωή σας, σχολιάσατε ότι 
πολλοί καλλιτέχνες και κριτικοί θεωρούν πως «αν η τέχνη δί-
νει ικανοποίηση, τότε εκπορνεύεται». Χαρακτηρίσατε αυτή την 
άποψη γελοία. Πιστεύετε ότι η τέχνη σήμερα έχει γίνει υπερ-
βολικά περίπλοκη, υπερβολικά διανοουμενίστικη ή υπερβολι-
κά σοβαρή;
Η τέχνη δημιουργήθηκε για να δίνει απόλαυση. Όταν ρίξεις μια συ-
νολική ματιά στην ιστορία της τέχνης, βλέπεις ότι το 99% των έρ-
γων αφορά θέματα που είναι κυρίως ευχάριστα. Ποιος, για παρά-
δειγμα, είδε ποτέ δραματικό ιμπρεσιονιστικό πίνακα; Επιπλέον, σε 
προηγούμενους αιώνες σχεδόν κάθε πίνακας αποτελούσε πορτρέ-
το ή θρησκευτική σκηνή ή τοπίο ή νεκρή φύση, θέματα που προκα-
λούσαν ευχαρίστηση σε όσους τα έβλεπαν. 
Το χιούμορ είναι επίσης βασικό χαρακτηριστικό στην ιστορία της 
τέχνης και μπορεί να λειτουργήσει σαν κλείσιμο του ματιού, σαν 
ένα παράθυρο που προσκαλεί τους θεατές «να μπουν» στο έργο τέ-
χνης. Βρίσκεται στους πίνακες πολλών σπουδαίων καλλιτεχνών, α-
νάμεσα στους οποίους οι Pieter Bruegel, Bosch, Goya, ακόμα και 
ο Velazquez, ο οποίος ζωγράφισε νάνους στην ισπανική βασιλική 
αυλή τόσο με χιούμορ όσο και με ευαισθησία, και τον Άρη, τον θεό 
του πολέμου, τον οποίο απεικόνισε σαν αγροίκο. 
Πάντοτε με ενέπνεαν οι μεγάλοι δάσκαλοι του παρελθόντος, γι’ 
αυτό και στη δουλειά μου μπορεί κάποιος να δει σάτιρα, χιούμορ 
και τρυφερότητα. Δεν ζωγράφισα ποτέ ούτε μια πινελιά χωρίς τη 
σφραγίδα της ιστορίας.

Ο Fernando Botero 
ζωγράφισε το «Στούντιο» 
(«El Estudio») το 1984, έργο 
που εκτίθεται στο Μουσείο 
της Antioquia στο Medellin 
της Κολομβίας. «Θέλω να 
εξυμνήσω τον όγκο για να 
εκφράσω την ομορφιά και 
τον αισθησιασμό», είπε στους 
«New York Times», «και για 
να εκφράσω μια αίσθηση 
μεγαλείου».

Μπρούτζινα γλυπτά του 
Fernando Botero, τα οποία 

εκτίθενται στην πλατεία 
Botero στο Medellin στην 

Κολομβία, κοντά στο μουσείο 
Antioquia. Το 2004 ο F. 

Botero δώρισε στο μουσείο 
περισσότερα από 20 γλυπτά 

μαζί με πολλά άλλα έργα 
τέχνης. 

Juan Barreto/AFP via Getty Images
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θα μπορούσε να σταματήσει τον 
Franco από το να μείνει στην ε-
ξουσία επί 40 και πλέον χρό-
νια, αλλά τώρα η φρίκη εκείνης 
της τραγωδίας είναι ξεκάθαρη 
στο μυαλό μας λόγω εκείνου του 
αριστουργήματος. 
Η αιτία γι’ αυτές τις σειρές έρ-
γων μου ήταν το ηθικό χρέ-
ος. Απλώς επειδή δεν μπορού-
σα να μένω σιωπηλός μπροστά 
σε τέτοια βαναυσότητα και επει-
δή πιστεύω ότι η τέχνη μπορεί 
πράγματι να μας βοηθά να θυ-
μόμαστε τις τραγωδίες του πα-
ρελθόντος και να κάνει τους αν-
θρώπους να μη δέχονται ποτέ 
το απαράδεκτο. 

Είπατε κάποτε σε μια συνέ-
ντευξή σας ότι αντιπροσω-
πεύετε «το αντίθετο από αυτό 
που γίνεται στην τέχνη σήμε-
ρα». Τι πιστεύετε για την τέ-
χνη σήμερα; 
Κάποιος έχει πει ότι «Για να κά-
νεις τέχνη, χρειάζεται να κά-
νεις κάτι που μοιάζει με τέχνη». 
Αυτό που γίνεται σήμερα, δεν 
μοιάζει με τέχνη. 
Μερικούς αιώνες αργότερα, 
όταν οι αρχαιολόγοι θα κάνουν 
ανασκαφές στα ερείπια των 
σπουδαίων μας πόλεων, θα πα-
σχίζουν να ορίσουν από τα ευ-
ρήματα που θα έχουν, τι θεω-
ρούσαμε τέχνη στην εποχή μας. 
Δεν θα διαφέρει από πολλά απ’ 
αυτά που θα βρουν στους κά-
δους σκουπιδιών.
Δεν ήταν έτσι τα πράγματα πα-
λιότερα. Συνήθως, όταν ένας 
χωρικός έβρισκε θραύσματα 
από ένα αρχαίο γλυπτό ή ένα 
αγγείο στο χωράφι του, καταλά-
βαινε την ίδια στιγμή ότι ήταν 
κάτι πολύτιμο, ένα έργο τέχνης. 
Καλλιεργημένος ή όχι, το ήξε-
ρε. Η ποιότητα και η αξία της τέ-
χνης ήταν κάτι σαφές σε όλους. 
Δεν συμβαίνει το ίδιο τώρα, με 
τη σημερινή παραγωγή, με με-
γάλο μέρος αυτού που ο κόσμος 
αποκαλεί τέχνη. 

Ζωγραφίζετε ακόμη;
Εξακολουθώ να δουλεύω κάθε 
μέρα.  Όχι στις μεγάλες διαστά-
σεις στις οποίες δούλευα με λάδι 
όλη μου τη ζωή, αλλά ζωγραφί-
ζω με νερομπογιές, κάτι που με 
ευχαριστεί πολύ. Έτσι άρχισα 
και τώρα, στο τέλος, νιώθω σαν 
να επιστρέφω στο σπίτι μου. 

Σε κάθε περίπτωση, πολλά από τα σύγχρονα έργα τέχνης είναι οτι-
δήποτε άλλο παρά πνευματικά. Υποκρίνονται ότι είναι, αλλά δεν εί-
ναι. Πολλοί καλλιτέχνες, έχοντας πρωτοβγεί από τη σχολή, υιοθε-
τούν μια τεχνοτροπία, αλλά αυτό είναι κάτι πολύ διαφορετικό από 
το να καταλήξουν στα δικά τους εκφραστικά μέσα. Καθένας από τους 
μεγάλους δασκάλους δημιουργούσε με ένα μοναδικό και διακριτό 
στυλ, το οποίο αναπτυσσόταν με τον καιρό και με σκληρή δουλειά 
ως αποτέλεσμα μιας δια βίου αφοσίωσης στην αριστεία. Μια τέτοια 
επιλογή εκφραστικών μέσων είναι αποτέλεσμα της επιτομής των ι-
δεών του καλλιτέχνη και είναι παρόν σε κάθε του δουλειά. Είναι 
μια ορατή φιλοσοφία. 

Φυσικά δεν είναι όλη η δουλειά σας χιουμοριστική ή σατιρική. Το 
2005 δημιουργήσατε τη σειρά Abu Ghraib, η οποία βασίζεται σε 
φωτογραφίες που λήφθηκαν στη διαβόητη φυλακή του Ιράκ. Λίγα 
χρόνια πριν, ζωγραφίσατε τον «Θάνατο του Pablo Escobar» απεικο-
νίζοντας τον θάνατο του επικεφαλής του καρτέλ Medellin, όπως και 
έργα για τις σκοτεινές μέρες της ναρκο-βίας στην Κολομβία. Τι σας 
έκανε να δημιουργήσετε αυτά τα πολιτικά έργα και να επηρεάσετε 
τον δημόσιο διάλογο; 
Όταν έμαθα ότι στο Abu Ghraib στο Ιράκ γίνονται βασανιστήρια, έ-
νιωσα αναγκασμένος να πω κάτι λόγω της τεράστιας οργής που έ-
νιωσα. Και εξεπλάγην που δεν έκαναν το ίδιο και πολλοί άλλοι 
καλλιτέχνες. 
Δεν ζωγράφισα τίποτα άλλο για περισσότερο από έναν χρόνο και ο-
λοκλήρωσα αυτή τη σειρά από ελαιογραφίες και σχέδια, την οποία 
αργότερα δώρισα στο Πανεπιστήμιο της Καλιφόρνια, το Berkeley, 
και στο American University στην Ουάσιγκτον. Όταν τελείω-
σα, μου ήταν και πάλι ξεκάθαρο ότι τίποτα δεν είναι πιο σημαντι-
κό από τα εκφραστικά μέσα που χρησιμοποιεί ο καθένας. Επειδή, 
όταν ο καλλιτέχνης είναι συνεπής στην αισθητική του προσέγγι-
ση, οι άνθρωποι θα ξέρουν πάντα ποιος είναι ο δημιουργός άσχε-
τα με το τι ζωγραφίζει. Λόγω του τρόπου με τον οποίο επιλέγει να 
εκφραστεί. 
Έκανα, επίσης, μια σειρά έργων με θέμα τη βία στην Κολομβία στη 
δεκαετία του 1990, στην οποία ζωγράφισα αντάρτες, παραστρατι-
ωτικούς και διακινητές ναρκωτικών, συμπεριλαμβανομένου και 
του διαβόητου Pablo Escobar την εποχή του θανάτου του. Έως τότε 
ο Escobar ήδη είχε γίνει εθνικός θρύλος και τον ζωγράφισα νεκρό, 
μισόγυμνο και πεσμένο στη σκεπή ενός μικρού σπιτιού. 
Δεν νομίζω ότι η τέχνη μπορεί να αλλάξει την πραγματικότητα, 
αλλά μπορεί σίγουρα να αφήσει ένα ίχνος στη συλλογική μνήμη. 
Ο πιο διάσημος πολιτικός πίνακας, η «Guernica» του Picasso, δεν 
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Αφού διάβασε για τις 
απάνθρωπες συνθήκες στη 

φυλακή του Abu Ghraib 
στο Ιράκ το 2004, όπου το 

προσωπικό ασφαλείας των 
Αμερικανών βασάνιζε (και 

φωτογράφιζε) κρατούμενους, 
ο Fernando Botero 

δημιούργησε μια σειρά από 
πίνακες και σχέδια που 

βασίζονται σε εκείνες τις 
φωτογραφίες. 

Vincenzo Pinto/AFP/Getty Images
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τα τέλη του 20ού αι-
ώνα, ο νεολογισμός 
«lawfare», συνδυ-
ασμός των λέξεων 
«law», που σημαί-

νει «νόμος», και «warfare», που 
σημαίνει «πόλεμος», άρχισε να 
χρησιμοποιείται για να περιγρά-
ψει πώς οι ισχυροί χρησιμοποι-
ούν τα δικαστικά συστήματα για 
να επιτεθούν στους αντιπάλους 
τους. Με λίγα λόγια, περιγράφει 
πώς ένα θεσμικό όργανο που θα 
έπρεπε να διασφαλίζει την απο-
νομή της δικαιοσύνης, μετατρά-
πηκε σε εργαλείο καταπίεσης. 
Μετατράπηκε σε όπλο που χρη-
σιμοποιούν οι ισχυροί για να 
πετυχαίνουν τους πολιτικούς 
τους στόχους και να καταπνίγουν 
τις διαφωνίες, είτε διώκοντας 
τους αντιπάλους τους χωρίς ου-
σιαστικό λόγο, είτε παρεμποδί-
ζοντας και καθυστερώντας εκδι-
κάσεις υποθέσεων, είτε ακυρώ-
νοντας το ίδιο το διεθνές δίκαιο. 
Στη Λατινική Αμερική, η ποινι-
κοποίηση και η φυλάκιση περι-

βαλλοντιστών, καθώς και ιθα-
γενών ηγετών που αγωνίζο-
νται ενάντια στην απαλλοτρίω-
ση της γης τους από πολυεθνικές 
επιχειρήσεις, έχει γίνει ευρέως 
διαδεδομένη.
Το δικό μου συγγραφικό έργο 
δεν έχει εμπνευστεί ακόμα από 
το «lawfare», αλλά για τους συγ-
γραφείς της γενιάς μου η κρατι-
κή βία που, όπως η θεσμική δι-
αφθορά και ο ρατσισμός, χαρα-
κτηρίζει την ιστορία της Γουατε-
μάλας, είναι ένα μείζον, σχεδόν 
υποχρεωτικό, θέμα με το οποίο 
έχουμε ασχοληθεί σχεδόν όλοι 
μας. Στην πραγματικότητα, τα 
πρώτα μου κείμενα γαλουχήθη-
καν με τη βίαιη ατμόσφαιρα της 
Γουατεμάλας.
Ένας από τους θείους μου θανα-
τώθηκε στην πυρά το απόγευμα 
της 31ης Ιανουαρίου 1980, κατά 
τη διάρκεια της κατάληψης της 
ισπανικής πρεσβείας στη Γου-
ατεμάλα από μια επιτροπή ηγε-
τών της φυλής των Μάγια. Οι 
ηγέτες των Μάγια είχαν ταξιδέ-

ψει στην πρωτεύουσα για να κα-
ταγγείλουν μια σειρά από σοβα-
ρές παραβιάσεις των ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων που διαπρά-
χθηκαν από τον στρατό της Γου-
ατεμάλας στα εδάφη τους. Οι 
αναταραχές αυτές σηματοδότη-
σαν την έναρξη της γενοκτονίας 
των Μάγια Ιξίλ. 
Εκείνη τη μέρα, ο θείος μου βρι-
σκόταν στην πρεσβεία για να μι-
λήσει για τη διοργάνωση μιας 
διεθνούς δίκης, αλλά οι Μάγια, 
αφού έκαναν κατάληψη στο κτί-
ριο, τον έπιασαν όμηρο. Μέλη 
της πρεσβείας μάς τηλεφώνη-
σαν για να του πάμε τα φάρμα-
κα για την καρδιά του κι έτσι 
βρέθηκα εκεί, μόλις 20 ετών 
τότε, μαζί με την αδελφή μου 
Magalί. Ένας κλοιός από αστυ-
νομικούς μας έκλεισε τον δρόμο 
και ένας γνωστός δημοσιογρά-
φος, που είχε φτάσει λίγο νωρί-
τερα, μας προειδοποίησε ότι η 
αστυνομία επρόκειτο να εισβά-
λει στην πρεσβεία. Είδαμε αρκε-
τούς αστυνομικούς να σκαρφα-

Σ

Η δικαιοσύνη συχνά γίνεται εργαλείο στα χέρια των ισχυρών 
για να καταστείλει ακτιβιστές, καλλιτέχνες και δημοσιογράφους, 

αλλά έτσι τρέφει την έμπνευση για αντίσταση.

Rodrigo Rey Rosa

Γεννήθηκε και μεγάλωσε 
στη Γουατεμάλα. 

Συγγραφέας 5 συλλογών 
διηγημάτων και 

περισσότερων από 
12 μυθιστορημάτων, 

μεταφρασμένων σε 16 
γλώσσες.

(Το κείμενο μεταφράστηκε 
από τα ισπανικά από τον 

Stephen Henighan, ο 
οποίος μετέφρασε και το 

μυθιστόρημα του Rodrigo 
Rey Rosa «The Country 

of Toό»)

ΑΛΗΘΕΙΕΣ ΠΙΣΩ
ΑΠΟ ΤΑ ΣΙΔΕΡΑ

Victor J. Blue for The New York Times
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λώνουν στο μπαλκόνι του δεύ-
τερου ορόφου, κρατώντας ντου-
φέκια και όπλα που έμοιαζαν με 
φλογοβόλα. Ακούσαμε μια έκρη-
ξη και από το παράθυρο βγή-
κε ένα μαύρο σύννεφο. Δευτερό-
λεπτα αργότερα, μυρίσαμε στον 
αέρα τη μυρωδιά της απανθρα-
κωμένης σάρκας.
Η ανάμνηση εκείνου του απο-
γεύματος, όταν 37 άνθρωποι κά-
ηκαν μέχρι θανάτου, δεν σταμά-
τησε να με στοιχειώνει. Ένα βρά-
δυ, ξύπνησα έντρομος όταν είδα 
στον ύπνο μου ότι έτρωγα ένα 
κομμάτι ψητό κρέας από το κα-
μένο σώμα του θείου μου. Ήταν 
σαν να ένιωθε ο επίδοξος συγ-
γραφέας μέσα μου ότι η βία του 
περιβάλλοντός μου θα γινόταν 
ένα είδος λογοτεχνικής τροφής.
Η καταστροφή του φυσικού κό-
σμου και η διαφθορά που τη συ-
νοδεύει, είναι ένα ακόμα θέμα 
που έχει επηρεάσει τη γραφή 
μου.
Το πρώτο μου μυθιστόρημα, 
«Lo que sonο Sebastiàn» («Τι 
ονειρεύτηκε ο Sebastiàn»), ξε-
κινά με τη σύγκρουση μεταξύ 
του Sebastiàn Sosa, ενός νεαρού 
ιδεαλιστή περιβαλλοντιστή από 
την πόλη, και μιας οικογένει-
ας λαθροθήρων στη ζούγκλα του 
Petén. Η προσπάθεια του Sosa 

να επιβάλει τις αξίες του έχει κα-
ταστροφικές επιπτώσεις για τον 
ίδιο και τους γύρω του.
Στις αρχές και στα μέσα της δε-
καετίας του 1980, λίγο μετά τη 
γενοκτονία των Μάγια Ιξίλ στη 
Γουατεμάλα, μεγάλες περιοχές 
της ζούγκλας άρχισαν να απο-
ψιλώνονται από ισχυρούς γαιο-
κτήμονες, που ήθελαν να τις με-
τατρέψουν σε αγροκτήματα βο-
οειδών και φυτείες ζαχαροκά-
λαμων και αφρικανικών φοι-
νίκων. Κατά τη διάρκεια της 
διακυβέρνησης του στρατηγού 
Efraίn Rίos Montt (ο οποίος 30 
χρόνια αργότερα θα δικαστεί και 
θα κριθεί ένοχος για γενοκτονία 
και εγκλήματα κατά της ανθρω-
πότητας), η αδελφή μου Magalί, 
εμπνευσμένη από τα γραπτά 
του Αγίου Φραγκίσκου της Ασί-
ζης, του Chief Seattle (αρχηγός 
των Σουκουάμις και Ντουουάμις 
και ηγετική φυσιογνωμία μετα-
ξύ του λαού του) και της Rachel 
Carson (Αμερικανίδα θαλάσ-
σια βιολόγος, περιβαλλοντολό-
γος και συγγραφέας), ίδρυσε την 
«Defensores de la Naturaleza», 
μία από τις πρώτες περιβαλ-
λοντικές ΜΚΟ στη Γουατεμά-
λα. Μαζί με τους συνεργάτες της, 
έπεισε μια ομάδα ανθρώπων 
με επιρροή πως ήταν ανάγκη να 

δημιουργηθούν προστατευόμε-
νες περιοχές σε όλη τη χώρα.
Το 1986, η πρώτη δημοκρατι-
κά εκλεγμένη κυβέρνηση της 
Γουατεμάλας μετά από μια σει-
ρά στρατιωτικών δικτατοριών 
απαγόρευσε την εκμετάλλευση 
αυτών των φυσικών αποθεμά-
των, τα οποία ήδη διεκδικού-
σαν εταιρείες υλοτομίας και χαρ-
τιού. Οι ίδιες εταιρείες υλοτομί-
ας, μαζί με ιδιοκτήτες μεγάλων 
φυτειών και μεγαλοκτηνοτρό-
φους βοοειδών, κατηγόρησαν 
τη Magalί πως υποστηρίζει φα-
νατικά την προστασία του φυσι-
κού κόσμου με ανυπολόγιστο 
οικονομικό κόστος. Την απο-
κάλεσαν προδότρια, ενώ στον 
Τύπο χαρακτηρίστηκε κομμου-
νίστρια, «οικο-υστερική» και 
«οικο-τρομοκράτισσα».
Ένα από τα πιο πρόσφατα μυθι-
στορήματά μου, το «El paίs de 
Toό» («Η χώρα του Toό»), μιλά-
ει για την αντίσταση των λαών 
των Μάγια απέναντι σε μια κα-
ταστροφική βιομηχανία εξόρυ-
ξης, η οποία, όμως, προστατεύε-
ται από τον νόμο.
Στις αρχές του αιώνα μας, όταν 
λίγοι άνθρωποι στη Γουατεμά-
λα γνώριζαν τις καταστροφικές, 
μη αναστρέψιμες επιπτώσεις 
των εξορύξεων στο περιβάλλον, 

   Στρατιώτες από τον στρατό 
της Γουατεμάλας που 
περιπολούσαν την πόλη 
Nebaj, στην επαρχία Quiche, 
τον Φεβρουάριο του 2013. 
Το Nebaj ήταν το κέντρο 
μιας βίαιης εκστρατείας 
κατά της εξέγερσης του 
πρώην δικτάτορα Efraίn 
Rίos Montt που σκότωσε 
χιλιάδες, κυρίως αυτόχθονες 
Μάγια, και καταδικάστηκε 
για γενοκτονία τον Μάιο του 
2013.

Μια γυναίκα των Μάγια 
Ιξίλ κοιτάζει καθώς άντρες 

μετέφεραν φέρετρα που 
περιείχαν τα λείψανα των 
θυμάτων της σφαγής του 
1981 από τον στρατό της 

Γουατεμάλας, πριν από 
την ταφή τους τον Ιούνιο 

του 2008. Σύμφωνα 
με μια έκθεση που 

χρηματοδοτήθηκε από τα 
Ηνωμένα Έθνη, κατά τη 

διάρκεια του εμφύλιου 
πολέμου στη Γουατεμάλα, 

που διήρκεσε από το 1960 
έως το 1996, περισσότεροι 

από 200.000 άνθρωποι 
είτε σκοτώθηκαν είτε 

εξαφανίστηκαν βίαια από 
τις κυβερνητικές δυνάμεις 

ασφαλείας, οι οποίες 
διέπραξαν περισσότερες από 

600 σφαγές.

Eitan Abramovich/AFP/Getty Images
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κάποιες εταιρείες αγόρασαν με-
γάλες εκτάσεις γης. Λίγα χρόνια 
πριν αρχίσουν τις εξορύξεις, είχε 
συνταχθεί ένας σχετικός νόμος 
με τη βοήθεια νομικών εμπειρο-
γνωμόνων που αποδείχθηκε ότι 
ήταν υπάλληλοι των εταιρειών 
εξόρυξης.
Αυτός ο νόμος, σύμφωνα με 
επίσημη μελέτη περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων, επέτρεψε στη 
Montana Exploradora, θυγατρι-
κή της ισχυρής καναδικής εται-
ρείας εξόρυξης Glamis Gold, να 
χρησιμοποιήσει εντελώς δωρε-
άν 1,6 εκατομμύρια γαλόνια νε-
ρού στο Sipacapa, έναν εξαιρετι-
κά φτωχό δήμο στα δυτικά υψί-
πεδα της Γουατεμάλας, και να 
τα αναμείξει με κυάνιο και άλλα 
επιβλαβή χημικά προϊόντα. Εν-
δεικτικά αναφέρω ότι μια οικο-
γένεια στο Sipacapa καταναλώ-
νει κατά μέσο όρο 1.320 γαλό-
νια νερού τον μήνα.
Μερικά από τα πλουσιότερα 
κοιτάσματα ορυκτών της Γου-
ατεμάλας βρίσκονται στα δυτι-
κά υψίπεδα, όπου η πυκνότη-
τα του πληθυσμού των Μάγια εί-
ναι εξαιρετικά μεγάλη. Από το 
1996, η Γουατεμάλα έχει δεχθεί 
περισσότερα από 300 αιτήματα 
για άδειες εξερεύνησης και εκμε-
τάλλευσης ορυκτών. Για πρώτη 
φορά τα δυτικά περιβαλλοντικά 
συμφέροντα και ο προγονικός 
συντηρητισμός των Μάγια θα 
ενωθούν σε έναν κοινό αγώνα. 
Τις τελευταίες δεκαετίες, πολλοί 
ακτιβιστές των Μάγια δολοφο-
νήθηκαν ή φυλακίστηκαν με κα-
τηγορίες για τρομοκρατία, κλο-
πή, σχεδόν για οποιοδήποτε κα-
κούργημα, επειδή αντιστάθηκαν 
στην εισβολή στα εδάφη τους.
Γεγονότα παρόμοια με τους αγώ-
νες στα εδάφη των Μάγια στη 
Γουατεμάλα, περιγράφονται και 
στο «The Country of Toό». Το 
μυθιστόρημα παρουσιάζει τη δι-
αφθορά του κράτους, όπως στα 
ανώτατα δικαστήρια της Γουα-
τεμάλας, όπου προΐστανται δι-
καστές που συνεργάζονται με 
ισχυρούς πολιτικούς και το ορ-
γανωμένο έγκλημα. Μερικοί 
από αυτούς εμφανίζονται στη λί-
στα Engel, στην οποία καταγρά-
φονται οι διεφθαρμένοι και οι 
εχθροί της δημοκρατίας στην Κε-
ντρική Αμερική. Η λίστα αυτή 
δημιουργήθηκε από τις Ηνω-
μένες Πολιτείες και δημοσιεύε-

ται ετησίως από το 2021. Το μυ-
θιστόρημα, ωστόσο, ολοκλη-
ρώνεται με τη γέννηση ενός μι-
κρού έθνους, των Μάγια, σε μια 
χειραφετημένη περιοχή κάπου 
στην Κεντρική Αμερική, όπου, 
όμως, η δημοκρατία μολύνε-
ται εξ αρχής από την πολιτική 
διαφθορά. 
Τώρα, όπως συνέβαινε πριν από 
40 χρόνια (και ίσως όπως ήταν 
πάντα), η πραγματικότητα και η 
μυθοπλασία σχεδόν ταυτίζονται. 
Ο δικαστικός πόλεμος συνεχί-
ζει να εξαπλώνεται παγκοσμί-
ως: Από τις Ηνωμένες Πολιτείες, 
όπου ο πρώην πρόεδρος Donald 
Trump προσπάθησε να αμφι-
σβητήσει τα αποτελέσματα των 
εκλογών του 2020, μέχρι τη Ρω-
σία, όπου ο πρόεδρος Vladimir 
Putin χειραγωγεί τον νόμο και 
φυλακίζει ανεξάρτητους δημο-
σιογράφους που αποκαλύπτουν 
τις κατασκευασμένες ιστορίες 
του για την εισβολή στην Ουκρα-
νία. Από τη Νιγηρία μέχρι την 
Κένυα, από το Ισραήλ μέχρι την 
Κίνα, ο νόμος έχει γίνει όπλο.

Στη Γουατεμάλα, μετά τη δημο-
κρατική εκλογή ενός υποψηφί-
ου από την κεντροαριστερή αντι-
πολίτευση τον Αύγουστο του 
2023, ο επικεφαλής της Ειδι-
κής Εισαγγελίας κατά της Ατι-
μωρησίας, ο οποίος φιγουρά-
ρει στη Λίστα Engel, ανακοίνω-
σε μια σειρά διώξεων κατά των 
ηγετών του κόμματος που κέρδι-
σε τις εκλογές για ψευδή εκλογι-
κά στοιχεία. Ανάμεσά τους ήταν 
και ο εκλεγμένος πρόεδρος. 
Τα επόμενα χρόνια, η μετατρο-
πή της δικαιοσύνης σε πολιτι-
κό παιχνίδι θα οδηγήσει σε φυ-
λάκιση όλο και περισσότερων 
ακτιβιστών, δημοσιογράφων 
και συγγραφέων για εγκλήματα 
που δεν έγιναν ποτέ. Ίσως αυτή 
η παγκόσμια τάση προς τη νομι-
κή διαστρέβλωση, όπως η κρα-
τική βία, ο ρατσισμός και η δια-
φθορά, που για δεκαετίες εμπνέ-
ουν τόσο εμένα όσο και πολλούς 
άλλους συναδέλφους μου, να 
τροφοδοτήσει ένα νέο κύμα λο-
γοτεχνίας, που θα γραφτεί πίσω 
από τα κάγκελα.

© 2023 Rodrigo Rey Rosa

Ο Evan Gershkovich, 
δημοσιογράφος της 
Wall Street Journal, 
κοιτάζει από το κλουβί 
των κατηγορουμένων στο 
δικαστήριο της Μόσχας, 
πριν από την ακρόαση 
για έφεση σχετικά με την 
παρατεταμένη κράτησή 
του τον Ιούνιο του 2023. Ο 
Gershkovich συλλήφθηκε 
τον Μάρτιο του 2023 και 
αργότερα κατηγορήθηκε για 
κατασκοπεία.

Natalia Kolesnikova/AFP via Getty Images
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ίμαι μια γυναίκα από 
τη Νότια Ασία, που 
ζει και εργάζεται ως 
θαλάσσια βιολόγος. 

Επίσης είμαι μία από τους 1,59 
δισεκατομμύρια ανθρώπους 
που ζουν στους τροπικούς, που 
εξαρτώνται από τους ωκεανούς 
και που ζουν σε χώρες με χαμη-
λό έως μεσαίο εισόδημα.
Λόγω του ιστορικού μου, έχω 
αντιμετωπίσει αμέτρητες και 
αχρείαστες προκλήσεις για να 
αναγνωριστούν οι ικανότητές 
μου και να κερδίσω μια θέση 
στο τραπέζι των αποφάσεων 
-παρότι έχω αποφοιτήσει από 
κορυφαία πανεπιστήμια, έχω 
διεξαγάγει πρωτοποριακή έρευ-
να για τον ωκεανό και τη θαλάσ-

σια ζωή και έχω κερδίσει τοπι-
κή και παγκόσμια αναγνώριση 
για τις προσπάθειές μου.
Γνωρίζω ότι οι ευκαιρίες που 
είχα και συνεχίζω να έχω 
ωχριούν μπροστά σε εκείνες 
των συναδέλφων μου από τον 
«παγκόσμιο Βορρά», ενώ οι 
προκαταλήψεις που αντιμετωπί-
ζω και συνεχίζω να αντιμετωπί-
ζω, είναι πάρα πολλές.
Οι προκαταλήψεις που συνοδεύ-
ουν έγχρωμους σαν εμένα, από 
τον «παγκόσμιο Νότο» -ότι, για 
παράδειγμα, δεν διαθέτουμε τις 
γνώσεις, την τεχνογνωσία και 
το ενδιαφέρον για να συμμετά-
σχουμε στην προστασία των θα-
λασσών- ήταν παλιότερα λόγοι 
που απέκλειαν ανθρώπους σαν 

εμένα από τη συμμετοχή σε προ-
σπάθειες να αλλάξει το μέλλον 
των ωκεανών μας.
Όμως, είναι ακριβώς το υπό-
βαθρό μας και η καταγωγή μας 
από τέτοιες περιοχές που μας 
καθιστούν κρίσιμους σε αυτή τη 
διαδικασία.
Ο κόσμος έζησε φέτος το θερμό-
τερο καλοκαίρι που έχει κατα-
γραφεί ποτέ - στη θάλασσα και 
στη στεριά.
Στα μέσα Ιουλίου 2023, η μέση 
ημερήσια θερμοκρασία της επι-
φάνειας της θάλασσας έφτασε 
στους 20,96 βαθμούς Κελσίου, 
ενώ στα ύδατα στα ανοιχτά της 
Florida καταγράφηκε η πρω-
τοφανής θερμοκρασία των 38 
βαθμών Κελσίου - περισσότερο 

Η ΣΩΤΗΡΙΑ
ΤΩΝ ΩΚΕΑΝΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΗ ΤΩΝ ΠΟΛΛΩΝ

Ε
Η προστασία των θαλάσσιων οικοσυστημάτων μπορεί να πετύχει μόνο αν 

συμμετάσχουν αυτοί που πλήττονται περισσότερο από την κλιματική κρίση.
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Βιολόγος θαλάσσιας 
ζωής, εκπαιδευτικός και 

ιδρύτρια του Oceanswell, 
οργανισμού έρευνας και 

εκπαίδευσης
για τη θαλάσσια ζωή

στη Σρι Λάνκα.

Tony Cenicola/The New York Times

Οι ψαράδες στο Τρινιντάντ 
και Τομπάγκο λένε ότι οι 
έντονες βροχοπτώσεις, οι 

πλημμύρες και άλλα ακραία 
καιρικά φαινόμενα που 
σχετίζονται με το κλίμα, 

έχουν μειώσει τα αλιεύματα.
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από 2 βαθμούς πάνω από τις τυ-
πικές εποχικές κορυφές. 
Πολλές περιοχές αντιμετώπι-
σαν «υποθαλάσσιο» καύσωνα. 
Φανταστείτε την απίστευτη ζέστη 
μιας δασικής πυρκαγιάς, αλλά 
κάτω από το νερό!
Βρισκόμαστε σε ένα σημείο κα-
μπής στην ιστορία της σχέσης 
του ανθρώπινου είδους με τον 
ωκεανό. 
Γνωρίζουμε περισσότερα γι’ αυ-
τόν από ποτέ και γνωρίζουμε 
επίσης ότι, χωρίς σημαντικές 
αλλαγές, το μέλλον του και το 
δικό μας είναι ζοφερό.
Σήμερα έχουμε την ικανότητα 
να κάνουμε τις απαραίτητες αλ-
λαγές πριν να είναι πολύ αργά. 
Τι μας εμποδίζει; Η σαφής έλ-
λειψη ισότητας και η μεροληψία 
στην προσπάθεια διάσωσης των 
θαλασσών.
Η καριέρα μου ξεκίνησε όταν 
ανακάλυψα ότι ο πληθυσμός 
των γαλάζιων φαλαινών γύρω 
από το νησί όπου γεννήθηκα, 
ζούσε όλη του τη ζωή στους ζε-
στούς τροπικούς. Αυτή η συμπε-
ριφορά ήταν αντίθετη με των άλ-
λων πληθυσμών γαλάζιων φα-
λαινών, οι οποίες μετακινούνται 
κάθε χρόνο μεταξύ των περιο-
χών διατροφής, σε κρύα νερά, 
και των περιοχών αναπαραγω-
γής, σε ζεστά νερά.
Όταν ζήτησα υποστήριξη για την 
οικοδόμηση ενός μακροπρό-

θεσμου προγράμματος έρευνας 
αυτών των φαλαινών, ειδικοί 
από τον παγκόσμιο Βορρά προ-
σπάθησαν να φέρουν τις ομά-
δες τους για να κάνουν την έρευ-
να. Η απόφασή τους βασίστηκε 
στην υπόθεση ότι εγώ, μια ντό-
πια από τον παγκόσμιο Νότο, 
δεν θα μπορούσα να οργανώσω 
την έρευνα στην… αυλή μου.
Είκοσι χρόνια αργότερα, η έρευ-
νά μου έχει αλλάξει την αντίλη-
ψή μας για τον ρόλο που παί-
ζουν τα τροπικά οικοσυστήματα 
στη ζωή του μεγαλύτερου ζώου 
που περιπλανήθηκε ποτέ στον 
πλανήτη μας και έφερε στο φως 
την πιο σημαντική απειλή γι’ 
αυτόν τον μοναδικό πληθυσμό: 
το χτύπημα από πλοία.
Η προστασία των θαλασσών 
αποτελούσε επί μακρόν κλει-
στό χώρο, λόγω του υψηλού κό-
στους της σχετικής δραστηριότη-
τας, της ανάγκης για εξειδικευ-
μένες υποδομές και της υστέρη-
σης των τεχνικών δυνατοτήτων 
του παγκόσμιου Νότου. Ερευ-
νητές από άλλες χώρες έρχονταν 
ουρανοκατέβατοι σε χώρες όπως 
η δική μου, διεξήγαγαν έρευ-
να και έφευγαν χωρίς να επεν-
δύουν στους ντόπιους ή στις επι-
στημονικές υποδομές του τόπου.
Αυτή η διαδικασία έχει ως απο-
τέλεσμα άνισες συνεργασίες που 
χρησιμοποιούν τους ντόπιους 
και τους ιθαγενείς, αλλά χωρίς 

να τους το αναγνωρίζουν. Διαιω-
νίζει προκαταλήψεις σχετικά με 
την ικανότητα των τοπικών κοι-
νοτήτων και συχνά παρεμποδί-
ζει τις προσπάθειες των κατοί-
κων των περιοχών. 
Βέβαια, ακόμα κι αυτές οι άδι-
κες επιστημονικές συμπεριφο-
ρές στον παγκόσμιο Νότο επέ-
κτειναν το πεδίο έρευνας, προ-
ήγαγαν την επιστήμη και την 
προστασία του περιβάλλοντος. 
Αλλά παράλληλα, οι ενέργει-
ες αυτές δημιούργησαν και ένα 
εμπόδιο για την πρόοδο, τη λαν-
θασμένη αντίληψη ότι μια χού-
φτα ανθρώπων μπορεί να σώσει 
το σύνολο.
Η επέκταση της πρόσβασης για 
έρευνα στον ωκεανό θα είχε λι-
γότερη σημασία αν ο ωκεα-
νός δεν είχε καμία σχέση με 
την ύπαρξή μας. Αλλά έχει. Τα 
φυτά στον ωκεανό παράγουν 
κάθε δεύτερη ανάσα που παίρ-
νουμε -το μισό από το οξυγό-
νο του πλανήτη μας προέρχεται 
από αυτά.
Ο ωκεανός απορροφά την υπερ-
βολική θερμότητα -που παράγε-
ται κυρίως από τις ανθρώπινες 
δραστηριότητες. Ως η μεγαλύτε-
ρη δεξαμενή άνθρακα στον πλα-
νήτη, μας προστατεύει από τις 
χειρότερες επιπτώσεις της κλι-
ματικής αλλαγής. Οι υγιείς ωκε-
ανοί παρέχουν θέσεις εργασίας 
σε περισσότερους από 3 δισεκα-

   

Ένα πλοίο μεταφοράς 
container πλέει σε μια 
από τις πιο πολυσύχναστες 
ναυτικές οδούς του κόσμου, 
κοντά στην Hambantota, 
στη Σρι Λάνκα,
τον Μάιο του 2018. 

Adam Dean/The New York Times
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τομμύρια ανθρώπους και εκα-
τομμύρια άνθρωποι παγκοσμί-
ως βασίζονται στα αλιεύματα ή 
στις ιχθυοκαλλιέργειες ως σημα-
ντική πηγή ζωικής πρωτεΐνης. 
Οι ωκεανοί είναι επίσης ένας 
κρίσιμος κρίκος στην αλυσίδα 
εφοδιασμού - σχεδόν όλα όσα 
κατέχουμε μεταφέρονται παγκο-
σμίως μέσω των θαλασσών. Και 
αυτά είναι μόνο τα άμεσα οφέλη.
Από την πείρα μου, είναι σαφές 
ότι πρέπει να δώσουμε σε όλους 
την ίδια ευκαιρία να ασχολη-
θούν, να εξερευνήσουν και να 
εργαστούν στους ωκεανούς, αν 
θέλουμε να προωθήσουμε θετι-
κές, βιώσιμες αλλαγές.
Για να το πετύχουμε αυτό, ανα-
ζητήσαμε χρηματοδότες που 
αναγνωρίζουν τη σημασία των 
τοπικών έργων και στη συνέ-
χεια δημιουργήσαμε συνεργα-
σίες για να ακούσουμε, να ενδυ-
ναμώσουμε και να ανατάξουμε 
τους τοπικούς πληθυσμούς, που 
ζουν και αναπνέουν με τις προ-
κλήσεις του δικού τους τμήμα-

τος του ωκεανού. Αυτές οι προ-
σπάθειες επιτρέπουν σε ερευνη-
τές σαν εμένα να κερδίζουν την 
εμπιστοσύνη και να εργάζονται 
γρήγορα ακόμη και στις πιο πε-
ρίπλοκες καταστάσεις. Ο σχεδια-
σμός έργων που αντιμετωπίζουν 
τις τοπικές προτεραιότητες και η 
αποδοχή του γεγονότος ότι αυτές 
μπορεί να μην αντανακλούν ή 
να μην ευθυγραμμίζονται πάντα 
με τις παγκόσμιες προκλήσεις, 
μας επιτρέπει να προσαρμόζου-
με τις κατάλληλες κατά περίστα-
ση λύσεις.
Η οικοδόμηση ισότιμων συνερ-
γασιών σε όλο τον κόσμο έχει 
αυξήσει και έχει ενισχύσει την 
τεχνική ικανότητα και τις δε-
ξιότητες των ντόπιων να επεμ-
βαίνουν με έργα, κάτι που εί-
ναι χρήσιμο μόνο όταν συνδυ-
άζεται με τη γνώση των ιδιαιτε-
ροτήτων, των προτεραιοτήτων 
και του ευρύτερου πλαισίου του 
τόπου. 
Η επένδυση στην παιδεία για 
την ενίσχυση της κατανόησης 

και της εκτίμησης για τους ωκε-
ανούς, μας επέτρεψε να μετατρέ-
ψουμε τον φόβο των κοινοτή-
των μας σε σπουδή.
Παρά τις γραμμές που βλέπου-
με στους χάρτες, ο ωκεανός εί-
ναι μια μεγάλη λίμνη νερού. Εί-
ναι η κοινή μας κληρονομιά. Η 
τεχνογνωσία μας και η ικανό-
τητά μας να καινοτομούμε δεν 
θα μας οδηγήσουν πολύ μακριά 
στη διατήρηση αυτού του ζωτι-
κού πόρου αν δεν καταβάλου-
με συνειδητή προσπάθεια να 
λειτουργούμε δίκαια και χωρίς 
αποκλεισμούς.
Οι περισσότερες ακτογραμ-
μές βρίσκονται στον παγκόσμιο 
Νότο, όπου το ταλέντο στις κοι-
νωνίες είναι διάχυτο, αλλά όχι 
οι ευκαιρίες.
Η επιτυχία στην προστασία των 
ωκεανών θα έρθει μόνο όταν 
αναγνωρίσουμε ότι η προστασία 
του μεγαλύτερου οικοσυστήμα-
τος του κόσμου χρειάζεται τους 
περισσότερους ανθρώπους του 
κόσμου.

Αποχρωματισμένα κοράλλια 
στον ύφαλο Looe Key της 

Florida. Ειδικές ομάδες 
προστασίας μεταφέρουν 

δείγματα σε δεξαμενές στην 
ξηρά για μελέτη, καθώς 
κύματα υποθαλάσσιων 

καυσώνων καταστρέφουν 
ολόκληρους υφάλους.

© 2023 The New York Times Company and Asha de Vos

Jason Gulley/The New York Times

Κόσμος



124

επίδειξη μόδας 
ήταν στην κορύ-
φωσή της: όμορ-
φες νεαρές γυναί-
κες περπατούσαν 

στην πασαρέλα με φανταχτερά 
φορέματα, με φόντο το δειλινό 
πίσω από το κάστρο Spillberk 
στην Τσεχία. Ήταν ένα θερμό κα-
λοκαιρινό βράδυ ύστερα από μια 
καυτή ημέρα. Κάθισα πίνοντας 
τη σαμπάνια μου και δεν με πεί-
ραζε καθόλου που βρισκόμουν 
ανάμεσα στους θεατές και όχι 
στα μοντέλα. Δεν ήμουν εδώ για 
να κάνω το μοντέλο. Δεν είχα 
καμία υποχρέωση να φαίνομαι 
τέλεια. 
Παρατήρησα τα άβολα ψηλοτά-
κουνα παπούτσια, το λίκνισμα 
των γοφών στο άψογο περπάτη-

μα που πάντα μου θύμιζε τα άλο-
γα dressage, την αμυδρή γυαλά-
δα από ιδρώτα στα κατά τα άλλα 
αψεγάδιαστα πρόσωπα. Μια 
βαθμίδα τελειότητας που σπά-
νια συναντάς στη φύση. Ήταν λες 
και ένα φίλτρο του Instragram 
-μεγάλα κυρτά μάτια, μικροσκο-
πικές μύτες, φουσκωμένα χεί-
λη και αλαβάστρινο δέρμα- είχε 
σκεπάσει όλο τον χώρο και είχε 
δημιουργήσει 20 απαράλλαχτα 
αντίγραφα. 
Υπήρχε μια ομοιομορφία, την 
οποία το βλέμμα μου απέφευγε 
ξεγλιστρώντας αλλού. Δεν μοιά-
ζω με αυτές - όχι πια.
Στα 58 μου, κάθε φορά που πιά-
νω το κινητό ή το iPad, το πρώτο 
που αντικρίζω είναι το είδωλό 
μου όπως φαίνεται από χαμηλά 

- η πιο «κακή» γωνία λήψης για 
μια γυναίκα κάποιας ηλικίας, 
έτσι όπως το δέρμα μου κρεμά-
ει μέχρι τα πόδια μου. Και μετά, 
σαν μια αμείλικτη σύγκριση, 
σκρολάρω το περιεχόμενο στα 
social media και βομβαρδίζομαι 
από εικόνες αψεγάδιαστων γυ-
ναικών: λαμπερό δέρμα, έντονα 
ζυγωματικά, παιδικές μικροσκο-
πικές μύτες και ματάρες. Πού και 
πού, εμφανίζεται και καμιά γρι-
ούλα μέσα στον σωρό για το ξε-
κάρφωμα. Όμως, δεν υπάρχει 
πουθενά το τεκμήριο της πραγ-
ματικής ηλικίας. Σαν να ζεις μια 
ζωή νέα μετά χάνεσαι και επα-
νεμφανίζεσαι σαν γριά μάγισσα. 
Στο διαδίκτυο, τα φίλτρα μπο-
ρούν άμεσα και φθηνά να διορ-
θώσουν την ηλικία σου. Στην 

Η
Με ένα κλικ, η «ψηφιακή μαγεία» μπορεί να εξαφανίσει κάθε λεκέ, κάθε ρυτίδα, 

κάθε ρεαλιστική ατέλεια της εμφάνισής μας. Πού είναι το ωραίο σ’ αυτό;
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Paulina Porizkova

Συγγραφέας, πρώην 
μοντέλο.

Η ΟΜΟΡΦΙΑ
ΤΗΣ ΑΤΕΛΕΙΑΣ

Elizabeth Weinberg for The New York Times
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πραγματική ζωή, το κάνουν οι 
πλαστικοί με κόστος χρόνου και 
χρήματος. Η γήρανση δεν υπάρ-
χει πραγματικά στο διαδίκτυο. 
Ούτε η γνησιότητα. Ποιος θα 
ήθελε να δημοσιεύσει μια φω-
τογραφία του όπου δείχνει κάθε 
άλλο παρά τέλειος; 
Λοιπόν, εγώ. Και δεν είναι επει-
δή είμαι γεμάτη αυτοπεποίθη-
ση. Στην πραγματικότητα, συμ-
βαίνει ακριβώς το αντίθετο. Πα-
λεύω με το είδωλό μου -στον κα-
θρέφτη ή στο iPad ή σε όποια 
γυάλινη επιφάνεια- καθημερι-
νά. Βλέπω τις ρυτίδες και τα πε-
σμένα βλέφαρα και σκέφτομαι: 
«Ποια είναι αυτή η γυναίκα;». 
Έχω και τον χρόνο και τα χρή-
ματα να τα διορθώσω όλα αυτά 
με το νυστέρι ενός γιατρού. Γιατί 
δεν το έχω κάνει;
Ξεκίνησα το μόντελινγκ στα 15 
μου. Έπρεπε να είμαι το πρό-
τυπο της γυναίκας στην οποία 
όλες θέλουν να μοιάζουν. Παρό-
τι ήμουν κοριτσάκι και όχι γυ-
ναίκα ακόμα, βαθιά ανασφαλής, 
μόνο με κάποια χαρακτηριστικά 
που δεν θα τα έλεγες και μοναδι-
κά, έβγαλα πολλά χρήματα και 
έχτισα μια μεγάλη καριέρα βα-
σισμένη σε αυτήν ακριβώς την 
ποιότητα. Οι γυναίκες ωθούνταν 
να συγκρίνουν τον εαυτό τους 
μαζί μου και μετά να πηγαίνουν 
να αγοράζουν όποιο προϊόν προ-
ωθούσα, για να μοιάζουν περισ-
σότερο με μένα. Όμως, όσο αυτές 
συγκρίνονταν με μένα, εγώ με τη 
σειρά μου συγκρινόμουν με τα 
άλλα μοντέλα, τα άλλα πρότυπα 
θηλυκότητας. 
Στη δουλειά μου ήταν πολύ συ-
νηθισμένο να μου τονίζουν με 
πολλές λεπτομέρειες τις ατέλειές 
μου. Έμαθα ότι τα γόνατά μου 
ήταν παχουλά, ότι οι γοφοί μου 
ήταν πολύ αδύνατοι, ότι η μύτη 
μου έγερνε λίγο προς τα δεξιά αν 
την κοιτούσες από πάνω και ότι 
το αριστερό μου βλέφαρο έπεφτε 
λίγο περισσότερο απ’ ό,τι το δεξί. 
Κι αυτά μόνο για αρχή. 
Απ’ ό,τι φαίνεται, στη σύγκριση 
με την τελειότητα, κανένας δεν 
βγαίνει κερδισμένος. Φαίνεται, 
όμως, επίσης ότι η τελειότητα εί-
ναι -ε, ναι!- βαρετή. 
Η αλήθεια είναι ότι, καθώς 
σκρολάρω στο Instagram, πε-
ρισσότερο μου τραβούν την προ-
σοχή τα λεγόμενα στοιχεία ατέ-
λειας: ενδιαφέρουσες μύτες, ζου-

μερές κοιλίτσες και μηροί. Και, 
δυστυχώς, ρυτίδες, σαν αυτές να 
είναι δερματοπάθεια και όχι ο 
χάρτης της ζωής.
Μπαίνω στα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης για να βρω σύνδεση. 
Όπως όλοι. Ψάχνουμε τα είδω-
λα του εαυτού μας για να συγκρι-
θούμε και να βρούμε τη θέση 
μας στην κοινωνία. Αναπόφευ-
κτα αυτό μας κάνει να θαυμά-
ζουμε ή να ζηλεύουμε, και αυτά 
τα συναισθήματα μπορεί να μας 
απομακρύνουν από τους άλλους.
Όταν με θεωρούσαν τέλεια, με 
ζήλευαν, με θαύμαζαν, όμως 
με θεωρούσαν και απρόσιτη. 
Ήμουν στην κορυφή του βου-
νού, εκεί όπου όλοι θα ήθελαν 
να βρίσκονται, πιστεύοντας ότι 
η θέα ήταν η ανταμοιβή της ανά-
βασης. Και ναι, η θέα ήταν φα-
νταστική. Όμως, ήταν μοναχι-
κά εκεί πάνω και ο αέρας θέρι-
ζε. Μπορούσα να σε χαιρετώ από 
εκεί κι εσύ να με χαιρετάς από 
κάτω. Ή να με κοροϊδεύεις. Με 
τέτοια απόσταση, δύδκολα μπο-
ρούσα να ξεχωρίσω.
Ίσως γι’ αυτό δεν θέλω να θεω-
ρούμαι τέλεια. Η τελειότητα σε 
απομονώνει. Αυτό που με ενώ-
νει με τους άλλους είναι η τρωτό-
τητα. Διαπίστωσα ότι οι αποτυ-
χίες μάς ενώνουν πολύ καλύτερα 
απ’ ό,τι τα επιτεύγματα. Έτσι, πα-
ραθέτω τις δικές μου. 
Εκείνη τη μέρα στο Κάστρο 
Spilberk, οι κοπέλες που περπα-
τούσαν μπροστά μου στην πασα-
ρέλα ήταν όμορφες. Όμως, κα-
μιά τους δεν είχε κάτι ιδιαίτερο, 
κάποιο ψεγάδι. Δεν μπορούσα 
να τις ξεχωρίσω. Ήταν φανταχτε-
ρά αντικείμενα σε προσφορά σε 
μια γραμμή παραγωγής. Θυμά-
μαι, κάποτε είχα δει ένα εικονι-
κό πρόσωπο γυναίκας, που είχε 
συντεθεί από τα πιο ωραία χα-
ρακτηριστικά των πιο όμορφων 
γυναικών, φτιάχνοντας το από-
λυτα τέλειο πρόσωπο. Ήταν ένα 
αποτέλεσμα εντελώς αδιάφορο.
Εγώ, λοιπόν, δεν παρευρέθη-
κα σε εκείνη την εκδήλωση για 
να είμαι μέρος της φανταχτε-
ρής γραμμής παραγωγής. Εγώ 
ήμουν εκεί επειδή έγραψα ένα 
βιβλίο ,ε προσωπικά μου κείμε-
να. Και μου ζητήθηκε να γράψω 
αυτό το βιβλίο ακριβώς επειδή 
τόλμησα να κάνω το αδιανόητο: 
να παρουσιαστώ λιγότερο τέλεια 
στα κοινωνικά δίκτυα. 

Χαμογελούσα γνωρίζοντας ότι 
με αυτόν τον τρόπο θα τονίζο-
νταν οι ρυτίδες στα χαλαρωμένα 
μου μάγουλα. Μου ήταν απόλυ-
τα σαφές ότι ήμουν η γηραιότε-
ρη γυναίκα που έδειχνε την ηλι-
κία της, ανάμεσα σε ένα τσούρ-
μο τελειότητας. Μπορεί να μην 
ήμουν πια το λαμπερό αντικεί-
μενο στο κέντρο της προσοχής 
πάνω σε αυτήν την πασαρέλα, 
όμως ήμουν σε ένα πολύ δια-
φορετικό μονοπάτι, φωτισμένο 
από εμπειρίες και αλήθειες που 
σταχυολόγησα μόνο αφότου η 
λάμψη έσβησε και οι προβολείς 
στράφηκαν αλλού. 
Μπορεί να μην αντιπροσωπεύω 
πια το ιδανικό πρότυπο νέας γυ-
ναίκας, όμως δεν το επιδιώκω 
κιόλας. Επιτέλους, δείχνω εξω-
τερικά αυτό που πάντα ήμουν 
μέσα μου, ένα άτομο με ατέλει-
ες και πολυπλοκότητα. Η ηλι-
κία μου με έκανε ατελή και, ταυ-
τόχρονα, προσιτή και αληθινή. 
Γιατί να θέλω να βάλω φίλτρο 
σ’ αυτό; 

   Μοντέλα σε επίδειξη του 
Versace (φθινόπωρο / 
χειμώνας 2023) στο West 
Hollywood.

Η 106 ετών ιθαγενής 
καλλιτέχνιδα τατουάζ 
Apo Whang-Od έγινε 

η μεγαλύτερη σε ηλικία 
γυναίκα που βρέθηκε στο 

εξώφυλλο της «Vogue» των 
Φιλιππίνων. 

© 2023 The New York Times Company and Paulina Porizkova
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ΠΟΙΟ ΕΙΝΑΙ
ΤΟ ΠΙΟ ΠΟΛΥΤΙΜΟ 
ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ ΣΑΣ;

Εκτιμάμε ένα αντικείμενο επειδή μας φέρνει χαρά, επειδή έχει μεγάλη σημασία ή επειδή μας 
ξυπνά ένα συγκεκριμένο συναίσθημα. Ίσως μας θυμίζει κάποιο πρόσωπο ή κάποιο μέρος. 

Μερικές φορές μπορεί να φέρνει στον νου μια στιγμή, φευγαλέα και άπιαστη, μόνιμα πλέον 
χαραγμένη στον ψυχισμό μας. Μια πραγμάτωση του άυλου. Μια επίκληση της σκέψης.

Τέτοια είναι η δύναμη των αντικειμένων που αγαπάμε: απέραντα σύμπαντα από νοήματα 
και μνήμες, σφιχτά συμπυκνωμένα σε κάτι που μπορούμε να δούμε, να κρατήσουμε, να 

απολαύσουμε. Ζητήσαμε από ανθρώπους του κόσμου της τέχνης, των μέσων ενημέρωσης, της 
επιστήμης και του πνεύματος να απαντήσουν σε μια φαινομενικά απλή ερώτηση: Ποιο είναι 

το πιο πολύτιμο αντικείμενό σας;

Julia Dufossé 
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Ένα βιβλίο που θα μπορούσε
να αλλάξει τον κόσμο
Κανένα αντικείμενο δεν είναι πιο πολύτιμο από αυτό που ξυπνά μέσα σου την αίσθηση του 
θαύματος. Αυτή η αίσθηση με κυρίευσε όταν ένας αγαπημένος μου θείος μού χάρισε στα 17 
μου ένα αντίγραφο από το «Gitanjali» του Rabindranath Tagore. Θα ήταν κοσμογονική υ-
ποτίμηση να το χαρακτηρίσεις απλά μια ποιητική συλλογή. Ο Tagore, αναμφισβήτητα ο με-
γαλύτερος ποιητής του 20ού αιώνα που έγραφε στη γλώσσα Bengali, κέρδισε το Nobel Λο-
γοτεχνίας το 1913 για την αγγλική μετάφραση αυτού του μικρού τόμου.

Ο τίτλος «Gitanjali», που μεταφράζεται ως «προσφορά ασμάτων», είναι το μοναδικό βι-
βλίο που θα μπορούσε να αλλάξει τον κόσμο αν όλος ο κόσμος το διάβαζε. Όσο σε αυτούς 
τους χαλεπούς καιρούς παλεύουμε αναζητώντας ελπίδα και νόημα, πιστεύω ότι η ποίηση 
του Tagore θα μπορούσε να θεραπεύσει την αρρώστια της ψυχής, την πιο σοβαρή από τις 
αρρώστιες των καιρών μας. 

Αυτό το βιβλίο με συντροφεύει σχεδόν σε όλη μου τη ζωή. Μου έδωσε δύναμη να ξεπε-
ράσω μια προσωπική κρίση όταν ήμουν φοιτητής της ιατρικής. Μου ενστάλαξε σεβασμό 
για την ανθρωπότητα -ο Tagore πίστευε ότι το σύμπαν δεν είναι απλώς μια συλλογή από α-
στέρια και γαλαξίες, αλλά ότι προσφέρει την ευκαιρία να συναντάς τον Θεό σε κάθε στιγμή. 
Απομνημόνευσα τα αγαπημένα μου ποιήματα από το βιβλίο και έμαθα ακόμη και μερικά 
Bengali για να έρθω πιο κοντά σε αυτή τη μεγάλη ψυχή.

Δεν θα λέγαμε ότι ο Tagore λατρεύει τον Θεό, περισσότερο έχει μια ερωτική σχέση με το 
θείο στοιχείο στα πάντα. Ως ο πρώτος μη Ευρωπαίος που κέρδισε ποτέ Νόμπελ Λογοτεχνί-
ας, έγινε αμέσως διάσημος διεθνώς. Πέρα από τη λογοτε-
χνική φήμη που απέκτησε από το «Gitanjali», απέκτησε 
και τη φήμη του σοφού. Ο Τύπος χαρακτήρισε τη συνάντη-
ση μεταξύ του Tagore και του Einstein το 1930 ως «συνέ-
νωση δύο κολοσσιαίων μυαλών» και «σύμπτυξη των κό-
σμων της ποίησης και της επιστήμης».

Το όνομα του Tagore δεν έσβησε ποτέ στην Ινδία. Αλλά 
στη Δύση, έπειτα από δύο Παγκόσμιους Πολέμους, μία 
Μεγάλη Ύφεση και ένα Ολοκαύτωμα, οι διδασκαλίες του 
για την παγκόσμια αγάπη και την παρουσία του θείου στην 
καθημερινή ζωή δεν έχουν ευδοκιμήσει. Η αγάπη, φαί-
νεται, δεν είχε καμία δύναμη πάνω στις σκληρές πραγ-
ματικότητες. Στην αντίθετη πλευρά, όπως θα το έβλεπε ο 
Tagore, είναι το πνευματικό κενό και η απελπισία. Ήταν 
ένας από τους πιο προσωπικούς μου στόχους η επαναφο-
ρά του «Gitanjali» στο προσκήνιο της συλλογικής σκέ-
ψης. Δεν μπορώ να προβλέψω αν αυτό πρόκειται να αλλά-
ξει ποτέ. 

© 2023 The New York Times Company and Deepak Chopra

Μέσα από τον φακό 
της ανακάλυψης
Δεν θα με χαρακτήριζα συλλέκτρια. Πότε-πότε μπορεί να αγοράσω μια φωτογραφία ή έναν 
πίνακα ζωγραφικής αν με αγγίξουν με κάποιο τρόπο - αυτή η εικόνα ενός ενήλικα κι ενός 
παιδιού που θαυμάζουν έναν πίνακα στο Λούβρο, το κάνει ίσως περισσότερο από οτιδήπο-
τε άλλο. Την είδα λίγο μετά τον διορισμό μου ως διευθύντριας του Μουσείου και αισθάνθη-
κα… υποχρέωση να την αγοράσω. Ήξερα ακριβώς πού να την τοποθετήσω: ακριβώς δίπλα 
στο γραφείο μου. 

Είναι μια πρωτότυπη εκτύπωση του 1969, μέρος της συλλογής ασπρόμαυρων φωτο-
γραφιών του Robert Doisneau. Αυτό που αμέσως μου τράβηξε την προσοχή ήταν από τη 
μια η δυναμική οπτική του Λούβρου, που εξελίσσεται σε ένα μοντέρνο μουσείο, από την 
άλλη η τρυφερή ματιά στους ανθρώπους μέσα από τον φακό ενός τεράστιου καλλιτέχνη. 

Εννοείται ότι μου θύμισε και τη δική μου πρώτη επίσκεψη στο Λούβρο -πάντα θεμελι-
ώδης στιγμή. Αυτό το μικρό αγοράκι είναι της δικής μου γενιάς. Θα μπορούσα να είμαι εγώ 
στη θέση του. Το υποσυνείδητο ξαγρυπνά και δουλεύει ασταμάτητα. 

Εντούτοις, εκτός από νοσταλγία, η φωτογραφία αυτή είναι για μένα και ένα σύμβολο της 
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Chopra

Laurence des Cars

Πρόεδρος του Μουσείου 
του Λούβρου.

Deepak Chopra

Συγγραφέας, πνευματικός 
σύμβουλος και 

υποστηρικτής της 
εναλλακτικής ιατρικής.

Ο Deepak Chopra 
πήρε δώρο στα 17 του 
το βιβλίο «Gitanjali».MPR
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εξέλιξης του μουσείου -οι εικονιζόμενοι χρη-
σιμοποιούν μια παλαιότερη συσκευή ηχητι-
κού ξεναγού. Είναι επίσης μια έκφραση της 
σχέσης του μουσείου με κάθε γενιά. Αυτά εί-
ναι θεμελιώδη στοιχεία της κοινωνικής προ-
σφοράς του Λούβρου.

Το σημαντικότερο, αυτό το παιδί, μικρο-
σκοπικό σε σχέση με το τεράστιο έργο που 
κοιτά και με τη φροντίδα του (μάλλον) πα-
τέρα του που το συνοδεύει, είναι μια συγκι-
νητική υπενθύμιση της ευθύνης μας να δια-
σφαλίσουμε αυτήν την πτυχή της ανακάλυ-
ψης για τις μελλοντικές γενιές. Μας υπενθυ-
μίζει να εξελισσόμαστε με την εποχή για να 
επιτρέψουμε μια βαθιά σύνδεση με την κοι-
νωνία μας. Ο άντρας και το παιδί που τώρα 
με κοιτούν κάθε μέρα, με βοηθούν να εκπλη-

ρώνω αυτό το καθήκον. 
Αυτή η φωτογραφία εξυμνεί επακριβώς τον λόγο που αγαπώ αυτό που κάνω: μια εικό-

να που εκφράζει, με πολύ χιούμορ, πόσο συναίσθημα μπορεί να παραχθεί από τέτοιες θε-
μελιώδεις στιγμές στη ζωή των επισκεπτών του μουσείου. Τα συναισθήματα που ξυπνά η 
τέχνη είναι και ο απώτερος σκοπός της έκθεσής τους και είμαι πολύ περήφανη που συνει-
σφέρω σήμερα στη γένεση τέτοιων στιγμών, προσπαθώντας να επιτρέψω στους επισκέπτες 
μας να βρουν ικανοποίηση στον χρόνο που περνούν στο Λούβρο. 

© 2023 The New York Times Company and Laurence des Cars

Μια ιδέα, μια αράδα
Όσο με θυμάμαι, μόνιμος… κάτοικος σε κάθε τσάντα που κρατούσα, ήταν πάντα ένα σκονι-
σμένο, φθαρμένο, παλιό σημειωματάριο. Ως παραγωγός ταινιών, έχω την ευκαιρία να ζω 
πολλές ζωές μέσα από τις ιστορίες που διηγούμαι. Είτε μαγνητοσκοπώντας σπάνια άγρι-
α ζώα, είτε κάνοντας ερευνητικό ντοκιμαντέρ για τη σχέση ανθρώπου - άγριας ζωής στην 
Κίνα, είτε δουλεύοντας με πιο απαιτητικά θέματα, όπως η κακομεταχείριση των εργατών 
στη Μέση Ανατολή ή η κλιματική αλλαγή στην Κολομβία, ο κόσμος μου αλλάζει δραματικά 
από μήνα σε μήνα -και το σημειωματάριό μου το καταμαρτυρά. 

Πιστεύω ακράδαντα ότι αυτό στο οποίο δουλεύουμε, μας μεταμορφώνει βαθιά. Η δου-
λειά στην οποία πολλοί από εμάς αφιερώνουμε το μεγαλύτερο μέρος της ζωής μας, δεν αντι-
προσωπεύει απλά το ποιοι είμαστε, αλλά επίσης -με κάθε εγχείρημα στο οποίο δουλεύου-
με- υποδηλώνει την εξέλιξή μας και το ποιοι επιλέγουμε να γίνουμε. 

Η πιστή μου στοίβα από σημειωματάρια κείτεται σε μια γωνιά του σπιτιού μου και μα-
ζεύει σκόνη. Όταν, όμως, χρειάζομαι λίγη έμπνευση, θα ρίξω μια ματιά τυχαία σε ένα από 
αυτά, θυμίζοντας στον εαυτό μου τις ιδέες, τις ιστορίες, τους ανθρώπους και τις τοποθεσίες 
που κάποτε μου τράβηξαν την προσοχή. Εί-
ναι εύκολο για τους δημιουργούς να απορρί-
πτουν προηγούμενες δουλειές τους, καθώς 
χρόνο με τον χρόνο οι διαφορές στην προ-
σέγγιση, τη δημιουργική κατεύθυνση και 
την πνευματική αυστηρότητα σε παλαιότε-
ρα έργα στα οποία έχουμε δουλέψει γίνονται 
πιο εμφανείς. Αλλά με αυτόν τον παράξε-
νο, μαγικό τρόπο, κοιτάζοντας πίσω, αποκα-
λύπτουμε πώς συνδέονται όλες οι κουκίδες 
και πώς οι έννοιες και οι ιδέες που μας γο-
ήτευσαν πριν από δεκαετίες, εξακολουθούν 
να βρίσκουν έναν δρόμο για τη νέα πραγ-
ματικότητά μας και τις νέες ιστορίες που 
δημιουργούμε.

Σήμερα, πολύ συχνά πιάνω τον εαυτό 
μου να πληκτρολογεί σημειώσεις στα Google 
Docs βάζοντας χρώματα, χρησιμοποιώ εφαρ-
μογές για να τακτοποιώ τα αρχεία μου ή δο-
κιμάζω μια καινούργια εφαρμογή τεχνητής 
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Malaika Vaz

Παραγωγός ταινιών, 
τηλεπαρουσιάστρια και 

CEO της Untamed Planet.

Η φωτογραφία του Robert 
Doisneau που βρίσκεται 

στο γραφείο της Laurence 
des Cars. Musée du Louvre/Audrey Viger

Courtesy of Malaika Vaz

Τα σημειωματάρια της 
Malaika Vaz είναι ένας 

χείμαρρος έμπνευσης.
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νοημοσύνης κάποιου φίλου, που δημιουργεί λεπτομερείς τεχνικές σημειώσεις μέσα από 
video. Υπάρχει όλο και περισσότερη οργάνωση στον τρόπο που σημειώνω τις σκέψεις μου. 
Ωστόσο, όταν έρθει η ώρα να σκεφτώ αληθινά -να επινοήσω μια δημιουργική προσέγγι-
ση για μια ταινία, να ονειρευτώ το επόμενο έργο μου ή να σχεδιάσω τις αρχές ενός σεναρί-
ου- επιστρέφω πάντα στο σημειωματάριό μου. Μουντζούρες από στυλό σε χαρτί, αφηρημέ-
να σχέδια και σημειώσεις που είναι ουσιαστικά ακατανόητες σε οποιονδήποτε άλλο, γίνο-
νται οι δημιουργίες του επόμενου έργου μου -και, από πολλές απόψεις, η ωδή μου στη μα-
γεία της δουλειάς.

© 2023 The New York Times Company and Malaika Vaz

Το κομπολόι της σιωπής 
και της προσφοράς 
Όταν ήμουν Ινδουιστής μοναχός και ζούσα στην Ινδία πριν από 10 χρόνια, έκανα ένα μα-
κρύ ταξίδι με τρένο, μαζί με άλλους μοναχούς, από το μοναστήρι μας προς τα νότια της χώ-
ρας. Οι μοναχοί δεν ταξιδεύουν με πολυτέλεια, το βαγόνι μας έτριζε και ήταν ασφυκτικά γε-
μάτο. Σε κάθε στάση κατέβαινα, διαλογιζόμουν και ξαναανέβαινα. Ο δάσκαλός μου το πα-
ρατήρησε και με ρώτησε γιατί το κάνω. Του εξήγησα ότι ήταν πολύ πιο ήσυχα εκτός τρένου. 
Με κοίταξε και ρώτησε «Με τι νομίζεις ότι μοιάζει περισσότερο η ζωή: με την ήρεμη στά-
ση ή με το θορυβώδες τρένο;». Κατάλαβα το μήνυμα και άρχισα να διαλογίζομαι μέσα στο 
τρένο.

Ένα πράγμα που με βοήθησε τότε να συγκεντρώνομαι, ήταν το κομπολόι με τις χάντρες 
που μου έδωσε ο δάσκαλός μου. Παραδοσιακά ονομάζεται «mala», φτιαγμένο από ένα κορ-
δόνι με 108 χάντρες και μία επιπλέον, την guru. Η χάντρα guru αντιπροσωπεύει όλους 
τους εκπληκτικούς οδηγούς και δασκάλους της ζωής μας. Οι χάντρες είναι φτιαγμένες από 
το φυτό tulsi, που είναι ιερό στην παράδοση bhakti που ακολουθούμε -ένα κίνημα που α-
σπάζεται την αφοσιωμένη υπηρεσία ως πνευματικό μονοπάτι. 

Μας δίδαξαν ότι οι πιο έντονοι διαλογισμοί επιτυγχάνονται όταν όλες μας οι αισθήσεις 
είναι παρούσες. Οι χάντρες μάς επιτρέπουν να ενεργοποιούμε την αίσθηση της αφής όσο ε-
παναλαμβάνουμε μοτίβα και κρατάμε έναν ρυθμό όσο μετράμε. Βοηθούν, ακόμα, ως μια 
φυσική και οπτική υπενθύμιση για να είμαστε παρόντες. Να είμαστε εκεί όπου βρισκόμα-
στε τώρα, εκεί όπου πατάμε, εκεί όπου πιάνουμε -χάντρα τη χάντρα, μοτίβο το μοτίβο. 

Αυτό το κομπολόι είναι το πιο πολύτιμό μου απόκτημα γιατί μου θυμίζει το χάρισμα 
του διαλογισμού και την ευθύνη που το ακολουθεί. Πιστεύω, επίσης, ότι έχει έναν συμβο-
λισμό για τις ζωές μας. Κατέχουμε το δώρο της ζωής, που συνοδεύεται από την ευθύνη της 
προσφοράς. Οι χάντρες αντιπροσωπεύουν την εμπιστοσύνη που ο οδηγός και δάσκαλος έ-
δειξε σε μένα, ώστε να με τιμήσει με μια αρχαία και ιερή πρακτική. Με συνδέουν με τον α-
νώτερο εαυτό μου, ενώ παράλληλα μου θυμίζουν ότι πρέπει να βοηθώ άλλους με αυτήν την 
ενέργεια. Σιωπή και προσφορά είναι μαζί ενσωματωμένες σε αυτές τις χάντρες. 

Παίρνω ακόμη αυτό το κομπολόι πάντα μαζί μου, όπου κι αν πηγαίνω, έτσι ώστε να θυ-
μάμαι πάντα να μένω στο παρόν μου και συγκεντρωμένος στον σκοπό μου. 

© 2023 The New York Times Company and Jay Shetty

Η μνήμη ενός κυνηγού 
κροκοδείλων
Το αγαπημένο καπέλο του μπαμπά μου είναι το πιο ξεχωριστό μου απόκτημα. Ο πατέρας 
μου, ο παρουσιαστής οικολογικών ντοκιμαντέρ για την άγρια ζωή, που πέθανε το 2006, 
φορούσε αυτό το καπέλο μόνο εκτός δουλειάς. Και όταν ήταν εκτός δουλειάς, ήταν τότε που 
περνούσε όλο του τον χρόνο με την οικογένειά του. Αυτό το καπέλο μου θυμίζει όλες αυτές 
τις πολύτιμες στιγμές, που ο πατέρας μου αφοσιωνόταν σε εμάς.

Το πρόγραμμα των γυρισμάτων του και της εργασίας του στη φύση συχνά τον πήγαι-
νε στην πιο μακρινή γωνιά του πλανήτη και συχνά σε μέρη που δεν ήταν ασφαλή για μι-
κρά παιδιά. Είμαι ευγνώμων για το ότι, όταν ο μπαμπάς ήταν σπίτι μαζί μας, αφοσιωνό-
ταν πλήρως στο να είναι εκεί με την οικογένεια. Όταν φορούσε αυτό το καπέλο, τότε ήξερα 
ότι ήταν η ώρα που θα κάναμε κάτι συναρπαστικό μαζί: θα κάναμε μια επίσκεψη στον ζωο-
λογικό κήπο ή θα σκαρφαλώναμε στην κορυφή κάποιου τεράστιου βουνού ή θα ταξιδεύα-
με στο οικολογικό μας καταφύγιο στο δυτικό Queensland για να μελετήσουμε είδη φιδιών 
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Jay Shetty

Συγγραφέας, 
επιχειρηματίας και 

παρουσιαστής του podcast 
«On purpose».

Το κομπολόι διαλογισμού 
του Jay Shetty, φτιαγμένο 

από το φυτό Tulsi.

Homero Salinas

Κόσμος
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υπό εξαφάνιση. 
Αυτό το καπέλο σημαίνει τόσα για μένα, 

επειδή κουβαλά όλες τις ευτυχισμένες ανα-
μνήσεις με τον μπαμπά μου. Αισθάνομαι ότι 
τα ίδια συναισθήματα έτρεφε κι εκείνος γι’ 
αυτό το καπέλο -το φορούσε μέχρι που το έ-
λιωσε. Κι όταν αυτό συνέβη, έγραψε πάνω 
του τον αποχαιρετισμό «Το αγαπώ αυτό το 
καπέλο, θα μου λείψει».

Νομίζω ότι κάπου μέσα του ήξερε ότι 
αυτό το καπέλο θα γινόταν σημαντικό για 
μένα και τον αδελφό μου. Αισθάνομαι ότι έ-
γραψε αυτό το μήνυμα για να μας θυμίζει 
όλες αυτές τις στιγμές που περάσαμε μαζί, 
όταν εκείνος δεν θα ήταν πια εκεί. 

© 2023 The New York Times Company and Bindi Irwin

Ταξίδι στα ερτζιανά 
Πριν από 20 χρόνια, ο άντρας μου κι εγώ οδηγούσαμε κατά μήκος της περίφημης ακτής του 
Maine. Στο δρόμο προς το εθνικό πάρκο Acadia, κάναμε στάση σε ένα τεράστιο, πολυκαι-
ρισμένο κατάστημα, όπου είχε βιβλία και αντίκες προς πώληση. Δεν είμαστε συλλέκτες γε-
νικά, όμως δεν καταφέραμε να αντισταθούμε σε εκείνο το αντικείμενο που πρόβαλλε σε μια 
σκονισμένη γωνιά. Πάντα αγαπούσα το ραδιόφωνο και εκεί, ανάμεσα σε μια στοίβα από 
παλιά ηλεκτρονικά, άναβε μια επιγραφή «On The Air» σε άριστη κατάσταση. Απλά έπρεπε 
να την αποκτήσω.

Όταν ήμουν παιδί, άκουγα ονειροπολώντας στον ραδιοφωνικό σταθμό WNEW την εκ-
πομπή «Make Believe Ballroom». Φανταζόμουν τον εαυτό μου να φορά όμορφα ρούχα και 
να στροβιλίζεται σε μια πολυτελή αίθουσα χορού ενός νεοϋορκέζικου ξενοδοχείου. Το ραδι-
όφωνο ήταν πηγή έμπνευσης για την καλπάζουσα φαντασία μου. 

Ως μεταπτυχιακή φοιτήτρια φυσικής στο Princeton, συνέχισα να γοητεύομαι από το ρα-
διόφωνο μέσω της εκπομπής ειδήσεων «All Things Considered». Την ώρα της εκπομπής, 
όλος ο υπόλοιπος κόσμος σταματούσε για μένα, προκειμένου να ακούσω τις αναλύσεις ει-
δήσεων και τους σχολιασμούς. Όταν η Susan Stamberg ξεκίνησε να παρουσιάζει αυτή την 
εκπομπή, με ενέπνευσε η δεσπόζουσα παρουσία της στον χώρο των ερτζιανών όταν όλες οι 
πόρτες ήταν κλειστές για τις γυναίκες στις φυσικές επιστήμες. Όσο η καριέρα μου προχω-
ρούσε, τόσο τα εμπόδια που αντιμετώπιζα πλήθαιναν. Και τότε ήρθαν στο ραδιόφωνο οι 
δημοσιογράφοι Cokie Roberts και Nina Totenberg. Οι εκπομπές τους, με τον αποφασιστι-
κό και αιχμηρό τους τόνο, έμοιαζαν να με ενθαρρύνουν: «Ναι, μπορείς». 

Στα μέσα της δεκαετίας του 1980, ήμουν εγώ στην άλλη άκρη του μικροφώνου για πρώ-
τη φορά. Στο στούντιο του ραδιοφωνικού σταθμού της Βοστώνης WBUR, εντυπωσιάστηκα 
από το πλήθος του εξοπλισμού και των ατέλειωτων ηχητικών δοκιμών. Κάποια στιγμή, ή-
μουν στον αέρα σκιαγραφόντας τον τρόπο με τον οποίο το φως ταξιδεύει στο διάστημα για ε-
κατοντάδες εκατομμύρια, δισεκατομμύρια ακόμα, χρόνια. Έφυγα απο το στούντιο γοητευ-
μένη από τη μαγεία του ραδιοφώνου. Ένα φως μεγαλύτερου μήκους κύματος μετέφερε τη 
φωνή μου μίλια μακριά, 
σε ανθρώπους που μόνο 
να φανταστώ μπορούσα.

Μερικούς μήνες αρ-
γότερα, έκανα άλλο ένα 
ραδιοφωνικό ταξίδι της 
φαντασίας στο διάστη-
μα. Αυτή τη φορά μιλού-
σα από το γραφείο του 
σπιτιού μου, έχοντας 
συντροφιά τον θησαυ-
ρό μου, αυτή την ανεκτί-
μητη vintage επιγραφή 
«On the Air» να φωτίζει 
σε κόκκινο και χρυσό. 

c.2023 The New York Times Company
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Australia Zoo/Kate Berry

Το καπέλο του Steve Irwin 
είναι ένα ενθύμιο από ανε-

κτίμητες περιπέτειες.

Μια παλιά ταμπέλα που η 
Margaret Geller αγόρασε 
σε ένα κατάστημα με αντί-

κες του Maine. Scott Kenyon
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